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سخنگوي قوه قضاييه گفت: طبق بخشنامه ها با استفاده از 
سامانه هاي ابلاغ الكترونيكي و پيام كوتاه، روند دادرسي ها 
به اطلاع مراجعان قوه قضاييه مي رس��د بر اين اس��اس به 
همكاران قضايي تاكيد ش��ده اس��ت از هرگون��ه احضار و 
جلب غيرضروري در اين ايام اجتناب كنند. غلامحسين 
اسماعيلي روز سه شنبه در نشس��ت خبري كه به صورت 
ويدئوكنفرانس و بدون حضور خبرنگاران برگزار شد گفت: 
امروز جامعه ما متاس��فانه شاهد ش��يوع ويروس كرونا در 
كشور و مبتلا شدن جمعي از ش��هروندان به اين ويروس 
منحوس اس��ت. قوه قضاييه در كنار قواي ديگر و همراه با 
مسوولان و س��تاد ويژه در ايام اخير اقدامات ويژه اي را در 
دس��تور كار خود قرار داده اس��ت. وي درباره اين اقدامات 
اظهارداشت: صدور بخشنامه مرخصي به زندانيان از سوي 
رياست قوه قضاييه و اهتمام بسيار جدي براي اجراي آن، 
صدور بخش��نامه كنترل ورودي زنداني��ان جديدالورود 
و اهتمام قض��ات و دادگاه ها ب��وده كه از ص��دور قرارهاي 
جايگزين حبس اس��تفاده ش��ود و اجراي احكام قطعي 
جاري به سال ۹۹ موكول شود. اسماعيلي ادامه داد: در قوه 
قضاييه به جهت حفظ س��لامت كاركنان اداري و قضايي 
بخش��نامه هايي صادر شده اس��ت و همچنين بخشنامه 
متناسب سازي فرايند رسيدگي با توجه به شرايط حاكم 
و دس��تورالعمل هايي در محيط اداري صادر ش��ده است. 
به دنبال اين هس��تيم كه كار قضايي تعطيل نش��ود ولي 
عوارضي هم نداشته باشد لذا بخشنامه اي از سوي معاون 
اول قوه قضاييه ابلاغ شده است. وي گفت: صدور بخشنامه 
متناسب سازي فرايند رسيدگي ها با شرايط امروز جامعه 
است. ديروز از س��وي معاون اول قوه قضاييه بخشنامه اي 
صادر شد تا رس��يدگي ها ادامه يابد همچنين در خارج از 
وقت اداري رسيدگي به پرونده هاي معوق با دوركاري انجام 
شود. اسماعيلي اظهارداش��ت: اقدام ديگر اهتمام جدي، 
برخورد سريع و قاطع و برخورد بازدارنده و مناسب نسبت 
به پرونده هاي احتكار و كساني است كه با سودجويي اقلام 
مورد نياز را احتكار كردند؛ در اين پرونده ها بدون اغماض و 
در اسرع وقت به اين پرونده ها رسيدگي شود. سخنگوي قوه 
قضاييه در پاسخ به سوالي درباره نحوه برخورد قوه قضاييه 
با محتكران تجهيزات پزشكي گفت: كس��اني كه در اين 
ايام و در حوزه مسائل بهداشتي، دارويي و درماني دست به 

اعمال مجرمانه مي زنند و دست به سودجويي هاي سياه و 
كثيف مي شوند، مطمئن باشند كه كرونا زمستان را پشت 
سر خواهد گذاشت و بهار را در پيش داريم و مردم ما از اين 
مسير عبور مي كنند اما سودجويان مهر ننگ ابدي بر آنها 
خواهد ماند و سخت ترين مجازات براي آنها در پيش خواهد 
بود. اس��ماعيلي ادامه داد: تا امروز در ارتباط با پرونده هاي 
قاچ��اق تجهي��زات پزش��كي، ژل ضدعفوني، ماس��ك و 
دستكش پرونده هاي متعددي تشكيل شده و افراد زيادي 
در اين حوزه بازداشت شده اند. وي افزود: ۱۱پرونده ظرف 
يك هفته در دادس��راي عمومي و انق��لاب تهران منتهي 
به كيفرخواست و به دادگاه ارجاع شدو پرونده ها با عنوان 
اخ��لال در نظام مايحتاج عموم��ي م��ردم در دادگاه ويژه 
رسيدگي به پرونده هاي اخلال نظام اقتصادي ارجاع شده 
است. سخنگوي قوه قضاييه گفت: اين پرونده ها به زودي 
و ظرف چند روز آينده به صورت علني برگزار و اسامي اين 
افراد اعلام مي شود و مجازات هاي سختي براي اين افراد در 
نظر گرفته مي شود. وي اضافه كرد: حسب مورد اتهام اين 
افراد افساد في الارض صدر ماده دو قانون تشديد مجازات 
مرتكبين ارتش��اع و اختلاس اس��ت و مجازات آن اعدام 
خواهد ب��ود همچنين مجازات هاي ديگ��ر طويل المدت 
پنج تا ۲۰ سال را خواهند داشت. اسماعيلي افزود: در اين 
پرونده ها بيش از پنج ميليون ماس��ك شناسايي و توقيف 
شد و بلافاصله اين تجهيزات در اختيار وزارت بهداشت قرار 
گرفت تا توزيع و در اختيار نيازمندان قرار گيرد. سخنگوي 
قوه قضاييه اظهارداشت: شب گذشته هم با مجوز صادره 
از سوي دادستان شهرستان ري انبارهاي احتكار كالاهاي 
پزشكي از جمله ۳۲ ميليون دستكش طبي كشف شد و 
اين پرونده هم به سرعت رسيدگي مي شود. وي ادامه داد: 
نظارت بر امر توزيع كالاها بر عهده دولت است و تنها نبايد 
توليد را در نظر بگيريم؛ شبكه توزيع شبكه معيوبي است 
و بايد اشكالات اين شبكه برطرف و نظارت بر توزيع انجام 
شود. اسماعيلي افزود: شبكه واردات معيوب است؛ ادعا شده 
اس��ت كه كالاهاي وارداتي از مبدا تا مقصد رصد مي شود 
سامانه هاي انبارها فعال و اطلاعات موجود است؛ اگر اين 
سامانه ها و نظام واردات و گمرك فعال بود مي دانست كه 
اين كالاها چه تاريخ��ي وارد، كجا نگهداي و به چه صورت 
توزيع مي ش��ود بنابراين تاكيد داريم بخش هاي نظارتي 

وظايف خود را انجام دهند و هر جا نياز به كمك دس��تگاه 
قضايي داش��تند مطمئن باش��ند هم��كاري مي كنيم. 
سخنگوي قوه قضاييه در پاسخ به س��والي درباره تقاضاي 
وكلا مبني بر حضور كمتر در محاكم گفت: در بخشنامه 
رياس��ت قوه قضاييه تصريح شده اس��ت ضمن انجام امر 
دادرسي بخش عمده مراجعه اصحاب پرونده، غير حضوري 
برگزار شود و در نتيجه ما شاهد كاهش مراجعه حضوري 
به مراجع قضايي خواهيم بود و طب��ق گزارش ها در هفته 
قبل تا امروز، ورودي و مراجعه به مراجع قضايي ۳۰ درصد 
كاهش يافته است. اسماعيلي اضافه كرد: دستورات قضايي 
موكد براي افرادي كه با انحاي مختلف احساسات مردم را 
جريحه دار مي كنند، برخي با شايعه سازي، بزرگ  نمايي، 
ساختن اخبار كذب و جعل و همچنين برخي با اقداماتي كه 
موجب تشويش اذهان عمومي مي شود، صادر شده است. 
وي ادام��ه داد: در مورد كليپ هايي كه در فضاي مجازي از 
برخي افراد منتش��ر ش��ده كه به نوعي اقدامات نامتعارف 
در مس��ير زيارت اهل بيت انجام مي دادند ك��ه در زيارت 
تعريف نشده است، اين اقدامات در فضاي مجازي موجب 
جريحه دار ش��دن افكار عمومي بوده كه خوشبتخانه يك 
مورد در مشهد و يك مورد در قم شناسايي شده اند و تحت 
تعقيب قضايي قرار گرفتند كه حتما متناسب با اعمال آنها 
رفتار خواهد شد. سخنگوي قوه قضاييه در پاسخ به سوالي 
در مورد س��لامت زنداني ها به وي��ژه زنداني هاي امنيتي 
گفت: بيش از ۵۴ هزار نفر از زنداني ها به مرخصي رفته اند 
و اقدامات بس��يار خوبي با همكاري وزارت بهداشت انجام 
شده است. اسماعيلي در مورد وضعيت نازنين زاغري نيز 
گفت: وي در سلامت كامل است و ديروز هم با خانواده اش 
تماس داشت اما خبرهايي منتشر و فضايي ايجاد مي شود 
اما وقتي خبر سلامتي داده مي شود، كسي توجه نمي كند.  
سخنگوي قوه قضاييه گفت: در مورد ساير زنداني هايي كه 
در موردشان صحبت شده است برخي از زنداني ها اصلا در 
زندان نيستند و يك نفر ديگر هم مقدمات اعطاي مرخصي 
براي او فراهم شده اس��ت و ظرف امرو زيا فردا به مرخصي 
مي رود. وي اضافه كرد: بر اي ما زنداني امنيتي و غير امنيتي 
تفاوتي ندارد و سلامت همه براي ما مهم است و مي توانم 
ادعا كنم شرايط نگراني و وضعيت زندانيان امنيتي به مراتب 

نسبت به ساير زندان ها بهتر است.

سخنگوي قوه قضاييه اعلام كرد

مرخصي 54 هزار زنداني به دليل شيوع كرونا حسين حقگو|
تحليلگر اقتصادي|

يكي از مهم ترين نقاط ضعف نظام اقتصادي كشورمان 
كه هر از چن��د گاهي و به خص��وص در دوره كمبودها و 
بحراني شدن دسترسي مردم به بعضي از كالاها خود را 
نش��ان مي دهد، ناكارآمدي »نظام توزيع« كشور است. 
شبكه وس��يع درهم پيچيده، غير منس��جم و سنتي- 
نيمه سنتي كه متشكل از نهادها، سازمان ها و ارگان هاي 

عريض و طويل و بعضا ناشناخته است.
با آغاز دور جدي��د تحريم ها، از حدود دوس��ال قبل كه 
كمبودهاي��ي را در تامين بعضي اق��لام خوراكي، لوازم 
بهداشتي و دارويي و... شاهد بوديم، حل مشكلات حاد 
نظام توزيع كشور و ساماندهي آن بيش از پيش احساس 
شد.  متاسفانه اما راهكارهاي مورد توجه دست اندركاران 
اقتصادي از جنس همان راهكارهاي صد بار امتحان پس 
داده و ناكارآم��د و قديمي همچون تش��ديد تعزيرات و 
قيمت گذاري و بگير و ببند و تغييرات بوروكراتيك نظير 
تفكيك يك وزارتخانه )وزارت صنعت، معدن و تجارت( 
و احيا يك وزارتخان��ه قديم��ي )وزارت بازرگاني( بوده 
است. راهكارهايي كه جز تشديد بحران و از دست رفتن 

فرصت و امكان اصلاح نتيجه اي در بر ندارد.
 اخيرا و با شيوع ويروس »كرونا« بار ديگر مشكل چرخه 
تامين و توزيع كالا با ش��دتي بيش از پيش و به واسطه 
ارتباط ب��ا جان مردم و در قالب ناياب ش��دن ماس��ك و 
مواد ضدعفوني كننده و... خودنمايي كرده و مس��وولان 
محترم نيز همچون روش مالوف خود، ضمن توصيه هاي 
اخلاقي و هشدار هاي قانوني به احتكار كنندگان، شال و 
كلاه كرده و با بسيج دس��تگاه هاي نظارتي و حتي اخيرا 
دس��تگاه هاي انتظامي و اطلاعاتي روانه يافتن انبارها و 

سلطان ها و... شده اند. 
اين همه در حالي است كه متاسفانه در كشوري همچون 
كشورمان با سابقه كهن در امر تجارت و بازرگاني و حجم 
عظيمي از تبادلات كالايي در سال و... يك تصوير روشن 
از ساختار و سازوكار اين مبادلات و به اصطلاح »شبكه 
توزيع« وجود ندارد. لذا بديهي اس��ت در نبود اطلاعات 
و ش��ناخت صحيح برآمده از بررس��ي ها و تحليل هاي 
كارشناس��ي از موضوع و در فضاي گنگ و پر ابهام، براي 
مقابله با مسائل و مش��كلات اين حوزه، راهي جز تكرار 
همان سياست ها و اقدامات ناكارآمد ساليان گذشته باقي 
نمي ماند. سياست هايي چه بسا دن كيشوت وار در نبرد با 
آسياب هاي بادي. خوشبختانه اما اخيرا در اخبار آمده بود 
كه »موسسه مطالعات و پژوهش هاي بازرگاني« بررسي 

موضوع چالش هاي نظام توزيع را م��ورد توجه قرار داده 
و پروژه اي را در اين زمين��ه تعريف و بخش مهمي از كار 
را نيز به سرانجام رسانده است. بخشي از يافته هاي اين 
پژوهش كه در جلسه اخير كميس��يون هاي اتاق تهران 
ارايه شده حاكي از وخامت وضعيت اين حوزه اقتصادي 
كشور اس��ت.  در اين گزارش از جمله آمده است: »سهم 
حمل ونقل از قيمت تمام ش��ده كالاي نهاي��ي در ايران 
۱۲درصد و در جهان حدود ۶ درصد اس��ت.  همچنين 
س��هم هزينه انبارداري و نگهداري از قيمت تمام ش��ده 
كالاي نهايي در اي��ران ۶.۶ درصد و در جهان حدود ۳.۳ 
برآورد ش��ده است. كل س��هم هزينه هاي لجستيكي از 
قيمت تمام شده كالاي نهايي در ايران ۱۹.۴ درصد و در 
جهان ۹.7 تا ۱۱.۳ درصد است«. اين اعداد و ارقام بخوبي 
ناكارآمدي ش��بكه توزيع و فاصله آن با اس��تانداردهاي 
جهان��ي و س��هم ب��الاي هزينه ه��اي س��ربار توليد در 
كشورمان را عيان مي سازد. ناكارآمدي كه براساس اين 
پژوهش ناش��ي از »ساختار نامناس��ب نهاد حكمراني و 
نظام مديريت بازار و تعيين قيمت كالاها، عدم بهره مندي 
از صرفه هاي مقياس، بهره وري پايي��ن عوامل توزيعي، 
سطح بالاي هزينه هاي س��ربار و...« است و موجب شده 
هزينه تمام شده خدمات توزيعي افزايش يابد و اين فشار 
را به بخش توليد تحميل و سبب غيررقابتي شدن بخش 

بزرگي از محصولات بنگاه هاي صنعتي كشور شود.
اميد است اين مطالعه ارزش��مند هر چه سريع تر نهايي 
شود و راهكارهاي اصلاحي آنكه ظاهرا قرار است در قالب 
يك »س��ند جامع« عرضه گردد گره گشاي درد مزمن 
و تاريخي ناكارآمدي شبكه توزيع كشور شود. چرا كه تا 
در چارچوب اقتص��ادي آزاد و رقابتي و مبرا از مداخلات 
دس��توري و قيمت گذاري هاي دولتي، برنامه مشخص 
و دقيق و اقدامات اجرايي مناس��ب براي توسعه كمي و 
كيفي حمل ونقل، ايجاد زيرساخت هاي سخت افزاري و 
نرم افزاري فناوري اطلاعات و ارتباطات و... با بهره گيري 
از تج��ارب موف��ق جهاني فراهم نش��ود و صده��ا هزار 
خرده فروشي و فروش��گاه هاي زنجيره اي، شركت هاي 
لجستيكي و پخش، فروشگاه هاي مجازي و شركت هاي 
تعاوني مصرف و..س��اماندهي نگردند، تامي��ن و توزيع 
مناسب كالاها و خدمات در كشور امكانپذير نخواهد بود 
و هر تلنگري به اين ساختار و سازوكار غير مدرن، موجي 
از عدم تع��ادل را در بازارها و كليت اقتصاد كش��ور به راه 
مي اندازد كه امن و امان را از توليد كننده و مصرف كننده 
مي گيرد و ساختار سياس��ي و اجتماعي كشور را دچار 

بحران مي سازد. 

نظام توزيع و تلنگر كرونا
گزارشسخن نخست

معاون مس��افري ش��ركت راه آهن درباره كنسل كردن 
بليت ها گفت: آمار مسافراني كه سفرهاي خود را بابت 
شيوع كرونا لغو كرده اند، بس��يار زياد است. ميرحسن 
موس��وي در گفت وگو با مهر اظهار كرد: به كس��اني كه 
قبل از صدور دس��تور وزير راه و شهرسازي در ۵ اسفند 
ماه، بليت هاي خ��ود را به دليل احتمال ش��يوع كرونا، 
لغو كرده اند، خس��ارتي كه از سوي ش��ركت هاي ريلي 
دريافت مي شود، بعد از تعطيلات نوروز از ۱۶ فروردين 

به بعد بازپس داده مي ش��ود. او افزود: عل��ت اين بود كه 
مي خواستيم اين افراد نيز از استرداد كامل هزينه بليت 
به خريداران و مسافران، حذف نشوند؛ بنابراين كساني 
كه از تاريخ ۳ تا ۶ اسفند اقدام به لغو سفرهاي ريلي خود 
كرده اند، مي توانن��د از ۱۶ فروردين ۹۹ به مدت يك ماه 

براي گرفتن ۱۰ درصد هزينه خريد بليت اقدام كنند.
به گفته معاون مسافري ش��ركت راه آهن، كليه كساني 
كه در تاريخ هاي بعد از اين دس��تورالعمل، اقدام به لغو 

سفرهاي ريلي و درخواست استرداد هزينه بليت كنند، 
بر اساس آنچه در سيستم فروش بليت قطار، برنامه ريزي 
شده، كل هزينه خريد بليت را دريافت خواهند كرد. او 
در پاسخ به پرسشي در خصوص تعداد كساني كه بليت 
خود را كنسل كرده اند، گفت: تعداد زيادي از مسافران، 
سفرهاي خود را براي روزهاي جاري و اسفند ماه كنسل 
كرده اند؛ ضمن اينكه براي تعطيلات نوروز نيز صندلي 

خالي زياد داريم.

آمار زياد لغو  سفرهاي ريلي 

حمل و نقل

 همين صفحه  

سخن نخست

نظام توزيع و تلنگر كرونا
يك��ي از مهم ترين نقاط 
ضعف نظ��ام اقتصادي 
كش��ورمان ك��ه ه��ر از 
گاه��ي و به خصوص در 
دوره كمبودها و بحراني 
شدن دسترس��ي مردم 
ب��ه بعض��ي از كالاه��ا 
خود را نش��ان مي دهد، 
ناكارآمدي »نظام توزيع« كش��ور اس��ت. ش��بكه 
وس��يع درهم پيچيده، غير منس��جم و س��نتي- 
نيمه سنتي كه متش��كل از نهادها، س��ازمان ها و 
ارگان هاي عريض و طويل و بعضا ناشناخته است. 
با آغاز دور جديد تحريم ها، از حدود دوسال قبل كه 
كمبودهايي را در تامين بعضي اقلام خوراكي، لوازم 
بهداشتي و دارويي و... شاهد بوديم، حل مشكلات 
حاد نظام توزيع كش��ور و س��اماندهي آن بيش از 
پيش احساس شد.  متاسفانه اما راهكارهاي مورد 
توجه دس��ت اندركاران اقتصادي از جنس همان 

راهكارهاي صد بار امتحان پس داده و...

حسين حقگو

 صفحه8  

دريچه

  صرفه جويي
 در وقت يا در پول

  اميررضا   قطبي|
اكنون دو هفته اس��ت كه دانش��گاه ها در تهران و 
اس��تان هاي ديگر به منظور جلوگيري از ش��يوع 
ويروس كرونا جديد تعطيل هستند و احتمال دارد 
تا  آخر تعطيلات نوروزي )شايد هم بيشتر( بسته 
بمانند. اين بحث مطرح ش��ده است كه تا كنترل 
شدن اين بيماري كلاس هاي دانشگاهي به شكل 
مجازي برگزار شوند تا دانشجويان بتوانند از محيط 

امن خانه به تحصيلات خود ادامه دهند. 

پرونده

ماجراي سفر 12 ساعته 
كرونا به ايران

زهره علامي|
سي ام بهمن ماه س��ال جاري، وزيربهداشت در 
گفت وگويي ورود ويروس كرونا به كشور را رسما 
تاييد كرد، پيش از آن اخبار غيررس��مي حاكي 
از آغاز م��وج اول بيماري كرونا در اي��ران بود، اما 
مراجع رسمي اين موضوع را تكذيب مي كردند. 
پس از آن و همگام با ش��يوع و گسترش ويروس 
كرونا در كش��ور، انتقادها به سازمان هواپيمايي 
كشوري و شركت فرودگاه ها بالا گرفت، فعالان 
ح��وزه هوايي ب��ه عن��وان تندتري��ن منتقدان 
به متولي��ان صنعت هواي��ي كش��ور در زمينه 
سهل انگاري براي پيش��گيري از ويروس كرونا، 
معتقدند كه عملكرد سازمان و شركت فرودگاه ها 
براي لغو پروازها به چي��ن و بالعكس ديرهنگام 
بوده و اقدامات انجام ش��ده ب��راي كنترل ورود 
اتباع چيني و مسافران از اين كشور به ايران هم 

سختگيرانه و قابل قبول نبوده است.
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 صفحه 2 

همين صفحه

سخنگوي  قوه قضاييه  اعلام  كرد 

درپاسخ به نامه رييس مجلس صورت گرفت

 مرخصي 54 هزار زنداني
به دليل شيوع كرونا

حكم حكومتي براي لايحه بودجه  99

خبر

پيش نوي��س لايح��ه »اص��لاح قان��ون تعيين 
حدود وظاي��ف و اختيارات و مس��ووليت هاي 
رياس��ت جمهوري« تقديم هيات دولت شد. به 
گزارش پايگاه اطلاع رس��اني دفتر هيات دولت، 
معاونت حقوقي رييس جمه��وري پيش نويس 
لايحه »اص��لاح قانون تعيين ح��دود وظايف و 
اختيارات و مس��ووليت هاي رياست جمهوري« 
را ب��راي مراحل بررس��ي به كميس��يون لوايح 
هيات دول��ت ارايه كرده اس��ت. اص��ل )۱۱۳( 
قانون اساس��ي جمهوري اس��لامي ايران براي 
رييس جمهوري دو شأن مهم و عالي قائل شده 
است؛ اول، شأن رياس��ت قوه مجريه كه در اين 
شأن، امور اجرايي كشور را جز آنچه مستقيما بر 
عهده رهبري گذاشته شده، به عهده دارد. دوم، 
شأن دارابودن عالي ترين مقام رسمي كشور پس 
از مقام رهبري كه در اين ش��أن، به طور مطلق 
عهده دار مسووليت اجراي قانون اساسي است. 
رييس جمهوري علاوه ب��ر تكاليف قانوني فوق، 
مطابق سوگندي كه براس��اس اصل )۱۲۱( در 
مجلس شوراي اس��لامي ادا مي نمايد افزون بر 
تعهد به پاسداري از مذهب رسمي كشور و قانون 
اساسي و سعي تمام براي اعتلاي كشور، ترويج 
دين و اخلاق و پش��تيباني از حق و گس��ترش 
عدالت و پرهيز از هرگون��ه خودكامگي، خود را 
متعهد به حمايت از آزادگي و حرمت اش��خاص 
و حقوقي كه قانون اساس��ي براي ملت شناخته 
اس��ت، مي كند.  همچنين، رييس جمهوري با 
هدف نهادينه كردن انديش��ه احت��رام به اصول 
قانون اساسي، بر تعهد و وفاداري به اجراي آنها 
و خودداري از نقض آن اصول به خصوص اصول 
مربوط به حق��وق و آزادي هاي اساس��ي مردم 
تأكيد دارد.  ل��ذا به دليل اهمي��ت اين موضوع 
»قان��ون تعيين ح��دود و وظايف اختي��ارات و 
مس��ووليت هاي رياس��ت جمهوري اس��لامي 
اي��ران« در تاريخ بيس��ت و دوم آبان ماه س��ال 
۱۳۶۵ از سوي مجلس شوراي اسلامي، تصويب 
و به وسيله ش��وراي نگهبان تأييد شد.  اكنون با 
گذشت حدود ۳۲ س��ال از تصويب قانون فوق 
و با توجه به تغيير ش��رايط و ابهامات موجود در 
آن و ني��ز تأكي��د و پيگي��ري رييس جمهوري، 
پيش نوي��س لايح��ه »اص��لاح قان��ون تعيين 
حدود وظاي��ف و اختيارات و مس��ووليت هاي 
رياست جمهوري« كه در آن براي شفاف سازي 
ح��دود وظايف، اختي��ارات و مس��ووليت هاي 
رياست جمهوري در اجراي قانون اساسي و نحوه 
اجرايي نمودن آنها تلاش شده، از سوي معاونت 
حقوقي رييس جمهوري، تدوين و جهت س��ير 
مراحل بررس��ي و تصميم گيري به هيات دولت 

ارايه شده است.

لايحه اصلاح قانون تعيين  وظايف 
و اختيارات رياست جمهوري

تشكل ها

8 پيشنهاد بخش خصوصي براي 
مقابله با آسيب هاي اقتصادي
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 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي خود درمورد 
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روي موج خبر

   مشاور رييس قوه قضاييه درگذشت؛ ايسنا|
احمد تويس��ركاني مش��اور رييس ق��وه قضاييه 
درگذشت. گفته مي شود احمد تويسركاني سابقه 
بيماري داشته و در بيمارستان بقيه الله بستري بوده و 
شب گذشته  دار فاني را وداع گفته است. وي در زمان 
رياست صادق آملي لاريجاني بر قوه قضاييه، رييس 
سابق سازمان ثبت اسناد و املاك كشور بود. پس از 
انتصاب خداييان به عنوان رييس جديد سازمان ثبت 
اسناد و املاك كشور، تويسركاني به عنوان مشاور 
سيد ابراهيم رييسي، رييس قوه قضاييه منصوب شد. 
اخباري منتشر شده مبني بر اينكه درگذشت احمد 

تويسركاني بر اثر ابتلا به كرونا بوده است.

 جلسه ش�وراي عالي هماهنگي اقتصادي 
با حضور سران قوا برگزار شد؛ پاد|

جلس��ه ش��وراي عال��ي هماهنگي اقتص��ادي با 
حضور س��ران قوا در محل نهاد رياست جمهوري 
برگزار شد. جلس��ه اي كه در آن چهره هايي مانند 
رييس جمهوري، رييس مجلس دهم، رييس قوه 
قضاييه، سخنگوي دولت، همتي رييس كل بانك 
مركزي، نوبخت رييس س��ازمان برنامه و بودجه، 
فرهاد دژپسند وزير امور اقتصادي و دارايي، محمود 
واعظي رييس دفتر رييس جمهوري، محسني اژه اي 
مع��اون اول قوه قضاييه و الي��اس حضرتي رييس 
كميسيون اقتصادي مجلس دهم نيز در اين جلسه 
حاضر شدند. در جلسه ش��وراي عالي هماهنگي 
اقتصادي سران سه قوه آخرين تحولات اقتصادي و 
نيز بودجه مورد بررسي قرار گرفت. رييس سازمان 
برنامه و بودجه گزارشي را از وضعيت تحقق منابع 
و مصارف پيش بيني شده بودجه 1398 و اقدامات 
لازم در ماه پاياني سال در خصوص مصارف ضروري، 
به شوراي عالي ارايه كرد. شورا پس از بحث و بررسي 
ب��ه منظور فراهم ش��دن ام��كان پرداخت حقوق 
كاركنان و بازنشستگان دولت و ساير پرداخت هاي 
اجتناب ناپذي��ر، تصميم��ات لازم را جهت تأمين 
منابع مورد نياز براي مصارف ف��وق اتخاذ كرد. در 
ادامه رييس كل بانك مركزي گزارشي را از عملكرد 
مصوبات ش��ورا در خصوص مديريت بازار ارز ارايه 
نمود و پس از بحث و بررسي، شوراي عالي مصوبات 
پيشيني در جهت ايجاد تعادل در بازار ارز، حمايت 
و تشويق از صادرات كالا و خدمات فني مهندسي 
را م��ورد تأكيد قرار داد.همچنين رييس كل بانك 
مركزي گزارشي از عملكرد مصوبات شوراي عالي 

در خصوص اصلاح نظام بانكي ارايه نمود.

   روحاني، درگذشت مادر شهيدان فهميده 
را تسليت گفت؛پاد|

رييس جمهوري در پيامي درگذشت مادر گرامي 
شهيدان والامقام حسين و داود فهميده را تسليت 
گفت. روحاني در اين پيام نوشت: اين مادر فداكار 
كه همواره شكرگزار تقديم فرزندان خود به انقلاب 
و اس��لام بود و امام خميني )ره( فرزند ش��جاع او 
را »رهبر ما« دانس��ت، بي ترديد الگ��وي ماندگار 
همه م��ادران ايران زمين بوده و همچون تصويري 
درخش��ان در صفحات تاريخ اين مرز و بوم خواهد 
ماند. رييس جمهوري افزود: درگذشت ام الشهداء 
مرحومه حاجيه خانم كريمي، مادر شهيدان والامقام 
حسين و داود فهميده، موجب تأثر و تألم خاطر شد. 
اينجانب اين ضايعه را به عموم مردم ايران به ويژه 
مردم شهيدپرور استان البرز و خانواده محترم اين 
فقيده سعيده تسليت مي گويم و از درگاه خداوند 
بزرگ براي آن س��فر كرده رحمت واس��عه الهي و 
همنشيني با فرزندان شهيدش و براي بازماندگان 

صبر و سلامتي مسألت دارم.

   توييت ظريف درباره فجايع هند 
رسانه هاي هندي ادعا كردند كه وزارت امورخارجه 
اين كشور سفير ايران در دهلي را به دليل توئيت 
ظريف احضار كرده است. روزنامه هندوستان تايمز 
ادعا كرد كه وزارت امورخارجه هند روز سه شنبه 
در واكنش به توئيت ش��ب گذشته محمدجواد 
ظريف، وزير امورخارجه ايران درباره خشونت ها 
عليه مسلمانان در هند، سفير تهران در دهلي را 
احضار كرده است.هندوس��تان تايمز در ادامه به 
نقل از منابع آگاه از موضوع ادعا كرده است كه به 
سفير ايران گفته شده، »اظهارات وزيرامورخارجه 
كش��ورتان كاملا غيرقابل قبول و نامطلوب بوده 
است.«محمدجواد ظريف دوشنبه شب در پيامي 
در توييتر خود خشونت هاي سازمان يافته عليه 
مس��لمانان هند را محكوم كرد.وزير امور خارجه 
كشورمان در پيام خود نوشت: ايران موج خشونت 
س��ازمان يافته عليه مس��لمانان هند را محكوم 
مي كند. ايران، قرن ها دوس��ت هند بوده است. از 
مقامات هند مي خواهيم كه رفاه »همه« هندي ها 
را تضمين كنند و اجازه ندهند اين آدم كشي بي معنا 
ادامه يابد. مسير پيش رو بايد بر اساس گفت وگو و 

حاكميت قانون باشد.

   مراس�م هاي مذهبي ارامنه محدود شده 
است؛ ايلنا|

نماينده ارامنه ش��مال در مجلس شوراي اسلامي 
از تعديل مراسم هاي مذهبي اين اقليت خبر داد.

كارن خانلري درباره تعطيل نش��دن مراسم هاي 
مذهبي اين اقليت گفت: حس��ب دس��تور اسقف 
اعظم و شوراي خليفه گري ارامنه گفته شده است 
كه مردم از مناسبات اجتماعي حتي الامكان پرهيز 
كنند؛ مراسم ها بسيار كم برگزار مي شود به طوري 
كه مراسم هاي ختم تا حد زيادي تعديل پيدا كرده 
است و مراسم هاي مذهبي نيز محدود شده است. 
وي با اشاره به بازديدهايي كه به محلات ارمني نشين 
داش��ته است، اظهار داش��ت: موضوع كرونا اثراتي 
داشته اما مغازه ها هنوز باز هس��تند و مردم ارزاق 
خودشان را تامين مي كنند. خانلري درباره اينكه آيا 
براي نظارت بر توليد ماسك و مواد ضدعفوني كننده 
اقدامي انجام داده است، گفت: به صورت مجزا خير؛ 
چراكه اين موضوع ارمني و مسلمان ندارد و مساله اي 

ملي است، اما پيگيري هايي انجام داده ايم.

ايران2

پس از كاشتن دو نهال ميوه به مناسبت روز درختكاري انجام شد

توصيه هاي رهبر انقلاب به مردم درباره بيماري ناشي از ويروس كرونا
به مناس��بت روز درختكاري و هفته منابع طبيعي، 
رهبر معظم انقلاب اسلامي صبح ديروز )سه شنبه( 
دو اصله نهال ميوه غ��رس كردند. به گزارش پايگاه 
اطلاع رس��اني دفتر مقام معظ��م رهبري حضرت 
آيت الله خامنه اي سپس در سخناني، كاشت درخت 
را حركتي با برك��ت خواندند و در خصوص بيماري 
شايع ش��ده در كش��ور، گفتند: همچنانكه قبلًا از 
پزشكان، پرستاران و مجموعه هاي درماني صميمانه 
تشكر كردم، لازم مي دانم بار ديگر از اين عزيزان كه 
با كار بس��يار با ارزش خود در حال جهاد در راه خدا 
هستند، تشكر كنم. رهبر انقلاب اسلامي مشاهده 
نمونه هاي درس آموز از تلاش و فداكاري كادرهاي 
درماني در رس��يدگي به بيماران را نش��ان دهنده 
مس��ووليت پذيري و تعهد انس��اني آنان دانستند و 
افزودند: همچني��ن لازم مي دان��م از خانواده هاي 
پزشكان، پرستاران و همه عوامل درماني كه با صبر 
و تحمل خود در كنار تلاش شبانه روزي عزيزانشان 

هستند، سپاسگزاري كنم.
 ايش��ان با دعا ب��راي عافيت بيم��اران و همچنين 
طلب رحمت و مغفرت الهي براي درگذش��تگان از 
اين بيماري و صب��ر و آرامش براي بازماندگان آنها، 
چند توصيه خطاب به م��ردم بيان كردند. حضرت 
آيت الله خامنه اي ب��ا تأكيد بر رعاي��ت توصيه ها و 
دستورالعمل هاي مسوولان در خصوص پيشگيري 
و جلوگيري از آلودگي، افزودند: از اين دستورها نبايد 
تخطي شود، چرا كه خداوند ما را موظف كرده است 
در قبال سلامت خود و ديگران احساس مسووليت 
كنيم، بنابراين هر چه به سلامت جامعه و جلوگيري 
از ش��يوع اين بيماري كمك كند، حس��نه و هر چه 

به ش��يوع آن كمك كند، سيئه است. رهبر انقلاب 
اسلامي در توصيه اي ديگر همگان را به توسل و توجه 
به پروردگار فراخواندند و گفتند: البته اين بلا آنچنان 
بزرگ نيست و بزرگ تر از آن نيز وجود داشته است 
اما بنده به دعاي برخاسته از دل پاك و صاف جوانان 
و افراد پرهي��زگار براي دفع بلاهاي بزرگ بس��يار 
اميدوارم، چرا كه توس��ل به درگاه خداوند و طلب 
شفاعت از نبي مكرم اسلام و ائمه بزرگوار مي تواند 
بسياري از مشكلات را برطرف كند. ايشان افزودند: 
دعاي هفتم صحيفه س��جاديه دعاي بسيار خوب و 
خوش مضموني است كه مي توان با اين الفاظ زيبا و 
با توجه به معاني آن با پروردگار سخن گفت. حضرت 
آيت الله خامنه اي همچنين همه دستگاه هاي كشور 
را به هم��كاري و در اختيار قرار دادن امكانات مورد 
ني��از وزارت بهداش��ت كه در صف مق��دم مقابله با 
بيماري قرار دارد، توصيه كردند و گفتند: نيروهاي 
مسلح و دس��تگاه هاي مرتبط با دفتر رهبري نيز به 

انجام اين كار موظف شده اند. 
رهب��ر انقلاب اس��لامي با اش��اره به درگير ش��دن 
كش��ورهاي زيادي در دنيا با اين بيماري، افزودند: 
مس��وولان ما از روز اول با صفا، صداقت و شفافيت 
خبررس��اني كردند و مردم را در جريان قرار دادند 
اما برخي كش��ورهاي ديگر كه اين بيماري در آنها 
شديدتر و همه گيرتر اس��ت، پنهان كاري مي كنند 
البته ما براي آن بيماران نيز از خداوند طلب عافيت 

مي كنيم.
ايش��ان حادثه پديدآمده را مس��اله اي گ��ذرا و نه 
فوق العاده دانستند و گفتند: البته من نمي خواهم 
مس��اله را خيلي كوچك فرض كنم اما آن را خيلي 

بزرگ هم نكنيم، اين مساله مدتي نه چندان طولاني 
براي كش��ور وجود خواهد داش��ت و سپس رخت 
برمي بندد اما تجربيات حاصل از آن و فعاليت مردم 
و دستگاه ها كه به مثابه يك رزمايش عمومي است، 

مي تواند به عنوان يك دستاورد باقي بماند.
حضرت آي��ت الله خامنه اي با اش��اره ب��ه اقدامات 
پس��نديده و نوع دوس��تانه برخي هموطنان مانند 
كمك هاي مالي و توزيع اقلام بهداشتي افزودند: اين 

كارها بس��يار خوب است و با حفظ اين دستاوردها، 
بلا ب��ه نعمت و تهديد به فرصت تبديل مي ش��ود و 
اميدواريم روزگار عافيت كامل براي ملت عزيز ايران 

نزديك باشد.

در پاسخ به نامه رييس مجلس صورت گرفت

حكم حكومتي براي لايحه بودجه سال 99
سرنوشت لايحه بودجه كل كشور سال 1399،  ديروز با اذن 
مقام معظم رهبري معلوم و به شوراي نگهبان ارسال شد. 

به گ��زارش خبرگزاري ها، علي لاريجاني،  رييس مجلس 
شوراي اسلامي در نامه اي به مقام معظم رهبري خواستار 
استفاده از اصل 85 قانون اساسي براي ارسال لايحه بودجه 

كل كشور سال 1399 به شوراي نگهبان شد.
در اصل 85 قانون اساس��ي ذكر ش��ده است كه »سمت 
نمايندگي قائم به شخص است و قابل واگذاري به ديگري 
نيست. مجلس نمي تواند اختيار قانون گذاري را به شخص 
يا هياتي واگذار كند ولي در موارد ضروري مي تواند اختيار 
وضع بعضي از قواني��ن را با رعايت اصل هفت��اد و دوم به 
كميسيون هاي داخلي خود تفويض كند، در اين صورت 
اين قوانين در مدتي كه مجلس تعيين مي نمايد به صورت 
آزمايشي اجرا مي شود و تصويب نهايي آنها با مجلس خواهد 
بود. همچنين مجلس مي تواند تصويب دايمي اساسنامه 
سازمان ها، شركت ها، موسسات دولتي يا وابسته به دولت 
را با رعايت اصل هفتاد و دوم به كميس��يون هاي ذي ربط 
واگذار كند يا اج��ازه تصويب آنها را به دولت بدهد، در اين 
صورت مصوبات دولت نبايد با اصول و احكام مذهب رسمي 
كشور يا قانون اساسي مغايرت داشته باشد، تشخيص اين 
امر به ترتيب مذكور در اصل نود و ششم با شوراي نگهبان 
اس��ت، علاوه بر اين، مصوبات دولت نبايد مخالف قوانين 
و مقررات عمومي كش��ور باشد و به منظور بررسي و اعلام 
عدم مغايرت آنها با قوانين مزبور بايد ضمن ابلاغ براي اجرا 
به اطلاع رييس مجلس برسد.«بعد از اعلام موافقت رهبر 
معظم انقلاب ديروز چهره ها و مقامات سياسي و تقنيني 
درباره چشم انداز اجراي اين طرح و شمايل بودجه اي كشور 

به اظهارنظر پرداختند.

    ماجراي نامه لاريجاني
در پي تماس هاي مكرر و ابلاغ نامه رس��مي س��تاد ملي 
مقابله با كرونا به رييس مجلس، مبني بر به صلاح نبودن 
تشكيل جلسات مجلس به دليل احتمال تسري بيماري 
كرونا از نمايندگان بازگشته از حوزهاي انتخابيه به مردم 
و تشديد گسترش اين بيماري در كشور، رييس مجلس 
شوراي اسلامي به رهبر معظم انقلاب نامه نوشت. در نامه 
لاريجاني به رهبر معظم انقلاب اسلامي آمده است: احتراماً 
به استحضار مي رس��اند، پس از انتخابات اخير مجلس و 

همزماني آن با شيوع بيماري كرونا، آقاي دكتر نمكي وزير 
محترم بهداشت، درمان و آموزش پزشكي و رييس ستاد 
ملي مبارزه با كرونا طي تماس ه��اي مكرر اعلام نمودند 
تشكيل جلسات مجلس به صلاح نيست. در ادامه اين نامه 
آمده است: به دليل شرايط كشور و لزوم تصميم گيري در 
بحث )رأي اعتماد به وزير پيشنهادي جهاد و كشاورزي( و 
)بودجه سال آينده(، هيات رييسه مجلس با عدم تشكيل 
مجلس موافقت نكرد. ايشان روز جمعه كتبا  طي نامه اي نظر 
نهايي خويش را بر عدم برگزاري جلسات علني و غيرعلني 
مجلس اعلام كردند. استدلال ايشان اين است كه هنگام 
تبليغات انتخابات نمايندگان محترم با هزاران نفر مواجهه 
داشتند و به احتمال زياد، حامل ويروس هايي شده اند كه 
جمع آنها زير يك سقف، احتمال تسري بيماري كرونا به 
ديگر همكاران و مخصوصا مردم عزيزي كه با آنها تماس 
مستمر دارند، بسيار زياد مي نمايد و عملا عامل گسترش 
اين بيماري در كش��ور خواهد شد.لاريجاني در ادامه نامه 
افزود: ستاد ملي مبارزه با كرونا تشكيل هر گونه همايش در 
كشور را نيز ممنوع كرده است و از آنجا كه ستاد ملي مبارزه 
با كرونا مصوب ش��وراي عالي امنيت ملي است و اجراي 
تصميمات آن براي همه كش��ور ضرورت شرعي و قانوني 
دارد و في الحال نظر قطعي خود را اعلام كرده اند بايد تدبير 

لازم صورت مي پذيرفت.

در ادامه اين نامه آمده اس��ت: بر اين اساس، هيات رييسه 
مجلس طي جلساتي، روش هاي مختلف حل موضوع را 
مورد بررسي قرار داد. حتي روشي كه از طريق تكنولوژي 
جديد، ارتباط دوسويه فراهم شود و نياز به حضور نمايندگان 
در يك محل نباشد نيز مورد بررس��ي قرار گرفت. اما اولًا 
تدارك اين امر نيازمند زمان خواهد بود و با توجه به زمان 
اندك باقي مانده تا آخر س��ال و مدتي كه شوراي محترم 
نگهبان براي اظهارنظر نياز دارد اين امر ممكن نمي گردد و 

ثانياً اجراي همين روش با آيين نامه موجود موجه نيست.

      بودجه هاي سه دوازدهمي يا چهار دوازدهمي
لاريجاني در اين نامه افزود: مسير ديگري كه مورد بررسي 
قرار گرفت، اين بود كه بودجه سه دوازدهم تصويب شود 
و نهايي شدن بودجه به مجلس آتي محول گردد. پس از 
بررسي معلوم ش��د قابل اجرا نيست زيرا اولا تصويب سه 
دوازدهم، هم نيازمند تشكيل جلس��ه مي باشدكه فعلا 
مقدور نيست و ثانيا مجلس آتي تا تشريفات قانوني را طي 
نمايد و بعد كميسيون هاي تخصصي شكل گيرد و پس 
از آن كميس��يون تلفيق سامان يابد و سير تصويب قانون 
بودجه در مجلس آتي انجام گيرد عملا  نهايي شدن بودجه 
را به شهريور سال آينده موكول مي كند و در نتيجه كشور 
در چند ماه، بدون قانون بودجه خواهد ماند. ثالثا با اجراي 

اين روش عملا كاركنان و بازنشس��تگان عزيز كش��ور، از 
افزايش حقوق در سه ماهه اول سال برخوردار نمي شوند 
كه با توجه به شرايط تورمي كشور، فشار به اين قشرهاي 

زحمتكش مي باشد.
بر اس��اس نامه رييس مجل��س، روش تصويب بودجه دو  
دوازدهم هم اكثر اشكالات مطروحه در بودجه سه دوازدهم 
را دربر دارد. لذا راهي كه باقي مانده اين است كه كميسيون 
تلفيق كه براساس آيين نامه مجلس 9 نفر از نمايندگان 
كميسيون برنامه و بودجه و از هر كميسيون تخصصي سه 
نفر عضو آن مي باش��ند، بودجه سال 99 را كه پس از عدم 
تاييد كليات آن در جلسه مورخ 5 اسفند 98 مجدداً بررسي 
نموده و اش��كالات مطروحه را رفع كرده است. بنابر نامه 
لاريجاني؛ گزارش آن )لايحه بودجه مصوب كميس��يون 
تلفيق( را به هيات رييسه ارس��ال نموده، به عنوان قانون 
بودجه سال آينده به شوراي محترم نگهبان جهت بررسي 
ارسال ش��ود و اصلاحات آن شوراي محترم از نظر انطباق 
باقانون اساسي و شرع نيز از طريق كميسيون تلفيق صورت 
پذيرد و پس از تاييد شوراي محترم نگهبان به دولت ابلاغ 
شود. ليكن اين امر با توجه به شرايط كشور منوط به اذن 
رهبري معظم خواهد بود. البته در موارد عديده اي، مجلس 
طبق اصل 85 تصويب قوانين دايمي را به كميسيون هاي 
تخصصي واگذار نموده كه به صورت آزمايش��ي اجرا شد. 
لاريجاني افزود: استفاده از اصل 85 و زمان آن هردو بايد از 
طريق مجلس تصميم گيري شود و نيازمند تشكيل جلسه 
است و باتوجه به نظر وزير محترم بهداشت و درمان تشكيل 
جلس��ه ممكن نيست. لذا هر روش��ي، بدون اذن رهبري 
ممكن نخواهد بود. البته با نمايندگان محترمي كه امكان 
تماس تلفني مقدور گرديد، اكثريت مجلس با اجراي اين 
امر موافق بودند ليكن از نظر ايين نامه، نمايندگان محترم 
بايد اين موضوع را در مجلس مورد بررسي و تصميم گيري 
قرار دهند.متعاقب نامه رييس مجلس در اذن رهبر معظم 
انقلاب براي ارس��ال بودجه مصوب كميسيون تلفيق به 
شوراي نگهبان خطاب به رييس مجلس شوراي اسلامي 
كه به امضاي حجت الاسلام والمسلمين محمدي گلپايگاني 
رسيده، آمده است: »نامه  شماره 1۰/9383۲/د مورخ 1۲ 
اسفند 1398 جنابعالي مبني بر استيذان نسبت به كيفيت 
تصويب بودجه 1399 در مجلس شوراي اسلامي و ادامه 
كار سرپرست وزارت كش��اورزي - با توجه به عدم امكان 

تشكيل جلسه علني براساس دس��تورالعمل ستاد ملي 
 مديريت بيماري كرونا - به استحضار مقام معظم رهبري 
مدظله العالي رسيد. معظم له با هر دو پيشنهاد ذيل نامه 

مذكور موافقت فرمودند.«

     جزييات بودجه 99 بعد از حكم مقام رهبري
عضو هيات رييس��ه مجل��س دهم نيز درب��اره اخذ حكم 
حكومتي رهبر انقلاب توسط »علي لاريجاني«، اظهار كرد: 
رييس مجلس، روز گذشته )دوشنبه( در نامه اي به رهبر 
انقلاب اسلامي، ابلاغ حكم حكومتي درباره دو موضوع مهم 
را از ايشان درخواست كردند؛ يكي از اين موارد، اجراي اصل 
85 قانون اساسي درباره بودجه 99 كل كشور و موضوع ديگر، 
تعيين تكليف وضعيت سرپرست وزارت جهاد كشاورزي بود. 
»عبدالرضا مصري« ديروز در جمع خبرنگاران در تشريح 
روند بررسي لايحه بودجه س��ال 1399 كل كشور، اظهار 
داشت: اين موضوع واضح بود كه اگر ما لايحه بودجه سال 99 
را در شرايط كنوني به تصويب نرسانيم، دولت در سال آينده 
اجازه افزايش حقوق كارمندان را ندارد، همچنين تمام دخل 
و خرج دولت غيرقانوني خواهد شد، از طرفي ديگر در چند 
وقت اخير پيشنهاد تصويب دو دوازدهم و سه دوازدهمي 
لايحه بودجه مطرح شد كه باز هم اين پيشنهاد همان تبعات 
را به دنبال داشت واين مساله هم مستلزم برگزاري جلسه 
علني بود كه ستاد مقابله با كرونا اجازه برگزاري اين جلسه 
را نيز نم��ي داد، از طرفي ديگر اگر لايحه بودجه به صورت 
سه دوازدهمي مورد تصويب قرار مي گرفت، نهايتا مجلس 
يازدهم پس از انجام تشريفات برگزاري پارلمان و تشكيل 
كميسيون هاي تخصصي، بايد بار ديگر اين لايحه را از ابتدا 
مورد بررس��ي و تصويب قرار مي داد كه با اين روند احتمالا 
لايحه بودجه سال 99 در شهريورماه سال آينده تصويب 
مي شد. وي از ارسال نامه 3 صفحه اي علي لاريجاني رييس 
مجلس شوراي اس��لامي به رهبر معظم انقلاب خبر داد و 
گفت: در نامه رييس مجلس ب��ه رهبر معظم انقلاب اين 
موضوع نيز مطرح شد كه معظم له اجازه دهند سرپرستي 
سرپرس��ت فعلي وزارت جهاد كشاورزي تا زمان برگزاري 
جلسات علني مجلس تداوم داشته باشد، خوشبختانه از 
آن جايي كه قانون اساسي ما، قانوني بسيار مترقي بوده و ما 
هيچ بن بستي براي مسائل كشور نداريم، رهبر معظم انقلاب 

با هر دو پيشنهاد مجلس موافقت فرمودند.
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مراكز درماني ارتش براي مقابله 
با كرونا آماده باش هستند

ريي��س دانش��گاه عل��وم 
پزش��كي ارتش با تاكيد بر 
اينكه هيچ مش��كلي براي 
مقابله ب��ا وي��روس كرونا 
نداريم، گفت: تمامي مراكز 
درماني ارتش براي مبارزه 
با اين وي��روس آماده باش 
هستند. به گزارش روابط عمومي ارتش، سرتيپ دوم 
رامين حمي��دي فراهاني با اب��راز رضايت از وضعيت 
دانشگاه علوم پزشكي ارتش اظهار داشت: امكان ورود 
ويروس به بدن هست ولي سيستم ايمني بدن آنقدر 
 قوي اس��ت كه علائم در فرد ديده نش��ود بنابراين تا
8۰ درصد جاي نگراني در اين زمينه وجود ندارد چون 
سيستم ايمني از پس اين ويروس برمي آيد و جوانان و 
افرادي كه سيستم ايمني قوي دارند احتمال كمتري 
دارد مبتلا ش��وند. وي با بيان اينكه ترس ايجاد شده 
در اين روزها خيلي منطقي نيست، افزود: افرادي كه 
بيماري مزمن ريوي و قلبي دارند يا بيماران كليوي و 
كبدي همچنين افرادي كه شيمي درماني مي شوند 

بيشتر در معرض ابتلا هستند. 

سازمان زندان ها در شرايط 
فعلي زندان ها را خلوت كنند

ك��ه  يطي  ا ش��ر ر  د
بخش هاي مختلف كشور 
تلاش مي كنن��د تا دامنه 
نظارت هاي بهداشتي را 
در بخش ه��اي مختلف 
افزايش دهند، نايب رييس 
كميس��يون حقوق��ي و 
قضايي مجلس دهم با تاكيد بر لزوم خلوت ش��دن 
زندان ها در ش��رايط فعلي كش��ور گفت: دادسراها 
بايد تدبير كنند و در اين شرايط از اقدام به بازداشت 
متهمان امنيتي جدا خودداري كنند. محمد كاظمي 
در گفت وگو با ايسنا، با اشاره به بخشنامه رييس قوه 
قضاييه براي پيشگيري از شيوع كرونا در زندان ها 
گفت: بخشنامه آقاي رييسي با توجه به شرايط خاص 
فعلي كشور صادر شده است و يك بخشنامه بجا و 
مناسب براي اين شرايط است؛ اميدوارم دستگاه قضا، 
دواير اجراي احكام و ناظرين زندان به اين بخشنامه 
به خوبي عمل كنند، نبايد خودشان اين بخشنامه را 
تفسير كنند بلكه بايد بر اساس دستورات صادره در 

آن عمل كنند.

ضرورت پرداخت يارانه كرونا 
به اقشار كم درآمد و روزمزد

 يك نماينده مجلس دهم 
در خص��وص ض��رورت 
رس��يدگي به اقشار كمتر 
برخوردار در زمان ش��يوع 
ويروس كرونا مي گويد: بايد 
به اقشاري كه اين روزها كم 
درآمد هس��تند و بيماري 
كرونا باعث تعطيلي همين مشاغل كوچك شده يارانه 
داده شود. غلامعلي جعفرزاده ايمن آبادي در گفت وگو 
با ايلنا، درباره شيوع بيماري كرونا و تاثير اين بيماري بر 
كسب و كارها و تاثير اين فضا بر زندگي اقشار كم درآمد 
و كارگران گفت: كرونا متعلق به يك وزارتخانه نيست، 
اينكه فقط بگوييم فقط وزارت بهداشت و درمان مسوول 
رسيدگي و متولي كنترل و ريشه كن كردن اين بيماري 
است، درست نيست.نماينده مردم رشت در مجلس 
دهم با بيان اينكه كرونا س��لامت اقتصاد را خدشه دار 
كرده اس��ت، عنوان كرد: م��ردم از درب منازل بيرون 
نمي آيند كه باعث تعطيلي كسب و كارشان شده است؛ 
همين امر مي تواند به بسياري از مشكلات اقتصادي و 

معيشتي دامن بزند. 

نقش كرونا در جلوگيري از 
شيوع فردگرايي منفي در ايران
برخي شواهد علمي از شيوع 
فردگرايي منفي در جامعه 
ايران، به  ويژه در شهرهاي 
ب��زرگ مثل ته��ران خبر 
مي داد. من مطمئنم تا پايان 
ماجراي تلخ كرونا، به زيست 
جديدي از حركت جمعي، 
در سايه سار هم قرار گرفتن و پشت و پناه يكديگر بودن 
مي رسيم. »علي ربيعي« س��خنگوي دولت ديروزدر 
يادداشتي كه در ش��بكه هاي اجتماعي منتشر شد، 
نوشت: در اين روزها كه بحران كرونا كشور مار ا تحت 
تاثير قرار داده است در ميان تلخي هاي آن، رفتارهايي 
كه كام جانمان را نيز شيرين مي كند زياد مي بينم. از 
فداكاري پرستاران گرفته تا گروهي از خيريه ها كه به 
نگهداري مبتلايان بي كس و ناتوان مي پردازند. از آنها 
كه به كودكان كار دستكش و ماسك هديه مي دهند تا 
آنان كه به صورت خود جوش دستگاه هاي عابر بانك را 
ضدعفوني مي كنند. دريك مورد پنجاه ميليون تومان 
هزينه مراس��م چهلم يك پدر براي مقابله با كرونا به 

بيمارستاني اهدا شده بود. 

پيشنهاد روحاني براي نشست 
سران روسيه-ايران - تركيه

سفير ايران در روسيه اعلام 
كرد ك��ه رييس جمهوري 
ايران در گفت وگوي اخير 
تلفني خود ب��ا »ولاديمير 
پوتين« به وي پيش��نهاد 
كرد تا نشست بعدي سران 
در قالب مذاكرات آس��تانه 
درباره سوريه هرچه سريع تر در تهران برگزار شود. به 
گزارش تس��نيم از خبرگزاري »تاس«، كاظم جلالي 
اعلام كرد كه روحاني رييس جمهوري ايران در مكالمه 
تلفني اخير خود با »ولاديمير پوتين« رييس جمهوري 
روسيه، به وي پيشنهاد كرده است كه نشست بعدي 
سران در قالب مذاكرات آستانه درباره سوريه در آينده 
بسيار نزديك در جمهوري اسلامي برگزار شود. جلالي 
اين مس��اله را دي��روز در ديدار خود با »كنس��تانتين 
كاساچوف« گفت: »ائتلاف هاي مختلفي براي مبارزه 
با تروريسم تشكيل شده اس��ت، ولي هيچ يك از آنها 
نتوانستند مبارزه موفقي را عليه تروريسم انجام دهند و 
تنها ائتلاف موفقيت آميز كه واقعاً با تروريسم جنگيده 

است، ائتلاف ايران و روسيه بود.« 

چهره ها
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يك اقتصاددان: كرونا برخي توليدات را مختل كرده و توليدات بهداشتي را رونق داده است

به گفته گمرك، اخبار صادرات ماسك كذب است

ضرورت ماليات ستاني از شركت هاي ارزخوار 

افزايش ۱۵درصدي منابع بودجه خبري از برگزاري جلسات شوراي عالي كار نيست

ترخيص فوري 50 آمبولانس 

عضو هيات علمي دانشگاه چمران اهواز مي گويد 
محدوديت در فروش نفت، قطعا ميزان درآمدهاي 
ماليات�ي در بودجه 99 را متاث�ر مي كند. بنابراين 
اينگونه نيست كه دولت به راحتي بتواند درآمدهاي 
مالياتي را جايگزين نفت كند. مرتضي افقه مي گويد 
دولت در سال آينده بايد براي ماليات ستاني خود 
برنامه دقيقي داش�ته باش�د. ماجرا به اين ترتيب 
است كه با وجود ركود اقتصادي واحدهاي كوچك و 
متوسط صنعتي ديگر ظرفيت ماليات ستاني ندارند 
و دولت بايد تمركز خود را به س�مت اخذ ماليات از 
شركت هاي بزرگ مانند فولاد و پتروشيمي ببرد. 
شركت هايي كه با وجود تحريم ها درآمدهاي خوبي 
دارن�د.  وي البته تنها فاكتوري كه مي تواند ميزان 
استفاده دولت از ظرفيت هاي مالياتي در كشور را 
مشخص كند بروكراسي اداري و اجرايي مي داند و 
معتقد است دولت در بخش منابع در بودجه شايد 
آنگونه كه بايد دست بازي براي خلق منابع جديد 
نداشته باش�د و بايد مجموع حاكميت ياري كنند 
كه بودجه دستگاه هاي بودجه خوار مديريت شود. 
به گزارش »تع�ادل« با وج�ود تحريم ها و كاهش 
درآمدهاي نفتي به نظر مي رس�د كه تحقق برخي 
از منابع در بودجه تحت تاثير نفت باش�د از اين رو 
دولت بايد به درآمدهاي مالياتي روي آورد. بررسي 
مصوبه كميسيون تلفيق مجلس شوراي اسلامي كه 
به حكم رهبري قرار است قانون بودجه سال 1399 
باشد حاكي از آن است كه قرار است در سال آينده 
بار مهمي از هزينه هاي دولت به دوش ماليات باشد. 
اين در حالي است كه در سال هاي اخير بسياري از 
بنگاه هاي اقتصادي در ركود بودند. به عبارتي ركود 
اقتصادي و ركود در توليد در كشور منجر شده كه 
واحدهاي توليدي كوچك و متوسط ديگر ظرفيت 
پرداخت ماليات بيشتر را نداشته باشند و فشار بيش 
از اندازه به اين واحدها منجر به نارضايتي اجتماعي 
خواهد شد موضوعي كه بس�ياري از كارشناسان 
هش�دار مي دهند ك�ه ممكن اس�ت ديگر جامعه 
كشش آن را نداشته باشد.  از سوي ديگر دولت كه 
پيش تر وعده اضافه ك�ردن پايه هاي مالياتي تازه 
را داده ب�ود كه به موجب آن ق�رار بود ثروتمندان 
ماليات بيش�تري پرداخت كنند، تاكنون ار ارايه 
لايحه مربوط به آن به مجلس امتناع كرده اس�ت. 
سوال اين است كه در چنين شرايطي دولت چگونه 
مي تواند به منابع تازه مالياتي دسترسي پيدا كند؟ 
پيشنهاد يك كارشناس�ان اقتصادي بر اين است 
كه دولت از واحدهاي بزرگي كه با وجود تحريم ها 
درآمدهاي خوبي دارند ماليات بيشتري اخذ كند و 
همچنين از فرارها و معافيت هاي بي جهت مالياتي 
جلوگيري كند تا بتواند با خلق منابع جديد بودجه 
را مديريت كند. اين به اين معني اس�ت كه دولت 
بايد زودتر زيرساخت هاي قانوني مربوط به اصلاح 
نظام مالياتي در كشور را هم فراهم كند. »تعادل« 
در همين زمين�ه در گفت وگو با مرتضي افقه عضو 
هيات علمي دانشگاه چمران اهواز به اين موضوع 
پرداخته است كه دولت چگونه مي تواند براي تامين 
هزينه هاي خود به منابع مالياتي تكيه كند، بدون 
آنك�ه به گروه هايي كه تاكنون زير فش�ار مالياتي 
بوده اند فشار وارد نش�ود؟ همچنين دولت از چه 

راه هاي�ي مي تواند منابع و هزينه ه�اي خود را در 
بودجه 99 مديري�ت كند؟ در ادامه مش�روح اين 

گفت وگو را مي خوانيم: 

   با توجه به محدوديت منابعي كه دولت براي آنها 
در سال 99 وجود دارد، چگونه مي تواند به منابع 
تازه اي دسترسي پيدا كند كه هزينه هايش را هم 
پوشش دهد. در واقع به نظر شما تغييرات اساسي 
كه بايد در رويكرد دولت در خصوص تحصيل منابع 
رخ دهد چيس�ت؟ آيا مي توان مناب�ع را به نحوه 

ديگري ساماندهي كرد؟
من معتقدم به دو دليل ش��ايد نش��ود منابع را چندان 
دس��تكاري كرد. دو منبع بودجه در ايران نفت و ماليات 
است كه نفت بيشترين درآمد را تا به حال داشته است. 
ساير منابع هم مانند خدمات دولتي و فروش )مثلا اموال 
و شركت هاي دولتي( هم هستند كه رقم بالايي ندارند 
اما بيش از 80 درصد منابع درآمدي دولت نفت، ماليات 
و خدمات دولتي است. در فروش نفت كه به دليل تحريم 
محدوديت داريم و نسبت به ميزان عادي نزديك به صفر 
رسيده است. ماليات هم تا اندازه زيادي متاثر از درآمد نفت 
است يعني وقتي درآمد نفت كم يا زياد شود ماليات ها هم 
كم و زياد مي شوند چون بسياري از فعاليت هايي كه از آنها 
ماليات گرفته مي شود به نحوي از درآمدهاي نفتي ارتزاق 

مي كنند تا فعال بمانند پس به نفت وابستگي دارند. 
بنابراين به علت كاهش درآمدهاي نفتي ركود حاصل 
شده و فعاليت ها هم در بخش هاي مختلف كشور در سطح 
وس��يعي كاهش پيدا كرده اند. آمارها حكايت مي كنند 
كه بس��ياري از واحدهاي صنعتي به خصوص متوسط 
و كوچ��ك از ظرفيت خود كمتر از 50 درصد اس��تفاده 
مي كنند يعني توليد كم شده و به دنبال آن ماليات ناشي 

از توليد هم كاهش پيدا كرده است. 
   اما برخي آمارها هم نشان مي دهد كه در شرايط 
تحريم ها به ويژه با ايج�اد محدوديت در واردات 
و همچنين افزايش قيمت ارز برخي شركت هاي 
داخلي هم در اين سال ها بسيار سود كرده اند. اين 
شركت ها صادرات خوبي هم داشته  اند چه نظري 
درب�اره آنها داريد؟ به عبارت�ي چطور از ظرفيت 
اين ش�ركت ها مي توان براي توليد داخل كشور 

استفاده كرد؟
درست است. در برخي از بخش هاي توليدي شركت هايي 
بودند كه صادرات محصولات خود را داشته اند و با وجود 
افزايش قابل توجه قيمت ارز درآمدهاي خوبي كس��ب 
كرده اند. دولت تاكنون نتوانس��ته انگونه كه لازم است 
از اين شركت ها ماليات بگيرد. به عبارتي مي توان گفت 
اگر دولت نتوانسته از شركت هايي مانند پتروشيمي ها و 
فولادها به اندازه كافي ماليات برآورد كند ش��ايد در اين 
قسمت ها بتواند تغيير رويكرد دهد.با توجه به اينكه امكان 
فرار ماليات��ي در بخش هاي توليدي كم تر از بخش هاي 
ديگر است مي توان از ظرفيت اين قسمت ها استفاده كرد. 
البته اگر قرار است تمركز مالياتي صورت بگيرد بايد بر 
چند ش��ركت بزرگ و زير بخش صنعت صورت بگيرد 
نه بخش هاي كوچك و متوس��ط. بخش هاي كوچك و 
متوسط ديگر ظرفيت ماليات ستاني ندارند چون درآمد 
آنها كاهش پيدا كرده است. ويروس كرونا هم كه به جان 
توليد افتاده و يك بخش هايي را مختل كرده و بخش هاي 
ديگر كه مرتبط با بهداشت و سلامت است را فعال تر كرده 

است. بخش هاي خدماتي هم كه مانند حمل و نقل و ساير 
قسمت ها ديگر ماليات معمولي را هم نمي توانند پرداخت 
كنند. بنابراين مي توان گفت كه منابع درآمدي در بخش 

ماليات دچار مشكل است. 
   درباره فروش اوراق مشاركت چه نظري داريد؟ 
برخي عميقا نسبت به ايجاد تعهدات دولت در اين 

حوزه ابراز نگراني مي كنند.
انتشار اوراق مشاركت هم با محدوديت هايي رو به رو است. 
درآمد مردم كم شده است بنابراين انتشار اوراق مشاركت 
احتمالا مانند سال هاي قبل با استقبال رو به رو نيست. 
به خصوص اينكه تورم بالا نرخ هاي سود اين اوراق را پايين 
آورده است پس بعيد مي دانم كه اگر مردم پولي داشته 

باشند از خريد اوراق استقبال كنند. 
   آيا دولت مي تواند منابع جديد خلق كند؟ براي 

خلق منابع جديد چه بايد كرد؟
با توجه به س��اختار اداري، اجراي��ي و ناكارآمدي كه در 
بروكراس��ي حاكم بر بخ��ش دولت وج��ود دارد گمان 
نمي كنم كه بتواند منابع جديد را كشف كند. دولت بايد 
براي خلق منابع جديد بكوشد. از فرارها و معافيت هاي 
بي خود مالياتي جلوگيري كند. بخش هاي ويژه اي كه 
زيرنظر دولت نيس��تند اما درآمدهاي انبوهي دارند و به 
دلايلي مشمول معافيت هاي مالياتي شده اند كه نبايد 
باش��ند. اگر دولت بتواند تعداد اين شمول را كم كند به 
نوعي منبع جديد خلق كرده است.پايه هاي جديد مالياتي 
به خصوص در بعضي بخش ها مانند پزشكان و وكلا كه 
دولت به سراغ آنها رفت را نيز شايد بتوان به عنوان منابع 

جديد در نظر گرفت.
   سطح گس�ترده اي از مردم و گروه هاي مختلف 
در سال هاي گذشته ماليات پرداخت نمي كردند. 
اكن�ون مي بيني�م ك�ه براي س�ال بع�د، طوري 
برنامه ريزي شده كه ناگهان درآمد مالياتي دولت به 

شكل چشمگيري افزايش يابد. آيا جامعه ظرفيت 
اين را دارد كه بخواهد ماليات بيشتري پرداخت 

كند؟ نارضايتي اجتماعي را فراهم نمي كند؟
تنها بروكراسي اداري اجرايي دولت تعيين مي كند كه 
تا چه ميزان مي توان از ظرفيت هاي مالياتي در كش��ور 
استفاده كرد.با توجه به ركود اقتصادي، فقر و گستردگي 
فقر دولت از يكسري بخش هايي كه تاكنون هم در تور 
مالياتي بودند ديگ��ر ذره اي نمي توان��د ماليات بگيرد.

نه بخش مصرفي و ن��ه بخش توليدي. بنابراين هرگونه 
افزايش مالياتي در اين بخش ها قطعا نارضايتي عمومي 
به دنبال خواهد داشت. با توجه به تنش هاي چند سال 
اخير، كش��ور و نظام ديگر كش��ش و امادگي نارضايتي 
اجتماعي ندارد. اما ب��ا ماليات گيري از واحدهاي بزرگ 
كه با وجود شرايط بد اقتصادي درآمدهاي خوبي دارند 
دولت مي تواند درآمدهاي خود را افزايش دهد و در مقابل 

به مردم فشاتر كمتري وارد خواهد شد.
   يكس�ري ب�ه دولت نق�د دارن�د و مي گويند از 
ريخت و پاش دستگاه ها در بودجه 99 جلوگيري 
نشده است و دس�تگاه ها و بعضا نهادها همچنان 
پر هزينه اند. آيا دولت مي توانست از هزينه هاي 

خود كم كند؟
بله من معتقدم ك��ه هنوز ريخت و پ��اش در بودجه 
برخي دستگاه ها وجود دارد. به رغم اينكه در اين سه 
سال اخير محدوديت هاي درآمدي باعث شده دولت 
در بخش هايي هزينه هاي خود را بكاهد اما همچنان 
ريخت و پاش در بودجه دستگاه ها قابل مشاهده است. 
نان خورهاي بودجه يا دس��تگاه هايي ك��ه از بودجه 
ارتزاق مي كنند تنها بخش دولت يا قوه مجريه نيستند. 
نهادهاي غير دولتي هم هستند. كاركنان دستگاه قضا، 
دستگاه قانونگذار و نهادهاي غيردولتي هم از بودجه 
ارتزاق مي كنند. اكنون وقت آن رسيده است كه همگي 

اين دستگاه ها ريخت و پاش هاي خود را متوقف كنند.
   با اين حال به نظر نمي رس�د دول�ت در بودجه 
طوري برنامه ريزي كرده باشد كه جلوي ريخت و 

پاش ها را بگيرد.
 ش��ايد دولت به لحاظ س��اختارهاي سياسي حاكم بر 
بخش هاي مختلف نظام سياس��ي ت��وان اينكه بودجه 
برخي دس��تگاه ها را كم كند ندارد و اين همان مشكلي 
است كه فراتر از دولت بايد به آن نگاه كرد. دستگاه هايي 
وج��ود دارند كه چندان كمكي به توليد ملي نمي كنند 
ولي از بودجه ارتزاق مي كنند. اكنون وقت آن فرا رسيده 
است كه دولت بايد براي اين نهادها چاره اي بينديشد. در 
كوتاه مدت نمي توان بودجه اين نهادها را كم كرد و هزينه 
آنها را دستكاري كرد اما به هر حال نان خورهاي زيادي 
داريم كه كمكي به توليد نمي كنند اما به لحاظ اتصال به 
قدرت سياسي كه دارند توانسته اند خود را به بودجه وصل 

كنند و به بودجه معتاد شوند.
   عده اي مي گويند افزاي�ش 50 درصدي حقوق 
كارمندان دولت در سال هاي بعد تورم زاست زيرا 
دولت منابع ندارد و مجبور به چاپ پول و خلق پول 

است نظر شما چيست؟
بله همين طور است. هرگونه افزايش هزينه در شرايطي 
كه درآمدهاي دولت به شدت كاهش پيدا كرده ساختگي 
است.مگر اينكه از بانك مركزي استقراض كنيم و پول 
چاپ كنيم و ملت دچار توهم پولي ش��وند. يعني ملت 
تصور مي كنند كه درآمد آنها افزايش پيدا كرده اس��ت 
اما به همان اندازه اگر تورم زياد ش��ود قدرت خريد ثابت 
مي ماند يا كمتر مي ش��ود. بنابراي��ن اين افزايش جنبه 
سياسي دارد و مرتبط با دولت هم نيست چون كميسيون 
تلفيق انجام داده است. ضمن اينكه منتقدين ظاهري 
آن هم نان خورهاي بودجه اي هستند كه در بخش هاي 

غيردولتي هم كم نيستند.

رييس كميته دستمزد كانون شوراهاي اسلامي كار كشور 
با اش��اره به اينكه دولت هم به اين موضوع اعتقاد دارد كه 
سبد هزينه معيشت حدود يك ميليون و ۱80 هزار تومان 
نسبت به پارسال افزايش يافته گفت: نمايندگان كارگران 
براي حضور در جلس��ات شوراي عالي كار آمادگي دارند. 
فرامرز توفيقي، رييس كميته دستمزد كانون شوراهاي 
اسلامي كار كش��وردر گفت وگو با تسنيم، درباره آخرين 
وضعيت برگزاري جلسات شوراي عالي كار گفت: تاكنون 
خبري از برگزاري جلسه نيست، اما نمايندگان كارگران 
آمادگي حضور در جلسات را دارند و هر زمان شوراي عالي 
كار برگزار ش��ود، نمايندگان كارگران آمادگي حضور در 
جلسات را دارند. توفيقي با تأكيد براينكه ماده 4۱ قانون كار 
بحث افزايش دستمزد كارگران را به راحتي مشخص كرده 
است گفت: در اين ماده به صراحت بيان شده است كه توجه 
به نرخ تورم و در نظر گرفتن هزينه معيشت كارگران بايد در 
تعيين دستمزد نقش داشته باشد. پس از مشخص شدن 

هزينه سبدمعيشت به ميزان 4ميليون و 940 هزار تومان 
و افزايش ۱ميليون و ۱80هزار توماني هزينه ها نس��بت 
به سال گذش��ته، مشخص شد كه حداقل دستمزد سال 
آينده كارگران نبايد كمتر از 4ميليون و 940هزار تومان 
باشد. چرا كه اگر كمتر از اين باشد قدرت خريد از دست 
رفته كارگران جبران نمي شود. وي درباره ميزان دستمزد 
كارمندان گفت: روز گذشته مصوبه كميسيون تلفيق براي 
حقوق كاركنان دولت حداقل 2ميليون و 800هزار تومان 
تعيين ش��د يعني همان يك ميليون و ۱80هزار تومان 
افزايش سبد معيشت به حداقل حقوق كارمندان افزوده 
شد. توفيقي بيان كرد: يكي ديگر از مصوبات كميسيون 
تلفيق درباره حقوق كارمندان اين بود كه اگر دستمزدي 
بالاتر از 6ميليون تومان است به ميزان ۱5درصد افزايش 
ياب��د. اگر كارفرمايان به افزاي��ش ۱5درصد اعتقاد دارند 
بايد دس��تمزد كارگران حداقل 6ميليون تومان باشد تا 
۱5درصد افزايش يابد.  رييس كميته دس��تمزد كانون 

شوراهاي اسلامي كار كشور با اشاره به اينكه تحريم و حتي 
بيماري كرونا باعث افزايش مدت زمان بسياري از كارگران 
در بسياري از صنوف شد گفت: در حال حاضر كارگران در 
صنايع غذايي، صنوف، بهداشتي به صورت چند شيفت 
درحال فعاليت هستند. ش��بانه روزي كار مي كنند.  وي 
ادامه داد: بنابراين اينكه كارفرمايان براي افزايش دستمزد 
بهانه هايي مانند تعطيلي بنگاه و تعديل كارگران مي كنند 
بهانه تراشي است. به راستي تمام نگراني كارفرمايان بحث 
دستمزد است؟تمام ش��رط براي بقاي بنگاه ها دستمزد 
است؟ گراني مواد اوليه، ماليات بر ارزش افزوده و قوانين 
مختلف هيچ مش��كلي ندارد؟ به راستي سهم دستمزد 
در قيمت تمام شده آنها چقدر است؟ مگر مي شودساير 
مولفه ها افزايش يابد و دستمزد ثابت بماند؟ كارفرمايان 
براي حل نگراني هاي خود بايد در جاي نگراني پرس وجو 
كنند. اينكه تمام مشكلات را بر گردن افزايش دستمزد 

مي اندازند منطقي نيست.

بررسي آخرين تغييرات بودجه در كميسيون تلفيق 
نشان مي دهد درحالي كه منابع بودجه حدود ۱5درصد 
افزايش يافته است، هزينه هاي دولت رشد ۱۷درصدي 

داشته است. 
براساس مصوبات كميس��يون تلفيق مجلس شوراي 
اسلامي، منابع بودجه كل كشور از ۱988  هزار ميليارد 
تومان به 20۱۷ هزار ميليارد تومان افزايش پيدا كرده 
كه ۱.5درصد رش��د دارد. منابع عمومي دولت از 484 
هزار ميليارد تومان به 560 هزار ميليارد تومان افزايش 
يافته است، بر اين اساس منابع رشد 8/۱5درصدي را 
شاهد بوده است. از سوي ديگر درآمدهاي اختصاصي 
دولت با ۷.0 درصد رش��د از ۷9 ه��زار و 232 ميليارد 
توم��ان به ۷9 ه��زار و ۷8۷ ميليارد توم��ان ارتقا پيدا 

كرده است.
گفتني اس��ت منابع بودجه عمومي دولت متشكل از 
منابع عمومي و درآمدهاي اختصاصي با رش��د ۱3.6 

درصد از 563 هزار و 829 ميليارد تومان به 640 هزار 
و ۷۷۷ ميليارد تومان افزايش يافته است.

در بخ��ش مص��ارف، اولا در كميس��يون تلفيق براي 
بازپرداخت اوراق سررسيدشده همان 4۷ هزار ميليارد 
تومان لايحه بودجه لحاظ ش��ده است، از سوي ديگر 
هزينه هاي بودجه 3.۱۷ درصد رشد نشان مي دهد و از 
36۷ هزار ميليارد تومان به 430 هزار و 866 ميليارد 

تومان افزايش يافته است.
تملك دارايي هاي سرمايه اي يا همان طرح هاي عمراني 
از ۷0 هزار ميليارد تومان ب��ه 82 هزار و ۷20 ميليارد 

تومان رشد ۱۷.6 درصد بالغ شده است.
ب��ه گزارش تس��نيم، بودج��ه ش��ركت هاي دولتي و 
موسسات انتفاعي وابس��ته به دولت و بانك ها كه ۷5 
درصد كل بودجه را تشكيل مي دهند 3.2 درصد افت 
ك��رده و از ۱483 هزار و 945 ميليارد تومان به ۱435 

هزار و 922 ميليارد تومان رسيده است.

گمرك ايران، يكي از حوزه هاي خبرساز در روزهاي انتشار 
بيماري كروناست. از آنجا كه اين سازمان مسووليت نظارت 
بر ورود وخروج كالا بر كش��ور را دارد. در روزهاي بيماري 
فراگير عملكرد اين دستگاه حساسيت بيشتري نسبت به 
قبل پيدا كرده اس��ت. در همين زمينه گمرك ايران روز 
گذشته در اخباري جدا گانه انتشار كليپي كه به تازگي در 
فضاي مجازي مبني بر صادرات ماسك از گمركات بوشهر 
منتشر شده را، تكذيب كره، از رايزني براي بازگشايي مرز 
ارمنستان خبر داد و همچنين اعلام كرد كه با درخواست 
وزارت بهداش��ت، دس��تور ترخيص فوري 50 دستگاه 
آمبولانس صادر ش��ده و از امروز گذشته اين خودروهاي 

امدادي در اختيار اين وزارتخانه قرار گرفته است.
به گزارش »تع��ادل«، به تازگي كليپي با عنوان »فيلمي 
كه يك��ي از كارمندان گمرك فرودگاه بوش��هر از حجم 
زياد ماس��ك كه در صف خروج مي باشد را منتشر كرده 
است« در فضاي مجازي منتشر شد كه معاون فني و امور 

گمركي گمرك ايران و همچنين ناظر گمركات اس��تان 
بوشهر به طور مشترك موضوع صادرات ماسك را تكذيب 
كردند؛ اين در حالي است كه كليپ ديگري در ادامه كليپ 
قبلي توسط همان شخص منتشر شده كه نشان مي دهد 
محتواي كليپ قبلي از چه درجه صحتي برخوردار است.

در اين خصوص بهروز قره بيگي، ناظر گمركات بوشهر 
و مديركل گمرك بوشهر ضمن تكذيب خبر صادرات 
چنين محموله اي از طريق گمركات استان بوشهر اعلام 
كرد: برابر بررسي هاي صورت پذيرفته و استعلامي كه 
از روساي گمركات و مسوولان ذي ربط به عمل آمده 
هيچگونه ماسكي از طريق گمركات استان بوشهر صادر 
نشده و كليپي كه منتشر ش��ده، اساساً داخل گمرك 
بوش��هر يا گمركات تابعه نيست؛ ضمن اينكه به كليه 
گمركات تابعه موض��وع ممنوعيت به محض اطلاع و 
حتي قبل از ابلاغ اطلاع رس��اني شده است. همچنين 
مهرداد جم��ال ارونقي معاون ام��ور گمركي گمرك 

جمهوري اسلامي ايران در اين خصوص گفت: به محض 
اعلام وزارت بهداشت در تاريخ ۱2 بهمن ماه سال جاري، 
ممنوعيت صدور ماسك به گمركات كشور توجه داده 
شده و از تاريخ 2۱ بهمن ماه نيز متعاقب تصويب موضوع 
در كارگروه تنظيم بازار وزارت صنعت، معدن و تجارت 
و ابلاغ آن ظرف همان روز به گمركات اجرايي كشور، به 
صورت رسمي از صدور اين كالا جلوگيري شده است. 
در عين حال، وفق بررسي هاي صورت پذيرفته توسط 
دفتر صادرات گمرك ايران، هيچ ماسكي از تاريخ اشاره 
شده )۱2 بهمن ماه ۱398( از گمركات اجرايي صادر 
نشده است؛ چراكه حتي قبل از وصول اولين مكاتبه در 
خصوص ممنوعيت صادرات ماسك از كشور، به دليل 
حساسيت موضوع و پيش بيني هاي صورت پذيرفته 
و در راس��تاي اقدامات پيشگيرانه، از صادرات اين كالا 
از كش��ور، توس��ط اداره كل حراس��ت گمرك ايران و 
حراست هاي گمركات اجرايي، ممانعت به عمل آمده 
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ترخيص ۲۴ پالت اقلام مقابله 
با كرونا

معاون فني گمرك از ترخيص 24 پالت اقلام مقابله 
با كرونا از گمرك فرودگاه امام خميني)ره( خبر داد. 
مهرداد جمال ارونقي اظهار كرد: ش��ب گذشته، 24 
پالت كالا به وزن ۷.5 تن حاوي اقلام مربوط به كنترل 
ويروس كرونا اهدايي سازمان جهاني بهداشت توسط 
گمرك فرودگاه ام��ام خميني )ره( به صورت حمل 
يكسره و مس��تقيم از پاي پرواز ترخيص و در اختيار 
مراجع مربوطه قرار گرفت. معاون فني و امور گمركي 
گمرك ايران افزود: كليه گمركات كشور به صورت 
شبانه روزي، حمل يكسره و با حداقل اسناد، نسبت 
به انجام تشريفات گمركي و ترخيص اقلام مربوط به 
كنترل ويروس كرونا اقدام مي كنند و تاكنون تمامي 
تجهيزات و اقلام مربوطه، در حداقل زمان ممكن از 

گمرك ترخيص شده است.

سهام شركت هاي دولتي سال 
آينده در بورس عرضه مي شوند

ريي��س س��ازمان خصوصي س��ازي گف��ت: طبق 
برنامه ريزي هاي صورت گرفته، س��ال آينده سهام 
ش��ركت هاي دولتي كه از فهرست واگذاري ها باقي 
مانده است را قطعاً واگذار خواهيم كرد. عليرضا صالح 
در مورد واگذاري س��هام باقي مان��ده دولت در ۱8 
شركت و بنگاه بزرگ بورسي كه اوايل سال جاري در 
دستور كار سازمان خصوصي سازي قرار گرفت، اظهار 
كرد: تاكنون س��هام باقي مانده در 2 پالايشگاه نفت 
شيراز و لاوان را واگذار كرده ايم. رييس كل سازمان 
خصوصي سازي افزود: تعدادي ديگر از شركت ها را 
نيز كه آماده واگذاري بودند، عرضه كرديم؛ اما هنوز 
مشتري براي خريد سهام اين شركت ها نداشته ايم. 
وي ادامه داد: طبق برنامه ريزي هاي صورت گرفته، 
سال آينده س��هام شركت هايي كه باقي مانده است 
را قطعاً واگذار خواهيم كرد. صالح در مورد واگذاري 
سهام 60.۷2 درصدي دولت در هپكو نيز گفت: براي 
واگذاري سهام دولت، اول بايد آماده سازي انجام، تا 
زمينه براي فروش سهام فراهم شود. معاون وزير امور 
اقتصادي و دارايي افزود: حداقل يك تا 2 س��ال لازم 
است تا بتوانيم اوضاع در هپكو را اصلاح و شرايط رونق 
توليد را فراهم كنيم. پس از بهبود اوضاع، سهام دولت 

را به بخش خصوصي واگذار خواهيم كرد.

دولت بيش از ۱5 درصد نمي تواند 
حقوق هارا افزايش دهد

عضو كميس��يون برنامه و بودجه مجلس مي گويد: 
اگرچه افزايش ۱5 درص��دي حقوق با توجه به تورم 
بيش از 40 درصد ش��رايط مس��اعدي را براي قشر 
حقوق بگير فراهم نخواهد كرد اما دولت شرايط لازم 
ب��راي افزايش حقوق ها به بيش از ۱5 درصد را ندارد. 
محمد حس��يني در گفت وگو باخانه ملت با اشاره به 
افزايش ۱5 درصدي حقوق ها در كميسيون تلفيق 
بودجه س��ال 99، گفت: اگرچه افزايش ۱5 درصدي 
حقوق با توجه ب��ه تورم بيش از 40 درصد ش��رايط 
مس��اعدي را براي قش��ر حقوق بگير فراهم نخواهد 
كرد و اين موضوع س��بب خواهد ش��د قدرت خريد 
آنها نسبت به تورم پايين تر باشد اما شرايط لازم براي 
افزايش حقوق ها بيش از ۱5 درصد نيز در كشور فراهم 
نيست. نماينده مردم تفرش، آش��تيان و فراهان در 
مجلس شوراي اس��لامي رساندن حداقل حقوق ها، 
به دو ميليون و 800 هزار توم��ان را ازجمله اتفاقات 
قابل توجه مصوبات كميسيون تلفيق بودجه دانست و 
توضيح داد: طبق مصوبه كميسيون تلفيق بنا شد براي 
افزايش حقوق در سال 99 به اين شكل اقدام شود كه 
تمام حقوق بگيراني كه در سال 98 حداقل حقوق شان 
يك ميليون و 560 هزار تومان اس��ت در سال آينده 
حقوقشان تا 2 ميليون و 800 هزار تومان افزايش يابد، 
البته در حكم كارگزيني اين افراد در سال 99 نسبت 
به س��ال 98 بيش از 50 درصد امكان افزايش وجود 
نخواهد داشت. به گفته عضو كميسيون برنامه و بودجه 
و محاسبات مجلس شوراي اسلامي افزايش حقوق ها 
بيش از اين، نيازمند خلق منابع درآمدي بيشتري بود 
اما وصول چنين درآمدي براي دولت امكانپذير نيست.

براي حمايت از كسب و كارها 
به مجوز قانوني نيازمنديم

مديركل دفتر حسابرسي مالياتي گفت: براي كاهش 
يا معافيت مالياتي كسب و كارهايي كه دچار مشكل 
شده اند، دولت اختياري ندارد و بايد قانون تغيير كند.

علي رستم پور در گفت وگو با مهر در پاسخ به اين سوال 
كه با توجه به شرايط كنوني و ريزش مشتري و مخاطب 
برخي مشاغل تحت تأثير مراقبت هاي ناشي از شيوع 
كرونا، آيا تغييري در روند اخذ ماليات بر ارزش افزوده از 
اين حوزه براي سال 99 همچون معافيت موقت، ايجاد 
شده است، اظهار كرد: موارد مربوط به اخذ ماليات بر 
ارزش افزوده در قانون ذكر مي ش��ود و اگر قرار باشد، 
تغييري در اين فرايند ايجاد ش��ود دولت و سازمان 
امور مالياتي اختياري در آن ندارند و صرفاً مي توانند 
پيشنهاد ارايه كنند يا اينكه سازمان امور مالياتي، با 
توجه به شرايط خاص، ماليات را به صورت تقسيطي 
دريافت كند كه اين مساله با معافيت متفاوت است.

مديركل دفتر حسابرسي مالياتي افزود: اگر حوزه اي 
تاكنون ماليات بر ارزش اف��زوده پرداخت مي كرده، 
تنه��ا در صورت مجوز قانون��ي از پرداخت به صورت 
دايم يا موقت مثلًا 6 ماه معاف مي ش��ود.وي با اشاره 
به نقش مجلس، ادامه داد: دولت، لايحه بودجه را در 
شرايط عادي تدوين كرد اما با توجه به شرايط خاصي 
كه پيش آمده و همچنين رد كليات لايحه در صحن، 
نمايندگان مجلس مي توانند در فرايند تصويب، بندي 
را تحت عنوان حمايت از كسب و كارهايي كه به دليل 
وضعيت كنوني دچار مشكل شده اند، به قانون اضافه 
كنند.رستم پور افزود: وضع ماليات يا معاف از ماليات 
در اختيار دولت نيس��ت بلكه مجلس به عنوان ركن 

قانون گذار، اجازه دست بردن در قانون را دارد.

است. ارونقي افزود: كليپ ديگري در ادامه كليپ قبلي 
منتشر شده كه نشان مي دهد محتواي كليپ قبلي از 

چه درجه صحتي برخوردار است.

    رايزني براي بازگشايي مرز ارمنستان
همچنين روز گذشته به ددنبال نگراني اهالي ارمنستان 
مبني بر گسترش كرونا در كشورشان، اين كشور اعلام كرد 
كه از ۱3 اسفند 98 به مدت سه هفته يعني 24مارس مرز 

خود را با ايران بسته است.
ارمنستان صبح ديروز )۱3 اسفند 98( به مدت سه هفته 
يعني 24مارس مرز خود را با ايران بست.گمرك »نوردوز« 
استان آذربايجان شرقي از صبح ديروز و با تصميم ايروان 
تردد تجاري كالا بين ايران و ارمنستان تا 24مارس متوقف 
ش��د. گمرك ايران همچنين خبر داده است كه تلاش ها 
براي تغيير اين تصميم از سوي مسوولان گمرك و دستگاه 
ديپلماسي در حال انجام است. گفتني است پيش از اين 
تردد مسافري بين دو كشور به دليل ممانعت از شيوع كرونا 
از سوي ايروان ممنوع شده بود ولي روند صادرات كالاي 
تجاري ايران به ارمنستان تا روز گذشته بي وقفه در حال 
انتقال بود كه با اين تصميم صرفا اتباع ارمني مي توانند از 

مرز به سمت كشورشان بازگردند.

    ترخيص فوري 50 آمبولانس
گمرك ايران همچنين در خب��ري جداگانه اعلام كرده 
اس��ت كه با درخواست وزارت بهداشت، دستور ترخيص 
فوري 50 دستگاه آمبولانس صادر شده و از امروز گذشته 
اين خودروهاي ام��دادي در اختيار اي��ن وزارتخانه قرار 
گرفته است. ارونقي در اين زمينه توضيح داد: روز گذشته 
وزارت بهداش��ت طي نامه اي درخواست ترخيص سريع 
آمبولانس از گمرك را مطرح كرد كه تاكيد ش��ده بود با 
توجه به شيوع بيماري كرونا و نياز ضروري براي استفاده 
از اين آمبولانس ها در ناوگان اورژانس كش��ور نسبت به 
ترخيص ف��وري اين تعداد دس��تگاه آمبولانس موافقت 
ش��ود. وي گفت: به دنبال درخواس��ت وزارت بهداشت 
گمرك ايران نيز دستور لازم را براي ترخيص و طي فرآيند 
لازم در كوتاه ترين زمان ممكن صادر كرد. از اين رو امروز 
يعني ظرف 24 س��اعت، فرآيند ترخيص انجام ش��ده و 
آمبولانس ها در حال خروج از گمرك تهران است. ارونقي 
توضيح داد: حدود 63 دس��تگاه آمبولانس از گذشته در 
گمرك باقيمانده بود كه 50 دستگاه آن ترخيص خواهد 
ش��د. گفتني اس��ت، اين آمبولانس ها بنز اسپينتر 3۱5 
هستند كه براي تحويل به وزارت بهداشت، در اختيار آنها 

قرار گرفته است. 



اخبار

»تعادل« از تحولات بازار ارز و طلا گزارش مي دهد 

تمدید اختیارات بانک مرکزی در تنظیم بازار ارز و اصلاح نظام بانکی
گروه بانك و بيمه| محسن شمشيري|

 اختي�ارات بانک مرک�زی در خصوص تنظيم و 
مدیریت بازار ارز و اصلاحات نظام بانکی تا پایان 
سال ۱۳۹۹ تمدید شد و در جلسه روز ۱۲ اسفند 
۹۸ شورای عالی هماهنگی اقتصادی، مصوب شد 
كه این اختيارات در خصوص تنظيم و مدیریت 
ب�ازار ارز و اصلاحات نظام بانکی تا پایان س�ال 

۱۳۹۹ تمدید شود. 

به گزارش تعادل، در بازار ارز و طلا، روز س��ه شنبه 13 
اس��فند 98، نرخ اونس جهاني طلا نسبت به روزهاي 
قبل افزايش يافت و به 1602 دلار رسيد. همچنين در 
بازار ارز نيز نرخ دلار نسبت به روز قبل كاهش يافته و 
به 15340 تومان در بازار آزاد و معاملات نقدي رسيد. 
نرخ يورو در ب��ازار آزاد 16900 تومان و درهم 4230 

تومان معامله شد. 
صرافي هاي بانكي نيز نرخ خريد دلار را 15280 و نرخ 
فروش آن را 15380 توم��ان اعلام كردند. همچنين 
نرخ خري��د يورو 16600 و نرخ ف��روش يورو 16700 

تومان درج شد. 
از سوي ديگر، در سامانه سنا نرخ لحظه اي خريد دلار 
به 15230 تومان و نرخ فروش دلار به 15330 تومان 
رسيد. همچنين نرخ خريد يورو به 16550 تومان و نرخ 

فروش يورو 16650 تومان رسيد.
همچنين سامانه س��نا نرخ ميانگين معاملات ارز روز 
دوشنبه 12 اسفند را براي دلار 15396، يورو 16813، 
درهم 4075، يوآن 2200، پوند 19769 و لير تركيه 
2525 تومان اعلام كرده اس��ت.  ن��رخ حواله ارزي در 
سامان نيما نيز براي دلار 13745، يورو 14866، درهم 
3716 و يوآن 1977 تومان اعلام شده كه نشان مي دهد 
فاصله نرخ دلار در سنا و نيما به 1651 تومان شده است. 
همچنين در بازار سكه و طلا متاثر از اعلام اونس جهاني 
طلا به نرخ 1602 دلار و ن��رخ دلار بازار آزاد به قيمت 
15340 توم��ان، مظنه مثق��ال 17 عيار به 2 ميليون 
و 549 هزار، گرم 18 عيار به 588 هزار تومان، س��كه 
جديد 5 ميليون و 790 هزار، س��كه قديم  5 ميليون و 
750 هزار، نيم س��كه 2 ميليون و 960 هزار، ربع سكه 
1 ميليون و 760 هزار، س��كه گرمي 955 هزار تومان 

معامله شد. 
فعالان بازار ارز مي گويند كه  قيمت دلار و يورو نسبت به 
روز گذشته با کاهش همراه بود. در حالی که روز گذشته 
قيمت فروش هر دلار امريكا در صرافی های مجاز بانک 
مرکزی 15 هزار و 550 تومان اعلام شده بود، معاملات 
دلار در بازار رس��می ارز، روز )سه شنبه( به 15 هزار و 
380 تومان رسيده است. بر همين اساس، ارز مسافرتی 
نيز با احتساب کارمزد بانک مرکزی و بانک عامل رقمی 
در حدود 16 هزار و 900 توم��ان و کماکان گران تر از 

بازار آزاد است.
صرافی های مجاز بان��ک مرکزی نرخ خريد دلار را نيز 
15 ه��زار و 280 تومان اع��لام کرده اند. همچنين هر 
يورو در اين صرافی ها امروز ب��ا قيمت 16 هزار و 700 
تومان فروخته شده و 16 هزار و 600 تومان خريداری 
می ش��ود. بانک ها نيز امروز هر دلار امريكا را در حدود 
15 ه��زار تومان و هر يورو را 16 ه��زار و 300 تومان از 

مردم می خرند.

    برنامه مداری برای ثبات نرخ ها در بازار
عضو کميس��يون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس 
عنوان کرد: اطمينان داريم که برنامه مداری باز هم ثبات 

نرخ ها را در بازار ارز به ارمغان خواهد آورد.
مهرداد بائوج لاهوتی در گفت وگو با ايبِنا با پيش بينی 
کاهش ن��رخ ارز در ماه های آتی، گفت: در حال حاضر 
جهش نرخ ها مقطعی بوده و با توجه به خريدهای پايان 
سال دچار رشد قيمتی شده است.نماينده مردم لنگرود 
در مجلس شورای اسلامی، با بيان اينکه جو روانی حاکم 
بر بازار عامل اصلی ماندگاری حباب نرخ ارز بوده است، 
تصريح کرد: در ماه های اخير نرخ ارز همس��و با تورم 
سالانه رشد واقعی خود را داشته، از اين رو حباب بيش 

از آن بايد کاهش يابد.
اين نماينده مردم در مجلس ده��م، با تاکيد بر اينکه 
برنامه های بانک مرکزی در حوزه س��اماندهی ارزی 
مورد تاييد است، افزود: اطمينان داريم که برنامه مداری 
بانک مرکزی باز هم ثبات نرخ ها را در بازار ارز به ارمغان 
خواهد آورد.وی با بيان اينکه مردم نبايد به التهاب های 
ارزی دامن بزنند، گفت: خريدهای کاذب و بيش از نياز 
مصداق خريدهای کاذب و رشد بی رويه نرخ ارز در بازار 
است. بائوج لاهوتی با تاکيد بر اينکه فضاهای روانی نيز 
نبايد مردم را تحريک به خريد بيشتر کند، افزود: مردم 

بايد بدانند که اين فضای شکل گرفته پايدار نبوده، از 
اين رو ضرر متوجه کسانی است که درگير بازار خريد 
و فروش ارز ش��وند. لاهوتی تصريح کرد: خوشبختانه 
سيستم بانكي در اين راستا برنامه های مدون و مناسبی 
دارد، از اين رو اين اطمينان از آينده بازار می رود. عضو 
کميسيون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شورای 
اسلامی يادآور شد: موضوع مهمی که می توان يکبار 
برای هميشه وضعيت ارز را ساماندهی کرده و از مفاسد 
در اين حوزه جلوگيری کند تک نرخی کردن ارز است.

   كرونا و دلار و اقتصاد جهاني 
افزايش تلفات ويروس کرونا در امريكا باعث افت بيشتر 
دلار ش��د. به گزارش رويترز، در جريان معاملات روز 
سه شنبه، ارزهای امن در برابر دلار در موقعيت برتری 
قرار گرفتند و دلار به عقب رانده ش��د. با افزايش شمار 
قربانيان ويروس کرونا در امريكا به شش نفر، احتمال 
کاهش نرخ بهره توسط فدرال رزرو بيش از پيش افزايش 
يافته اس��ت هرچند که لری کودلو، مشاور اقتصادی 
دونالد ترامپ معتقد است وضعيت کرونا در امريكای 

شمالی به مرحله انفجار نخواهد رسيد.  
کيسوکه سوزوکی، تحليلگر بازار ارز در بانک »سوسيت 
جنرال« گفت: آمارهای جديد نشان می دهند که در چه 
وضعيت وخيمی قرار داريم و اگر اين وضع ادامه پيدا کند 

شاهد تداوم روند متلاطم کنونی خواهيم بود.
از سوی ديگر روند رشد ضعيف اقتصادی کشورهای 
اروپايی کم��اکان ادامه دارد و وي��روس کرونا نيز به 
سرعت در حال گس��ترش در نقاط مختلف اين قاره 
اس��ت. در نتيجه وخيم تر ش��دن وضعيت در ايتاليا، 
بسياری از ش��رکت های هواپيمايی پروازهای خود 
به اين کش��ور را لغو کرده اند.  از طرف ديگر  مقامات 
انگليس و اتحاديه اروپا پ��س از يک وقفه يک ماهه، 
مذاکرات خود را ب��رای امضای پيمان تجاری جديد 
آغ��از کردند. در ح��ال حاضر 11 س��رفصل کليدی 
مورد مذاکره قرار خواهد ک��رد و طرفين تا ماه ژوئن 
برای رسيدن به توافقات اوليه فرصت دارند. انگليس 
خواهان داشتن روابطی مشابه کانادا با اتحاديه اروپا 
شده هر چند که طرف اروپايی تاکنون از خود اشتياقی 
برای اين مساله نشان نداده است. انگليس اکنون در 
حال مذاکره با استراليا برای امضای پيمان تجارت آزاد 
پسابرگزيت است و انتظار می رود مذاکره با امريكا نيز 

برای امضای پيمانی بزرگ به زودی آغاز شود.
 نش��ريه ديلی تلگراف به نقل از منابع آگاه خود مدعی 
شده است که مذاکره کنندگان اتحاديه اروپا از لندن 

خواهند خواس��ت تا در کنوانس��يون حقوق بشر اروپا 
باقی بماند اما دولت اين کش��ور خواهان خروج از اين 

کنوانسيون و استقلال قضايی از اروپاست.  
آن اوليور، کارشناس مس��ايل اقتصادی در موسسه» 
آی ام پی« گفت: خبرهای بد جديدی در خصوص کرونا 
داشتيم. شمار مبتلايان هنوز در حال بيشتر شدن است 
و اکنون روند شيوع بيماری در خارج چين نگران کننده 
شده است. خبرگزاری بلومبرگ از برنامه ريزی مقامات 
چينی برای تزريق نقدينگی بيشتر به بازارها در صورت 
ل��زوم خبر داده اس��ت. بانک مرکزی چي��ن نيز برای 
جلوگيری از ريزش بيش ت��ر بازارها به تزريق بيش از 
240 ميليارد دلار نقدينگ��ی اقدام کرده که اين اقدام 
اندکی در تقويت ارزش يوان موثر بوده اس��ت. پيشتر 
شکسته شدن محدوده مقاومتی مهم هفت يوانی در 
برابر هر دلار موجب نگرانی از ريزش بازارهای مالی در 
چين ش��ده بود. بانک مرکزی ژاپن نيز از ورود خود به 
بازارهای مالی برای حمايت از اقتصاد اين کشور در برابر 

کرونا خبر داده است. 
تحليلگران بانک »ميتسوبيشی« ژاپن در يادداشتی 
نوش��تند: با توجه به خروج انگليس از اتحاديه اروپا و 
کاهش رشد اقتصادی کشورهای منطقه يورو از جمله 
آلمان و فرانسه، بانک مرکزی اروپا احتمالا ناچار به اتخاذ 
سياست های انبساطی بيشتری خواهد بود و اين مساله 

می تواند  يورو را بيش از پيش رو به پايين سوق دهد.
در ح��وزه تجاری نيز پ��س از 17 م��اه جنگ تجاری 
س��رانجام دو اقتصاد بزرگ جهان ب��ه توافقی اوليه بر 
سر آتش بس رسيدند و نخس��ت وزير چين با سفر به 
واشنگتن به همراه دونالد ترامپ، رئيس جمهور امريكا 
فاز نخس��ت توافق را امضا کرد. چين از کاهش تعرفه 
واردات 85 ميليارد دلار از محصولات امريكايی به اين 
کشور به عنوان بخشی از تعهدات فاز نخست توافق خبر 
داده است. استيون منوچين، وزير خزانه داری امريكا 
گفت که انتظار ندارد ش��يوع ويروس کرونا بر اجرايی 

شدن توافقات اخير تجاری تاثير بگذارد.
انتظار م��ی رود به تدريج روند بازگش��ايی ش��عبات 
شرکت های بزرگ خارجی در چين از ابتدای ماه  آينده 
ميلادی آغاز ش��ود. با وجود متوقف ماندن بس��ياری 
از پروازه��ا به چين، ش��رکت های خارج��ی در حال 
برنامه ريزی از س��رگيری توليد خود هستند، هر چند 
که موج جدي��دی از تعليق پروازها و تعليق فعاليت ها 
در کشور همسايه يعنی كره جنوبي به راه افتاده است. 
سامس��ونگ و هيوندای دو شرکت مهمی هستند که 
بخشی از خطوط توليد خود در كره جنوبي را به دليل 

ويروس کرونا تعطيل کرده اند. كره جنوبي پس از چين 
دومي��ن کانون کرونا از نظر تعداد مبتلايان به ش��مار 
می رود. کرون��ا جهان را به بدترين بح��ران اقتصادی 
از »رکود بزرگ« س��وق می دهد. س��ازمان توسعه و 
همکاری های اقتصادی در گزارشی ضمن اشاره به اينکه 
در صورت افزايش شيوع کرونا رشد اقتصادی جهان به 
نصف می رسد، از غرق شدن جهان در بزرگ ترين بحران 

اقتصادی پس از رکود بزرگ )سال 2009( خبر داد.
به گزارش سی ان بی س��ی، اوای سی دی )OECD( بر 
اين باور است که در صورت شيوع کرونا به طور گسترده 
در آسيا، اروپا و امريكاي شمالی توليد ناخالص داخلی 
جهان در س��ال 2020 تنها 1.5 درصد رش��د خواهد 
داش��ت. اين رقم تقريبا يک دوم رشدی است که اين 
س��ازمان برای سال 2020 و پيش از شيوع کرونا برای 
اقتصاد جهان پيش بينی کرده بود؛ نزولی آنقدر شديد 
که ژاپن و اروپا را به رکود خواهد برد. سياس��ت گذاران 
سراسر جهان بايد همين حالا برای جلوگيری از وقوع 

چنين سناريويی دست به کار شوند.
براس��اس اعلام اوای س��ی دی تحديد کرونا نيازمند 
واکنش��ی هماهنگ و جهانی بوده و در اين راستا اين 
س��ازمان به دولت ها توصيه کرد تا هزينه های خود را 
افزايش داده و از بانک های مرکزی نيز درخواست کرد 
تا سياست هايی را به اجرا بگذارند تا آثار ناشی از کرونا 

را تعديل کنند.
حتی در بهترين سناريو ممکن، يعنی اپيدمی در چين 
در يک سوم نخست سال به اوج برسد و شيوع در ساير 
نقاط جهان با روندی متعادل رخ دهد، اوای سی دی 
رش��د اقتصادی جهان را تنها 2.4 درصد پيش بينی 
می کند. اين پيش بينی نسبتا خوش بينانه همچنان 
پس از بحران سال 2009 پايين ترين رشد اقتصادی 
محسوب می ش��ود. رشد اقتصادی س��ال گذشته 3 

درصد بود.
»لورنس بون« اقتصاددان ارشد اوای سی دی می گويد: 
ويروس کرونا به اقتصاد جهان که همين حالا نيز به دليل 
تنش های سياسی و تجاری تضعيف شده است، ضربه 
ديگری وارد خواهد کرد. دولت ها بايد به سرعت برای 
جلوگيری از شيوع وارد عمل شوند، از نظام بهداشت و 
درمان حمايت کنند و تقاضا را تقويت کرده و از خانوارها 
و کسب و کارهايی که بيشتر از سايرين از اين موضوع 

خسارت ديده اند، حمايت های مالی حياتی کنند.
بسياری از شرکت های بزرگ جهان در هفته های اخير 
هشدارهايی را در خصوص س��ود و فروش خود صادر 
کرده اند؛ اين هشدارها انعکاس دهنده تغييرات در رفتار 

مصرف کنندگان است که در نتيجه به ايجاد اختلال در 
بازارهايی که حتی موارد کمی از ابتلا گزارش داده اند، 
منجر شده است.علاوه بر اين، برخی از کسب و کارها 
نيز به دليل مشکلات ايجاد ش��ده در زنجيره توليد و 
اعمال محدوديت های مسافرتی، برای باز نگه داشتن 
کارخانه های خود با مشکل روبه رو شده اند. بانک های 
مرک��زی از همين حالا تلاش خود را آغ��از کرده اند تا 
به س��رمايه گذاران اطمينان دهند ک��ه برای محدود 
کردن آثار اقتصادی ناش��ی از کرونا، گام های مثبتی 

برداشته اند.

    استقبال از مبنا شدن روبل 
 از س��وي ديگر، رييس اتاق مشترک بازرگانی ايران و 
ارمنستان با بيان اينکه هر اندازه از دلار فاصله بگيريم، 
تجارت ايران چابک تر خواهد ش��د، گفت: ما از اينکه 
روبل روس��يه مبنای تجارت با اتحاديه اوراسيا باشد، 

استقبال می کنيم.
هرويک ياريجانيان در گفت وگو با خبرنگار ايبِنا درباره 
تجارت ايران با اتحاديه اوراسيا با بيان اين مطلب افزود: 
هر اندازه از دلار امريكا فاصله بگيريم، تجارت خارجی 
ايران چابک تر و چالاک تر خواهد ش��د و از اينکه روبل 
روسيه مبنای تجارت با اوراسيا باشد و همچنين نقل 
و انتقالات پول با استفاده از سيستم سوييفت روسيه 

باشد، استقبال می کنيم.

   کمک به کشورهای متاثر از کرونا
 صندوق بين المللی پول اعلام کرد که آماده است تا به آن 
دسته از کشورهای عضو که با نياز مالی فوری برخاسته 
از فجايع بهداش��ت عمومی مواجه هستند، همياری 
برساند.   به گزارش تارنمای رسمی صندوق بين المللي 
پول، بحران بهداشتی در سطح جهان همچون ويروس 
کرونا به شکلی اجتناب ناپذير آثار اقتصادی نامطلوبی 
را به همراه دارد و کمک به کشورها از طريق توصيه های 
سياستی و وام دهی بخشی از احکام صندوق بين المللی 

پول است.
اين نهاد در راستای فراهم کردن مشاوره سياستی به 
موقع، همياری فنی و حمايت مالی با شرکای وابسته 
خود يعنی بانک جهانی، س��ازمان بهداشت جهانی و 
بانک توسعه آسيايی و همچنين ساير مقامات بهداشتی 

همکاری نزديکی دارد.
صندوق بين المللي پول برای کمک به کشورها به منظور 
واکنش به تاثيرات اقتصادی کرونا، تسهيلات و ابزار ذيل 
را در جعبه ابزار کمک رسانی خود ارائه می دهد:  تامين 
بودجه اضطراری. تسهيلات اعتباری فوری )RCF( و 
ابزار تامين مالی فوری )RFI( ب��دون نياز به ارائه يک 
برنامه جامع از پيش تعيين ش��ده، به کشورهای عضو 

کمک مالی می کند.
اين وام ها بدون فوت وقت به کشورهای عضو تخصيص 
داده می شود تا آنها سياست های خود را برای مواجهه 
با شرايط اضطراری همچون شيوع کرونا به مرحله اجرا 
بگذارند. صندوق در س��ال 2016 و پس از وقوع يکی 
از قدرتمندترين زمين لرزه ه��ای چند دهه اخير در 
اکوادور،  وام اضطراری را در قالب ابزار تامين مالی فوری 

برای اين کشور فراهم کرد.
صندوق بين المللي پول برنامه های موجود را در راستای 
حمايت از کش��ورها و به منظور فراهم کردن نيازهای 
ضروری برخاسته از ويروس کرونا به فراخور نياز تغيير 
دهد.صندوق نخستين موسسه مالی بين المللی بود 
که در سال 2014 و در مسير مقابله با ويروس ابولا برای 
کش��ورهای گينه، ليبريا و سيرالئون بدون فوت وقت 
وام های اضافی فراهم کرد.پاسخ صندوق بين المللي پول 
به اين کشورها کمک و در بودجه آنان برای هزينه های 
بهداش��تی ضروری فض��ا ايجاد کرد و ب��رای خيرين 

همچون کاتاليزور عمل کرد.
 )CCR( واحد پيش��گيری از فاجعه و بانک پشتيبانی
به صندوق اين اجازه را می دهد تا به کشورهای فقير و 
آسيب پذيرتر بخشودگی وام اعطا کند.اين تسهيلات 
برای حمايت از گينه، ليبريا و سيرالئون در زمان شيوع 

ابولا اعطا شد.
صندوق ع��لاوه بر اين از طريق ي��ک توافق جديد که 
زيرمجموعه برنامه آماده باش اس��ت، اقدام به کمک و 
حمايت از کشورهای تحت بحران می کند.با توجه به 
شرايط تسهيلات و ابزارهای فوق الذکر قابليت انتخاب 
دارند و از آنجا در شرايط بحرانی تخصيص سريع وام در 
اولويت قرار دارد، کشورها می توانند بهترين گزينه را 
برای خود برگزينند.صندوق بين المللي پول همچنان 
از طريق ظرفيت س��ازی و توس��عه آن ب��ه حمايت از 

کشورهای آسيب پذير ادامه می دهد.

شرايط امهال مطالبات واحدهاي توليدي 
سيستم بانكي مصوبه ستاد تسهيل و رفع موانع توليد كه توسط شوراي 
پول و اعتبار اصلاح شده بود، را ابلاغ كرد. به گزارش ايبِنا، بانك مركزي با 
هدف مساعدت به بنگاه هاي توليدي و تسهيل وصول مطالبات غيرجاري 
بانك ها، پيشنهادي را مبني بر اساس مصوبه هشتاد و پنجمين جلسه 
مورخ 1398.6.5 ستاد تسهيل و رفع موانع توليد به شوراي محترم پول و 
اعتبار ارايه نمود كه متعاقباً مراتب در يك هزار و دويست و هشتاد و نهمين 
جلسه مورخ 1398.11.29 اين شورا مطرح و به شرح ذيل مورد تصويب 
قرار گرفت:  »بند الف« مصوبه هشتاد و پنجمين جلسه ستاد تسهيل 

و رفع موانع توليد به شرح ذيل اصلاح و بند »ب« نيز حذف مي گردد: 
بند الف - موسسه اعتباري موظف اس��ت بنا به درخواست مشتري و در 
چارچوب ضوابط و مقررات موجود، مطالبات از واحدهاي توليدي را كه تمام 
يا بخشي از آن غيرجاري شده است، براي يك بار و حداكثر به مدت پنج سال، 
با اخذ ميزان 7.5 درصد از مانده بدهي و با دوره تنفس شش ماهه امهال نمايد.
تبصره -1 س��ازوكار اجراي��ي امهال موضوع اين مصوب��ه، در چارچوب 
روش هاي امهال مقرر در دس�تورالعمل نحوه امهال مطالبات موسسات 

اعتباري است.

تبصره -2 مهلت اس��تفاده از مزاياي اين مصوبه تا پايان ش��هريور 
ماه 1399 است.

تبصره -3 چنانچه مشتري وفق مفاد قرارداد امهال، در موعد/مواعد 
مقرر، طي دوره امهال نس��بت به بازپرداخت قسط/ اقساط مطالبات 
امهالي اقدام نمايد، در استعلام اعتباري از سامانه هاي بانك مركزي 
جهت اعطاي تس�هيلات يا ايجاد تعهدات، مطالبات مزبور به عنوان 
مطالبات امهالي گزارش مي شود، ليكن مشتري يادشده بابت مطالبات 
امهالي مشمول ممنوعيت هاي ناظر بر اشخاص داراي بدهي غيرجاري 

نمي شود.
تبصره -4 امهال مطالبات توسط موسسه اعتباري صرفاً براي مشترياني 
امكان پذير اس��ت كه به تش��خيص موسس���ه اعتباري و بر مبناي 
اعتبارسنجي انجام شده، مطالبات مذكور پس از امهال در سررسيد/

سررسيدهاي مقرر قابل وصول باشد.
تبصره -5 واحدهاي توليدي داراي مجوز از وزارت جهادكشاورزي يا 
وزارت صنعت، معدن و تجارت و معرفي شده از سوي ستاد تسهيل و 

رفع موانع توليد مشمول اين مصوبه است.

سقف كارت به كارت ۵ ميليون تومان شد
سيستم بانكي در راستاي تمهيدات ويژه براي مقابله با ويروس كرونا 
و كاهش حضور ش��هروندان در شعب، سقف روزانه عمليات كارت به 
كارت در خودپردازها و همراه بانك ها را به 5 ميليون تومان افزايش داد.

به گزارش ايبِنا، بانك مركزي به منظور پيش��گيري از شيوع ويروس 
كرونا، اقدامات لازم براي تسهيل استفاده از درگاه هاي غير حضوري و 
كاهش مراجعات حضوري مردم به شعب و دستگاه هاي خودپرداز به 
صورت موقت پيش بيني و به شبكه بانكي ابلاغ كرد كه در همين راستا 
سقف روزانه عمليات كارت به كارت در نرم افزارهاي پرداخت سازان از 
يك ميليون تومان به 3 ميليون تومان با رعايت احراز هويت از طريق 
سامانه شاهكار )كد ملي و شماره سيم كارت( را افزايش داد. از سويي 
ديگر اين بانك با ابلاغ به شبكه بانكي سقف عمليات كارت به كارت در 
خودپردازها و همراه بانك ها را از 3 ميليون تومان به 5 ميليون تومان 

افزايش تا اطلاع ثانوي افزايش داد.
بر اساس پيگيري خبرنگار ايبِنا از معاونت فناوري اطلاعات بانك ها، 
پياده سازي هاي فني براي افزايش سقف كارت به كارت در خودپردازها 
و همراه بانك ها به 5 ميليون تومان انجام شده و اين تغييرات در تمامي 

بانك ها اعمال و اجرايي ش��ده و تا اطلاع ثانوي ادامه دارد؛ لازم به ذكر 
است كه مبلغ كارمزد انتقال وجه بيشتر از سه ميليون تومان از طريق 
خودپ��رداز و همراه بانك مطابق با كارمزد انتقال وجه تا س��ه ميليون 

تومان است.
حسين محمودي؛ در گفت وگو با ايبِنا گفت: بر اساس ابلاغ بانك مركزي 
س��قف عمليات كارت به كارت از طريق همراه بانك و خودپردازها به 
صورت روزانه به 5 ميليون تومان افزايش يافته و بر همين اس��اس نيز 
مشتريان مي توانند بسياري از امور روزمره خود را به صورت غير حضوري 
از طريق تراكنش هاي موبايلي و اينترنتي انجام دهند و در راستاي نكات 
بهداشتي در شعب حاضر نشوند؛ با اقدامات انجام شده و معافيت هايي 
كه بانك مركزي تا اطلاع ثانوي در نظر گرفته مراجعات به شعب كاهش 

داشته و تراكنش ها در سامانه هاي آنلاين افزايش پيدا كرده است.
علي يكتا نيز اعلام كرد كه س��قف انتقال وجه در همراه بانك و ناوگان 
خودپردازهاي بانك توسعه تعاون نيز به 5 ميليون تومان افزايش يافته و 
ميزان تراكنش ها در روزهاي اخير در سامانه هاي بانكداري الكترونيكي 

در حال رشد است.
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دلجويي وزير تعاون 
ازخانواده كارمند بانك رفاه 

دكتر شريعتمداري وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
از خانواده كارمند مرحوم بانك رفاه دلجويي كرد. 
به گزارش روابط عمومي بانك رفاه كارگران، در پي 
درگذشت مرحوم محمد حسين كاظمي از كاركنان 
بانك رفاه استان قم بر اثر ابتلا به ويروس كرونا، وزير 
تع��اون، كار و رفاه اجتماعي ط��ي تماس تلفني، با 

خانواده آن مرحوم اظهار همدردي كرد.

آغاز جشنواره بزرگ 
قرض الحسنه بانك رفاه 

 س��ي و چهارمي��ن جش��نواره بزرگ قرعه كش��ي 
حساب هاي قرض الحسنه پس انداز بانك رفاه كارگران 
با اعلام جوايز بزرگ اين دوره آغاز شد. به گزارش روابط 
عمومي بانك رفاه كارگران، 15 قطعه سكه تمام بهار 
آزادي ب��ه 159 برنده خوش ش��انس، 159 كمك 
هزينه خريد واحد مسكوني 800 ميليون ريالي، 259 
كمك هزينه خريد خودرو توليد داخل 400 ميليون 
ريالي و 1059 كمك هزينه خريد صنايع دس��تي 
10 ميليون ريالي از جمل��ه جوايز بزرگ اين دوره از 
قرعه كشي حساب هاي قرض الحسنه پس انداز بانك 
رفاه كارگران است. بر اس��اس اين گزارش، آخرين 
مهلت افتتاح حساب يا تكميل موجودي 98.12.28 
مي باشد. گفتني است، شركت در قرعه كشي جوايز 
قرض الحس��نه پس انداز منوط ب��ه حفظ حداقل 
موجودي 500 هزار ريال طي 90 روز متوالي از تاريخ 
98.1.1 تا پايان وق��ت اداري 99.3.27 )90 روز بعد 
از تاريخ آخرين مهلت براي افتتاح حساب يا تكميل 
موجودي(، مفتوح بودن حس��اب و داشتن حداقل 
موجودي )500 هزار ريال( در روز برگزاري قرعه كشي 

و دارا بودن حساب هاي با كد ملي معتبر است.

 نرم افزار جديد موبايلي 
رمزساز رفاه 

بانك رفاه در راستاي گسترش خدمات الكترونيك، 
بهبود كيفيت و افزايش رضايت مشتريان، نرم افزار 
جديد موبايلي رمزساز رفاه )Refah OTP( مبتني 
بر سيس��تم عامل iOS را منتش��ر كرد. به گزارش 
روابط عمومي بانك رفاه كارگران، به منظور سهولت 
دسترسي مشتريان به خدمات الكترونيك به ويژه 
رمز پويا و افزايش رضايت مندي آنها، نرم افزار جديد 
موبايلي رمزساز رفاه مبتني بر سيستم عامل iOS را 
از 26 بهمن ماه سال جاري روي سايت فروشگاهي 
اينترنتي سيبچه منتشر شد. بر اساس اين گزارش، 
امكان تعيين فيلد رم��ز دوم يك بار مصرف )5 تا 9 
رقم( به دلخواه مشتري، نمايش مدت زمان اعتبار 
حداكث��ر 120 ثانيه براي رمز توليد ش��ده جهت 
انجام تراكنش، امكان به روز رساني نرم افزار رفاه به 
درخواست كاربر از منوي تنظيمات و امكان تعريف 
الگو براي ورود به نرم افزار رمزساز رفاه از قابليت هاي 
اين نرم افزار است. شايان ذكر است، مشترياني كه 
تمايل به تغيير رمز توليد شده دارند، بايد نسبت به 
غير فعال سازي كارت از طريق خودپرداز و حذف آن 
از رمزساز رفاه اقدام و سپس مجدداً كارت را از طريق 
خودپرداز فعال و از مسير گزينه اضافه كردن كارت 
در رمز ساز رفاه با لحاظ طول رمز دلخواه، ثبت كنند.  
همچنين ضروري است، براي صحت رمزهاي توليد 
ش��ده، تاريخ و زمان تنظيمات گوشي تلفن همراه 
با تاريخ و زمان اپراتور تلفن همراه همسان س��ازي 

شده باشد.

 نرخ حق الوكاله بانك رفاه 
كارگران در سال 99

ن��رخ حق الوكال��ه ب��ه كارگيري س��پرده هاي 
س��رمايه گذاري بانك رفاه كارگران در سال 99 
اعلام ش��د. به گزارش روابط عمومي بانك رفاه 
كارگران، بر اين اساس، نرخ حق الوكاله دريافتي 
بانك رفاه كارگران از س��پرده گذاران، حداكثر 3 
درصد تعيين شده است. حق الوكاله مبلغي است 
كه بانك ها در چارچوب بانكداري اسلامي و بدون 
ربا در قب��ال به كارگيري منابع س��پرده گذاران 
مي توانند از آنها دريافت كنند. لازم به ذكر است، 
نرخ حق الوكاله اين بانك در س��ال گذش��ته نيز 

حداكثر 3 درصد بود.

مقابله با ويروس كرونا
در شركت هاي پرداخت

با توجه به افزايش نگراني ها شيوع ويروس كرونا 
در كشور، شركت هاي پرداخت و فناوري اطلاعات 
بانكي اقداماتي را براي مقابله با ويروس كرونا در 
راستاي حفظ سلامت كاركنان اجرايي كردند. 
به گزارش ايبِنا، ش��يوع ويروس كرونا و افزايش 
مبتلايان در كش��ور باعث ش��د تا س��ازمان ها و 
شركت هاي دولتي و خصوصي در راستاي مقابه 
با ويروس كرونا رعايت نكات بهداشتي و حراست 
از سلامت كاركنان را در دستور كار قرار دهند؛ در 
همين زمينه نيز شركت هاي پرداخت و فناوري 
اطلاعات كه تعداد زيادي نيروي متخصص دارند 
اقداماتي مه��م را انجام دادند ت��ا بتوانند ضمن 
حفاظت از سلامتي كاركنان، در شبكه پرداخت 
و بانكي و اجراي پروژه ها و س��امانه هاي در حال 
توسعه مشكلي ايجاد نشود. از جمله اقدامات انجام 
شده شده در شركت هاي بانكي و پرداخت بايد به 
كاهش ساعات كاري نهايتا تا ساعت 14، اجراي 
دور كاري حداكثري و استفاده از كمترين ميزان 
نيرو در داخل ش��ركت، مرخصي با حقوق براي 
تمامي افراد داراي شرايط خاص يا علائم ويروس 
كرونا، هماهنگي جلسات از طريق دور كاري يا در 
پشت ميز محل كار با تماس هاي تصويري اشاره 
داش��ت كه نكته مهمي براي جلوگيري از ابتلا و 

تماس با افراد آلوده به شمار مي رود.

     اختيارات بانک مرکزی در خصوص تنظيم و مدیریت بازار ارز و اصلاحات نظام بانکی تا پایان سال ۱۳۹۹ تمدید شد و در جلسه روز ۱۲ اسفند ۹۸ شورای 
عالی هماهنگی اقتصادی، مصوب شد كه این اختيارات در خصوص تنظيم و مدیریت بازار ارز و اصلاحات نظام بانکی تا پایان سال ۱۳۹۹ تمدید شود. 

     کرونا جهان را به بدترین بحران اقتصادی از »رکود بزرگ« سوق می دهد. سازمان توسعه و همکاری های اقتصادی در گزارشی ضمن اشاره به اینکه 
در صورت افزایش ش�يوع کرونا رشد اقتصادی جهان به نصف می رسد، از غرق شدن جهان در بزرگ ترین بحران اقتصادی پس از رکود بزرگ )سال 
۲۰۰۹( خبر داد. به گزارش سی ان بی سی، اوای سی دی )OECD( بر این باور است که در صورت شيوع کرونا به طور گسترده در آسيا، اروپا و امریكاي 

شمالی توليد ناخالص داخلی جهان در سال ۲۰۲۰ تنها ۱.۵ درصد رشد خواهد داشت

برش



روي خط خبر 5 بازار سرمايه

 جزييات اجراي ابزار جديد معاملاتي اعلام شد

فروش تعهدي، ناجي بازار در روزهاي سقوط
گروه بورس|

افزايش عمق بازار و تنوع بخشي به ابزارهاي موجود در 
بازارهاي مالي در تمامي كش��ورها از اهميت بسياري 
برخوردار است و همين امر سبب شده تا تغييرات شكل 
گرفته پيرامون ابزارها مورد توجه اش��خاص حرفه اي 
فعال در اين زمينه باشد. در ايران نيز اين مساله به دليل 
آنكه بازارهاي مالي كش��ور در حال توسعه هستند از 
اهميتي دو چندان برخوردار اس��ت. با اين حال توجه 
ياد شده تنها محدود به نياز كشور براي ايجاد ابزارهاي 
مالي جديد نيس��ت. در حال حاضر پس از آنكه بورس 
تهران در دو سال اخير رشدي قابل توجه را تجربه كرده، 
اهميت حضور ابزارهايي كه بتوان در روزهاي سخت 
با اتكا بر آنها از ش��دت سقوط بازارها كاست از اهميت 
بيشتري برخوردار است. از ابتداي سال 97 بازار سهام 
شاهد رشد ش��اخص كل بورس تهران از محدوده 90 
هزار واحدي بوده و اين صعود حالا آنقدر شدت گرفته 
كه همين نماگر ضمن ثب��ت ركوردهاي پي در پي در 
آخرين معاملات روز گذش��ته به س��طح 544 هزار و 
240 واحد رسيده است. رشد 2.82 درصدي شاخص 
در حالي اتفاق افتاد كه بسياري از تحليلگران بازار در 
حال حاضر ديد مثبتي به رش��د قيمت در اين روزها 
ندارند و از لزوم تعديل بهاي س��هام با واقعيات جاري 
سخن مي گويند.  در اين ميان آنچه توانسته در روزهاي 
گذشته توجه بسياري را به خود جلب كند، راه اندازي 
فروش تعهدي است كه با مرتفع ساختن موانع فقهي 
»فروش استقراضي« راه را براي كسب سود از روزهاي 
منفي بازار نيز فراهم كرده است. به همين منظور و براي 
آشنايي بيشتر فعالان بازار با اين ابزار،  معاون بازار بورس 
اوراق بهادار تهران، فرآيند طي شده براي تدوين و اجراي 
اب��زار فروش تعهدي و افزوده ش��دن آن به جعبه ابزار 
بورس را تشريح كرد . به گزارش سنا، محمود گودرزي 
اظهار داشت: تدوين مقدمات اجرايي ساز و كار فروش 
تعهدي بورس تهران از سال گذشته توسط هيات مديره 
س��ازمان بورس اوراق بهادار آغاز و پس از بررسي ها و 
مطالعات لازم، دستورالعمل آن نهايي شد. در اين راستا 
و در جريان راه اندازي ساز و كار اين ابزار نيز دوره هايي 
آموزشي براي فعالين بازار سرمايه به خصوص كارگزاران 
و ساير نهادهاي مالي برگزار شد. وي هدف از اجراي اين 
ساز و كار را اس��تفاده از جريانات دو طرفه بازار عنوان 
كرد و افزود: كسب بازدهي در شيوه هاي قديمي تنها با 
خريداري سهام و نگهداري آن امكان پذير بوده است؛ اما 
با اين ساز و كار معاملاتي، سرمايه گذاران مي توانند در 
زمان هايي كه شاهد افت و ريزش بازار هستيم بر اساس 
تجزيه و تحليل اقدام به فروش تعهدي كنند و از مزاياي 

كاهش قيمت سهام نيز بهره مند شوند.

فروشتعهديچگونهكارميكند؟
معاون بازار بورس اوراق بهادار تهران در تش��ريح اين 
ابزار خاطرنش��ان كرد: به طور كلي ساز و كار فروش 
تعهدي داراي س��ه طرف اس��ت؛ كارگزاري، مالك 
دارايي كه قرار است دارايي خود را براي فروش تعهدي 
در س��امانه مش��خص قرار دهد و فردي كه به عنوان 
متقاض��ي يا اصطلاح جهان��ي short seller اقدام 
به فروش تعهدي مي كند. وي افزود: زماني كه مالك 
مي خواهد دارايي خود را در سامانه قرار دهد بايد چند 
مورد را براي بازار مشخص كند؛ اول اينكه مي خواهد 
در اين نماد چه تعداد سهم را براي فروش تعهدي قرار 
دهد.در اين ميان آيتم هايي در دستورالعمل فروش 
تعهدي همچ��ون دور تنفس ديده ش��ده كه به اين 
معناست زماني كه مالك دارايي خود را در سامانه قرار 
مي دهد براي متقاضي دوره اي را تعيين مي كند كه در 
آن اختيار برگرداندن دارايي را از خود سلب مي كند.از 
ديگر اين آيتم ها نرخ تشويقي است؛ اين آيتم در واقع 
نرخي است كه مالك براي تشويق متقاضيان در نظر 
مي گيرد و بر اس��اس اين ن��رخ متقاضي براي فروش 

تعهدي جذب شود.

وج�هتضمين؛راهكاراطمينانبخش�يدر
)ShortSellers(متقاضيها

گودرزي، تعبي��ه وجه تضمين در اي��ن مكانيزم را 
ابزاري براي اطمينان بخشي به مالك دارايي دانست 
و گفت: در ساز و كار فروش تعهدي متقاضي بايد ۳0 
درصد از مبلغي مورد درخواس��ت خود را به عنوان 

وجه تضمين اوليه بياورد.
اين مورد مانند س��از و كاري است كه در مشتقه ها 
انجام مي ش��ود و در آن 85 درص��د از وجه تضمين 
اوليه آورده مي شود و اگر وجه تضمين از 85 درصد 
 )call Margin( كمتر شود، تقاضاي مارجين كال

خواهد شد. 
وي خاطرنش��ان كرد: اگر متقاضي اقدام به فروش 
دارايي در بازار كند و قيمت آن دارايي در بازار كاهش 
پيدا كند، عملا مي توان گفت كه متقاضي وارد سود 
ش��ده و در زمان افزايش قيمت به اين معناست كه 

وارد زيان شده است.
بنابراي��ن وجه تضمي��ن معامله به ص��ورت روزانه 
تسويه مي ش��ود و از واريزي كه صورت گرفته كسر 

خواهد شد.

شرايطخاصتوقففروشتعهدي
مع��اون بازار ب��ورس اوراق به��ادار تهران با اش��اره به 
مكانيزم هاي كنترلي پيش بيني شده در اجراي فروش 
تعهدي خاطرنشان كرد: در دستورالعمل مقرر كرديم 
كه اگر شاخص كل 2 درصد يا شاخص هم وزن ۱ و نيم 
درصد افت كند، به طور كلي جلوي انجام فروش تعهدي 

در بازار گرفته خواهد شد.
وي در تشريح ميزان تغييرات پيش بيني شده نماد نيز 
افزود: در خصوص نماد اين امكان را براي سرمايه گذاران 
ايجاد كرديم كه بتوانند با نيم درصد كاهش در قيمت 
يك س��هم امكان فروش تعهدي را داش��ته باش��ند.

همچنين زماني كه قيمت س��هم به بيش از ۳ درصد 
كاهش پيدا كند يعني ش��اهد افت ۳ درصدي قيمت 
سهم نسبت به قيمت پاياني روز قبل باشيم، عملا فروش 

تعهدي در آن نماد متوقف خواهد شد.

زمانوحجمفروشتعهدي
گ��ودرزي در خصوص حج��م پيش بيني ش��ده در 
دستورالعمل فروش تعهدي گفت: بر اساس تصميمات 
اتخاذ ش��ده تا 5 درصد از حجم شناور يك نماد امكان 

فروش تعهدي وجود دارد و جزييات فروش تعهدي به 
اين شكل است كه از ساعت 9 صبح تا ۱2 و ۳0 دقيقه 
امكان ف��روش تعهدي براي متقاضي��ان وجود دارد و 
زماني كه مالك بخواهد دارايي خود را فراخواني كند يا 
به اصطلاح آن را برگرداند، اين امكان براي مالك در نظر 
گرفته ش��ده است كه تا قبل از ساعت شروع معاملات 
اقدام به ثبت درخواست خود در سامانه معاملات كند.

وي در تش��ريح شرايط پيش روي متقاضي در صورت 
عدم توان در بازگرداندن دارايي در سررس��يد ۳ ماهه 
تصريح كرد: چنانچه مالك در سررسيد دارايي خود را 
درخواست كند، متقاضي بر اساس درخواست مالك 
مجبور است آن را بازگرداند و چنانچه متقاضي امكان 
برگرداندن دارايي را نداشته باشد بر اساس دستورالعمل 
بايد خس��ارتي معادل 5 درصد از ميزان ارزش فروش 

تعهدي را پرداخت كند.
همچنين اگر متقاضي در سررسيد نتواند به تعهدات 
خود عمل كن��د، اين مي��زان به ۱0 درص��د افزايش 

خواهد يافت.

نوعمعاملهدرفروشتعهديكداماست؟
اين مقام مس��وول در ب��ورس اوراق به��ادار تهران در 
خصوص نوع عقد مورد تكيه در معاملات فروش تعهدي 
گفت: فروش تعهدي به طور كلي بر مبناي عقد وكالت 
صورت مي گيرد؛ يعني كس��ي كه مي خواهد فروش 
تعهدي انجام دهد به وكالت از مالك به فروش تعهدي 

در بازار اقدام مي كند.
وي در تشريح نوع و نحوه س��فارش گيري در اين نوع 
معام��لات افزود: زماني كه قرار اس��ت فروش تعهدي 
توسط مالك انجام شود، نوع س��فارش هايي كه وارد 
س��امانه معاملات مي ش��ود به صورت Fill&Kill يا 
»سفارش انجام يا حذف« خواهد بود.همچنين زماني 
كه مي خواهد خري��د وكالتي در ب��ازار صورت گيرد، 
نوع سفارش علاوه بر Fill&Kill به صورت Day نيز 

خواهد بود.
گودرزي، تكليف كارگزاري هاي متقاضي ايجاد اين ابزار 
را در اولين قدم ارايه درخواست به سازمان بورس عنوان 
كرد و يادآور شد: شركت هاي كارگزاري كه مي خواهند 
اقدام به اجراي فروش تعهدي كنند، مي بايست بر اساس 
مميزي هايي كه شركت بورس اوراق بهادار تهران روي 
شركت هاي نرم افزاري يا اصطلاحا OMS انجام داده 
است، درخواست خود را به بورس اوراق بهادرار تهران و 
سازمان بورس بفرستند و پس از اخذ مجوز امكان انجام 
فروش تعهدي براي آنها مقدور خواهد بود؛ ضمن اينكه 
كليه معاملات فروش تعهدي صرفا بر اساس معاملات 

برخط امكان پذير است. 

صنعتكارگزاريدرسال۹۸وچندتوصيهبهسرمايهگذاران
دبيركل كانون كارگزاران بورس و اوراق بهادار: سال 98 
يكي از بهتري��ن دوره هاي مالي براي صنعت كارگزاري 
بود و ش��اهد افزايش ارزش معاملات، حجم معاملات و 
رشد شاخص بوديم.  به گزارش سنا، روح الله ميرصانعي، 
دبيركل كان��ون كارگزاران ب��ورس و اوراق بهادار فراز و 
فرود صنعت كارگزاري در س��ال 98 را تش��ريح كرد و 
گفت: سال 98 سال خوبي براي صنعت كارگزاري بود. 
تقريبا چند سال صنعت كارگزاري در ركود قرار داشت و 
عملا امكان توسعه فعاليت هاي صنعت كارگزاري وجود 
نداشت. دبيركل كانون كارگزاران بورس و اوراق بهادار با 
بيان اينكه دغدغ��ه صنعت كارگزاري اين بود كه بتواند 
هزينه هاي خود را پوش��ش دهد، افزود: در سال جاري 
ارزش و حجم معاملات افزايش پيدا كرد؛ بازار س��رمايه 
براي سرمايه گذاران جذاب شد و عموم مردم علاقه مند 
شدند به بازار سرمايه وارد شوند. در اين شرايط طبيعتا 
كارگزاران توانمندي مالي بهتري پيدا كردند. امس��ال 
شاهد بهبود وضعيت نيروي انس��اني، افزايش شعب و 
دفاتر و توسعه نرم افزار هاي معاملاتي كارگزاران بوديم 
و برخي از كارگزاري ها نرم افزار هاي اختصاصي تعريف 
كردند و در كنار توس��عه نرم اف��زاري و افزايش امكانات 
صنعت كارگزاري ش��اهد رش��د بازار نيز بوديم. روح الله 
ميرصانعي افزود: در كنار امكان توسعه صنعت كارگزاري 
مش��كلات به ويژه در حوزه قوانين و مقررارت باقي بود. 
البته امسال كميته تدوين مقررات سازمان بورس و اوراق 
بهادار پربار ترين جلسات را برگزار كرد. كانون كارگزاران 
تقريبا به ش��كل هفتگي در جلس��ات تدوين و اصلاح 
مقررات حضور داشت و در نهايت هيات مديره سازمان 
بورس بسياري از مقررات را اصلاح و به روز رساني كرد. 
طي اين جلس��ات همواره دغدغه صنعت كارگزاري به 
سياست گذاران منتقل مي شد و خوشبختانه در تعامل 

بوديم تا در تصميمات نقطه بهينه اي پيدا كنيم. وي ضمن 
اشاره به اينكه س��ال 98 صنعت كارگزاري با مشكلاتي 
خارج از حوزه بازار س��رمايه روب��ه رو بود، گفت: موضوع 
عوارض كس��ب و پيشه كه توسط ش��وراي شهر تهران 
تصويب شد مهم ترين مساله صنعت كارگزاري بود كه 
مش��كلات زيادي را به وجود آورد و ما در حال پيگيري 
آن هس��تيم. همان طور كه هر صنفي بايد سهم خود را 
در هزينه هاي مديريت شهري ارايه و پرداخت كند قطعا 
صنف فعالان بازار س��رمايه هم همان سهم را پرداخت 
مي كند اما نه اينكه اجحاف شود. همه وظيفه دارند سهم 
خود را پرداخت كنند اما بايد متناسب، منصفانه و عادلانه 
بين همه صنوف تعيين شود. اميد داريم در طرح جديد كه 
قرار است ارايه شود شاهد رعايت انصاف و عدالت باشيم. 
دبيركل كانون كارگزاران بورس و اوراق بهادار ادامه داد: 
مش��كل ديگري كه در صنعت كارگزاري وجود داشت 
بحث ماليات بر ارزش افزوده بود. اين موضوع در مجلس 
مطرح شده و مراحل نهايي خودش را طي مي كند و اگر 
به تاييد شوراي نگهبان برسد مشكل برطرف مي شود. 
خوشبختانه مجلس عملا كل خدمات بازار سرمايه به 
تشخيص شوراي عالي بورس را معاف از ماليات بر ارزش 
افزوده تشخيص داد. روح الله ميرصانعي، با اشاره به اينكه 
سال جاري چندين موضوع توس��ط كانون كارگزاران 
بورس و اوراق بهادار بررس��ي و تصويب شد، گفت: يكي 
از موارد مهمي كه در حال بررسي است و اميدواريم قبل 
از سال جديد تصويب شود، نحوه سرمايه گذاري از وجوه 
مازاد مشتريان اس��ت. وقتي مشتري خريد و فروشي را 
انجام مي دهد بعضا مانده حسابي در نزد كارگزار رسوب 
مي كند كه ممكن است چند روز يا چند هفته نزد كارگزار 
باقي بماند. طبق قوانين، كارگزار بايد اينها را در حساب 
جاري نگه دارد. وي ادامه داد: در دستورالعملي كه اخيرا 

در خصوص نحوه نگهداري و نقل و انتقال وجوه مشتريان 
تصويب شد پيش بيني شده كارگزار بتواند اين وجوه مازاد 
و رسوب كرده را در حساب هاي غير جاري يا صندوق ها، 
سرمايه گذاري كند و سود آن به مشتري برسد كه دستور 

العمل اين طرح در حال تدوين است.

اصلاحاساسنامهكانونكارگزاران
ميرصانعي افزود: امسال بحث تغيير اساس نامه كانون را 
داريم. مهم ترين بحث اين است كه عملا بازار گردانان و 
صندوق بازار گرداني بايد عضو كانون شوند. بنابراين لازم 
بود تغيير و تحولاتي در اساس نامه كانون به منظور پوشش 
آن دسته از اعضا هم انجام شود و قبل از پايان سال انجام 
مي شود. دبيركل كانون كارگزاران بورس و اوراق بهادار 
با تاكيد بر اينكه س��ال 98 تعاملات نهاد ناظر و صنعت 
كارگزاري خوشبختانه بهتر از سال هاي گذشته بود، افزود: 
امروز ارتباط ارزشمندي بين كانون كارگزاران و سازمان 
بورس شكل گرفته است. حضور دايم نمايندگان كانون ها 
در كميته تدوين مقررات س��ازمان بورس و مشورت با 
نمايندگان كانون ها پيش از اصلاح و به روز رساني قوانين 
مهم ترين دستاورد سال هاي اخير است. غير از آن كميته 
پايش ريسكي شكل گرفت كه بر اساس آن نمايندگان 
كانون و سازمان هر هفته يا هر دو هفته يك بار تشكيل 
جلس��ه مي دهند. اين كميته باعث ايجاد يك تعامل و 
همفكري بين مجموعه اركان نظارتي و اجرايي مي شود 
و اين همكاري در حال پيشرفت است و اميد واريم كه در 

سال هاي بعد هم اين روند روبه رشد ادامه دار باشد.

چندتوصيهبهسرمايهگذاران
روح الله ميرصانعي در ادامه گفت وگو با سنا به چشم انداز 
بازار سرمايه اش��اره كرد و گفت: در ذات بازار سرمايه و 

بورس، نوسان نهفته است. ممكن است بازار براي مدت 
طولاني جهش مثبت داشته باشد با حتي با افت مواجه 
باشد. اما هيچ دليلي وجود ندارد كه دايما در آن جهت 
حركت كند. با هر اتفاق خارجي و بيروني يا با هر اتفاقي 
كه در ش��ركت ها بيفتد جهت بازار تغيير مي كند. اين 
هم در بازار ه��اي منفي و هم در بازار هاي مثبت صادق 
است. وي ادامه داد: سرمايه گذاراني كه وارد اين حوزه 
مي شوند بايد بدانند بازار سرمايه بازار پر ريسكي است. 
بنابراين به سرمايه گذاران جديد توصيه مي كنيم تمام 
منابع و امكانات خودشان را وارد بازار نكنند كه اگر بازار 
دچار ريسك يا كاهش ارزش شد به زندگي آنها لطمه 
وارد نشود. دبيركل كانون كارگزاران بورس و اوراق بهادار 
افزود: هرگز توصيه نمي شود كه عموم مردم مستقيم 
وارد بازار شوند متاسفانه اين موضوع را شاهد هستيم 
كه عموم مردم مس��تقيم وارد بازار سرمايه مي شوند؛ 
اين بسيار خطرناك است و توصيه اكيد و شديد من به 
عموم سرمايه گذاران اين است كه به طور مستقيم وارد 
بازار نش��ويد، از خدمات صندوق هاي سرمايه گذاري 
استفاده كنيد. صندوق هاي سرمايه گذاري هستند كه 
بيش از شاخص بازدهي كسب كرده اند. اگر دانش و وقت 
كافي نداريد مستقيم وارد بازار نشويد. ورود مستقيم 
براي س��هامداران غير حرفه اي بسيار پر ريسك است. 
ورود مس��تقيم بدون دانش و تخصص به بازار سرمايه 
مي تواند در نوسانات بازار آسيب هاي جبران ناپذيري به 

سهامداران غير حرفه اي وارد كند.
وي ادامه داد: حركت س��رمايه به س��مت بازار سرمايه 
به ش��دت افزايش پيدا كرده و عموم م��ردم علاقه مند 
شده اند سرمايه خودشان را وارد بازار كنند. در اين شرايط 
سياست گذاران نيز بايد تصميماتي اتخاذ كنند كه ريسك 
سرمايه گذاران كنترل شود. افزايش عرضه، فرهنگ سازي 

با موضوع ورود غير مستقيم به بازار سرمايه، اصلاح نحوه 
عرضه اوليه و مواردي از اين دست مهم ترين موضوعاتي 
است كه بايد مورد توجه سياست گذاران باشد. به عنوان 
مثال سياس��ت ما در عرضه اوليه عموم مردم را تشويق 
مي كند كه به صورت مستقيم وارد بازار شوند. يك سود 
تقريبا تضمين ش��ده در عرضه اولي��ه مي دهيم. در هر 
مرحله عرضه اوليه مي بينيم كه تعداد كد ها افزايش پيدا 
مي كند. با اين روش عموم سرمايه گذاران به طور مستقيم 
وارد بازار مي ش��وند. به طور مثال ما اگر عرضه هاي اوليه 
را به صندوق هاي س��رمايه گذاري بدهيم مردم تشويق 
مي شوند براي بهره بردن از مزاياي عرضه اوليه از طريق 
صندوق ها اقدام كنند. اما خب اين شيريني عرضه اوليه را 
مي خواهيم در بازار حفظ كنيم چه كار كنيم كه منجر به 
ورود افراد به صورت مستقيم به بازار نشود؟ دارندگان واحد 
صندوق هاي سرمايه گذاري چه كساني هستند؟ عموم 
مردم و سرمايه گذاران هستند اگر فقط صندوق ها بتوانند 
بخرند عموم سرمايه گذاران هم تشويق مي شوند كه به 
جاي سرمايه گذاري مستقيم واحد هاي سرمايه گذاري 
صندوق ها را بخرند بعد آن موقع اين شيريني به صورت 
غير مستقيم به سهامداران داده مي شود. وي ادامه داد: 
يا راه منطقي اين است كه عرضه اوليه هيچ محدوديت 
قيمتي نداشته باشد. عرضه كننده بدون محدوديت قيمت 
و خريداران هم بدون محدوديت قيمت رقابت كنند. در 
اين حالت سهامدار غير حرفه اي ورود نمي كند. دبيركل 
كانون كارگزاران بورس و اوراق بهادار افزود: حداقل كار 
ديگري كه مي شود كرد اين است كه ما قبل از صدور كد 
سهامداري يك دوره هاي آموزشي را براي اين دوستاني 
كه خيلي آشنا با مسائل بازار سرمايه نيستند طراحي كنيم 
تا افراد آگاهي پيدا كنند ريسك هاي بازار را بشناسند و 

بتوانند به صورت حرفه اي تري وارد بازار شوند.
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امكانحضورتازهوارديندر
دوعرضهاوليهامروزفراهمشد

مديرعامل سپرده گذاري مركزي با اعلام مشخص 
شدن ساز و كار شرايط جديد كد معاملاتي متقاضيان 
تازه وارد در اوايل هفته آينده گفت: امكان حضور تازه 
واردين در دو عرضه اوليه امروز فراهم شد. به گزارش 
بورس پرس، حس��ين فهيمي درباره شرايط جديد 
دريافت كد معاملاتي سرمايه گذاران متقاضي حضور 
در بازار سرمايه كه اخيرا “ توسط سازمان بورس ابلاغ 
شده به بورس پرس توضيح داد: در پي اين تصميم 
س��ازمان بورس، طي روزهاي گذش��ته جلساتي با 
مديران ش��ركت هاي بورس و فرابورس، مديريت 
فناوري بورس تهران و دبي��ركل كانون كارگزاران 
برگزار شد تا ساز و كارهاي اجرايي نهايي و اجرايي 
شود. وي ادامه داد: بررسي ها در اين زمينه ادامه دارد 
و انتظار مي رود اوايل هفته آينده، ساز و كار حضور 
سرمايه گذاران جديد در عرضه هاي اوليه، خريد اوراق 
تسهيلات مسكن و واحدهاي صندوق سرمايه گذاري 
و عدم امكان در خريد و فروش سهام ديگر شركت ها، 
فراهم شود. فهيمي در برابر اين سوال كه با توجه به 
عرضه اوليه ۱۳ و 20 درصد سهام دو شركت تامين 
سرمايه بانك ملت و دوده فام در فردا، آيا افرادي كه 
در روزهاي اخير كد بورسي گرفته اند مي توانند اقدام 
به ارايه سفارش كنند يا خير؟ به بورس پرس گفت: 
بله. اين امكان فراهم شده و افرادي كه بعد از ابلاغيه 
سازمان بورس، كد معاملاتي گرفته اند، مي توانند در 

دو عرضه اوليه  امروز مشاركت كنند.

عرضهاوليهسهامشركت
تامينسرمايهبانكملت

عرضه اوليه سهام شركت تامين سرمايه بانك ملت با 
نماد )تملت( چهارشنبه ۱4 اسفند 98 انجام مي شود. 
به گزارش سنا، به نقل از روابط عمومي بورس تهران 
اين مراس��م، به منظور رعايت نكات بهداشتي و در 
راستاي مبارزه با ش��يوع ويروس كرونا، به صورت 
آنلاين برگزار مي ش��ود.  بر اين اساس، تعداد9۱0 
ميليون سهم معادل ۱۳ درصد از سهام شركت تامين 
سرمايه بانك ملت به عنوان پانصد و سي و ششمين 
شركت پذيرفته شده براي اولين بار پس از پذيرش و 
درج نام شركت در فهرست شركت هاي پذيرفته شده 
در بورس اوراق بهادار تهران در بخش » فعاليت هاي 
جنبي واسطه گري هاي مالي «، گروه » فعاليت هاي 
جنبي واس��طه گري هاي مالي به جز تامين وجوه 
بيمه و بازنشستگي« و طبقه »فعاليت هاي جنبي 
واس��طه گري هاي مالي طبقه بندي نشده در جاي 
ديگر « در فهرس��ت نرخ هاي ب��ازار دوم و در نماد 
»تملت« به شيوه ثبت سفارش جهت كشف قيمت 
عرضه خواهد ش��د. س��يد روح الله حسيني مقدم، 
مديرعامل شركت تامين سرمايه بانك ملت اظهار 
داش��ت: همه اقدامات جهت فراهم ش��دن امكان 
عرضه عمومي سهام انجام گرفته و تامين سرمايه 
بانك ملت با نماد »تملت« در فهرس��ت نرخ هاي 
تابلوي دوم بورس اوراق بهادار تهران درج ش��د؛ لذا 
با تلاش همكاران و پيشبرد امور طبق برنامه ريزي 
صورت گرفته،روز چهارشنبه، سهام شركت تامين 
سرمايه بانك به عنوان چهارمين نهاد تامين سرمايه 
در بورس تهران عرضه خواهد شد.  حسيني مقدم 
در خصوص جزييات عرضه س��هام اين ش��ركت 
گفت: 9۱0 ميليون سهم معادل ۱۳ درصد شركت 
در اين فرايند عرضه خواهد ش��د كه بنا بر تصميم 
بورس، ۱0درصد به عم��وم، همچنين ۳ درصد به 
صندوق هاي سرمايه گذاري اختصاص خواهد يافت.

نبودبازارهايموازي
خلأدرنظاماقتصادي

نبود س��اير بازار هاي موازي به عنوان يك خلأ در 
نظام اقتصادي هر كش��ور شناخته مي شود و اگر 
جبران اين كمبود تنها بر عهده بورس قرار گيرد، 
ش��رايط جبران ناپذيري رقم خواهد زد. فردين 
آقابزرگي، در خصوص تصميم تغيير شرايط صدور 
كد معاملاتي براي متقاضيان به بورس نيوز گفت: 
يكي از جنبه هاي شناسايي كد هاي فعال در بازار 
سرمايه به نسبت افزايش و حجم عرضه هاي اوليه 
صورت گرفته تا پايان سال، مي تواند اين باشد كه 
برخي كد ها، صرفا به جهت دريافت يك سهميه 
عرضه اوليه در بورس حاضر مي شوند. وي ادامه 
داد: در بررس��ي ابعاد ديگر اين طرح نيز مي توان 
به فعاليت افراد اشاره داشت كه به محض دريافت 
كد بورسي نيازمند سطح آگاهي اوليه و آموزش 
مقدماتي ب��وده و اين امر لازم الاجرا اس��ت. اين 
كارشناس بازار سرمايه به رشد شتابان شاخص 
و قيمت ها طي يك ماه اخير اشاره داشت و گفت: 
حجم زيادي از افراد به ب��ورس حجوم آورده و به 
دليل نبود س��اير بازارها، آن را گزينه اي مناسب 
دانس��ته اند. وي ادامه داد: با وقف��ه يك ماهه در 
طرح مذكور، جلو ش��تاب و هيجان افراد گرفته 
شده و با تامل، هماهنگي و درايت بيشتري اقدام 
به س��رمايه گذاري در بورس خواهن��د كرد. وي 
ضمن بيان »عرضه هاي اوليه«، »فرهنگ سازي« 
و »آموزش« س��هامداران به عنوان س��ه موضوع 
تاثيرگذار در بازار، خاطرنشان كرد: اجراي اين طرح 
كمك خواهد كرد در سطح پيك قيمت ها يا سطح 
نزديك به قله شاخص افراد با تاخير زماني به بورس 
ورود پيدا كنند. البته نبود ساير بازار هاي موازي به 
عنوان يك خلأ در نظام اقتصادي هر كشور شناخته 
مي شود و اگرجبران اين كمبود تنها بر عهده بورس 
قرار گيرد، شرايط جبران ناپذيري رقم خواهد زد. 
آقابزرگي اجتناب و پيش��گيري قب��ل از وقوع را 
راهكاري مناسب دانست و افزود: سازمان بورس به 
عنوان مرجع بالا دست بازار سرمايه بايد ابزارهايي، 
چون سوق دادن شركت ها به »افزايش سرمايه« 
از طريق مطالبات، آورده نقدي يا از طريق صرف 
سهام، انتشار اوراق با محوريت بخش خصوصي نه 

صرفا دولت را در دستور كار قرار دهد. 

در س��ال هاي اخير، رشد بازار سهام و بازارهاي رقيب 
آن از جمله ارز، طلا، مسكن، اتومبيل به جهت تورم 
)اثر نقدينگي( بوده و در حال حاضر مي توان گفت كه 
اثرات نقدينگي فزاينده اقتصاد در اين بازارها تخليه 

شده است.
ولي نادي قمي با بيان اين مطلب گفت: به نظر مي رسد 
كه قدم بعدي يعني تخليه آثار نقدينگي )تورم( روي 

اقلام مصرفي و نرخ خدمات نيز انجام شده است.
وي اف��زود: با توجه به روند رو به كاهش تورم و تخليه 
آثار نقدينگي، بازار سهام توجه بيشتري به گزارش هاي 
ماهانه ش��ركت ها، وضعيت بازارهاي جهاني )قيمت 
م��واد خام در بازارهاي بين الملل��ي(، اخبار مرتبط با 
سياس��ت بين المللي و وضعيت صادرات نفت كشور 

خواهد داشت. اين كارشناس بازار سرمايه ادامه داد: 
به نظر مي رس��د انتظارات تورمي چندان برجس��ته 
نيست و سرمايه گذاران معتقدند كه جبران كسري 
بودجه برآوردي حدود ۱40 ه��زار ميليارد تومان از 
راه هايي صورت مي گيرد كه موجب ش��عله ور شدن 

تورم نمي شود.
به گفته نادي قمي، در حال حاضر با توجه به كاهش 
نوس��ان قيمت ارز، توجه بازار سهام به نوسان قيمت 
مواد خام در بازارهاي جهاني و شركت هاي كوچك و 
متوسط فعال در صنايع خدماتي، دارويي و مواد غذايي 

جلب شده است.
وي افزود: البته ريسك هاي سياسي و كاهش صادرات 
نفت نيز نزد بازار برجسته شده است و لذا ورود نقدينگي 

جديد چندان با اهميت نيست. قيمت مواد خام نيز در 
بازارهاي جهاني تحت تاثير جنگ تجاري في مابين 
امريكا و چين و ترس از كاهش رشد اقتصاد جهاني، 

رو به كاهش است.
 اين فعال بازار سرمايه اظهار داشت: اگرچه بسياري 
از دست اندركاران و نظريه پردازان اقتصاد بين الملل 
معتقدند كه قبل از شروع رقابت انتخاباتي در امريكا، 
بين چين و امريكا توافق تجاري صورت خواهد گرفت 
اما اتكا به شرايط و واقعيت هاي جاري و دل نبستن به 
چشم-اندازهاي احتمالي، موجب كاهش قيمت مواد 

خام و روحيه بدبيني شده است.
 نادي قمي خاطرنش��ان ك��رد: در حال حاضر زمزمه 
حذف دلار 4200 توماني براي واردات برخي از كالاها 

نظير دارو، شكر، روغن خوراكي، لاستيك و ... و حذف 
الزام ش��ركت ها به فروش محصولاتش��ان به قيمت 
مصوب شايد به طور كوتاه مدت منجر به ايجاد واكنش 
مثبت در سهام شركت هاي فعال در اين صنايع شود.

اين كارشناس بازار س��رمايه تصريح كرد: سياست 
تخصيص ارز 4200 توماني و به تبع آن الزام كارخانه ها 
به فروش محصولاتشان به قيمت مصوب كه از ابتدا 
مورد انتقاد تحليل گران و اقتصاددانان قرار گرفت و 
عملا پيامدي جز پر ش��دن جيب واسطه ها و دلالان 
نداش��ت، نه تنها موجب كنترل قيمت ها نشد بلكه 
مي توان گفت انگيزه هاي توليد را تا حدودي سركوب 
كرد. به گفت��ه نادي قمي، با توجه به ضعف قيمت ها 
در بازاره��اي جهان��ي و عدم تحرك قيمت س��هام 
شركت هاي بزرگ وابس��ته به قيمت كاموديتي ها 
صنايعي مورد توجه قرار گرفته كه بازار فروشش��ان 
عمدتاً در داخل كشور است. مضافاً با حذف تدريجي 
ارز 4200 توماني براي كالاهايي نظير روغن خوراكي، 

دارو و لاستيك، آزادس��ازي قيمت فروش برخي از 
كالاها، امكان افزايش قيمت مواد غذايي و آشاميدني ها 
و نيز افزايش نرخ خدمات مي توان انتظار داشت كه 
قيمت سهام شركت هاي فعال در اين حوزه رشد كند.

 وي افزود: البته لازم به تاكيد اس��ت كه قيمت سهام 
برخي از ش��ركت هاي كوچك و متوسط در بورس و 
فرابورس، رشدي داش��ته كه با هيچ استدلالي )چه 
سودآوري، چه ارزش جايگزيني( قابل توجيه نيست. 
بنابراين س��رمايه گذاران براي خريد س��هام فقط به 
بازيگران و بازي سازان سهم توجه نكنند و ريسك و 
بازده سرمايه گذاري و همچنين موارد بنيادي را در 

نظر بگيرند.
ن��ادي قم��ي در پاي��ان خاطرنش��ان ك��رد: بازده 
س��رمايه گذاري عمدت��اً به واس��طه ق��درت خلق 
جريان هاي نقدي )قدرت سودآوري( شركت ها محقق 
مي شود و ريسك نيز برحسب ميزان احتمال وقوع اين 

جريان هاي نقدي مورد ارزيابي قرار مي گيرد.

ديدار بازي سازان سهام در زمين ريسك و بازده
آينده صنايع بازار سرمايه از نگاه كارشناس بازار سرمايه:  



تشكلها6اخبار

خسارت كرونا به محصولات كشاورزي  در جهان

كاهش صدها ميليون دلاري صادرات كشاورزي
با شيوع ويروس كرونا در كشورها به ويژه چين تقاضا براي 
محصولات كشاورزي و خدمات بسيار كاهش يافته، بنابراين 
صادرات كشورهاي بزرگ و درآمد كشاورزان بسيار كاهش 
يافته اس��ت. به گزارش فارس، براساس پيش بيني هاي 
ABARES ش��يوع ويروس كرونا در كوتاه مدت بر بخش 
كشاورزي تأثير زيادي مي گذارد. شيوع ويروس كرونا باعث 
كاهش درآمد كشاورزان شده اس��ت. در آخرين گزارش 
»آبارس«  كه ديروز منتشر شد، اعلام شده كه ميليون ها 
دلار در س��ال هاي اخير به بخش كش��اورزي آسيب وارد 
شده و اين رقم در سال جاري يعني 2019 به 59 ميليارد 
دلار خواهد رس��يد. در اين گزارش تأكيد شده است طي 
سال هاي گذشته خشكسالي عامل عمده اين آسيب هاي 
كشاورزي بوده، اما در سال جديد شيوع ويروس كرونا هم 
بر اين كاهش درآمدها هم بي تأثير نخواهد بود. اين گزارش 
تأكيد مي كند كه حجم كلي توليد مزارع از س��ال 2016 
تاكنون 18 درصد كاهش يافته اس��ت. همچنين درآمد 
كشاورزان در فاصله س��ال هاي 2018 تا 2010، 8 درصد 
كاهش مي يابد كه ميانگين هر مزرعه 150 هزار دلار است.  
در اين ميان دولت اس��تراليا گفته است كه هدف گذاري 
رشد كشاورزي تا سال 2030، 100 ميليارد دلار بشود.  در 
اين گزارش تأكيد شده است كه رشد تقاضا در منطقه آسيا 
به رشد بخش كشاورزي استراليا منجر مي شود. هرگونه 

تقاضا براي محصولات دامي اين كش��ور كه توليدكننده 
عمده محصول مي ش��ود، به رشد بخش كشاورزي منجر 
خواهد شد و البته تأثيرات خشكسالي را كاهش مي دهد.  
در اين گزارش گفته شده است تب آفريقايي ASF در چين 
كه باعث كشته شدن 40 درصد خوك هاي اين كشور شد، 
باعث افزايش صادرات اس��تراليا به چين گرديد.  در اين 
گزارش تأكيد شده است كه ويروس كرونا چنين نبوده است 
و تأثير منفي در صادرات كشور استراليا داشته است. ويروس 
كرونا سطح تقاضاي كشاورزي چين را كاهش داده.  در اين 
گزارش تأكيد شده است كه صادرات گاو به شدت كاهش 
يافته و صنعت خدمات غذايي تحت تأثير قرار گرفته است، 
چرا كه مردم چين بيشتر تمايل پيدا كرده اند تا در منزل 
بمانند. انتظار مي رود تأثير ويروس كرونا موقتي باش��د و 
حداقل پس از سال 2020 تأثيرات آن كمرنگ تر شود.  در 
اين گزارش آمده است؛ صادرات بخش كشاورزي استراليا 
همچنان مسير كاهشي خود را خواهد داشت. به طوري كه 
صادرات گوشت به كمترين ميزان 30 سال گذشته رسيده 
و همچنين صادرات گوس��فند به كمترين ميزان از سال 
1904 تاكنون رسيده است.  اين كاهش ها حاكي از اين 
است كه ميزان صادرات استراليا 11 درصد كاهش خواهد 
يافت. ميزان صادرات فارم ها نيز نسبت به سال گذشته 5 

درصد كم شده است. 

عضو هيات نمایندگان اتاق تهران عنوان کرد

تامين مواد اوليه پيش شرط تداوم توليد
محمدحسن ديده ور عنوان کرد: يکی از مشکلاتی 
که در زمينه تجارت خارجی در کشور ما وجود دارد 
اين تصور است که ما هيچ چيز را نبايد وارد کنيم، که 
عملا چنين چيزی غير ممکن است. زيرا درصد قابل 
توجهی از کالاهای توليد داخل به واردات تجهيزات 

يا مواد اوليه وابسته هستند. 
اين عضو اتاق بازرگانی تهران افزود: همه اقتصاد های 
جهان به واردات وابس��ته هستند، آمار های تجارت 
خارجی امريكا يا چين و س��اير کش��ورهای مطرح 
اقتصادی جهان را ملاحظه کنيد متوجه مي ش��ويد 
هيچ کدام از اين اقتصادها قادر نيستند تمام نيازهای 
خود را از داخل تامين کنن��د. ديده ور واردات مواد 
اولي��ه و تجهيزات توليدی را برای رونق بخش��يدن 
ب��ه توليد داخلی ضروری دانس��ت و گف��ت: ما بايد 
ب��ا واردات تجهيزات و تامين م��واد اوليه واحدهای 
توليدی به رونق اقتصاد کشور کمک کنيم تا جايی که 
خودمان دانش لازم را کسب کرده و تکنولوژی های 
مش��ابه خارجی را بس��ازيم. البته روند دس��تيابی 
ب��ه تکنولوژی تولي��د، همانطور ک��ه تجربه جهانی 
نشان مي دهد يک فرآيند اس��ت ما بايد ببينيم که 
 آيا در جه��ت اين فرآيند حرک��ت مي کنيم يا خير.

 با بس��تن راه های واردات به صورت ناگهانی و بدون 

ارتباطات موثر با ش��رکت های مطرح بين المللی و 
کسب تجربه از آنها،  نمي توان به تکنولوژی روز دنيا 

دست پيدا کرد. 
وی در ادامه گف��ت: ما با برنامه ريزی دقيق و تعيين 
اهداف به صورت پلکان��ی در قالب برنامه های کوتاه 
مدت، ميان مدت و بلند مدت مي توانيم به تکنولوژی 
توليد کالاها در داخل دست پيدا کنيم از طرف ديگر 
با جذب س��رمايه گذاری های خارجی مي توانيم از 
انباش��ت تجربه های جهانی در زمينه دانش توليد و 

تکنولوژی استفاده ببريم. 
ديده ور با اشاره به مسئله تحريم ها و مشکلات بانکی، 
گفت: اکنون با وجود تحريم ها و مش��کلات بانکی و 
روند افزايش��ی نرخ ارز بخش��ی از نيازهای وارداتی 
کارخانه های توليدی با مشکل مواجه هست با ايجاد 
ممنوعيت های وارداتی اين مشکلات تشديد خواهد 
ش��د. من معتقدم که ما نبايد کالای ساخته شده و 
آماده را وارد کني��م و ممنوعيت های  وارداتی برای 
بخش زيادی از اين کالاها لازم است اما نبايد جلوی 
واردات تجهيزات صنعتی و تامين مواد اوليه گرفته 
شود. ما مي توانيم با واردات مواد اوليه و توليد کالای 
صنعتی در داخل کش��ور به دانش و تکنولوژی لازم 
دست بيابيم. وی افزود: صادرات هر کشوری جدای از  

مسائل سياست خارجی آن نيست و اين دو تا حدی 
زيادی از هم تاثير مي پذيرند و بر هم تاثير مي گذارند. 
برخی از کشورها روی کالای ايرانی تعرفه هايی وضع 
مي کنند ک��ه  برای صادرکننده ايرانی مشکل س��از 
مي ش��ود. به طور مثال اگر ترکيه برای کالای ايرانی 
تعرفه وضع مي کند ما هم بايد راهکارهای مقابله ای 
لازم و جايگزين داشته باشيم تا تجارت خارجی مان 

تحت تاثير قرار نگيرد.
دي��ده ورايج��اد ممنوعيت ب��رای خام فروش��ی را 
اقدامي موثر در رونق توليد داخلی دانس��ت و گفت: 
بخ��ش قابل توجهی از ص��ادرات غيرنفتی ما هم به 
نوعی خام فروشی اس��ت، دولت همانگونه که برای 
بحث واردات انواع ممنوعيت ها  را در نظر گرفته است 
برای صادرات هم بايد محدوديت هايی در نظر بگيرد 
تا جلوی خام فروشی گرفته شود. يعنی خام فروشی 
بايد ممنوع باش��د. ب��ا ايجاد محدودي��ت برای خام 
فروشی مي توانيم اميدوار باشيم که کالای صنعتی 
بيشتری در کشور توليد شود و نرخ اشتغال افزايش 
پيدا کند. وی عنوان کرد: به جای ايجاد ممنوعيت ها 
و محدوديت های وارداتی مي توان با تسهيل و بهبود 
فضای کس��ب و کار در زمينه توليدات داخلی و نرخ 

اشتغال تاحد زيادی پيشرفت کنيم.
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 نامه هفت تشكل كشاورزي
 به جهانگيري

نمايندگان هفت تشكل خصوصي بخش كشاورزي در 
نامه اي به اسحاق جهانگيري، معاون اول رييس جمهور 
از كمبود نهاده هاي دامي به ويژه ذرت در آستانه شب 
عيد خبر دادند و از دولت خواستند تدابير لازم را در 
اين زمينه اتخاذ كند. در متن اين نامه آمده اس��ت 
كه با توجه به ش��رايط فصل و نزديك��ي به ايام عيد 
توليد كنندگان با حداكثر ظرفيت در بخش هاي توليد 
مرغ، تخم مرغ، شير و گوشت قرمز اقدام به پرورش 
دام و طيور نموده اند. متاسفانه در اين شرايط با كمبود 
تامين نهاده هاي مورد نياز از جمله ذرت كه يكي از 
عمده ترين نهاده مورد نياز پرورش دهندگان است، 
مواجه شده ايم. به طوري كه قيمت اين نهاده در بازار 
آزاد به بالاي دو هزار تومان رسيده و ساير نهاده ها نيز با 
وضعيت مشابهي مواجه هستند. ادامه اين روند منجر 
به بروز تلفات و خسارات جبران ناپذير به سرمايه هاي 
ملي، كاهش توليد، عرضه محصولات نهايي خواهد 
شد. خواهشمند است دستور فرماييد نسبت به رفع 
اين مشكلات به هر طريق ممكن اقدامات لازم صورت 
گيرد. لازم به ذكر است كه بخشي از مشكلات ايجاد 
شده، ناشي از تصميمات اشتباه به واسطه تغيير رويه ها 
و همچنين عدم تخصيص به موقع و كافي ارز مي باشد. 
در ضمن چنانچه امكان تامين ارز متناسب با حجم 
توليد مورد انتظار دولت محت��رم وجود ندارد، اعلام 
فرمايند تا براساس منابع ارزي قابل تخصيص، سطح 
توليدات در گوش��ت مرغ، تخم مرغ، شير و گوشت 

قرمز تنظيم شود.

 مرزهاي مبادلاتي ايران
 به عراق باز است

يحيي آل اسحاق رييس اتاق مش��ترك ايران و عراق 
درب��اره آخرين وضعيت صادرات به كش��ور عراق در 
شرايط حال حاضر اظهار كرد: صادرات به عراق به غير 
از مرز مهران، در بقيه مرز ها انجام مي ش��ود و ممكن 
است اين مرز هم به زودي بازگشايي شود.  رييس اتاق 
مشترك ايران و عراق با اشاره به اينكه ايران هيچ مشكلي 
در حركت كاميون هاي خ��ود به عراق ندارد، گفت: با 
توجه به شيوع ويروس كرونا طبيعي است كه دولت 
عراق ملاحظاتي را در مورد ورود مسافران و گردشگران 
داشته باشد. آل اسحاق ميزان صادرات ايران به عراق در 
سال گذشته را 13 ميليارد دلار اعلام كرد و گفت: در 
10 ماهه امسال 9 ميليارد دلار كالا از كشورمان به عراق 
صادر شده است. رييس اتاق مشترك ايران و عراق در 
پاسخ به اين پرسش كه اخباري نادرست مبني بر بسته 
بودن مرزهاي ايران و عراق در فضاي مجازي منتشر 
شده است و آيا اين موضوع صحت دارد يا خير؟ بيان 
كرد: اخبار نادرست منتشر شده مبني بر بسته بودن 
مرز هاي بين ايران و عراق، بيانگر آن است كه دشمنان 

ايران به دنبال ايجاد جنگ رواني هستند.

مرز هاي ايران و افغانستان 
همچنان بسته است

حسين سليمي رييس اتاق مشترك ايران و افغانستان 
درباره وضعيت حال حاضر مرز هاي زميني و هوايي 
كشورمان با كشور افغانستان اظهار كرد: با توجه به 
شيوع ويروس كرونا در كشورمان، مرز هاي زميني 
و هوايي بين ايران و افغانستان همچنان بسته است. 
رييس اتاق مشترك ايران و افغانستان ادامه داد: اگر تا 
چند روز پيش هم 1 يا 2 پرواز صورت مي گرفت، تنها با 
هدف بازگشت مسافران، از كشوري به كشور خودشان 
بوده است. سليمي در پاسخ به اين پرسش كه آيا شيوع 
ويروس كرونا توانسته است تاثيري بر بازار صادرات و 
واردات داشته باشد؟ گفت: قطعا بر واردات و صادارت 
تاثيرگذار بوده است، چرا كه در شرايط فعلي بسياري 
از كالا ها جابه جا نمي شوند و ممكن است بسياري از 
آنها از جمله موادغذايي و... فاسد شوند كه اين امر آثار 
جانبي هم دارد. به گفته رييس اتاق مشترك ايران و 
افغانستان؛ شيوع ويروس كرونا به طور قطع نمي تواند 
تنها تاثير منفي داشته باشد چرا كه اثرات مثبتي را 
هم بر جاي مي گذارد. سليمي ابراز اميدواري كرد كه 
اين مشكلات  به زودي مرتفع شود و ايران و افغانستان 
بتوانند همانند گذشته به فعاليت خود ادامه دهند. 
گفتني اس��ت؛ ش��يوع ويروس كرونا توانسته است 
به بخش هاي مختلف اقتصادي از جمله بازرگاني؛ 
صادرات و واردات لطمه وارد كند كه بخش بازرگاني 

ايران و افغانستان از جمله اين موارد است.

سازمان توسعه تجارت به 
توافقنامه اوراسيا آگاهي ندارد

عضو هيات رييسه اتاق مشترك ايران و روسيه با اشاره 
به توافقنامه اوراسيا، گفت: سازمان توسعه تجارت به 
مسووليت سنگين خود نسبت به توافقنامه اوراسيا 
آگاهي ندارد. سيدسعيد جلالي فر گفت: توافقنامه 
اوراس��يا يكي از برنامه هاي توسعه اي بنادر شمالي 
كشور نه فقط انزلي است كه در ادامه بنادر جنوبي 
ايران و كشورهاي عضو را نيز توسعه خواهد داد.  وي 
افزود: بااين حال اين توافقنامه مي تواند بيشترين نقش 
را در توسعه بنادر شمالي ايران و جنوب روسيه داشته 
باشد و اين موضوع يكي از تصميمات و راهبردهاي 
روسيه در توس��عه تجارت با ايران است. وي يادآور 
ش��د: هدف از روسيه از زمان تزار اين بوده كه بتواند 
به آب هاي گرم دسترسي پيدا كند و تجارت خودش 
را با هند، پاكستان، شرق آفريقا و كشورهاي عربي 
حوزه خليج ف��ارس را از موقعيت قلمرو جمهوري 
اس��لامي ايران توسعه دهد. عضو هيات رييسه اتاق 
مشترك ايران و روسيه با اشاره به اينكه اين توافقنامه 
سه كارگروه تحت عناوين مش��ترك، تجارت كالا 
و تجارت قواعد مب��دا دارد كه بايد اينها تش��كيل 
مي شدند، تصريح كرد: كارگروه مشترك درواقع در 
راس و هرم مديريت پياده سازي اوراسيا قرار دارد و 
دومين آن كارگروه تجارت بوده كه قلب اين توافقنامه 
است. يعني تمام تصميم سازي و شناسايي مشكلات 

و تبادلات تجاري در اين كارگروه تشكيل مي شود.

رييس کميسيون س��رمايه گذاری اتاق ايران گفت: 
در س��اير نقاط جهان هم شرکت ها پس از تامين نياز 
بازارهای در دسترس و داخلی شان مازاد محصولات 
خود را ص��ادر مي کنند ک��ه اين مس��اله محدود به 
س��يمان يا صنايع معدنی نيس��ت و تقريبا در مورد 
تمام محص��ولات صدق مي کند؛ به ط��ور کلی ما در 
کشور معضلی به نام کمبود س��يمان نداريم و توليد 
داخل جوابگوی تمام نيازهای داخل است به همين 
علت بحث ص��ادرات اين گونه محص��ولات اهميت 

ويژه ای دارد.
وی با اشاره به تصميمات ناگهانی دولت در ممنوعيت 
کالاهای صادراتی، عنوان کرد: ولی متاسفانه مشکلی 
که ما در ايران با آن مواجه هستيم اين است که اکثر 
ممنوعيت های صادراتی به صورت يک شبه و ناگهانی 

وضع مي ش��وند که اين موضوع برای صادر کنندگان 
مش��کل زا اس��ت زيرا صادرکنندگان طی اين مدت 
بازاری برای محصولات شان پيدا کرده و قول فروش 
محصولات شان را سر موعد مقرر به خريداران داده اند 
و همين موجب عدم اجرای تعهدات صادرکنندگان 

ايرانی و لطمه به اعتبار آنها مي زند.
اين عضو اتاق بازرگانی تهران در ادامه افزود: اگر ما هر 
سال با برنامه ريزی دقيق ميزان مصرف و توليد کشور 
را درست پيش بينی کنيم به طوري كه ممنوعيت های 
ناگهانی ايجاد نش��ود اين برای صادرات کشور بهتر 
اس��ت. مش��کل اصلی صادرکنن��دگان در ايران اين 
است که اين ممنوعيت ها به صورت ناگهانی جلوی راه 
آنها قرار مي گي��رد به طور مثال همين چندماه پيش 
ممنوعيت صادرات سنگ آهن را داشتيم. مستوفی 

گفت: بايد اين موضوع در نظر گرفته شود که خريداران 
طرف مقابل روی اجرای به موقع تعهدات ما حساب 
باز کرده اند و اگر ما به موقع کالای مان را بدست آنها 
نرسانيم به مرور آن بازار را از دست خواهيم داد.  حالا 
هم به دليل شيوع ويروس کرونا، برخی از خريداران 
خارجی از واردات کالاه��ای ايرانی امتناع مي ورزند 
و ش��يوع اين بيماری صادرات م��ا را تحت تاثير قرار 

داده است. 
در اي��ن بح��ث مش��کل ص��ادرات بيش��تر به دليل 
محدوديت ها و ممنوعيت هايی است که ساير کشورها 

برای ما به وجود آورده اند.
وی با اشاره به مس��ائل پيش آمده برای کشور چين 
در اثر ش��يوع وي��روس کرونا، گف��ت: کارخانه های 
توليدی کش��ور چين به دليل ش��يوع ويروس کرونا 

تعطيل شده اند و به همين دليل چينی ها خريدهای 
خارجی ش��ان را کاهش داده اند و طب��ق آمارهايی 
که منتشر شده در س��ه ماهه اول سال 2020 خريد 
خارجی نفت چين منفی خواهد شد. عراق هم چون 
زيرس��اخت های بهداش��تی لازم را ندارد، در جهت 

پيشگيری، مرزهای زمينی خود با ايران را بست. 
محدود شدن بازارهای صادراتی ايران به چين و عراق 
باعث شد با شيوع ويروس کرونا صادرات کشور دچار 
لطماتی شود. مستوفی با تاکيد بر نقش علم بازاريابی 
بين المللی  بر توسعه تجارت خارجی کشور، گفت: 
ما برای اينکه با اينگونه مس��ائلی مواجه نشويم بايد 
برنامه ريزی درستی برای بازارها داشته باشيم؛ در اين 
زمينه بايد بگويم بازاريابی بين المللی يک تخصص 
و يک رش��ته دانش��گاهی است و  کس��ب موفقيت 

در صادرات اين تخص��ص را مي طلبد، به طور مثال  
صادرکنندگان ايرانی برای معرفی کالاهای شان بايد 
در نمايشگاه هاي بين المللی شرکت کنند، تبليغات 
موثری داش��ته باشند، به تعهدات خود عمل نمايند، 
دائم��ا کيفيت محصولات ش��ان را افزايش دهند و با 
قيمت های رقابتی در ب��ازار جهانی نفود کنند. برای 
حضور در بازارهای خارجی پرداختن به اين مس��ائل 
الزام آور است.  وی با اش��اره به ظرفيت شرکت های 
دانش بنيان، گفت: در زمينه توسعه صادرات و تنوع 
بخشی به سبد محصولات صادراتی بايد شرکت های 
دانش بينان را هم از جهت معنوی و هم از جهت مادی 
تقويت کنيم تا بتوانند در بازارهای جهانی حضور فعال 
داشته باشند؛ تامين مالی مهم ترين مساله در حوزه 

شرکت های دانش بنيان است. 

ریيس کميسيون سرمایه گذاری اتاق ایران عنوان کرد

مديريت نياز داخلی، زيربنای توسعه صادرات

بخش خصوصي عليه كرونا

هشت پيشنهاد براي مقابله با آسيب هاي اقتصادي
وضعيت وي��روس كرونا عملا اقتص��اد را زمين گير 
ك��رده اس��ت. فعالان بخ��ش خصوص��ي در تلاش 
هس��تند كه به س��هم خود اقدام به كاه��ش اثرات 
كرونا كرده و تا جاي ممكن جلوي آس��يب بيشتر به 
اقتصاد را هم بگيرن��د. كمپين هاي مختلفي در اين 
خصوص به راه افتاده اس��ت و رييس اتاق بازرگاني 
در نام��ه اي به رييس جمهور ضمن اب��راز نگراني در 
مورد  وضعيت كس��ب وكارهاي خدماتي، كوچك و 
متوسط و بنگاه هاي بزرگ بالادستي، 8پيشنهاد براي 
جبران بخشي از آس��يب ها ارايه كرد. همه تشكل ها 
ظرفيت هاي خود را بسيج كرده اند تا بتوانند تا جاي 

ممكن جلوي آسيب بيشتر را بگيرند.
رييس اتاق ايران طي نامه اي به رييس جمهور با اشاره به 
شيوع ويروس كرونا و اثرات آن بر اقتصاد كشور، ضمن 
ابراز نگراني در مورد وضعيت كسب وكارهاي خدماتي، 
كوچ��ك و متوس��ط و بنگاه هاي بزرگ بالادس��تي، 

8پيشنهاد براي جبران بخشي از آسيب ها ارايه كرد.
غلامحس��ين ش��افعي در اين نامه خطاب به حس��ن 
روحاني با بيان اين نكته كه كسب وكارهاي خدماتي 
كوچك و متوس��ط حدود 40 درص��د توليد ناخالص 
داخلي كشور را در اختيار دارند، نوشته است: با توجه به 
انتشار بيماري كرونا در سطح كشور امكان دارد شاهد 
بروز يك سكته تقريباً گسترده در گردش مالي، ظهور 
بدهي هاي انباشته، نكول تعهدات مالي و بروز موجي از 

ورشكستگي ها و تعطيلي بعضي كسب وكارها باشيم.
شافعي در ادامه نامه آورده است: موج اين شوك از بدنه 
كسب وكارهاي خدماتي كوچك و متوسط و بنگاه هاي 
فعال در زمينه تجارت بين المللي به ساختارهاي اقتصاد 
كلان و بنگاه هاي بزرگ بالادستي به ويژه نظام بانكي و 
مالي منتقل خواهد شد و در نتيجه متغيرهاي اقتصاد 
كلان، همچون رش��د، اش��تغال و تورم را كه به تازگي 
در مسير احيا قرار گرفته بودند، مجددا وارد محدوده 

بحراني مي كند.
رييس پارلمان بخش خصوصي كشور در نهايت 8 اقدام 
پيشنهادي را مطرح كرده است كه توجه به آنها مي تواند 

با بخشي از آسيب هاي احتمالي مقابله كند: 
تسريع در فعال س��ازي ديپلماسي توامان اقتصادي-

بهداشتي با كشورهاي پيراموني و مقاصد صادراتي به 
منظور تدوين و اجرايي ش��دن پروتكل هاي مشترك 
بهداشتي/امنيت زيستي به منظور استمرار صادرات 

و واردات
تسهيل فرآيند ثبت س��فارش، اعطاي موقت فرصت 
واردات بدون انتقال ارز و اعطاي فوري تسهيلات مالي 
ارزي و ريالي براي تامين مواد اوليه بنگاه هاي توليدي 
و تامي��ن نيازهاي وارداتي كش��ور براي پيش��گيري، 

محافظت و مقابله با ويروس كرونا
ارتقاي اولويت بازپرداخت بدهكاري و ديون دولت به 
بخش خصوصي در لايحه بودجه و نظام مديريت مالي 
دولت تمديد شش ماهه كليه مزايا و معافيت هايي كه 
موعد آنها به موجب مقررات موضوعه خاص تا پايان سال 

جاري بوده است؛ نظير آيين نامه افزايش سرمايه از محل 
تجديد ارزيابي دارايي ها

بخشودگي ماليات، حق بيمه تامين  اجتماعي و ساير 
عوارض )نظير ع��وارض ش��هرداري ها و دهياري ها( 
براي كسب وكارهاي توليدي و خدماتي خرد تا انتهاي 

ارديبهشت ماه
امهال و تنفس شش ماهه وصول كليه مطالبات بانك ها، 
دواير دولتي و عمومي نظير ماليات، حق بيمه تامين 
اجتماعي و س��اير عوارض )نظير عوارض شهرداري ها 
و دهياري ها( براي كسب وكارهاي توليدي و خدماتي 

خرد
تدوين »برنامه جامع نقش آفريني نظام پولي-مالي-

اعتباري كش��ور در كنترل بحران اقتصادي كرونا« با 
مشاركت بخش خصوصي

تدوين »برنامه جامع بهبود فضاي كسب وكار و ارتقاي 
س��رمايه پذيري كس��ب وكارهاي خدماتي كوچك و 
متوسط« با مشاركت بخش خصوصي و باهدف ارتقاي 
تاب آوري اين بخش از اقتصاد ملي در برابر تهديدات 

ناشي از بحران كرونا

   دولت از ظرفيت هاي كسب وكارهاي نوپا 
براي گذر از بحران كرونا استفاده كند

از سوي ديگر با شدت گرفتن ش��يوع كرونا در كشور 
و تحت تاثير قرار گرفتن بس��ياري از مش��اغل خرد و 
كلان، چهارم اس��فندماه 1398 بود كه هيات دولت 
تصميم گرفت تا »كارگروه بررسي و مقابله با پيامدهاي 
اقتصادي ناشي از شيوع ويروس كرونا« را تشكيل دهد؛ 
جلسات اين كارگروه به رياست محمد نهاونديان، معاون 
اقتصادي رييس جمهوري برگزار مي ش��ود و اعضاي 
هيات رييس��ه اتاق ايران از صاحبان مشاغل و فعالان 
اقتصادي خواسته اند تا درزمينه كاهش آثار مخرب كرونا 
بر كسب وكارهاي كوچك و متوسط پيشنهاد واقع بينانه 
ارايه دهند تا اين ستاد بتواند براي جلوگيري از آسيب ها 

برنامه ريزي دقيق تر و منسجم تري داشته باشد.
در همين زمينه افش��ين كلاهي بر اين باور اس��ت در 
ش��رايطي كه مردم به دليل ش��يوع كرون��ا مجبور به 
قرنطينه خانگي هستند، لازم است كه دولت از ظرفيت 
كس��ب وكارهاي نوپا به نفع مردم و در راس��تاي ارايه 

خدمات خود استفاده كند. 
رييس كميسيون كسب وكارهاي دانش بنيان اتاق ايران 
تاكيد مي كند: در شرايطي كه بسياري از افراد از ترس 
ابتلا به ويروس كرونا به سركار نمي روند و مردم مدام 
تشويق به قرنطينه خانگي مي شوند، دولت مي تواند 
از كسب وكارهاي نوپا در زمينه ايمن سازي، آموزش، 
فروش و ارايه كالاها خدمات به مردم اس��تفاده كند و 
خلأهايي را كه به دليل ع��دم مراجعه حضوري ميان 
صاحبان كس��ب وكارها و مش��تريان آنها پيش آمده، 
جبران كند. كلاه��ي در ادامه مي گويد: عمده چالش 
كسب وكارهاي نوين همان مشكلاتي است كه فعالان 
اقتصادي در فضاي كس��ب وكار با آن مواجه هستند. 

تا زماني كه فضاي كس��ب وكار بهبود نيابد، نمي  توان 
انتظار رونق اس��تارت ها را داش��ت. در همين زمينه او 
پيشنهاد مي دهد تا قوانيني كه اين روزها در حمايت 
از كس��ب وكارهاي كشور قرار اس��ت اجرايي شود، در 
حوزه كسب وكارهاي نوپا هم پياده شود. ازجمله اينكه 
برخي قوانين مرتبط با بيمه، ماليات يا سررسيد اقساط 
در شرايط فعلي بايد بازبيني شود. رييس كميسيون 
كس��ب وكارهاي دانش بنيان اتاق ايران بابيان اينكه 
شرايط فعلي اقتصاد كش��ور در حالت »فورس ماژو« 
قرار دارد، تاكيد داشت: در اين شرايط ضروري است كه 
كارفرماها به خصوص كارفرماهاي دولتي بند فورس 
ماژو را در قراردادهاي خود فعال كنند يا حداقل يك تا 
دو ماه به قراردادهايي كه مهلت تحويل كالا يا خدمات 
آنها گذش��ته، زمان اضافه داده شود. هرچند با شرايط 
حاضر به نظر من ح��دود 3 تا 4 ماه زمان خواهد برد تا 
فعالان اقتصادي بتوانند مجدد به كار خود برگردند و 

ثبات قبل را در پيش گيرند.
كلاه��ي همچني��ن اع��لام ك��رد ك��ه كميس��يون 
كس��ب وكارهاي دانش بني��ان ات��اق اي��ران در حال 
حاضر مش��غول تخمين خس��ارت هاي واردشده به 
كسب وكارهاي نوپا به واسطه شيوع بيماري كرونا در 
كشور اس��ت. او همچنين افزود: عمده مشاغلي كه در 
حوزه عرضه خدمات به مردم مشغول فعاليت هستند، از 
شرايط فعلي متضرر شده اند و در برخي حوزه، مشتريان 
آنها به صفر رسيده است. او همچنين با اشاره به برگزاري 

برخي نمايش��گاه هاي بين المللي و برنامه ريزي براي 
بازديد هيات هاي خارجي، پيش��نهاد مي دهد تا فعلًا 

برنامه هاي اين چنيني به تعويق بيفتد.

   پويش فعالان اقتصادي 
براي عبور از بحران كرونا

همچنين كمپيني از س��وي اتاق ته��ران براي مقابله 
با ويروس كرون��ا به راه افتاده اس��ت. فرزين فرديس، 
نايب رييس كميسيون اقتصاد نوآوري و تحول ديجيتال 
اتاق بازرگاني تهران، كه از هم بنيانگذاران كمپين نفس 
است مي گويد اين كمپين قصد دارد با ايجاد تعامل بين 
فعالان اقتص��ادي و دولت، از ميزان صدمات و لطمات 

كرونا به كسب و كارها و اقتصاد كشور بكاهد.
وي با اين توضيح كه كمپين نفس به دنبال آن اس��ت 
تا تبعات س��وء ش��يوع كرونا ويروس در بعد انساني و 
اقتصادي در كشور به حداقل برسد، از تشكيل چندين 
كارگروه تح��ت اين كمپي��ن خبر داد ك��ه اهداف و 
ماموريت هاي مشخص و تعيين شده را دنبال مي كند.

فرديس يكي از اهداف اين كارگروه ها را اطلاع رساني 
درست و ش��فاف به بنگاه هاي اقتصادي و تشكل هاي 
بخش خصوصي براي مقابله و مواجهه با كرونا ويروس 
عنوان كرد و افزود: از طريق كارگروه هاي اين كمپين، در 
تلاش هستيم تا مسائل و مشكلاتي كه به دنبال شيوع 
اين ويروس براي بنگاه هاي اقتصادي به وجود آمده، با 
دولت و حاكميت در ميان گذاشته و راهكارهاي بخش 

خصوصي براي گذار از شرايط پيش آمده نيز روي ميز 
تصميم گيران كشور قرار گيرد. نايب رييس كميسيون 
اقتصاد نوآوري و تحول ديجيتال اتاق تهران همچنين 
رايزني با دولت براي گشايش مرزهاي صادراتي كشور 
را از ديگ��ر اهداف اين كمپين عنوان ك��رد و افزود: در 
كمپين ايجاد شده، از توان و ظرفيت شركت هاي نوآور 
و دانش بنيان براي گذار از بحران كرونا استفاده خواهيم 
كرد و راه حل ه��اي خلاقانه و نوآورانه براي عبور از اين 

بحران به دست خواهد آمد.
عض��و هي��ات نماين��دگان ات��اق ته��ران ب��ا دعوت 
از تمام��ي فعالان اقتص��ادي و صاحب��ان بنگاه هاي 
بخ��ش خصوصي به حض��ور در اين پوي��ش، تصريح 
كرد كه اولين دس��تورالعمل كمپين نفس با موضوع 
روش هاي مقابله با كرونا ويروس كه برگردان و ترجمه 
دس��تورالعمل اخير سازمان بهداش��ت جهاني است، 
در حال حاضر تهيه و از طريق ش��بكه هاي اجتماعي 
و رس��انه هاي ديجيت��ال قابل اس��تفاده و دس��ترس 
 مديران بنگاه ها و تش��كل هاي بخش خصوصي است.

به گفته فرزين فرديس، كمپين نفس در نخستين گام، 
دس��تورالعملي را كه توسط سازمان جهاني بهداشت 
)WHO( براي مقابله با كرونا در محيط كار تدوين كرده 
 بود، ترجمه كرده و در دسترس عموم قرار داده است. 
اين دستورالعمل براي تمامي سازمان ها، كارخانه ها، 
بنگاه ها و اصناف قابل استفاده است و مي تواند در محل 

كار به اجرا دربيايد و در اختبار پرسنل قرار گيرد.
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گزارش »تعادل« از پيشگيري قطب پتروشيمي ايران در برابر كرونا

مصونيت فعلي پتروشيمي ها از كرونا
گروه انرژي|

ويژگي خاص منطقه ويژه اقتصادي عسلويه اين است 
كه كاركناني از تمام مناطق ايران را جذب كرده است. 
در حالي كه تعداد زي��ادي از اين كاركنان همچنان 
در ش��هر هاي زندگي خودشان س��كني دارند، براي 
كار كردن به عس��لويه مي روند و به صورت شيفتي 
روزهاي��ي از ماه را به خانه بازمي گردند. در س��طوح 
شغلي عالي تر و در بين مديران حتي سفرها هفتگي 
است؛ بدين شكل كه تعداد زيادي از مديران ابتداي 
هفته با هواپيما به محل كار خود در عسلويه مي روند 
و انتهاي هفته به ش��هر خود بازمي گردند. اين شيوه 
كار، اكنون ك��ه بيماري كرونا در نقاط مختلف ايران 
پخش شده مي تواند براي محيط هاي كاري عسلويه 
خطرناك باش��د و به گس��ترش ويروس در سراسر 
ايران دامن بزند. با اين وجود، بنا به گفته هاي يكي از 
كارگران فعال در منطقه اقتصادي عسلويه، پاي كرونا 
هنوز به عسلويه باز نشده و در اين منطقه اقتصادي 
تدابير ويژه اي براي جلوگيري از شيوع اين ويروس در 
نظر گرفته شده است. اين شاغل عسلويه به »تعادل« 
گفت كه در زمان ورود و خ��روج از واحدهاي كاري 
و ش��هرك هاي صنعتي، همه كاركنان با تب س��نج 
چك مي شوند و لوازم بهداشتي كافي نيز در اختيار 
همه قرار داده شده است. »تعادل« تلاش كرد كه با 
مس��وولان مربوطه در حوزه مقابله با شيوع كرونا در 
پتروش��يمي ها تماس حاصل كند، اما اين مسوولان 
هنوز پاسخگوي سوالات پيرامون اقدامات انجام شده 
براي مقابله با اين بيماري نبوده اند. از روزهاي نخست 
سرايت ويروس كرونا در ايران، نگراني ها درباره ضربه 
مهلك اقتصادي اين بيماري وجود داش��ته است. از 
اين رو، زماني كه ش��هرهايي مثل قم، تهران و رشت 
درگير كرونا شدند، نخستين توجه ها به منطقه ويژه 
اقتصادي پارس و عسلويه جلب شد تا مشخص شود 
كه اين منطقه مهم اقتصادي و قلب انرژي ايران كي 
به كرونا مبتلا مي ش��ود و چه اثري بر اقتصاد كشور 
مي گذارد. خوشبختانه اس��تان بوشهر جزو معدود 
استان هايي بوده كه هنوز مورد مبتلا به كرونا در آن 
يافت نشده اس��ت، اما با توجه به حجم رفت و آمدها 
از همه جاي ايران به اين منطقه، خطر س��رايت اين 
بيماري به آنجا وجود دارد. در خوزستان اما چند مورد 
ابتلا به بيماري كرونا ثبت ش��ده است، اما بر اساس 
آمارها، پتروشيمي هاي مستقر در ماهشهر نيز هنوز 

درگير اين بيماري نشده اند.

  رعايت نكات بهداش�تي در عسلويه چگونه 
دنبال مي شود؟

ايسنا گزارش داد كه يكي از فعالان اجتماعي بوشهري 
با اشاره به مشكلات كرونا در عس��لويه گفته است در 
هفته اي كه وزير بهداشت آن را هفته سخت اعلام كرده، 
اقدامات صورت گرفته در عس��لويه به عنوان پايتخت 
انرژي ايران در حد انتظار و متناس��ب با خطر موجود 
نيست و در كميته مديريت ارش��د شرايط اضطراري 
منطقه وي��ژه پارس نيز به ج��اي تخصيص بودجه اي 
متمركز براي تهيه ملزومات مورد نياز به منظور مقابله 
با ش��يوع ويروس كرونا، در بندهايي از صورت جلسه 
مزبور تهيه اقلام و اقدامات را بر اساس بضاعت هر كدام 
از شركت هاي مستقر در منطقه تعيين كرده اند و به اين 
ترتيب همچنان شركت هاي مستقر در منطقه با كمبود 

شديد ماسك و مواد ضدعفوني كننده مواجه هستند.
با اين وج��ود، يكي از كاركنان مس��تقر در عس��لويه 
در اي��ن باره ب��ه »تعادل« گف��ت كه ب��ه كاركنان ژل 
ضدعفوني كننده، الكل، ماسك و دستكش داده مي شود 
تا نكات بهداشتي را كامل رعايت كنند. اين كارگر فعال 
در عس��لويه همچنين بيان كرد كه در عس��لويه تمام 
شركت ها و شهرك هاي صنعت پتروشيمي نفت و گاز 
در زمان ورود و خروج همه كاركنان، آنها را با تب سنج 
چك مي كنند و افراد مشكوك را هم قرنطينه مي كنند. 
او افزود كه »تاكنون نشنيده ايم كه در عسلويه كسي به 

كرونا مبتلا شده باشد.«
او درباره اختصاص خط توليد برخي از پتروش��يمي ها 
ب��ه تولي��د م��واد ضدعفوني كنن��ده گفت ك��ه بنا بر 
ش��نيده ها پتروش��يمي دماوند در حال توليد ماده اي 
ضدعفوني كننده حاوي اتانول، گليسيرين و چند ماده 
ديگر است كه بويي شبيه به بوي سركه سيب مي دهد. 
در عسلويه از اين نوع ماده ضدعفوني كننده فراوان است.

  اقدامات انجام شده از زبان 
مدير شرايط اضطرار

سيد پيروز موس��وي، مديرعامل سازمان منطقه ويژه 
پارس در خصوص اقدامات انجام ش��ده براي مقابله با 
گسترش كرونا گفته كه بيش از ۲۰ تيم واكنش سريع در 
پارس جنوبي تشكيل و راه اندازي شده است. او بيان كرد: 
در راستاي اجراي مصوبات چهارمين جلسه كميته عالي 
ش��رايط اضطرار مقابله با ويروس كرونا در منطقه ويژه 
پارس تيم هاي واكنش سريع براي كنترل شيوع بيماري 
كرونا مطابق با دس��تورالعمل ابلاغي وزرات بهداشت، 

درمان و آموزش پزشكي تشكيل و راه اندازي شد.
به گزارش ايسنا، مدير ارشد ش��رايط اضطرار منطقه 
ويژه پارس تصريح كرد: دو تيم واكنش سريع )يك تيم 
براي مناطق عملياتي پارس يك و پارس كنگان و يك 
تيم براي منطقه پارس سه( در منطقه ويژه پارس، دو 
تيم در شركت مجتمع گازي پارس جنوبي، دو تيم در 
شركت نفت و گاز پارس )يك تيم مستقر در تاسيسات 
خشكي و يك تيم هم در سكوهاي گازي(، يك تيم در 
شركت پايانه هاي نفتي ايران )پايانه ميعانات گازي پارس 
جنوبي( تشكيل شده است. در ساير پتروشيمي هاي 
مستقر در منطقه نيز تيم هاي جداگانه واكنش سريع 
راه اندازي شد كه با تشكيل آنها، تعداد تيم هاي واكنش 

سريع به بيش از ۲۰ تيم افزايش يافت.
موس��وي يكي ديگر از اقداماتي كه براي جلوگيري از 
سرايت كرونا در عسلويه انجام شده را استقرار گيت هاي 
اسكن پزشكي در نقاط مختلف عنوان كرد. به گفته او در 
مجتمع بندري پارس، فرودگاه بين المللي خليج فارس و 

ديگر مبادي جاده اي ورودي و خروجي به پارس جنوبي 
از جمله نقاط لازم براي شناس��ايي اس��ت، گيت هاي 
اسكن پزش��كي خاص، به منظور كنترل ورود و خروج 
مسافران  و كاركنان مستقر ش��د. همچنين بر اساس 
تصميم گيري ها در كميته شرايط اضطراري منطقه ويژه 
پارس، مقرر شده است كه براي عدم حضور بانوان شاغل 
در شركت هاي منطقه با استفاده از روش هاي مرخصي 
استحقاقي، دوركاري يا ساير روش هاي معمول »عدم 

حضور مجاز« تا اطلاع ثانوي اقدام شود.
به گفته موسوي اقدام بعدي اين بوده است كه در راستاي 
كاهش ريسك تماس و مديريت ميزان مواجهه، پايان 
س��اعت كاري كاركنان روزكار س��اكن تا ساعت ۱۳ و 
كاركنان اقماري تا ساعت ۱۶ تغيير يابد. همچنين سرو 
غذاي كاركنان اقماري و نوبت كاري تا اطلاع ثانوي به 

صورت بسته بندي يك بار مصرف توزيع مي شود.
استقرار تيم قرنطينه در فرودگاه خليج فارس عسلويه و 
ضدعفوني مستمر اماكن اداري اين منطقه نيز از جمله 

اقداماتي بوده است كه در راستاي مبارزه با كرونا انجام 
شده است.

لازم به ذكر اس��ت ك��ه روزنامه تعادل ت��لاش كرد كه 
از مس��وولان مربوط درباره اقدامات انجام ش��ده براي 
جلوگيري از س��رايت كرون��ا در محيط هاي صنعتي 
پتروشيمي ها پرس و جو كند. پرسش ها بر اين محور بود 
كه »موضوعاتي مثل سفرهاي هفتگي مديران واحدهاي 
پتروشيمي شهرهايي مانند تهران كه از جمله كانون هاي 
شيوع كرونا تشخيص داده شده اند به مناطق اقتصادي 
عس��لويه و ماهش��هر چگونه كنترل مي شوند تا خطر 
انتقال اين بيماري به مناطق صنعتي، ساير كاركنان را 
تهديد نكند؟« و »با توجه به آنكه در فضاهاي صنعتي 
پتروشيمي ها به دليل فعاليت هاي فيزيكي و لمس مداوم 
اش��ياء از جانب افراد مختلف، احتمال سرايت بيماري 
كرونا بالا اس��ت، آيا تمهيداتي براي ضدعفوني كردن 
مستمر اين فضاها انديشيده شده است؟« پيگيري هاي 

»تعادل« در اين باره فعلا به جايي نرسيده است.

توليد نفت اوپك ۵۱۰  هزار بشكه در روز كاهش يافت 
۱۳ كش��ور توليد كنن��ده نفت عضو اوپ��ك به طور 
ميانگين روزانه ۲۷.۸۴ ميليون بش��كه نفت در ماه 
گذشته توليد كردند كه ۵۱۰ هزار بشكه در روز كمتر 

از ماه ژانويه بود.
 به گزارش تسنيم به نقل از رويترز، توليد نفت اوپك 
در فوري��ه به پايين ترين حد طي يك دهه گذش��ته 
رس��يد چون عرضه نفت ليبي به خاطر بسته شدن 
بن��ادر و ميادين نفتي آن كاهش يافت و عربس��تان 
سعودي و س��اير توليدكنندگان خليج فارس توليد 

خود را بيش از سهميه شان از قرارداد كاهش توليد 
پايين آوردند.

۱۳كش��ور توليد كننده نف��ت عضو اوپ��ك به طور 
ميانگين روزانه ۲۷.۸۴ ميليون بش��كه نفت در ماه 
گذش��ته توليد كردند كه ۵۱۰ هزار بش��كه در روز 
كمتر از ماه ژانويه بود. علي رغم كاهش عرضه نفت، 
قيم��ت آن به خاطر ت��رس از تأثير ش��يوع ويروس 
كرونا بر تقاضاي نفت، به زير ۵۰ دلار در هر بش��كه 
رس��يده اس��ت. اوپك و متحدانش در همين هفته 

براي گفت وگو درب��اره راه هاي حمايت از بازار ديدار 
مي كنند.  روسيه، اوپك و ساير متحدان طي ائتلافي 
با عنوان اوپك پلاس توافق كردند ۵۰۰ هزار بش��كه 
ديگر از اول ۲۰۲۰ از توليد خود كم كنند. سهم اوپك 
از اين كاهش توليد جديد حدود ۱.۱۷ ميليون بشكه 
در روز بود كه توس��ط ده عضو آن غير از ايران، ليبي 
و ونزوئلا اجرايي مي ش��د.  عربستان و متحدانش در 
خليج فارس بيش از سهميه ش��ان طبق اين قرارداد 
توليد خ��ود را پايين آوردند تا از ب��ازار نفت حمايت 

كنند.  ولي افزايش توليد عراق و نيجريه باعث ش��د 
اوپك در فوري��ه ۱۲۸ درصد به قرارداد پايبند بماند 

كه كمتر از ۱۳۳ در صد ماه ژانويه بود.
توليد نفت اوپك در ماه فوريه پايين ترين حد از سال 
۲۰۰9 تا حالا بود يعني زماني كه اوپك بيش��ترين 

كاهش توليد را به خاطر بحران مالي اعمال كرد.
 توليد نفت ليبي از ۱۸ ژانويه به خاطر بس��ته شدن 
بنادر و ميادين نفتي آن توس��ط گروه هاي وفادار به 
خليفه حفتر كاهش يافته است. ميانگين توليد نفت 

ليبي در فوريه ۱۵۵ هزار بشكه در روز بود يعني كمتر 
از ۷۶۰هزار بش��كه در ماه ژانويه.  عربستان سعودي 
به طور داوطلبانه بيشتر از سهميه اش كاهش توليد 
داش��ت و كويت و امارات هم دنبال��ه روي آن بودند. 
توليد نفت ايران و ونزوئلا تغيير چنداني نداشت. هر 
دوي اين كشورها همچنان تحت تحريم هاي امريكا 
قرار دارند.  اكوادور در پايان ۲۰۱9 اوپك را ترك كرد 
و به اين ترتيب ۵۰۰ هزار بش��كه ديگر از توليد نفت 

اين گروه نسبت به ماه دسامبر كاهش يافت.
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زمان واريز بنزين نوروزي 
مشخص نيست

ايرنا| عضو كميس��يون انرژي مجلس شوراي 
اسلامي با اش��اره به تصويب اختصاص ۶۰ ليتر 
بنزين نوروزي در كميسيون تلفيق گفت: زمان 
واريز اين سهميه به كارت هاي سوخت به دولت 
واگذار ش��ده و اكنون مش��خص نيست.  جلال 
ميرزايي با اشاره به شرايط كشور بعد از شيوع كرونا 
و لزوم كاهش سفرهاي بين شهري، افزود: بر اين 
اساس به دولت اين اجازه داده شده تا زمان واريز 
سهميه نوروزي را بعد از اعلام به مجلس شوراي 
اس��لامي تغيير دهد، بنابراين ممكن است اين 
سهميه در بهار يا تابستان در كارت هاي سوخت 
شارژ شود. به گفته ميرزايي، دولت بايد از منابعي 
ك��ه در اختيار دارد، اين ۶۰ ليت��ر را به خودروها 
اختصاص دهد، اما در مورد زمان آن دست دولت 
باز گذاشته ش��ده است. وي تاكيد كرد:  چنانچه 
ش��رايط از نظر ش��يوع كرونا عادي شود، دولت 
مي تواند اين س��هميه را در ن��وروز به كارت هاي 

سوخت واريز كند.

مصرف آب در كشور 
نگران كننده است 

ايلنا| معاون آب و آبفاي وزير نيرو ضمن تاكيد 
بر رعايت اصول بهداشتي و شستشوي دست ها، 

خواستار مصرف بهينه آب از سوي مردم شد. 
قاسم تقي زاده خامسي گفت: بارندگي هاي اخير 
به افزايش ذخاير آبي كشور كمك كرده، اما بايد 
توجه داشت كه ظرفيت تصفيه خانه ها محدود 
است و چون آب بايد در اختيار همه ايراني ها قرار 
گيرد، افزايش مصرف ۳۰ درصدي آب در برخي 
شهرها و ۱۵ درصدي در شهر تهران نگران كننده 
اس��ت. تقي زاده خامس��ي همچنين با اشاره به 
نزديك شدن به روزهاي پاياني سال و انجام سنت 
خانه تكاني در خانواده هاي ايراني، بر ضرورت توجه 
جدي تر به مصرف بهينه آب تاكيد كرد و افزود: 
براي تامين آب با كيفيت و مطلوب براي مردم پاي 

كار هستيم و اين برنامه را دنبال مي كنيم.
وي با بيان اينكه درخواست ما از مردم مديريت 
مصرف در هنگام شستش��و و خانه تكاني است، 
اظهار داش��ت: اين كار بايد تدريج��ي انجام و از 
هم اينك ش��روع ش��ود و به زمان پيك مصرف 

موكول نشود.

هوشمند سازي جايگاه هاي 
سي ان جي از ابتداي سال آينده 
خبرگزاري ميزان| مدير طرح سي ان جي شركت 
ملي پخش فرآورده هاي نفت از هوشمند س��ازي 
جايگاه هاي سي ان جي از ابتداي سال 99 خبر داد.  
حسن قلي پور مدير طرح سي ان جي شركت ملي 
پخش فرآورده هاي نفت با اشاره به آخرين وضعيت 
طرح گاز س��وز كردن رايگان خودرو هاي عمومي 
اظهار كرد: مناقصه طرح تبديل خودرو هاي گازسوز 
انجام شده و با تلاش هاي صورت گرفته روال اداري 
مناقصه طرح هوشمندسازي جايگاه هاي سي ان 
جي نيز در دست اجرا اس��ت و در صورت تكميل 
از س��وخت گيري خودرو هاي گازس��وز غيرمجاز 
جلوگيري خواهد ش��د. مدير طرح س��ي ان جي 
ش��ركت ملي پخش فرآورده ه��اي نفت تصريح 
كرد: شيوع بيماري كرونا و كاهش ساعات اداري 
دستگاه هاي دولتي شرايط را براي تعويق اين طرح 
به وجود آورده، اما در تلاش هستيم كه پيمانكاران 
اين طرح را در سال 9۸ انتخاب كنيم و آغاز طرح به 
احتمال فراوان از سال آينده خواهد بود. وي افزود: 
مالكان خودور براي گازسوز كردن وسيله حمل و 
نقل خود حتما ب��ه واحد هاي مجاز مراجعه كنند 
و براي دريافت گواهي س��لامت، سامانه اطلاعات 
جامع خودرو هاي گازس��وز كش��ور آماده معرفي 

واحد هاي مجاز براي ارايه خدمات است.

مردم  براي سوخت گيري از 
خودرو پياده نشوند 

ايلنا| قائم مقام مديرعامل شركت ملي پالايش و 
پخش فرآورده هاي نفتي گفت: از مردم مي خواهيم 
از خودروي خود پياده نشوند و عمليات سوختگيري 
توس��ط اپراتورهاي جايگاه ها انجام شود و با اين 
اقدام، هزينه اضافه ني��ز پرداخت نخواهند كرد.  
حميد قاس��مي ده چش��مه ضمن درخواست از 
مردم براي رعايت سوختگيري صحيح در شرايط 
كنوني و شيوع ويروس كرونا اظهار داشت: از مردم 
مي خواهيم از خودروي خود پياده نشوند و عمليات 
سوختگيري توسط اپراتورهاي جايگاه ها انجام شود 
و با اين اقدام، هزينه اضافه نيز پرداخت نخواهند 
كرد. وي تاكيد كرد: از مردم مي خواهيم اين موضوع 
را جدي بگيرند تا فرايند س��وختگيري با رعايت 

دستورالعمل تعيين شده انجام شود.

 افزايش قيمت نفت 
در دومين روز متوالي 

تس�نيم| به دنبال گمانه زني ها در م��ورد اعمال 
سياس��ت هاي محرك اقتصادي از سوي بانك هاي 
مركزي جهان جهت خنثي كردن تبعات منفي شيوع 
ويروس كرونا و خوش بيني نسبت به كاهش بيشتر 
توليد نفت اوپك، قيمت نفت روز گذشته براي دومين 
جلسه متوالي افزايش يافت.  قيمت هر بشكه نفت 
برنت روز گذشته با يك دلار و ۲۶ سنت معادل ۲.۴ 
درصد افزايش به ۵۳ دلار و ۱۶ سنت رسيد. قيمت 
نفت خام امريكا نيز با يك دلار و ۲۴ سنت معادل ۲.۷ 
درصد افزايش به ۴۷ دلار و 99 سنت رسيد. قيمت 
دو ش��اخص نفتي كه به دليل شيوع ويروس كرونا و 
افت تقاضا نسبت به بالاترين رقم هاي سال ۲۰۲۰ در 
ماه ژانويه بيش از ۲۰ درصد افت كرده بود، در طي ۲ 
جلسه گذشته روندي ترميمي را در پيش گرفته است.

شيوه نامه وزارت نفت براي احداث پالايشگاه ها عملياتي نيستتهديد بازارهاي سنتي صادرات مشتقات اتان ايران 
گروه انرژي |

 حض��ور رو به گس��ترش امري��كا در بازارهاي جهان��ي نفت و گاز 
و همچني��ن صنايع ش��يميايي، طي س��ال هاي آين��ده فعاليت 
صادركنن��دگان قديم��ي اي��ن محص��ولات را در بازارهاي هدف 
تحت الش��عاع ق��رار خواه��د داد. اي��ران يك��ي از صادركنندگان 
محصولاتي همچون ات��ان، پروپان و محصولات��ي ديگر در حوزه 
صنايع ش��يميايي، در س��ال جاري با تحريم فروش نفت، بخشي 
از صادرات خود را ب��ه اين محصولات اختص��اص داد. حالا مركز 
مطالعات زنجيره ارزش در گزارشي ضمن بررسي عملكرد امريكا 
براي توسعه صادرات ميعانات گازي حاصل از گاز شيل، عنوان كرده 
كه ايران بايد تلاش كند تا مش��تريان سنتي خود را حفظ كرده و 
رفتار رقباي منطقه اي و جهاني خويش در بازار مشتقات اتان را به 
خوبي رصد كند. اين در حالي است كه هم اكنون محصولات بر پايه 
اتيلن، بيشترين سهم ارزي صادرات پتروشيمي كشور را در اختيار 
دارن��د. در همين حال برخي از ديگر كش��ورهاي منطقه از جمله 
عربستان سعودي و امارات متحده عربي نيز كه از توليدكنندگان 
بزرگ اتان در دنيا به شمار مي آيند، در تلاش هستند تا سهم ايران 

در بازارهاي منطقه اي مشتقات اتان را كاهش دهند. 
براساس گزارش مركز مطالعه زنجيره ارزش؛ افزايش توليد مايعات 
گازي حاصل از گاز ش��يل امريكا كه حاوي ات��ان، پروپان، بوتان و 
بنزين طبيعي اس��ت، خوراك باارزش و ارزاني در دسترس صنايع 
شيميايي اين كشور قرار داده است كه با تركيب سرمايه و فناوري 
در سال هاي آينده به حجم بالايي از محصولات شيميايي تبديل 
خواهد شد كه روانه بازار مي ش��وند. علاوه بر اين، تقاضاي داخلي 
امريكا براي مصرف تمام مايعات گازي توليدي اين كش��ور كافي 
نيست و صادرات وسيع مايعات گازي، موجب شده است كه خوراك 
ارزان امريكايي در دسترس كشورهاي ديگر نيز قرار بگيرد كه البته 
اين موضوع تح��ت نظارت صادركننده يعن��ي امريكا خواهد بود. 
دسترسي به خوراك ارزان و فراوان در صنعت نفت از مزايايي است 
كه همه كش��ورها از آن برخوردار نيستند. كشور امريكا نيز تا قبل 
از توسعه گسترده ذخاير نامتعارف خود، واردكننده خوراك براي 
صنع��ت نفت خويش بود اما طي س��ال هاي اخير و به لطف ذخاير 
نفت و گاز شيل، دسترسي امريكا به خوراك با منشأ داخلي، افزايش 

چشمگيري يافته است.
توسعه گس��ترده و برداش��ت بي توقف از ذخاير ش��يل در امريكا، 
دسترس��ي به چند عامل مهم در اين كش��ور را سبب شده است. 
مهم ترين آن، كاه��ش واردات نفت امريكا و تكيه بيش از پيش به 
منابع نفتي داخلي است. از طرفي ديگر افزايش برداشت گاز شيل 
علاوه بر افزايش توان تأمين تقاضاي گاز طبيعي در امريكا، موجب 
توليد بي سابقه ميعانات و مايعات گازي در اين كشور شده است. 

تولي��د نفت، مايعات و ميعانات گازي امري��كا به ترتيب به بيش از 
۱۲.۲۳، ۴.۸۸ و ۰.9 ميليون بشكه در روز رسيده است. سهم نفت 
ش��يل از توليدات نفت خام امريكا به بيش از ۶۳ درصد مي رسد. از 
طرفي گاز شيل موجب شده اس��ت كه توليد گاز امريكا به ۳۱۶۰ 
ميليون متر مكعب در روز برسد كه افزايش توليد مايعات و ميعانات 
گازي را نيز براي امريكا به ارمغان آورده است. افزايش برداشت از 
ذخاير نامتعارف در امريكا عمدتا به سال هايي برمي گردد كه قيمت 
نفت در اوج خود قرار داشت. با كاهش قيمت نفت از سال ۲۰۱۵، 
توليد از ذخاير ش��يل تقريبا ثابت ماند اما حجم س��رمايه گذاري 
انجام شده طي س��ال هاي گذش��ته و بلوغ فناوري در اين بخش، 
موجب شد كه اس��تخراج ذخاير نامتعارف با قيمت هاي ۵۰ تا ۶۰ 

دلار نيز ادامه و حتي افزايش يابد.
حتي قيمت نفت ۵۷ دلاري در سال ۲۰۱9، توليدكنندگان نفت 
ش��يل را به اندازه ۷.۷ ميليون بش��كه در روز به فعاليت واداش��ته 
اس��ت. سبد مصرف انرژي در امريكا به گونه اي است كه از مجموع 
حامل هاي ورودي و توليدي به كش��ور، حدود ۸ درصد به عنوان 
ماده خام در صنعت پتروشيمي به مواد باارزش تر تبديل مي شود. 
دستيابي به خوراك هاي باارزشي همچون مايعات گازي، فرصتي 
بي سابقه در اختيار ايالات متحده قرار داده است. ميزان دسترسي 
به اين خ��وراك براي امريكا در حال حاضر بيش از نياز داخلي اين 
كشور است كه باعث شده اس��ت صادرات مايعات گازي امريكا به 

۱.۶ ميليون بشكه در روز برسد.
مرك��ز مطالعات زنجيره ارزش بر اس��اس داده هاي اداره اطلاعات 
انرژي امريكا نوشته است؛ توليد اتان اين كشور در سال ۲۰۱9 به 
بيش از ۳۰۰ ميليون متر مكعب در روز رسيده در حالي كه توليد 
اتان امريكا در ۲۰ سال قبل يك سوم اين مقدار بوده است. ايالات 
متحده در حال حاضر بيش از نياز خود به گاز اتان دسترسي دارد 
و ۴۰ ميليون متر مكعب از آن را روزانه صادر مي كند كه عمدتا به 

مقصد كانادا، هند و انگليس مي باشد.

قائم مقام اسبق شركت ملي پالايش و پخش گفت: وزارت نفت ابتدا بايد 
يك منطقه را به عنوان هاب انرژي تعريف كند و سپس با فراهم كردن 
زيرس��اخت ها و انجام مطالعات فني-اقتصادي، شرايط را براي حضور 

بخش خصوصي براي تامين مالي پالايشگاه فراهم كند. 
جليل سالاري قائم مقام اسبق شركت ملي پالايش و پخش در گفت وگو 
با خبرگزاري فارس درباره شيوه  نامه وزارت نفت براي فراخوان بخش 
خصوصي در زمينه احداث پالايشگاه و پتروپالايشگاه گفت: متاسفانه 
اين شيوه  نامه مشكلات اساسي دارد. خيلي موارد اين شيوه  نامه شفاف 
نيس��ت، در نتيجه نمي  توان در مورد س��اير موارد آن نيز صحبت كرد. 
براي مثال در شيوه  نامه تهيه شده از سوي وزارت نفت، مشخص نيست، 
محل تحويل خوراك كجاست. در حالي كه بايد محل آن كاملا دقيق 

و روشن باشد.
وي ادامه داد: فرض كنيد سرمايه  گذاري بخواهد پالايشگاهي با ظرفيت 
يكصد هزار بشكه احداث كند. در اين حالت خوراك را بايد از كجا تحويل 
بگيرد. ميادين نفتي ما عمدتا در خشكي متمركز هستند و اينكه گفته 
مي  شود، بخش خصوصي خودش ملزم است از اين ميادين تا پالايشگاه 

خط لوله بكشد، درست نيست.
سالاري تاكيد كرد: كجاي دنيا اينگونه عمل مي  شود كه ما بخواهيم در 
ايران به اين شيوه كار كنيم. خط لوله حريم دارد، پدافند غيرعامل و ايمني 
آن مهم اس��ت. براي مثال اگر كسي در چابهار پالايشگاه احداث كند و 
بخواهد خوراك را از غرب كارون تحويل بگيرد، آيا افرادي را استخدام 
خواهد كرد كه خط لوله را به طور مرتب كنترل، نظارت و راهبري كنند؟ 

اصلا چنين چيزي امكان  پذير است؟
قائم مقام اسبق شركت ملي پالايش و پخش خاطرنشان كرد: همچنين 
اگر اين پالايشگاه بخواهد خوراك را از غرب كارون دريافت كند، بايد نفت 
خام را  در مخزني ذخيره و سپس منتقل كند يا بايد نفت ۵ الي ۶ ميدان با 
هم مخلوط شود تا تحويل صورت بگيرد. از طرفي بخش خصوصي براي 
صادرات فرآورده كه به عهده خودش گذاشته شده، به مشكل مي  خورد. 
زيرا يك پالايشگاه براي انجام اين كار بايد روزي ۵۰۰ تا هزار كاميون در 

اختيار داشته باشد تا كار جابه  جايي را انجام دهد.

  احداث خط لوله و اسكله صادراتي بر عهده حاكميت است
وي افزود: بنابراين اگر بخش خصوصي از پالايش��گاه تا دريا خط لوله 
احداث كند، مجددا بايد در آنجا مخازن ذخيره بسازد و سپس از طريق 
اسكله فرآورده را صادر كند، اما در اين طرح مشخص نيست، قرار است 
كدام اسكله اين كار را انجام دهد. ساخت اسكله هم كار حاكميتي است 
و هيچ بخش خصوصي در ايران اسكله ندارد، ضمن اينكه اگر مباحث 

زيست محيطي پيش آمد چه كسي پاسخگو است؟
سالاري تصريح كرد: يك وقت ممكن است گفته شود قرار است ميدان 
نفتي را به بخش خصوصي بدهند كه خودش آن را توسعه دهد و سپس 

بهره  برداري كند، اما در فراخوان مدنظر وزارت نفت، ميدان نفتي دست 
فرد ديگري است و سرمايه  گذار پالايشگاه ملزم است خودش خط لوله، 
مخزن ذخيره  سازي و اسكله را بسازد. لذا اين روش امكان  پذير نيست، 
ضمن آنكه مگر مي  شود هر كسي كه پالايشگاهي احداث مي  كند براي 

خودش اسكله هم بسازد؟
قائم مقام اسبق ش��ركت ملي پالايش و پخش با بيان اينكه در شرايط 
كنوني اسكله  هاي فعلي هم ظرفيت مازاد براي صادرات ندارند، گفت: 
هيچ كدام از اسكله هاي كشور ظرفيت مازاد ندارند كه بتوان از آنها براي 
صادرات فرآورده  هاي توليدي اين پالايشگاه  ها استفاده كرد. به همين 
دليل به نظر من اين شيوه  نامه اجرايي نيست، زيرا مباني آن ايراد دارد. 
براي مثال اگر سرمايه  گذاري بخواهد روي نفت خام كار مطالعاتي كند، 
مشخص نيست كار مطالعاتي را بايد براساس چه آناليزي انجام دهد؛ در 

حالي كه آناليز نفت خام مبناي طراحي است.
وي خاطرنش��ان كرد: در حال حاضر اگر بخش خصوصي بخواهد وارد 
فرايند ساخت پالايشگاه شود، به ورطه بوروكراسي اداري مي افتد. ضمن 
آنكه در اين طرح به پتروپالايش��گاه اشاره ش��ده كه براي ساخت يك 
پتروپالايشگاه با ظرفيت ۲۵۰ هزار بشكه  اي حداقل ۷۵۰ هكتار زمين 

لازم است. اين كار نياز به آب دريا دارد.
به گفته وي، بايد به موضوعات سيس��تم آب ش��يرين  كني، پس��اب و 
بحث هاي زيست محيطي توجه كرد. گرفتن مجوز محيط زيست هم 
نيازمند توضيح بابت پساب است. در نتيجه سرمايه  گذار بايد روي مسائلي 
مانند سيستم آب شيرين، خاك، آب و دريا را مطالعه كند كه با توجه به 

اين نكات از ديد من اين پروسه به هيچ نتيجه  اي نمي رسد.
سالاري اظهار داشت: اين موارد كه اشاره شد، ايرادات شيوه نامه است 
و آقايان وزارت نفت بهتر بود پس از مطالعه عملكرد س��اير كش��ورها، 
دستورالعمل مي نوشتند. كار كارشناسي نيازمند، تحليل كارشناسي 
است و براي بررسي جوانب اين كار نياز به ميزگردي است كه افرادي از 
وزارت نفت، منتقدين و ساير كارشناسان در آن حضور داشته باشند. 
درباره برنامه قبلي وزارت نفت در خصوص پالايشگاه سيراف هم آن زمان 
گفته شد كه پالايشگاه سيراف ۴۷ درصد بازگشت سرمايه دارد، اما در 

آخر هيچ نتيجه اي نداشت. 
قائم مقام اس��بق ش��ركت ملي پالايش و پخش درباره راهكار اجراي 
قانون استفاده از س��رماي ه هاي مردمي در حوزه صنايع پايين دستي 
پالايش��گاه  ها و پتروپالايشگاه ها اظهار داش��ت: وزارت نفت ابتدا بايد 
ي��ك منطقه را به عنوان هاب انرژي در كش��ور تعري��ف كند كه مركز 
توليد انرژي باشد و سپس با فراهم كردن زيرساخت  هاي لازم و انجام 
مطالعات فني و اقتصادي، شرايط را براي حضور بخش خصوصي فراهم 
كند. مانند كاري كه دولت در حوزه شهرك  سازي انجام مي  دهد؛ يعني 
زيرساخت  ها را به وجود مي  آورد و سپس بخش خصوصي براي تامين 

مالي وارد كار مي  شود.
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آيا تدريس دانشگاهي را بايد مجازي كرد

 صرفه جويي در وقت يا در پول 
تاليف  و ترجمه:  اميررضا   قطبي|

اكنون دو هفته است كه دانشگاه ها در تهران و استان هاي 
ديگر به منظور جلوگيري از ش��يوع ويروس كرونا جديد 
تعطيل هس��تند و احتمال دارد تا  آخر تعطيلات نوروزي 
)شايد هم بيشتر( بسته بمانند. اين بحث مطرح شده است 
كه تا كنترل شدن اين بيماري كلاس هاي دانشگاهي به 
شكل مجازي برگزار شوند تا دانشجويان بتوانند از محيط 
امن خانه ب��ه تحصيلات خود ادامه دهند. اكونوميس��ت 
مقاله اي در مورد حركت دانش��گاه ها به س��وي تدريس 
مجازي و مزايا و مش��كلات آن ارايه كرده، كه خواندن آن 
براي بحث فعلي مفيد اس��ت. در دانش��گاه ها از آكسفورد 
انگلستان گرفته تا هاروارد امريكا، امتحانات جاي خود را 
به تعطيلات داده  است. همانطور كه دانشجويان به آينده 
خود پس از فارغ التحصيل شدن فكر مي كنند، دانشگاه ها 
نيز با س��والاتي در مورد آينده خود مواجه هستند. مدل 
سر كلاس رفتن براي تدريس، به خاطر سپردن و سر جلسه 
نشستن و امتحان دادن با حضور ممتحن، قرن هاست كه 
تغيير نكرده اس��ت. اما اينك سه موج تخريب كننده اين 
روش هاي سنتي تدريس را تهديد مي كند. از يك سو بحران 
مالي مشكلاتي را ايجاد كرده كه درخشان ترين مغزهاي 
دانشگاه براي حل آن در حال تلاشند. هزينه هاي دانشگاه ها 
به دلايل سرمايه گذاري هاي هنگفت در تكنولوژي، حقوق 
استادان و خرج هاي مديريتي روزبه روز بالا مي رود. همزمان 
با اين روند، دولت ها احساس مي كنند كه ديگر نمي توانند 
مثل سابق به دانشگاه ها سخاوتمندانه سوبسيد بدهند. از 
اين لحاظ به خصوص كالج هاي امريكايي، تحت فشارند: 
بعضي  از تحليلگران ورشكستگي هاي عظيمي  را در دو دهه 
آينده پيش بيني  مي كنند. انقلاب تكنولوژي نيز در حال 
دگرگون كردن مدل تجاري دانشگاهي است. انفجار تدريس 
آنلاين، به طور رايگان، باعث شده كه علم در دسترس هر 
كسي  كه صاحب اسمارت فون يا لپ تاپ است قرار گيرد. 
اين دخالت هاي اقتصادي و تكنولوژي مصادف با سومين 
تغيير بزرگ هستند: در گذشته دانشگاه ها فقط يك عدّه 
قليلي را تعليم مي دادند، اما اينك مسووليت آموزش دادن 
به كارمندان را نيز برعهده دارند. دانشگاه ها چطور بايد اين 
توفان را س��پري كنند و اگر پي��روز بيرون نيايند چه چيز 

جايگزين آنها خواهد شد؟

    امور مالي
دانشگاه ها بيش��تر اين هزينه ها را به دانشجويان منتقل 
كرده اند. ش��هريه دانش��گاه هاي خصوصي در امريكا در 
دهه منتهي به ۲۰۱۲ به مي��زان ۲۸درصد افزايش يافت 
و اين روند همچنان ادامه دارد. دانش��گاه هاي دولتي نيز 
ش��هريه هاي خود را از ۲۰۰۷ تا ۲۰۱۲ به ميزان ۲۷درصد 
بالا برده اند. به طور متوس��ط، شهريه دانشگاه هاي دولتي 
در حال حاضر براي دانشجويان امريكا ۸۴۰۰ دلار و براي ساير 
دانشجويان ۱۹۰۰۰ دلار است. در دانشگاه هاي خصوصي 
ميانگين شهريه ۳۰۰۰۰ دلار است )دوسوم دانشجويان 
از بورس بهره مندند( . جمع بدهي دانش��جويان امريكا به 
۱/۲ تريليون دلار مي رسد، و در بين آنان هفت ميليون نفر 

درباز پرداخت شهريه خود با مشكل روبه رو هستند.
پيش تر، نظر بر اين بود كه اين نوع بدهكاري به ارزش��ش 
م��ي ارزد. اكثر دانش��جويان هنوز هم با گرفت��ن كاري  با 
حقوقي بالاتر از شغل هاي بدون ليسانس، هزينه تحصيل 
خود را بازپس مي دهند. اما اين وضعيت با همه رش��ته ها 
مطابقت ندارد و حقوق هاي اوليه پايين تر باعث مي شود كه 
دانشجويان ديرتر به حقوق بالا برسند. ثبت نام دانشجويان 
در امري��كا كه بي��ن ۱۹۹۹ ت��ا ۲۰۱۱ از ۱۵/۲ ميليون به 
۲۰/۴ ميلي��ون افزايش يافت��ه ب��ود، در ۲۰۱۲، دو درصد 
كاهش داشته است. دانشگاه هاي كوچك خصوصي دچار 
مشكلات مالي شده اند. »س��وزان فيتزجرالد« از شركت 
»موديز« )شركتي كه كشورها و شركت ها را از نظر مالي 
ارزيابي مي كند(، يك »مارپيچ مرگبار« ورشكس��تگي را 
پيش بيني  مي كند. »ويليام بون«، يكي  از مديران س��ابق 
دانشگاه پرينس��تون، از يك »بيماري ولخرجي« سخن 
مي گويد كه باعث شده، دانشگاه ها مخارج  هنگفتي براي 
پرزرق و برق كردن س��اختمان، كتابخانه و خوابگاه جهت 
جذب دانشجو متحمّل ش��وند. از نظر سياسي هم اوضاع 
تغييركرده است. بيل كلينتون و باراك اوباما هر دو هشدار 
داده اند اگر دانشگاه ها مخارج خود را پايين نياورند آينده 
تاريكي  در پيش خواهند داش��ت، در حالي كه در گذشته 
سياستمداران طرفدار سوبسيد بيشتر براي دانشگاه ها بودند. 
در آسيا تورم در شهريه دانشگاه ها كه در پنج سال گذشته 
ميان دانشگاه هاي رده بالا، ۵درصد بوده، در ارتباط با هزينه 
دانشگاه، ايجاد نگراني كرده است. كشورهاي امريكاي لاتين 
در مورد پايين نگه داش��تن ش��هريه، براي افزايش تعداد 

دانشجو، دغدغه دارند. در اروپا سوبسيدهاي بالا همراه با 
تعداد دانشجويان كم، دانشگاه ها را سرپا نگاه داشته است. 
اما شهريه ها دارند بالا مي روند: در سال ۱۹۹۸ شهريه سالانه 
در انگلستان ۱۰۰۰ پوند بود )۱۶۵۰ دلار( كه در ۲۰۱۲ به 
۹۰۰۰ پوند )۱۳۹۰۰ دلار( افزايش يافت. اين افزايش هزينه 
دانشگاه ها از نظر زماني بدتر از اين نمي توانست باشد. در 
سراسر جهان درخواست كارگران براي دوره ديدن و درس 
آموختن رو به افزايش است. آن دسته از كارگران كه امكانات 
براي آنها فراهم است، براي جلوافتادن در رقابت كار به دنبال 
تحصيلات بيشتر هستند. در امريكا ثبت نام دانشجويان 
۳۵س��ال به بالا در دهه ۹۰، به ۳۱۴ هزار نفر رسيد، اما در 
دهه ۲۰۰۰ به ۸۹۹هزار نفر افزايش يافت. پيشرفت در علم 
ماشيني باعث شده كه اتوماسيون به بخش هاي جديدي از 
اقتصاد گسترش پيدا كند. مدل هاي جديد تجارت اينترنتي 
بخش هايي از اقتصاد را، كه تا به حال از توفان اينترنت جان 
سالم به در برده اند، تهديد مي كند. »كارل بنديكت فري« و 
»مايكل آسبورن«، هر دو از دانشگاه آكسفورد، پيش بيني  
مي كنند كه در چند دهه آينده ۴۷درصد مشاغل اتوماسيون 
مي شوند. طبق گفته آنها، هرچه ميزان تحصيلات بالاتر 
باشد، احتمال بيكاري به دليل اتوماسيون كمتر خواهد بود.

   آي پد روشنايي  ايجاد مي كند
بنابراين تقاضا براي ادامه تحصيل افزايش خواهد يافت. چه 
كس��ي  جوابگوي اين تقاضا خواهد بود؟ دانشگاه ها با يك 
رقيب جديد مواجه هستند: رشته هاي مجازي. اين رشته ها 
كه به ط��ور ديجيتال از طريق اينترنت ي��ا آي پد تدريس 
مي شوند، امتيازات بزرگي  نس��بت به رقيب سنتي شان 
دارن��د. راه انداخت��ن و به اجرا درآوردن آنه��ا هزينه كمي  
مي خواهد، و اين باعث مي شود كه هزينه تدريس به شدت 
پايين بيايد و، با وابسته نبودن به يك زمان يا مكان خاص، 
دسترسي  به تحصيلات را هم گسترش مي دهد. هزينه كم 
به اجرا درآوردن رش��ته ها- ايجاد يك رشته جديد حدودا 
۷۰هزار دلار هزينه دارد- باعث مي ش��ود كه اين رشته ها 
ارزان يا حتي رايگان به مردم ارايه ش��وند. از نظر كليتون 
هاروندن، از دانشكده تجارت هاروارد، رشته هاي مجازي 
يك »تكنولوژي فوران«  است كه بسياري از دانشگاه هاي 
ناكارآ را از ميان برخواهد داشت. »۱۵ سال از هم اكنون، بيش 
از نيمي از دانشگاه هاي امريكا ورشكسته خواهند بود«، او 
سال قبل پيش بيني  كرد. نخستين رشته مجازي، زندگي  
خود را به عنوان يك رشته مجازي كامپيوتري سال ۲۰۰۸ 
در كانادا آغاز ك��رد. در ۲۰۱۲ بود كه هيجان در مورد اين 
ايده به وجود آمد. سه شركت بزرگ رشته مجازي شروع 
به كار كردند، »ا ديكس« با مديريت دانشگاه هاي هاروارد و 
 ام آي. تي امريكا، »كورسرا« با مشاركت دانشگاه استنفورد و 
»يودسيتي« يك شركت سودجو كه يكي  از افتتاح كنندگان 
آن سباس��تين ترون از اس��تادان سابق رش��ته كامپيوتر 
استنفورد است. اين سه شركت بزرگ تا به حال ۱۲ ميليون 
دانشجو تدريس كرده اند. تقريبا يك سوم دانشجويان شان 
امريكايي  هس��تند، اما »ا ديكس« مي گوي��د كه نيمي از 
دانشجويانش از كشورهاي درحال توسعه هستند. مدير 
جديد »كورسرا«، ريچارد لوين، نيز براي گسترش در آسيا 
برنامه ريزي مي كند. رشته هاي مجازي هنوز به پتانسيل 
وضعيت فوراني خود نرسيده اند. اكثر دانشگاه ها و كارفرمايان 
هنوز به رشته هاي مجازي به عنوان مكمل و نه جايگزين 
دوره هاي سنتي مي نگرند. خيلي  از موسسات برجسته، نظير 
آكسفورد و كمبريج، به طوركلي در استفاده از رشته هاي 
مجازي به عنوان يك سكوي جديد امتناع مي ورزند. نيك  
گدواني موسس »اسكيل آ پ« )مهارت مترقي(، دايركتوري 
دوره آنلاين، اين پروسه را با دگرگوني صنعت چاپ و رسانه 
تشبيه مي كند. در سابق چاپخانه هاي بزرگ براي چاپ و 
قرارداد با آگهي دهندگان، يكه تاز ميدان بودند. اما با ورود 
وبلاگ هاي كم هزينه، سايت هاي اينترنتي و برنامه هاي 
استفاده شده ديگر آن وضع ادامه ندارد. حتي محصولات 
چاپي موفق مجبور شده اند كه بخش هايي از مدل تجاري 
رقباي ديجيتال خود را استفاده كنند. گدواني، اميد اندكي 
براي »۲۰۰ استاد دانشگاه كه همگي  يك درس را تدريس 
مي كنند« مي بيند. دانشگاه هاي سنتي چند برگ برنده در 
اختيار دارند. علاوه بر تدريس، امتحان و مدرك، تحصيلات 
دانشگاهي يك سرمايه اجتماعي ايجاد مي كند. دانشجويان 
ياد مي گيرند كه چطور بحث كنند، خود را نشان دهند و 
ارتباط برقرار كنند. يك دوره مجازي چگونه مي تواند همه 
اينها را به دانشجويان خود منتقل كند؟پاسخ ممكن است 
تركيب اين دو باهم باش��د. انت اگروال، مدير »ا ديكس«، 
جايگزيني براي دوره هاي متداول چهارساله ليسانس  امريكا 
ارايه مي دهد. طبق پيشنهاد او دانشجويان مي توانند سال 
اول را به تحصيل مجازي بپردازند، دو سال بعد را در دانشگاه 

سپري كنند و سال آخر را با تركيبي  از كار پاره وقت و تحصيل  
مجازي بگذرانند. چنين برنامه يي ممكن است جذاب تر از 
يك ليسانس چهارساله مجازي باشد. همين طور ممكن 
است كساني  كه مي خواهند تحصيل را همزمان با داشتن 

شغل يا خانه داري انجام دهند جذب كند.

   خطاي ۴۰۴: ليسانس موردنظر يافت نمي شود
تدريس مجازي مشكلات خود را دارد. يك برنامه آزمايشي  
در دانش��گاه ايالتي س��ن خوزه كاليفرنيا كه شامل رشته 
رياضي  و آمار »يوداسيتي« بود، سال پيش حذف شد. در 
حالي  كه ۳۰درصد دانش��جويان س��نتي واحد اوليه جبر 
را پاس كردند، فقط ۱۸درصد دانشجويان مجازي موفق 
بودند و اين فاصله با پيچيده تر شدن واحدها افزايش داشت. 
آقاي ترون از »يوداس��يتي« اعتراف مي كند كه »كيفيت 
تدريس مجازي بايد هر چه سريع تر بهبود يابد.« از نظر او، 
آزمايش سن خوزه نشان داده بود كه دانشجويان رشته هاي 
مجازي نياز به پشتيباني اختصاصي داشتند. يك سنجش 
از دانشجويان مجازي در امريكا نشان مي دهد كه ۷۰درصد 
آنها قبلا ليسانس گرفته اند. موسساتي كه رشته هاي مجازي 
دارند براي اينكه بتوانند با دانشگاهاي معمولي  رقابت كنند، 
بايد ورودي هاي جديد را بهتر آموزش دهند. آقاي اگروال 
از »ا ديكس« مي خواهد رشته هاي بيشتري را در تعطيلات 
دانشگاه بگذارد تا دانشجويان بتوانند امتياز اضافه كسب 
كرده ي��ا واحدها را تجديد كنند. منتق��دان به تعداد زياد 
دانشجوياني اشاره مي كنند كه تحصيلات مجازي خود را 
ترك مي كنند: فقط ۱۰درصد دانشجويان جديد مجازي 
تحصيلات خود را با موفقيت به اتمام مي رس��انند اما اين 
شايد نكته بدي نباشد؛ هزينه كم ثبت نام باعث مي شود كه 
خيلي  ها بدون داشتن اراده كافي  براي درس خواندن ثبت نام 
كنند. اما موسساتي كه رشته هاي مجازي دارند بيشترين 
سود خود را از افرادي مي گيرند كه تحصيلات خود را به اتمام 
مي رسانند، بنابراين داشتن درصد مناسب فارغ التحصيل 
مهم است. بعضي  موسسات در حال آسان تر كردن دوره هاي 
اوليه رشته هاي خود هستند. تحقيقات »ا ديكس« نشان 
مي دهد كه بيش��تر ت��رك تحصيلي ه��ا در مراحل اوليه 
تحصيل صورت مي گيرد، همانطور كه دانشجويان سنتي 
ابتدا رشته هاي خود را گمانه زني مي كنند و بعد تصميم 
مي گيرند كدام واحدها را دنبال كنند. نگراني ديگر آن است 
كه دانشجويان مي توانند با استفاده از يك دانشجوي ديگر 
به جاي خود در امتحانات آنلاين تقلب كنند. »آيورسيتي«، 
دانشگاه آنلاين آلماني  كه سال گذشته تاسيس شد، با برگزار 
كردن امتحانات حضوري س��عي  بر رفع اين مشكل كرده 
است. »كرسرا« از يك س��رويس هويت شناسي  استفاده 
مي كند كه طرز خاص نوشتن دانشجويان را ثبت مي كند. 
اساتيد دانشگاه به دليل نگراني درباره كاهش كادر دانشگاه، 
رشته هاي مجازي را مورد انتقاد قرار داده اند. وقتي  مايكل 
سندل، يكي  از استادان سياست هاروارد، قبول كرد كه براي 
»ا ديكس« كلاس تهيه كند، وي مورد انتقاد عده  اي از اساتيد 
كاليفرنيا قرار گرفت كه اعتقاد داشتند كار وي حمايت از يك 
»خطر بزرگ براي دانشگاه ها« است. از نظر آنها ليسانس هاي 
مجازي ريسك جايگزين كردن »دانشكده ها با تدريس ارزان 

مجازي« را با خود به همراه دارند. ديگران نگران هستند كه 
بيشترين نفع را ستارگاني چون پروفسور سندل خواهند 
برد و اين باعث افزايش فاصله حقوقي و مقامي بين آنها و 
همكاران شان خواهد شد. شايد حق داشته باشند؛ اساتيد 
پرانرژي هميشه بيشترين توجه به خود جلب كرده اند تا 
اساتيد آرام. تنها تفاوت آن است كه اكنون عده بيشتري به 

آنان دسترسي  دارند.

   تشويق به وقتش 
موسس��اتي كه رش��ته هاي مجازي ارايه مي كنند تا به 
حال توانسته اند، با استفاده از نظرات دانشجويان سابق 
خود درخصوص يافتن شغل پس از تحصيلات مجازي، 
دانشجو جذب كنند. خيلي  از افراد نگرانند مبادا زحمات 
تحصيل مجازي شان ناديده گرفته شود و جايي  به حساب 
نيايد. اما اين نوع نظرات با تركيب ش��دن رش��ته هاي 
ديجيتال با برنامه هاي سنتي، رو به تغيير است. بيشتر از 
نصف ۴۵۰۰دانشجو  ام آي تي امريكا، در دوره خود يك 
واحد مجازي انتخاب مي كنند. دانشگاه جان اف  كندي 
كاليفرنيا هم كه به طور عمده دانشجويان بالغ را آموزش 
مي دهد، شروع به پذيرفتن مدرك هاي »ا ديكس« كرده 
است. اما بيشتر دانشگاه ها هنوز مدرك هاي مجازي را 
نمي پذيرند. راه حل اين موضوع شايد در اروپا يافت شود. 
طبق قوانيني كه هدف آن رفت و آمد آزاد دانش��جويان 
بين كشورهاي اتحاديه اروپاست، دانشجويان مي توانند 
واحد هاي گذرانده ش��ده خود را به دانشگاه ديگري در 

۵۳ كشور عضو عهدنامه ليسبون منتقل كنند.
سختي كار در وادار كردن دانشگاه ها به پذيرفتن واحدهاي 
مجازي است. سانتياگو اينيگز، از دانشگاه »آي ئي« اسپانيا، 
پيش بيني  مي كند كه »اروپا راحت ليسانس هاي نوع جديد 
را نخواهد پذيرفت.« ديگران بيش��تر خوشبين هستند. 
هانس كلير، مدير »آيورسيتي« مي گويد كه دانشجويان 
خيلي  راحت مي توانند كيفيت رشته هاي مجازي را بررسي  
كنند. به نظر وي وقتي  دانشجويان تعداد زيادتري رشته هاي 
مجازي را بگذرانند، براي دانشگاه ها سخت خواهد بود كه از 
پذيرفتن بهترين هاي شان امتناع ورزند. در اين ميان، نسل 
دومي  از رشته هاي مجازي هستند كه سعي  بر تقليد فرم 
رشته هاي دانشگاه هاي سنتي را دارند. موسسه تكنولوژي 
جورجيا و »يودس��يتي« با همكاري ش��ركت مخابراتي 
»آيتي  اندتي«، يك فوق ليسانس مجازي كامپيوتر با شهريه 
۷۰۰۰دلار را طراحي كرده اند كه با يك رشته سنتي كه 

شهريه آن ۲۵۰۰۰دلار است، برابري مي كند.
منامرشيد، از موسسه مشاوره تحصيلي  مكينزي، يك نقطه 
عطف مي بيند. از نظر او »اگر كارفرمايان اين دو مدرك را به 
يك چشم نگاه كنند، اين فوق ليسانس مجازي موفق خواهد 
شد و ديگران آن را الگوي خود قرار خواهند داد.« با وجودي 
كه بعضي  موسسات دوره هاي مجازي طراحي مي كنند 
)براي مثال گوگل كه ي��ك دوره آنلاين در زمينه تحليل 
داده ها ايجاد كرده است(، دانشگاه هاي سنتي بيشتر آنها را 
طراحي مي كنند. براي اينكه دانشگاه هاي سنتي تشويق به 
همكاري شوند، موسسات آموزشي آنلاين بايد يك امتياز 
مالي به آنها بدهند. شركت »ا ديكس« مي گويد كه از لحاظ 

مالي مستقل است اما اطلاعاتي  در اين خصوص نمي دهد. 
روزنامه »كرنيكل آموزش عالي« سال گذشته گزارش داد 
»ا ديكس« به دانشگاه هاي سنتي اجازه استفاده از امكانات 
خود را مي دهد و در عوض ۵۰۰۰۰دلار از درآمد اوليه و يك 
سهمي از درآمدهاي آتي آنها را مطالبه مي كند. يك مدل 
ديگر آن است كه »ا ديكس« ۲۵۰۰۰۰دلار براي راه اندازي 
رشته مجازي مي گيرد و پس از آن سهمي از درآمد هر ترمي 
كه آن رشته تدريس مي شود را طلب مي كند. »كرسرا« فقط 
درآمد خود را از دادن مدرك، كه براي آن از دانشجويان بين 
۳۰ تا ۱۰۰دلار مي گيرد، تامين مي كند؛ حدود ۴ميليون 
دلار از زمان افتتاح اين موسسه در ۲۰۱۲ تاكنون. بعضي  ها 
در سود بردن از اين تجارت با مشكل روبه رو شده اند. سال 
قبل »يودس��يتي« در يك تغيير ناگهاني اعلام كرد مدل 
رايگان كارايي ندارد و از اين پس ش��هريه خواهد گرفت. 
با اينكه رش��ته هاي مجازي خيلي  ارزان تر از رش��ته هاي 
دانشگاه هاي سنتي هستند، با سختي دانشجويان توانا را نگه 
خواهند داشت مگر اينكه امكانات دانشگاه هاي سنتي را براي 
آنها فراهم كنند. شايد با استفاده از اساتيد در سمينار هاي 
ديجيتال و ارتباط بيشتر بين دانشجويان و اساتيد از عهده 
اين كار برآيند، همين طور با استفاده از پاسخ هاي پرعمق تر 
به سوالات دانش��جويان. اين نوع تغييرات هزينه ها را بالا 
مي برد. يك رش��ته مجازي متنوع تر ممكن است به چند 

دسته تقسيم شود؛ از مدل رايگان تا مدل گران تر.

   اين را نمي توانيد آنلاين انجام دهيد
دانشگاه هايي  كه احتمال ضرر و زيان شان نسبت به رقباي 
مجازي پايين است، دانشگاه هايي هستند كه برجسته بوده و 
داراي سابقه درخشان هستند و نسبت دانشجو به استادشان 
پايين است. اين براي دانشگاه هاي »آيوي ليگ«، آكسفورد 
و... كه فرصت ارتباط گيري به دانشجويان خود مي دهند، 
خبر خوشي   است. دانشجوياني كه در دانشگاه هاي سطح 
پايين تر از »آيوي ليگ« تحصيل مي كنند، حساس��يت 
بيشتري به افزايش شهريه دارند چراكه احتمال برگشت 
سرمايه گذاري شان كمتر است. چنين دانشگاه هايي شايد 
با اس��تفاده بيش��تر از تدريس مجازي، براي كمتر كردن 
هزينه هاي خود، بهره ببرند. به گفته جيم لرمن، از دانشگاه 
كين نيوجرسي، بزرگ ترين ريسك براي »دانشگاه هاي 
متوسط اس��ت كه معلمان و مديران طبقه ميانه امريكا را 
تربيت مي كنند.  از نظر وي، چنين دانشگاه هايي را مي توان 
با رشته هاي مجازي جايگزين كرد. همين طور دانشگاه هاي 
ضعيف تر، هر چند كه ممكن اس��ت چنين دانشگاه هايي 
با ارتباط برقرار ك��ردن با كارفرماهاي محلي خود را بالاي 
آب نگه دارند. از زماني  كه نخستين موج رشته هاي بزرگ 
مجازي در ۲۰۱۲ افتتاح شد، انتقادات روي شكست ها و 
غيرقابل پيش بيني   بودن تجارت آنها متمركز بوده است. 
اما انتقاد كنندگان اش��تباه مي كنند اگر تصور كنند كه از 
گسترش رش��ته هاي مجازي در امان هس��تند. در حالي  
كه خيلي  راحت مي توان برنامه هاي درس��ي  و روش هاي 
تدريس رشته هاي مجازي را تغيير داد، چنين كاري براي 

دانشگاه هاي سنتي پرهزينه و سخت است.
منبع: اكونوميست 

آثار كرونا بر اقتصاد خرد

ضرر كسب و كارهاي اينترنتي
كسب و كارهاي اينترنتي پس از كرونا چه مي كنند؟ سوالي 
است كه براي پاسخ به آن با چند كسب و كار اينترنتي در 
حوزه هاي مختلف صحبت كرديم. تنها يكي از كس��ب و 
كارهاي اينترنتي حوزه گردشگري با ضرر ۵۰ ميليارد توماني 
رو به رو شده است اما تعداد ديگري به دليل سبك كاري شان 
به سود رسيده اند. يكي از كسب و كارهايي كه با ويروس كرونا 
نه در ايران بلكه در سراسر دنيا با مشكل عمده مواجه شدند 
كسب و كارهاي حوزه گردشگري هستند. اكوسيستمي 
كه بعد از تلاش فراوان جاي خود را در فرهنگ خانواده هاي 
ايراني باز كرد اما با آمدن اين ويروس تمام تلاش هاي آنها به 
شكل جدي به مخاطره افتاد و كسب و كارهايي كه معمولا 
در اين موقع از سال هميشه با رشد درآمدي خوبي رو به رو 
بودند ضرر زيادي را متحمل شدند. »مسعود طباطبايي«، 
مديرعامل گروه علي بابا در گفت وگو  با   ايرنا گفت: تاكنون 
بيش از ۵۰ ميليارد تومان بليت استرداد شده و اين رقم تا 
پايان سال قطعا افزايش پيدا مي كند. روزانه بيش از ۱۸هزار 
تماس با تيم پش��تيباني علي بابا برقرار مي ش��ود و تمام 

پروازهاي خارجي و بخش عم��ده اي از پروازهاي داخلي، 
قطارها و بليت هاي اتوبوس در حال استرداد شدن است. وي 
افزود: در حال حاضر علاوه بر اينكه تمام فروش مان برگشت 
خورده، بازار شب عيد را نيز كاملا از دست داده ايم. مي دانيم 
كه شرايط فعلي زمان مناسبي براي سفر نيست و به مشتريان 
خود هم مي گوييم كه بهتر است سفر نكنند. طباطبايي در 
ادامه گفت: ضربه اي كه تحت تاثير شيوع ويروس كرونا در 
كشور به بازيگران صنعت گردشگري آنلاين خورده به شدت 
سنگين است. تبعات افتي كه در كسب و كارهاي اين حوزه 
به وجود آمده، به اين زودي برطرف نخواهد شد و مدت ها 

گريبانگير فعالان صنعت گردشگري آنلاين خواهد بود.

   پرداخت خرد تاكسي افزايش يافت
در مقابل كس��ب و كارهاي حوزه گردشگري، رزرو بليت و 
هتل كه با مشكلات زيادي رو به رو شدند، برخي از كسب و 
كارهايي كه در گذشته خيلي مورد توجه قرار نمي گرفتند 
به چشم آمدند و با رشد رو به ر و شدند. در گذشته هر چقدر 

مجموعه هاي پرداخت خرد تاكسي از مردم مي خواستند 
كرايه تاكسي هاي خود را از طريق اينترنت يا با استفاده از 
كيو آر كدها پرداخت كنند، خيلي كارشان پيش نمي رفت. 
اما با ش��يوع كرونا به صورت خودجوش اين فرهنگ بيش 
از گذش��ته در بين مردم جا افتاد. »ابراهيم س��وادي نژاد« 
مديرعامل پراخت خرد تاكسي »فون پي« ضمن اعلام اينكه 
پرداخت هاي خرد آنلاين تاكسي ها در ۱۰ روز شيوع كرونا 
در كشور افزايش يافته است، گفت: مردم به دليل رعايت 
بهداشت وعدم تماس با پول نقد كه سرشار از آلودگي است به 
استفاده از اپليكيشن هاي حوزه پرداخت خرد تاكسي رغبت 
بيشتري نشان دادند. از آن جايي كه پول نقد مي تواند منشأ 
بسياري از آلودگي ها باشد، با شيوع اين ويروس پرداخت هاي 
خرد تاكسي به شيوه اينترنتي حدود ۲۰ درصد افزايش پيدا 
كرده است. وي افزود: با توجه به اينكه آلودگي پول نقد فقط 
به اين ويروس محدود نمي ش��ود اميدواريم پس از اينكه 
اپيدمي كرونا در كشور از بين رفت اين فرهنگ در كشور جا 
بيفتد. او اشاره كرد: علاوه بر شهروندان در اين مدت ميزان 

تقاضاي تاكسي دارها براي استفاده از اپليكيشن پرداخت 
افزايش پيدا كرده است چرا كه اين افراد روزانه با مسافران 
زيادي تعامل دارند كه ريس��ك در مع��رض خطر بودن را 

بالاتر مي برد.

   سود و ضرر شانه به شانه
رضا الفت نسب رييس اتحاديه كشوري كسب و كارهاي 
اينترنتي نيز با اشاره به اينكه آمار دقيقي در خصوص ميزان 
ضرر و سود وجود ندارد، عنوان كرد: بر اساس اعلام كسب و 
كارهاي حوزه سفر، گردشگري، دليوري غذا و تاكسي هاي 
اينترنتي ميزان فروش و ارايه خدمات شان از شيوه كرونا تاثير 
گرفته و كاهش پيدا كرده است. گويا در اين بحران سود و 
ضرر گاهي شانه به شانه يكديگر حركت مي كنند. او افزود: 
با توجه به اينكه مردم در اين چند روز كمتر در سطح شهر 
تردد داشته اند، كسب وكارهايي كه اقلام سوپرماركتي عرضه 
مي كنند مقداري با افزايش فروش مواجه شدند. البته با توجه 
به اينكه در روزهاي پاياني سال قرار داريم به نظر مي رسد 
نتوانيم آمار دقيقي از علت افزايش فروش داش��ته باشيم. 
وي اضافه كرد: توصيه ما اين اس��ت كه مردم در اين مدت 
از خدمات اينترنتي استفاده كنند و اگر صاحبان كسب و 
كارهاي اينترنتي در اين زمان سرويس خوبي را به مردم ارايه 
دهند بعد از عبور از بحران كرونا اين شرايط پايدار مي مانند و 

مردم ارتباط بيشتري با كسب و كارها آنلاين پيدا مي كنند.

   تغيير الگوي حمل و نقل اينترنتي
»ژوبين علاقبند« مديرعامل اس��نپ فود معتقد اس��ت 
ويروس كرونا در س��بك زندگي مردم و به تبع آن كسب و 
كارهاي اينترنتي تغييراتي ايجاد كرده است. وي افزود: اين 
روزها ش��هروندان با تغيير در سبك زندگي جمعي سعي 
در پيش��گيري از ابتلا به ويروس كرونا و انتش��ار آن دارند. 
بخشي از اين تغيير بدون شك شامل الگوي جابه جايي در 
سطح شهر و در مواردي خدمت رساني رانندگان است.  به 
منظور همراهي با اين تغييرات، اسنپ سياست هاي خود را 
به فرهنگ سازي، آموزش  همچنين اقدامات علمي براي 
رعايت اصول بهداش��تي معطوف كرده است. لازم به ذكر 
اس��ت در اين روزها تغييري در قيمت ها به واسطه شرايط 
خاص فعلي ايجاد نش��ده و مثل هميشه قيمت سفرها در 
ساعاتي بنا به ميزان عرضه و تقاضا، زمان سفر و ميزان ترافيك 
ممكن است دستخوش تغيير شود. علاقبند آمار دقيقي از 
افزايش يا كاهش درخواست حمل و نقل اينترنتي از سوي 
مردم ارايه نمي دهد اما با توجه به خالي بودن شهر، دوركاري 
كارمندان، تعطيلي مدارس و دانشگاه ها قطع به يقين ميزان 
درخواست تاكسي هاي اينترنتي نسبت به گذشته با كاهش 

مواجه شده است.
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طرح بسيج ملي وزارت 
بهداشت؛ موافقان و مخالفان

سعيد نمكي، وزير بهداشت به بسيج ملي ۳۰۰هزار 
اكيپ تخصصي براي غربالگري و بيماريابي خانه 
به خانه ايراني ها و شناس��ايي موارد مشكوك به 
بيماري كرونا اشاره كرده است. به گفته نمكي، 
اين طرح براي اولين بار در جهان اجرا مي شود و از 
طريق آن قرار است نظام سلامت كشور با ويروس 
كرونا مبارزه كند. نيروهاي انساني مورد نياز براي 
اجراي اين طرح هم قرار اس��ت از بسيج مردمي 
تامين شود. پيش تر هم در طرح بسيج ملي كنترل 
فشار خون كه با تحسين سازمان بهداشت جهاني 
نيز همراه بود، نيروهاي بسيج مردمي براي اجراي 
اين طرح به ميدان آمدند. در حالي كه روز يكشنبه 
وزير بهداشت به صراحت از طرح رديابي كرونا به 
شكل غربالگري خانه به خانه صحبت كرده بود، اما 
ديروز معاون وزير بهداشت، موضع جديدي اتخاذ 
كرد و گفت اصلا قرار نيست در همه موارد به در 
خانه مردم مراجعه شود. دكتر جان بابايي، معاون 
درمان وزارت بهداش��ت در كانال خبري وزارت 
بهداشت توضيح داده اس��ت: »قرار نيست براي 
بيماريابي به درب خانه مردم برويم. از طريق آپ و 
سيستم هاي الكترونيكي، افراد مشكوك به كرونا 
را شناس��ايي مي كنيم.« او تصريح مي كند: »در 
اين طرح ما سراغ كساني مي رويم كه دسترسي 
به خدمات درماني ندارند و يا اينكه مشكوك به 
كرونا ويروس هستند. درواقع، تيم هايي كه آماده 
مي ش��وند، بيش��تر براي آموزش و كنترل نقاط 
آلوده است.« اين اظهارنظر جان بابايي كاملا در 
تضاد با گفته هاي ديروز وزير بهداشت است و به 
نظر مي رسد كه هنوز در خود اين وزارتخانه نيز 
تصميم واحدي براي چگونگي اجراي طرح ملي 

بيمار يابي كرونا اتخاذ نشده است.

  پاي استدلال موافقان و مخالفان 
طرح بيماريابي كرونا

موافقان اجراي اين طرح ب��ه نتايج مثبت طرح 
غربالگري كرونا در مناطق محروم و كم برخوردار، 
توجه بيش��تري دارند. آنها مي گويند كه خيلي 
از مردم اين مناطق دورافتاده، امكان مراجعه به 
مراكز درمان��ي را ندارند و حتي در صورت وجود 
علايمي ش��بيه بيماري كرونا نيز ب��ه ندرت به 
بيمارستان مراجعه مي كنند. موافقان معتقدند 
اجراي اين طرح مي تواند شكلي از توزيع عدالت 
در نظام سلامت باشد. همچنين موافقان اجراي 
اين طرح تاكيد دارند كه اين طرح مي تواند سطح 
اضطراب و نگراني م��ردم را كاهش دهد، زيرا در 
صورت اج��راي طرح خانه به خان��ه، بيماريابي 
كرونا با سرعت بالاتري انجام خواهد شد. از سوي 
ديگر، موافقان به طرح ملي ريشه كني فلج اطفال 
هم اشاره مي كنند و مي گويند اجراي اين طرح 
غرورآفرين ملي با كمك غربالگري خانه به خانه 
و با همراهي بس��يج مردمي به سرانجام رسيده 
است كه براي مقابله با ويروس كرونا نيز مي توان 
از همين ش��يوه اجرا، كمك گرفت. اما در سوي 
ديگر ميدان، مخالفان اجراي طرح خانه به خانه 
معتقدند كه چون وزارت بهداشت از امكانات مالي 
و نيروي انساني كافي برخوردار نيست، اين طرح 
در همان گام اول شكست مي خورد. مخالفان اين 
طرح به كمبود وس��ايل ساده اي مثل ماسك در 
بيمارستان ها اشاره مي كنند و مي گويند وقتي 
نظام سلامت نمي تواند سطح ايمني قابل قبولي 
را حتي براي كاركنان مراكز درماني ايجاد كند، 
اين سيستم چطور مي خواهد امكانات گسترده 
اجراي اين طرح را فراهم كند. حيدرعلي عابدي، 
عضو كميسيون بهداشت و درمان مجلس نيز از 
منتقدان جدي اين طرح است كه تاكيد دارد: »در 
بسياري از كشورها چنين اكيپ هايي وجود دارد، 
اما آنها در مراكز جامع سلامت مستقراند. بدين 
ترتيب زماني كه يك خانواده نياز به تيم پزشكي 
داش��ت با مركز تماس مي گيرد و بعد اين اكيپ 
براي بررسي وضعيت بيمار با رعايت كامل نكات 
بهداش��تي به خانه وي مي رود.« او به ايرنا يادآور 
مي ش��ود: »در حال حاضر هر كس احساس تب 
دارد به اورژانس بيمارس��تان ها مراجعه مي كند 
كه همين رفت وآمدها و قرار گرفتن در شلوغي 
اورژانس ها مي تواند باعث انتقال بيماري شود.« 
همچنين بايد در نظر داش��ت كه فقط آموزش 
نيروهاي انساني مورد نياز اين طرح حدود ۲۰۰ 
تا ۳۰۰ ميليارد تومان برآورد شده كه منبع تامين 
اين بودجه كلان، همچنان مبهم اس��ت؛ آن هم 
در شرايطي كه وزارت بهداشت در وضعيت مالي 

چندان مناسبي به سر نمي برد.
منتقدان بر اين باورند كه موضوع كرونا با بيماري 
فلج اطفال كاملا متفاوت است و نبايد براي كنترل 
دو بيماري با ويژگي هاي كاملا متفاوت، نسخه اي 
يكسان بپيچيم. در هر حال به نظر مي رسد كه در 
وهله اول وزارت بهداشت بايد به جزئيات بيشتري 
از اجراي اين طرح كلان اش��اره كند تا رسانه ها 
بتوانند در اقناع مردم براي همراهي با اين طرح به 
ميدان بيايند، اما سيستم قطره چكاني اطلاعات 
اين طرح كه وزارت بهداشت در پي گرفته است، 
خ��ودش به عنوان يكي از عوام��ل منفي اجراي 
اين طرح ش��ناخته مي ش��ود. همچنين به نظر 
مي آيد كه با توجه به سابقه اجراي نادرست برخي 
طرح هاي كلان در بدنه اجرايي نظام س��لامت، 
خاطره خوبي از اين طرح ها در ذهن مردم نمانده 
است و شايد عمده دلايل مخالفت ها نيز ريشه در 
همين موضوع داشته باشد. مثلا وزارت بهداشت 
در اجراي طرح هاي مفي��دي مثل طرح تحول 
سلامت و اجراي نظام ارجاع، نتوانسته در مرحله 
اجرا چندان موفق عمل كند و اين طرح هاي كلان 
با نواقص جدي اجرا شد. حال بيم آن مي رود كه 
طرح غربالگري خانه به خانه كرونا نيز در صورت 
اجراي نادرست به سرنوشت اين طرح هاي كلان 

و به شدت هزينه زا مبتلا شود.



گزارش  9 پرونده

»تعادل« دلايل متوقف نشدن پروازها از مبدا چين طي هفته اخير را بررسي مي كند 

ماجراي سفر 12 ساعته كرونا به ايران
گروه راه و شهرسازي|زهره علامي|

سي ام بهمن ماه سال جاري، وزيربهداشت در 
گفت وگوي�ي ورود ويروس كرونا به كش�ور را 
رسما تاييد كرد، پيش از آن اخبار غيررسمي 
حاكي از آغاز م�وج اول بيماري كرونا در ايران 
بود، اما مراجع رس�مي اين موضوع را تكذيب 

مي كردند.
پ�س از آن و هم�گام ب�ا ش�يوع و گس�ترش 
ويروس كرونا در كش�ور، انتقادها به س�ازمان 
هواپيمايي كشوري و ش�ركت فرودگاه ها بالا 
گرفت، فعالان حوزه هوايي به عنوان تندترين 
منتقدان به متوليان صنعت هوايي كش�ور در 
زمينه سهل انگاري براي پيشگيري از ويروس 
كرونا، معتقدند كه عملكرد سازمان و شركت 
فرودگاه ها براي لغو پروازها به چين و بالعكس 
ديرهنگام ب�وده و اقدامات انجام ش�ده براي 
كنترل ورود اتب�اع چيني و مس�افران از اين 
كش�ور به ايران هم س�ختگيرانه و قابل قبول 

نبوده است.
نخستين و اصلي ترين انتقاد وارده به سازمان 
هواپيمايي كش�وري، عملكرد اين سازمان در 
صدور ابلاغيه ها و دستورالعمل هايي است كه 
مي توانس�ت محدوديت هايي در عبور و مرور 
اتباع چين�ي از فرودگاه ها ايجاد كند، با توجه 
به آنكه از اوايل س�ال جاري ميلادي سازمان 
بهداشت جهاني هشدارهايي درباره همه گيري 
ويروس كرونا در چين داده بود، اما متاس�فانه 
س�ازمان هواپيمايي كشوري، اقدامات لازم را 

براي كاهش ريسك در اين زمينه انجام نداد.
تعداد مبتلاي�ان و قربانيان وي�روس كرونا در 
چين در حال افزايش بود، شهر ووهان قرنطينه 
ش�ده بود و بس�ياري از ايرلاين هاي خارجي 
پروازهاي خود را به اين كشور لغو كرده بودند، 
اما همچنان ش�اهد تداوم پ�رواز ايرلاين هاي 
ايران�ي ب�ه ش�هرهاي مختلف چي�ن بوديم و 
نكت�ه جالب ماج�را اين بود ك�ه در هركدام از 
اين پروازه�ا تعداد زيادي از اتب�اع چين وارد 
ايران مي شدند و دس�تگاه هاي تب سنج تنها 
دستاويز فرودگاه هاي كش�ور براي تشخيص 
بيماري كرونا ب�ا دوره كمون 14 تا 21 روزه بود، 
اين درحالي است كه ساير كشورها، براي ورود 
اتباع چيني س�ختگيري هاي زي�ادي اعمال 
كرده بودند و آنها را به م�دت 14 روز قرنطينه 

مي كردند يا اجازه ورود آنها را نمي دادند.
 در روزهايي كه ويروس كرونا وارد كشور شده 
بود و حتي آمار رسمي درباره تعداد مبتلايان 
و فوتي هاي اين بيماري منتشرشده بود اتباع 
چيني ب�ه راحتي ب�ه ايران س�فر مي كردند و 
تناقض گويي ها درباره ممنوعيت ورود چيني ها 
به ايران وضعيت را س�خت تر مي كرد، رييس 
پليس مهاجرت در اظهاراتي اعلام كرد كه همه 
اتباع خارجي صرفنظر از مليتشان در هنگام 
ورود به كش�ور معاينه ش�ده و اگر مش�كوك 
به بيماري باش�ند ب�ه مبدا مس�ترد خواهند 
شد، از س�وي ديگر، مديركل دفتر ارتباطات، 
اطلاع رساني و امور بين الملل شهر فرودگاهي 
امام خميني)ره( از ممنوعيت ورود اتباع چيني 
ب�ه ايران خب�ر داد.درواق�ع در هفته هايي كه 
احتمال گسترش و شيوع بيشتر ويروس كرونا 
از طريق مسافران چيني به كشور وجود داشت، 
پيشگيري هاي لازم از سوي سازمان هواپيمايي 
كشوري و شركت فرودگاه ها براي اعمال قوانين 
مناس�ب در اين زمينه انجام نشد، البته برخي 
كارشناس�ان معتقدند كه عملكرد دير هنگام 
س�ازمان هواپيمايي و ش�ركت فرودگاه ها در 
زمينه پيش�گيري براي ورود كرونا به ايران به 
نبود دستورالعمل هاي لازم از سوي مجموعه 
دولت بازمي گردد چ�ون تصميم گيري در اين 
باره )لغو پروازها، چگونگي تشخيص بيماران 
مبتلا ب�ه كرونا و ...( و ص�دور ابلاغيه به عهده 
دولت و نهادهاي بهداشتي و مجري آن سازمان 

هواپيمايي كشوري است.

  اقدامات سازمان هواپيمايي
تابع تصميمات دولت

درش��رايطي كه نوك پيكان تس��اهل در پيشگيري 
از ورود بيماري كرونا به س��مت سازمان هواپيمايي 
كش��وري اس��ت اما عليرضا منظري، معاون اسبق 
س��ازمان هواپيماي��ي كش��وري درب��اره عملكرد 
صنعت هوايي كش��ور در رابطه با كرونا به »تعادل« 
مي گويد: كارنامه اين صنعت در اين زمينه بس��تگي 
به تصميم��ات و ديدگاه هاي دولت در برخورد با اين 
قضيه اعمال مي كند و سازمان هواپيمايي كشوري، 
ايرلاين ها و فرودگاه ها تابع دس��توراتي هستند كه 
به آنها ابلاغ مي ش��ود.منظري مي افزايد: ايرلاين ها، 
سازمان هواپيمايي كشوري و فرودگاه ها در چارچوب 
ابلاغيه هاي دولتي عمل مي كنند و به نظر نمي رسد 
كه تاكنون تخطي از دس��تورالعمل ها داشته باشند.

او ادامه مي دهد: اقداماتي ك��ه در فرودگاه ها درباره 
ضدعفوني كردن هواپيماها، ترمينال هاي فرودگاهي 
و ... هم انجام شده درراستاي قوانيني بود كه در ساير 
مراكز عمومي انجام ش��د.به گفته اين كارش��ناس 
هوايي، سازمان هواپيمايي كشوري تابع سياست هاي 
اعمال شده از سوي دولت اس��ت و نمي تواند خارج 
از اين سياس��ت ها فعاليت كند يا در اجراي آنها كم 
كاري يا ديركرد داشته باشد.منظري اضافه مي كند: 
پيشگيري از ورود ويروس كرونا به كشورو جلوگيري 
از گس��ترش اين ويروس در دايره وظايف س��ازمان 
هواپيمايي نيست و مس��اله اي بهداشتي و پزشكي 

اس��ت كه بايد از مراجع بالاتر به سازمان اعلام شود، 
درواقع تصميم اصلي بايد توس��ط دولت انجام گيرد 
و اجراي آن به عهده س��ازمان هواپيمايي كش��وري 
و شركت فرودگاه ها اس��ت.او بيان مي كند: سازمان 
هواپيماي��ي كش��وري صلاحيت تش��خيص ميزان 
ريسك در زمينه ورود كرونا به كشور از طريق مبادي 
ورودي و فرودگاه ه��ا ن��دارد و بايد دول��ت و وزارت 

بهداشت در اين زمينه پيشقدم مي شدند.

   لغو پروازها به چين
تابع تصميم وزارت بهداشت

معاون اسبق سازمان هواپيمايي كشوري با اشاره به 
تجربه ساير كش��ورها در زمينه لغو يا تعويق پروازها 
به چين يا بالعكس مي گويد: نگاهي به عملكرد ساير 
كشورها در تصميم براي لغو يا تداوم پروزاها به چين 
نش��ان مي دهد كه ش��ركت هاي هواپيمايي در اين 
زمينه نقش��ي نداشتند، بلكه براس��اس تصميمات 
وزارت بهداشت يا ارگان تصميم گيرنده آن كشورها 

در حوزه بهداشتي بوده است.
منظ��ري ادام��ه مي ده��د: انتق��اد اصل��ي بايد به 
سياس��ت هاي كلي بهداش��تي در زمينه پيشگيري 
از ورود وي��روس كرونا به كش��ور باش��د و س��ازمان 
هواپيماي��ي كش��وري و صنعت هوايي كش��ور تنها 
مجريان اين سياست ها هس��تند.او اضافه مي كند: 
البته نمي توان با قطعيت گفت كه سازمان هواپيمايي 
كشوري دس��تورالعمل هاي ابلاغ ش��ده را بي كم و 
كاس��ت انجام داده اس��ت اما نبايد فراموش كرد تا 
ابلاغيه اي نباش��د اين س��ازمان نمي تواند در زمينه 
پيشگيري از ورود و انتشار ويروس كرونا اقدامي كند.

  چرايي تداوم پروازها به چين 
برخي انتقادها به شركت هواپيمايي ماهان وارد بود 
كه چرا با وجود ابلاغيه معاون اول رييس جمهوري، 
پروازهاي باري اين ايرلاين به چين ادامه داشت اما 
واقعيت اين اس��ت كه تا مجوزي از س��وي سازمان 
هواپيمايي كشوري به عنوان متصدي دولتي صنعت 
هوايي صادر نش��ود، هيچ پروازي انجام نمي ش��ود و 
پروازهاي انجام شده در چارچوب دستورالعمل هاي 
ابلاغ شده است.به گفته اين كارشناس حوزه هوايي، 
به نظر نمي رسد كه تخلفي در زمينه پرواز به چين يا 
بالعكس از سوي ايرلاين هاي ايراني انجام شده باشد 
و پس از صدور ابلاغيه، ايرلاين ه��ا پروازي به چين 
نداشتند چون مجوزي از سوي سازمان هواپيمايي 
كشوري به عنوان متصدي دولتي در اين بخش صادر 
نشده است.منظري اظهار مي كند: پروازهايي كه پس 
از ابلاغيه معاون اول رييس جمهوري انجام شد اغلب 
باري يا پروازهايي با ش��رايط خاص بوده كه تمامي 
دستورالعمل هاي بهداشتي هم در آنها رعايت شده 
است.او بيان مي كند: درواقع دولت ممكن است با در 
نظر گرفتن تمامي جوانب و براساس مصلحت مجوز 

پرواز به چين يا بالعكس را صادر كند.

   هواپيماي مسافري و جابه جايي بار به چين
به گفته منظري يكي از انتقادهايي كه فعالان حوزه 
هوايي در زمينه انجام پروازهاي كارگو توسط ماهان 
وارد مي كردند اين بود كه چرا دولت به اين ش��ركت 
مجوز پرواز داده اما به ساير ش��ركت ها اين مجوز را 

نداده است.
اين كارش��ناس ح��وزه هوايي ادام��ه مي دهد: اين 
انتق��اد ربطي ب��ه ايرلاين ماه��ان ندارد و بس��ته به 
تصميم گيري ه��اي دولتي دارد.او اظه��ار مي كند: 
بررس��ي دقيق تر در زمينه انج��ام پروازهاي كارگو 
توس��ط ماهان نش��ان مي دهد كه تنها اين شركت، 
هواپيماي مناس��ب براي انجام اين پروازها را داشته 
است.منظري بيان مي كند: تنها ماهان، هواپيمايي 
دارد كه بدون س��وختگيري در نيم��ه راه بتواند 12 
ساعت پرواز كند، بنابراين اين شركت انتخاب شده 
است.معاون اسبق س��ازمان هواپيمايي كشوري با 
اشاره به ناآگاهي برخي منتقدان از وضعيت ناوگان 
هوايي كشور مي گويد: تنها ايرلاين ماهان هواپيماي 
ايرباس 340 دارد كه مي توانست بدون سوختگيري و 
با 12 ساعت پرواز كمك هاي بشردوستانه ايران را به 
چين منتقل كند.او درباره ابهام هايي كه درباره نبود 
ناوگان باري در ماهان، اظهار مي كند: اين ش��ركت 

هواپيماي كارگ��و دارد اما ب��راي انتقال كمك هاي 
بشردوستانه نيازي به استفاده از هواپيماي مخصوص 
كارگو نبوده اس��ت و هواپيماي مس��افري اين بار را 
منتقل كرده اس��ت.منظري مي افزايد: قسمت باري 
هواپيماي ايرباس 340 بزرگ است و بخشي از بار در 
اين قس��مت هواپيما و بخشي ديگر در خود هواپيما 

بوده است.

  موفقيت ايرلاين 
در گرو نظام مديريتي مناسب

اين كارشناس حوزه هوايي با اشاره به انجام چند پرواز 
به چين پس از ابلاغيه اسحاق جهانگيري مي گويد: 
ش��ركت هواپيمايي ماهان براي انج��ام پرواز نياز به 
دريافت مجوز از سوي س��ازمان هواپيمايي كشور و 
دولت دارد و بدون اخذ مجوز امكان پرواز نداش��ته و 
ندارد.منظري مي گويد: ه��ر هواپيمايي كه از زمين 
بلند شده اس��ت و هر پروازي كه انجام شده با مجوز 
دولت بوده و دولت هم براساس چارچوب هاي خود 
اقدام به صدور مجوز پرواز مي كند.او اظهار مي كند: 
به عنوان نمونه دولت امارات س��ه تا چهار روز مجوز 
پرواز به ايرلاين هاي ايراني براي بازگشت ايرانيان در 
اين كش��ور را صادر نكرد اما پس از چهار روز تصميم 
گرفت كه به ش��ركت هاي هواپيماي��ي ايراني اجازه 
انتقال ايراني ها از ام��ارات به ايران را بدهد.اين فعال 
ح��وزه هوايي، بيان مي كند: پ��س از صدور مجوز از 
س��وي دولت امارات براي بازگردان��دن ايراني هاي 
مانده در اين كش��ور، نظام مديريتي ايرلاين ها است 
كه موجب مي ش��ود يك ش��ركت هواپيمايي از اين 
فرصت استفاده كرده و اقدام به جابه جايي مسافران 
كند و ش��ركتي ديگر به دليل نبود مديريت مناسب 
اين فرصت را از دست بدهد.منظري مي گويد: پس از 
صدور مجوز توسط دولت امارات، شركت هواپيمايي 
ماهان اقدام به فرستادن دو هواپيما براي بازگرداندن 
ايراني هاي مانده در امارات كرد و حدود 500 مسافر 
را جابه جا كرد در حالي كه ايران اير فقط يك هواپيما 
فرس��تاد و نزديك 150 مس��افر را از امارات به ايران 
منتقل كرد.او ادامه مي دهد: عملكرد سريع ايرلاين ها 
در بهره گيري از فرصت ها به نظام مديريتي شركت 

هواپيمايي وابسته است.

 عملكرد ايران در توقف پروازها به چين 
درحالي كه بسياري از فعالان حوزه هوايي معتقدند 
كه لغو پروازهاي ايراني به چين پس از اعلام ش��يوع 
ويروس كرونا در اين كشور، دير انجام شده است اما 
منظري معتقد است كه عملكرد سازمان هواپيمايي 

كشوري و دولت به اين موضوع، سريع بوده است.
اين كارش��ناس حوزه هوايي ادامه مي دهد: برخي از 
كش��ورها پس از ايران اقدام به لغ��و پروازها به چين 
كردند و حتي تعدادي از كشورها همچنان به چين 

پرواز دارند.
او اظهار مي كند: تصميم گيري در زمينه لغو يا تداوم 
پروازها به كشور چين )با شرايطي كه اين كشور در 
زمينه ويروس كرونا دارد( بستگي به سياست هاي آن 
كشور دارد به عنوان نمونه كشور كره جنوبي با وجود 
بالاب��ودن آمار مبتلايان به وي��روس كرونا همچنان 

پروازهاي خود به چين را ادامه داده است.

   ويروس كرونا جدي گرفته نشد
اگرچه معاون اس��بق س��ازمان هواپيمايي كشوري 
معتقد اس��ت كه عملك��رد اين س��ازمان در زمينه 
پيشگيري و مقابله با ورود ويروس كرونا به كشور قابل 
قبول اس��ت و اقدامات انجام شده در اين زمينه تابع 
سياست هاي كلي دولت در اين زمينه است، حميد 
نجف، كارش��ناس حوزه هوايي انتقادهايي را هم به 
سازمان هواپيمايي كش��وري و هم به مديريت هاي 
م��وازي در كش��ور در برخ��ورد با وي��روس كرونا و 
همچنين ساير مشكلات وارد مي داند و به »تعادل« 
مي گويد: از همان روزهاي نخس��ت و پس از انتشار 
اخبار ش��يوع ويروس كرونا در چي��ن، فعالان حوزه 
هوايي نگران ورود اين ويروس از طريق هوايي بودند 
و انتقادهايي را هم درباره عملكرد دير هنگام در اين 
زمينه داشتند.نجف اظهار مي كند: يكي از دلايلي كه 
موجب تصمي��م ديرهنگام براي لغو پروازها به چين 
و بالعكس ش��د اين بود كه بس��ياري از ايرلاين هاي 

خارجي پروازهاي خود را به چي��ن لغو كرده بودند 
و همين موضوع مش��كلاتي را براي اين كشور ايجاد 
كرده بود و ايراني ها به دنب��ال كمك به چيني ها در 
وضعيت بحراني بودند.او ادامه مي دهد: متاس��فانه 
مجموعه دولت هم بحث ورود ويروس كرونا به كشور 
را جدي نگرفت و تصور نمي ش��د ك��ه اين ويروس 

مشكلاتي اينچنيني را در ابعاد وسيع ايجاد كند.

 ضرورت پيشگيري دركشورهايي
با مديريت موازي

اين كارش��ناس حوزه هواي��ي با انتق��اد از عملكرد 
ديرهن��گام دولت در مقابله با وي��روس كرونا، اضافه 
مي كند: در كشورهاي مانند ايران كه در زمان بحران 
دچار موازي كاري و س��ومديريت هس��تيم بايد در 
زمينه پيشگيري فعال تر باشيم چون با ايجاد بحران، 
به دليل نبود مديريت مناسب با مشكلات عديده اي 
مواجه مي شويم.نجف اظهار مي كند: درواقع زماني 
كه اين ويروس از طريق اتباع چيني و مسافران ايراني 
وارد كشور مي ش��د اين اميد بود كه بتوان از شيوع و 
گسترش آن جلوگيري كرد اما پس از ورود به دليل 
مش��كلات بس��يار در بحث مديريت، كنترل اوضاع 
سخت مي ش��ود.او ادامه مي دهد: البته در ايران جدا 
از انتقادهايي كه به س��هل انگاري ها در زمينه ورود 
ويروس كرونا به كش��ور وارد اس��ت، متاسفانه مردم 
هم هشدارهاي وزارت بهداشت را درباره راهكارهاي 
پيش��گيري از ويروس كرونا ج��دي نمي گيرند و ما 

ش��اهد همكاري دس��ت جمعي دولت و مردم براي 
مقابله با اين ويروس نيستيم.به گفته اين كارشناس 
حوزه هوايي، در ژاپن و چين شاهد همكاري متقابل 
دولت و مردم ب��راي مقابله با ويروس كرونا بوديم اما 
درايران با وجود هش��دارهاي وزارت بهداشت براي 
ماندن مردم درخانه، شاهد افزايش سفرها به مناطق 

شمالي كشور بوديم.

  ادامه پروازها و سود ايرلاين ها 
نجف ادامه مي دهد: با توجه به سومديريت در زمان 
بحران، پيشينه اي كه از عدم وجود همكاري متقابل 
مردم و دولت وجود داشت و ... بسياري از كارشناسان 
حوزه هوايي نگراني هاي بسياري درباره ورود ويروس 
كرونا به ايران و شيوع آن داشتند و اين موضوع را به 
مسوولان دولتي و به ويژه حوزه هوايي منتقل كردند.

او اظهار مي كند: با وجود لغو بس��ياري از پروازها به 
چين از سوي كش��ورهاي ديگر، ايرلاين هاي ايراني 
ب��ه دليل منافع اقتصادي همچن��ان پروازهاي خود 
را به چين ادامه مي دادند البته س��ازمان هواپيمايي 
كشوري هم كه صادركننده مجوزهاي پرواز است در 
اين زمينه هشداري به مجموعه دولت نداد تا پيش از 

بحراني شدن اين موضوع شاهد لغو پروازها باشيم.

به گفته اين كارش��ناس حوزه هوايي، از سوي ديگر 
متاسفانه ايرلاين ها هم دستورالعمل هاي صادره از 
سوي سازمان هواپيمايي كش��وري را تمام و كمال 
اجرا نمي كنند.نجف مي گويد: در حال حاضر هم كه 
انتقادهايي به مسوولان صنعت هوايي كشور درباره 
سهل انگاري براي ورود كرونا به كشور وارد مي شود، 
آنها مسووليتي در اين زمينه نمي پذيرند و معتقدند 
كه سازمان هواپيمايي كشوري و شركت فرودگاه ها، 
تمام اقدامات لازم را براي مقابله با اين ويروس انجام 
داده است و آنها سهمي در وضعيت كنوني كشور در 

زمينه كرونا و آمار بالاي مبتلايان ندارند.

 سرويس ورود كرونا به كشور
اگرچه مس��وولان حوزه هوايي معتقدند كه بهترين 
عملكرد را براي مقابله با ورود ويروس كرونا به كشور 
داش��ته اند اما نجف معتقد است كه هواپيما سيستم 
وي اي پي و سي اي پي ورود اين ويروس به كشور بوده 

و سهم كمي هم در اين زمينه نداشته است.
او ادامه مي ده��د: انتقال ويروس كرونا از كش��ور يا 
قاره اي به كشور و قاره اي ديگر از طريق هواپيما انجام 
مي شود، انتقال از شهر به شهري ديگر توسط قطار، 
اتوبوس و خودرو انجام مي شود اگرچه اين امكان هم 
وجود دارد كه اين ويروس از ش��هري به ش��هر ديگر 

منتقل شود.
نجف اظه��ار مي كند: اگ��ر مب��ادي ورودي به ويژه 
فرودگاه ها به خوبي كنترل و نظارت مي ش��د، شاهد 
ورود ويروس كرونا و گسترش آن در كشور نبوديم.

اين كارش��ناس ح��وزه هوايي، با تاكي��د بر عملكرد 
نا مناس��ب در زمينه ورود ويروس كرونا به كش��ور 
مي گويد: اگر تش��خيص بيم��اران و ناقلان ويروس 
كرونا در فرودگاه ها به درستي انجام مي شد و سپس 
افراد مشكوك يا مسافران چيني قرنطينه مي شدند 
ش��اهد اين رقم بالا از مبتلايان به ويروس كرونا در 
كش��ور نبوديم.او بيان مي كند: نبود زيرساخت هاي 
لازم مانند ژاپن و كش��ورهاي غربي و س��ومديريت 
در كش��ور لزوم پيش��گيري از ورود ويروس كرونا و 
 افزايش سختگيري ها براي ورود مسافران از چين را 
س��خت تر مي كرد اما ب��ا وجود اين ش��اهد عملكرد 

ديرهنگام در اين زمينه بوديم.
به گفته نج��ف، در حال حاضر تع��داد مبتلايان به 
ويروس كرونا در كشور در حال افزايش است و رتبه 
ايران از جايگاه هشتم به دوم رسيده است به عبارت 
ديگر با توجه به اينكه پيش بيني مي شد در صورت 
ورود وي��روس به كش��ور احتمال مه��ار و كنترل به 
موقع آن كم باشد، بايد پيش از ورود و در فرودگاه ها 
دستورالعمل هاي دقيق تري براي پيشگيري ازورود 
اي��ن ويروس به كش��ور ابلاغ و اجرايي مي ش��د.اين 
كارش��ناس حوزه هواي��ي ادامه مي ده��د: افزايش 
سختگيري ها در زمينه لغو پروازها به چين هم نتيجه 
انتقادات و هشدارهايي بود كه فعالان و كارشناسان 
حوزه هوايي به مسوولان سازمان هواپيمايي دادند.

   عملكرد نامناسب پس از ورود كرونا 
نجف با انتقاد از عملكرد برخي ايرلاين ها پس از ورود 
ويروس كرونا به كش��ور، مي گوي��د: در جديدترين 
س��هل انگاري كه ايرلاين ها در زمينه پيش��گيري يا 
جلوگيري از شيوع ويروس كرونا انجام دادند كيش 
اير اقدام به انتقال ايراني هاي مانده در امارات كرد و 

آنها را از دبي به كيش منتقل كرد.
او اضاف��ه مي كند: اين درحالي اس��ت كه با توجه به 
احتمال وج��ود بيمار يا ناقل وي��روس كرونا در بين 
مس��افران اين ايرلاين بايد اين مسافران را به كيش 
منتقل مي كرد، درحال حاضر كيش يكي از شهرهايي 
است كه هنوز موردي از بيماري كرونا در آن گزارش 
نشده است اما س��هل انگاري در اين زمينه مي تواند 
موجب ش��يوع اين ويروس در شهر كيش هم شود.

اين كارشناس حوزه هوايي بيان مي كند: با توجه به 
اينكه در روزهاي پاياني سال هستيم و به دليل شيوع 
ويروس كرونا در كش��ور، احتمال سفر به كشورهاي 
ديگر در تعطيلات نوروز كاهش چشمگيري داشته 
اس��ت كيش يكي از مقاصد مناس��ب در اين زمينه 
محسوب مي شد كه متاس��فانه به دليل بي توجهي 
به فرصت پيش رو، احتمال آلوده ش��دن اين ش��هر 

هم وجود دارد.
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كرونا و محدوديت سفرهاي 
هوايي كشورها به چين

ش��يوع ويروس كرونا در چين از اواخر سال 201۹ 
آغاز ش��د و به تدريج در ساير كش��ور ها هم شيوع 
يافت و در حال حاضر حدود 50 كش��ور در جهان 
با اين بيماري دست و پنجه نرم مي كنند. در همان 
روزهاي نخس��ت ش��يوع ويروس كرونا در چين، 
بسياري از شركت ها هواپيمايي بين المللي پروازهاي 
خود به چين يا از اين كشور به ساير نقاط جهان را 
لغو كردند، اين درحالي است كه ايران پروازهايش 
را تا نيمه هاي بهمن يعني حدود يك ماه و نيم پس 
از اعلام رسمي ش��يوع كرونا در ووهان، به چين و 
بالعكس ادامه دادند.ناگفته نماند در شرايطي كه 
بس��ياري از ش��ركت هاي هواپيمايي پرواز ها را به 
مقصد چين لغو كرده اند، شركت هواپيمايي اتيوپي 
در برابر تعليق و لغو پرواز به چين مقاومت كرد، البته 
»كانتاس ايرلاين« هواپيمايي ملي اس��تراليا هم 
ديرتر از ايران وارد عمل ش��د و پروازهاي مستقيم 
خود به چي��ن را از تاريخ ۹ فوريه لغايت 2۹ مارس 

)20 بهمن تا 10 فروردين( لغو كرد.

كشورهاي پيشگام در لغو پرواز به چين 
درروزهاي ابتدايي انتش��ار خبرمربوط به ش��يوع 
وي��روس كرونا در چين، دس��ت كم 1۶ ش��ركت 
هواپيمايي از جمله ايركانادا، آمريكن ايرلاين، لوفتانزا 
و بريتيش ايرويز »فين اير« فنلاند، »جت استار آسيا 

پروازهاي خود را به چين لغو كردند.
 بيش از 50 پرواز بين المللي از 20 كشور مختلف 
به طور هفتگي مس��افران را به ش��هر ووهان چين 

مي بردند كه اين پروازها لغو شدند.
 موسس��ه هوانوردي جهان��ي OAG اعلام كرد: 
ظرفيت پروازهاي با مبدأ يا مقصد چين به عنوان 
دومين بازار بزرگ مسافرت هاي هوايي در جهان 
در حال تجربه كردن بدتري��ن روند لغو پروازها يا 

تغيير آنها است.
 فرانس��وا فيليپ ش��مپين، وزير خارجه كانادا، 
اعلام كرد كه دولت اين كش��ور قصد دارد با ارسال 
هواپيمايي ويژه و حفاظت شده شهروندان كانادايي 
حاضر در چين را كه به واس��طه شيوع اين ويروس 
خواهان ترك اين كشور هستند به كانادا بازگرداند. 

  وزارت خارجه امريكا هم اعلام كرد كه كارمندان 
و برخي شهروندان امريكايي كه در منطقه حضور 

داشتند به ايالات متحده برگشته اند.
 ش��ركت هواپيمايي لوفت هانزا هم اعلام كرد به 
علت ش��يوع جهاني ويروس كرونا پرواز هاي خود 
را ب��ه چين ت��ا 24 آوريل )5 ارديبهش��ت( تعليق 

خواهد كرد.
 ش��ركت هواپيمايي عمان هم در حساب توئيتر 
خود اعلام ك��رد: با توجه به ادامه ش��يوع ويروس 
كرونا در مناطق مختلف چين پروازهاي خود را به 
مقصد اين كشور تا اطلاع ثانوي متوقف كرديم، اين 
شركت هواپيمايي همچنين اعلام كرده كه تصميم 
مذكور در هماهنگي با وزارت بهداشت عمان اتخاذ 

شده است.
 با افزاي��ش تعداد مبتلاي��ان به وي��روس كرونا 
مغولستان هم اعلام كرد كه به مدت يك ماه مرزهاي 

مشتركش با چين را مي بندد.
 س��نگاپور هم ورود تمامي ش��هروندان چين و 
همچنين شهروندان هر كشوري را كه در دو هفته 
گذشته در چين بوده اند، ممنوع كرد و پروازهايش 

به چين را لغو كرد.
 امري��كا، ژاپن و ش��ماري از كش��ورهاي اروپايي 
علاوه بر اعمال محدوديت براي پروازها به چين به 
شهروندان خود توصيه كرده اند كه از سفر به چين 

خودداري كنند.
 فرانسه از جمله كش��ورهايي است كه اعلام كرد 
مس��افراني را كه از ووهان برگردند در بدو ورود به 
كشور براي جلوگيري از انتشار ويروس كرونا به مدت 

دو هفته در قرنطينه نگه مي دارد.
 دولت هنگ كنگ هم فعاليت قطار سريع السير 
به سرزمين اصلي را متوقف كرده و تعداد پروازهاي 
متقابل بين هنگ كنگ و سرزمين اصلي به نصف 

كاهش پيدا كرد.
 بعد از هشدار بريتانيا نسبت به اجتناب از سفرهاي 
غيرضروري شهروندانش به چين، بريتيش ايرلاين 
اعلام كرد كه همه پروازهاي رفت و برگشت به چين 

را فورا متوقف مي كند.
 ايركانادا هم كه هفته اي 33 پرواز به چين داشت، 
پروازهايش را تعليق كرده است و يونايتد ايرلاينز 

امريكا هم اقدام مشابهي انجام داد.
 شركت هاي هواپيمايي » اير سئول« و »آسيانا« 
ك��ره جنوبي هم پروازهاي خود به چندين ش��هر 
چين از جمله ووهان را ك��ه براي اولين بار ويروس 
كرونا آنجا مشاهده شده، متوقف كردند،  كريين اير 
بزرگ ترين ايرلاين كره جنوبي هم اعلام كرد كه به  
دليل كاهش مسافران در نظر دارد پروازهايش به 

چين را كاهش دهد.
 شركت هواپيمايي »لاين اير« اندونزي هم خبر 
داد كه بيش از 50 پرواز خود به چين را در ماه آينده 

لغو مي كند.

 خسارت هاي اقتصادي
خس��ارت هاي اقتصادي فراگير شدن بيشتر اين 
ويروس نه فقط براي چين بلكه براي كش��ورهاي 
ديگر و در كل اقتصاد جهاني بس��يار حائز اهميت 
است؛ البته در بعضي كشورها اين خسارات بيشتر 

و در بعضي ديگر كمتر است.
شيوع كرونا پيامدهاي مختلفي را در بر داشته است؛ 
از لغو تورهاي مس��افرتي و پروازها به چين و بسته 
شدن مراكز اقامتي نظير هتل ها و اماكن تفريحي در 
اين كشور گرفته تا سقوط ارزش سهام در بازارهاي 
بورس.دراين ميان بعضي كشورها محدوديت هايي 
را براي ورود كالاهاي چيني مدنظر قرار داده اند؛ به 
عنوان مثال اندونزي كه يكي از بزرگ ترين شركاي 
تجاري چين اس��ت براي جلوگيري از گس��ترش 
ويروس كرونا اقداماتي را براي ورود كالا اجرايي كرد.

 كارشناس حوزه هوايي:
  از همان روزهاي نخست و پس از انتشار 
اخبار شيوع ويروس كرونا در چين، فعالان 
حوزه هوايي نگ�ران ورود اين ويروس از 
طري�ق هوايي بودن�د و انتقادهايي را هم 
درباره عملكرد دي�ر هنگام در اين زمينه 

داشتند
  يك�ي از دلايل�ي ك�ه موج�ب تصميم 
ديرهنگام براي لغو پروازها به چين و بالعكس 
ش�د اين بود ك�ه بس�ياري از ايرلاين هاي 
خارجي پروازهاي خود را به چين لغو كرده 
بودند و همين موضوع مشكلاتي را براي اين 
كش�ور ايجاد كرده بود و ايراني ها به دنبال 

كمك به چيني ها در وضعيت بحراني بودند
  متاسفانه مجموعه دولت هم بحث ورود 
ويروس كرونا به كش�ور را جدي نگرفت و 
تصور نمي ش�د كه اين ويروس مشكلاتي 

اينچنيني را در ابعاد وسيع ايجاد كند
 افزاي�ش س�ختگيري ها در زمينه لغو 
پروازه�ا به چي�ن هم نتيج�ه انتقادات و 
هشدارهايي بود كه فعالان و كارشناسان 
ح�وزه هواي�ي ب�ه مس�وولان س�ازمان 

هواپيمايي دادند

برش
  معاون اسبق سازمان هواپيمايي كشوري:

  نگاهي به عملكرد س�اير كش�ورها در 
تصميم براي لغو يا ت�داوم پروزاها به چين 
نش�ان مي دهد كه شركت هاي هواپيمايي 
در اي�ن زمين�ه نقش�ي نداش�تند، بلكه 
براس�اس تصميم�ات وزارت بهداش�ت يا 
ارگان تصميم گيرنده آن كشورها در حوزه 

بهداشتي بوده است.
  انتقاد اصلي بايد به سياس�ت هاي كلي 
بهداش�تي در زمين�ه پيش�گيري از ورود 
ويروس كرونا به كش�ور باش�د و س�ازمان 
هواپيمايي كشوري و صنعت هوايي كشور 

تنها مجريان اين سياست ها هستند.
   البته نمي توان با قطعيت گفت كه سازمان 
هواپيمايي كشوري دستورالعمل هاي ابلاغ 
ش�ده را بي كم و كاست انجام داده است اما 
نبايد فراموش كرد تا ابلاغيه اي نباشد اين 
س�ازمان نمي تواند در زمينه پيشگيري از 

ورود و انتشار ويروس كرونا اقدامي كند.
   هر هواپيمايي كه از زمين بلند شده است 
و هر پروازي كه انجام ش�ده با مجوز دولت 
بوده و دولت هم براساس چارچوب هاي خود 

اقدام به صدور مجوز پرواز مي كند.

برش
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رويترز| اپل با پرداخت غرامت 500 ميليون دلاري 
به دارندگان آيفون هاي قديمي موافقت كرد. كمپاني 
كوپرتينوي��ي متهم اس��ت كه س��رعت آيفون هاي 
قديم��ي را عمداً كاه��ش داده تا دارن��دگان آنها را 
مجاب به خريد آيفون يا باتري جديد كند. به گزارش 
ديجياتو، براساس اين ش��كايت جمعي، اپل بايد به 
ازاي هر گوشي 25 دلار به مصرف كنندگان امريكايي 
غرامت بپ��ردازد. تمامي غرامت ها نيز بايد توس��ط 
قاضي تأييد ش��وند. 25 دلار براي مصرف كنندگان 
رقم ناچيزي اس��ت، چرا كه ب��راي خريد مدل هاي 
قديمي آيف��ون بايد بين 649 ت��ا 849 دلار هزينه 
كرد. رقم نهايي غرامت بسته به اينكه چند نفر از اپل 
شكايت كنند متغير خواهد بود، اما اين شركت بايد 

دست كم 310 ميليون دلار جريمه پرداخت كند.
 اپ��ل هرگون��ه اق��دام غيرقانوني در اي��ن پرونده را 
تكذيب كرده و مي گويد براي فرار از دعوي قضايي و 
هزينه هاي آن، به پرداخت اين غرامت تن داده است. 
بر اساس اين ش��كايت دارندگان آيفون 6، 6پلاس، 
 iOS با سيس��تم عامل SE 6پلاس، 7پلاس ياs 6وs
10.2.1 ب��ه بع��د، مي توانند از اپل ش��كايت كنند. 
دارندگان آيفون 7 و 7 پلاس كه تا پيش از تاريخ 21 
دس��امبر 2017 با سيستم عامل iOS 11.2 به بعد 
اجرا مي شده اند، نيز ش��امل اين شكايت مي شوند. 
مش��تريان اپل مي گويند عملكرد آيفون آنها پس از 
نصب آپديت ها كاهش پيدا كرده است. اين شركت 
ادعا مي كرد كند كردن سيس��تم عامل آيفون براي 
محافظت از دستگاه ها و جلوگيري از خاموش شدن 
آنها حين انجام فعاليت هاي مختلف به دليل قديمي 
شدن باتري بوده است اما به گفته مصرف كنندگان، 
كمپاني كوپرتينويي با به روزرساني ها به طور عمدي 
سرعت آيفون ها را كم كرده تا آنها را مجاب به خريد 

آيفون يا باتري جديدتر كند. 
وكلاي اپل مي گويند مشكلات آيفون هاي قديمي 
بيشتر به خاطر استفاده بيش از حد، تغييرات دمايي 
و مشكلات ديگري هستند كه مهندسين اين شركت 
به س��رعت به دنبال رفع آنها بوده اند. اواسط بهمن 
ماه امس��ال مقامات فرانس��ه اپل را به خاطر مشكل 
كند ش��دن آيفون ه��اي قديم��ي 25 ميليون يورو 

جريمه كردند.

اپل ۵۰۰ ميليون دلار غرامت 
مي دهد

گيزموچيانا| آسيب پذيري خطرناكي در بسياري 
از چيپس��ت هاي مدياتك كش��ف ش��ده كه به هكر 
اج��ازه خرابكاري هاي مختلفي ش��امل نصب برنامه 
دلخواه و دسترسي به داده هاي خصوصي را مي دهد. 
 XDA Developers به گزارش ديجياتو، س��ايت
آس��يب پذيري جديدي را در گوشي هاي اندرويدي 
كش��ف كرده است. اين آس��يب پذيري نخستين بار 
توسط يكي از توس��عه دهندگان و حين روت كردن 
تبلت آمازون Fire كش��ف شد. يكي از اعضاي فروم 
XDA با نام مستعار »diplomatic« اسكريپتي را 
منتشر كرده كه مي تواند به وسيله اين آسيب پذيري 
موقتاً به تبلت ه��اي Fire آمازون دسترس��ي روت 
 »MediaTek-su« بدهد. اين آس��يب پذيري كه
نام گذاري شده، در بسياري از گوشي ها و تبلت هايي 
كه چيپست مدياتك دارند، وجود دارد. به كمك اين 
حفره مي توان كارهاي مختلفي از جمله نصب برنامه، 
تغيير مج��وز اپ هاي فعلي، دسترس��ي به داده هاي 
خصوصي و كاره��اي خرابكارانه ديگ��ر را انجام داد. 
البته از آنجايي كه يك سال از عمر اين آسيب پذيري 
مي گ��ذرد، احتم��الًا برخ��ي ش��ركت ها متوجه آن 
ش��ده و به كمك به روزرس��اني آن را در محصولات 
خود برط��رف كرده اند. با وجود اين، آس��يب پذيري 
مورد بحث همچنان خطرناك اس��ت و ب��ا توجه به 
اينكه چيپست هاي مدياتك معمولًا در گوشي هاي 
اقتص��ادي و ميان رده به كار مي رون��د، احتمال دارد 
برخي شركت ها منابع لازم براي توسعه آپديت امنيتي 
و رفع اين حفره را در اختيار نداشته باشند. حدوداً يك 
ماه قبل س��ايت TrendMicro با انتشار گزارشي 
مدعي ش��د بس��ياري از اپ هاي گوگل پلي اس��تور 
پس از شناسايي گوش��ي هاي آسيب پذير، به وسيله 
MediaTek- 2019-2215 يا-CVE حفره هاي

su به گوشي ها دسترسي روت پيدا كرده اند. متأسفانه 
اين اپ ه��اي مخرب همچنان در پلي اس��تور وجود 
دارند. براي آگاهي از آس��يب پذيري گوشي مبتني 
 بر چيپست مدياتك، بايد اس��كريپتي كه در سايت
 XDA Developer ق��رار داده ش��ده را اجرا كرد. 
در صورتي كه گوش��ي وارد روت شل شود، چيپست 
آسيب پذير است و بايد هر چه زودتر نسبت به نصب 

به روزرساني نرم افزاري اقدام كرد.

 شناسايي آسيب پذيري
در چيپست هاي مدياتك

گيزموچاين�ا| اپ��ل در گذش��ته بس��ياري از 
محصولات��ش را در چين مونتاژ و توليد مي كرد ولي 
در چند س��ال اخير به منظور كاهش وابس��تگي به 
اين كش��ور جنوب شرق آس��يا، خطوط توليد را به 
كش��ورهاي ديگري مثل ويتنام منتقل كرده است. 
به گ��زارش ديجياتو، گزارش جديد نش��ان مي دهد 
برنامه اپل براي توليد آيفون 11 در هند به بن بست 
خورده و اين شركت همچنان به چين وابسته خواهد 
بود. بنابر گزارشات، برخي مديران اپل قصد داشته اند 
خط توليد حداقل يك محصول را به ويتنام منتقل 
كنند، اما مديران رده بالاي اين شركت اجازه چنين 
كاري را نداده ان��د. دلايل مخالفت ب��ا اين تصميم، 
مش��كلات نقل مكان كردن به محل جديد و يافتن 
تأمين كننده كه قابليت هم��كاري طولاني مدت را 
داش��ته باشد، ذكر شده اس��ت. در همين رابط غول 
فناوري س��اكن كوپرتينو قصد داشته آيفون 11 را 
در هند توليد كند. اين تصميم تغيير بس��يار بزرگي 
در برنامه هاي اپل محس��وب مي شود، چرا كه براي 
اولين بار نسل جديد آيفون پرچمدار در كشوري به 
غير از چين توليد خواهد شد. اما اپل درست پيش از 
راه ان��دازي خط توليد در هند، از چنين كاري صرف 
نظر ك��رده و تمام برنامه هايش در اي��ن رابطه را نيز 

متوقف مي كند. 
براساس گزارش يك منبع نزديك، اپل به خاطر نبود 
كارگران خبره و همچنين زيرساخت هاي مورد نياز 
اين شركت، از راه اندازي خط توليد در هند منصرف 
شده است. به دلايل ذكرشده خط توليد آيفون 11 
در چين باقي ماند و ش��يوع ويروس كرونا كه عمدتاً 
چين را درگير كرده، تولي��د اين محصول را مختل 
كرد. اپ��ل همچنان برنامه اي ب��راي انتقال خطوط 
توليد به كش��ورهاي ديگر ن��دارد. تأمين كنندگان 
قطعه و شركت هاي همكار اپل از جمله فاكسكان به 
خاطر گسترش ويروس كرونا لطمه زيادي ديده اند. 
كمپاني هاي خ��ارج از چين از جمله ش��ركت هاي 
مس��تقر در كره جنوبي كه ماژول دوربين آيفون را 
تأمين مي كنند نيز از پيامدهاي اين ويروس در امان 
نبوده اند. به همين دلي��ل اپل تأكيد مي كند آيفون 
فقط به چين وابسته نيست و قطعات آن از تمام دنيا 

تأمين مي شوند.

 توليد آيفون 11 در هند
 به بن بست خورد

فوربس| ش��يوع ويروس كرونا به ثروتمندان جهان 
83.4 ميليارد دلار خس��ارت زده اس��ت. جف بزوس، 
مارك زاكربرگ، بيل گيتس، الون ماسك و بنيانگذاران 
گوگل بيشترين خسارت را از شيوع اين ويروس ديده اند. 
به گزارش مهر، به دليل شيوع ويروس كرونا در هفته 
گذشته 10 فرد ثروتمند جهان كه برخي از بزرگ ترين 
س��رمايه گذاران و صاحبان شركت هاي فناوري را نيز 
شامل مي ش��وند، 83.4 ميليارد دلار خسارت ديدند. 
شيوع ويروس كرونا روي بازارهاي مالي سراسر جهان 
تاثير گذاش��ته و به فروش ناگهاني سهام شركت ها و 
همچنين ريزش ش��اخص بورس در چين و امريكا در 
هفته گذشته منجر شده اس��ت. شيوع ويروس كرونا 
14.1 ميليارد دلار به ثروت جف بزوس خس��ارت زده 
است. مالك شركت آمازون در حال حاضر ثروتمندترين 
مرد جهان اس��ت و اكنون ارزش ث��روت او به 113.6 
ميليارد دلار رس��يده است. از سوي ديگر ارزش سهام 
تسلا طي شش ماه اخير رشد قابل توجهي داشت. اما 
هفته گذشته شيوع ويروس كرونا 8.9 ميليارد دلار از 
ثروت الون ماس��ك كاس��ت و ارزش ثروت او به 34.7 
ميليارد دلار رس��يد. همچنين مايكروسافت هشدار 
داده به دليل شيوع ويروس كرونا در سه ماهه نخست 
2020 ميلادي نمي تواند به درآمد پيش بيني ش��ده، 
دست يابد و اين در حالي است كه در ارزش ثروت بيل 
گيتس )يكي از بنيانگذاران مايكروسافت( حدود 6.6 
ميليارد دلار كاهش يافته اس��ت. به نوشته اين نشريه 
ويروس كرون��ا همچنين 8.5 ميلي��ارد دلار از ثروت 
مارك زاكربرگ، مدير ارش��د فيس بوك كاسته است. 
همچنين اين ويروس به ثروت بنيانگذاران گوگل يعني 
لري پيج و سرگي برين به ترتيب7.3 و 7 ميليارد دلار 

خسارت زده است.

 ضرر ۵۰ميليارد دلاري كرونا
 به ثروتمندان دنياي فناوري

سي ان ان بيزينس| ترس از كرونا و قرنطينه هاي 
خانگي در جهان، باعث ايجاد شاخص جديد بورسي 
به نام ش��اخص »ماندن در خانه« ش��ده اس��ت كه 
شركت هاي آن رشد قابل توجهي داشته اند. به گزارش 
ايرنا، ش��يوع ويروس كرونا باعث محدوديت سفر در 
سراس��ر جهان شد و تعداد بس��يار زيادي از مردم به 
دوركاري روي آوردند. در اين شرايط، سهام ايرلاين ها 
و هتل هاي بزرگ، ش��ديدترين افت را در هفته هاي 
اخير داشته اما س��هام برخي از شركت ها رشد قابل 
توجهي داشته است. سهام ش��ركت نت فليكس كه 
يك ش��بكه اينترنتي پخش فيلم اس��ت، در پنج روز 
اخير بيش از هش��ت درصد رش��د كرده است. سهام 
نت فليكس از ابتداي سال 2020 تاكنون، بيش از 15 

درصد رشد كرده است.
 اي��ن در حالي اس��ت ك��ه ش��اخص S&P500 كه 
وضعيت مالي 500 شركت بزرگ را در بورس امريكا 
نش��ان مي دهد، هفته گذش��ته ش��ديدترين افت را 
از زم��ان بحران مالي س��ال 2008 تجربه كرد و 3.6 
تريليون دلار از ارزش��ش را از دست داد. اما اين اتفاق 
به نفع ش��ركت هايي اس��ت كه مي توانن��د نيازهاي 
مصرف كنن��دگان را در خانه برآورده كنند. س��هام 
ش��ركت يوتيوب نيز در هفته هاي اخير رش��د كرده 
اس��ت. اما در اين وضعيت كه شيوع ويروس كرونا در 
جهان پديد آورده و كارگران مجبور هستند كه به جاي 
سفرهاي تجاري در خانه كار كنند، برخي از سهام ها به 
عنوان پناهگاه امن سرمايه گذاري به حساب مي آيند. 
شركت  سرمايه گذاري MKM شاخص جديدي را 
براي معرفي اين ش��ركت هاي بورسي ساخته و اسم 
آن را »ماندن در خانه« گذاش��ته است. نت فليكس 
و آمازون دو مورد از 33 ش��ركت داخل اين شاخص 
هس��تند. فيس ب��وك، بازي هاي ويدئوي��ي بليزارد، 
سازنده تجهيزات ورزشي پلوتون و سرويس تحويل 
غذاي گراب هاب نيز مشمول اين شاخص مي شوند. 
سهام ديگري نيز با رشد قابل توجه وجود دارد كه در 
فهرست شاخص در خانه ماندن اين شركت نيست؛ 
شركت سلامت مجازي تلاداك براي بيماران امكان 
گفت وگ��وي ويدئويي ب��ا پزش��كان را فراهم كرده و 
سهامش در هفته گش��ته، 10 و در كل سال 2020، 

50 درصد رشد كرده است.

 كرونا و رشد سهام 
شركت هاي »ماندن در خانه«

دنياي فناوري

 تست محصولات فناوري 
در آزمايشگاه ارزيابي امنيتي

خري��د محصولات فن��اوري اطلاعات باكيفيت 
نامناسب براي ش��ركت هاي دولتي چالش هاي 
زيادي به همراه دارد، موضوعي كه باعث ش��ده 
تا معاون امنيت س��ازمان فن��اوري اطلاعات از 
راه اندازي آزمايش��گاه ارزيابي كيفي محصولات 
فناوران��ه بومي و خارجي خبر ده��د. به گزارش 
ايرنا، مركز ماهر با توجه به اهميت پاسخگويي به 
رخدادهاي فضاي تبادل اطلاعات و ايجاد مراكز 
پاسخگويي به حوادث فضاي مجازي درسال 87 
ايجاد شد تا فعاليت گسترده اي را براي پيشگيري 
و مقابله با ح��وادث فضاي تب��ادل اطلاعات در 
سطح ملي انجام دهد. ابوالقاسم صادقي، معاون 
امنيت س��ازمان فناوري اطلاعات ب��ه دو مركز 
ديگر نما )نظ��ام ملي مديريت امنيت اطلاعات( 
و ارم )ارزيابي امنيتي محصولات( متعلق به اين 
معاونت اشاره كرد و به ش��رح اهداف راه اندازي 
آزمايشگاه ارزيابي امنيتي محصولات خارجي و 
داخلي پرداخت. او درباره هدف ارزيابي امنيتي 
محصولات خارجي حوزه فن��اوري توضيح داد: 
»يكي از اقدامات مهمي كه مقدمات آن آماده و 
الزام قانوني آن به ما ابلاغ شده و منتظر هستيم تا 
كميسيون تنظيم مقررات در اولين فرصت آن را 
بررسي و تصويب كند، ارزيابي امنيتي محصولات 
خارجي است. طرحي كه در تعامل با كميسيون 
شبكه سازمان نظام صنفي رايانه اي تدوين كرديم. 
در واقع زماني كه قصد داريم در كشور محصول 
بومي را بهره برداري كنيم بايد در چندين مرحله 
تست، ارزيابي و مميزي شوند اما محصول خارجي 
و حتي محصولي كه به شيوه قاچاق وارد كشور 
مي شود به س��ادگي به دولت فروخته مي شود. 
اين در حالي اس��ت كه در مواجه��ه با محصول 
بومي، با ش��ك و ترديد به آن نگاه مي كنيم و در 
مقابل محصول خارجي ان��گار به اعتماد مطلق 
رس��يده ايم. محصولات خارجي به لحاظ كيفي 
محصولات خوبي هستند و در دنيا امتحان خود 
را پس داده اند. نگراني ما از اين نظر نيست كه مثلا 
فايروال در سيسكو كارهاي فايروال را درست انجام 
مي دهد، اتفاقا مي دانيم مسووليت فني شان را به 
شكل درس��تي انجام مي دهند. سوال اين است 
كه آيا فقط همان كاري كه براي آن توليد شده و 
ما مشاهده مي كنيم را انجام مي دهد يا كارهاي 
نانوشته اي هم در دستورالعملش وجود دارد؟« 

   محصولات بومي قابل اعتمادتر هستند
او با بيان اينكه محص��ولات بومي از اين نظر قابل 
اعتمادتر هس��تند، افزود: »اما اين مس��اله باعث 
نمي ش��ود محصول بومي بي كيفيت نس��بت به 
محصول خارجي باكيفيت ارجح باشد. محصول 
بومي باكيفيت ك��ه دانش آن واقعا بومي ش��ده، 
توليد شركت ها و تيم هاي متخصص داخلي باشد 
و از نظر الزامات امنيت��ي، حمايت از رونق توليد و 
سرمايه گذاري هاي داخلي و توسعه كسب وكارها 
خوب عمل كند بايد بتواند بازار خوبي در س��طح 
داخلي و منطقه اي كسب كند. اگر غير از اين باشد، 
نگاه حاكميت غلط اس��ت. ما اين نگاه را داريم اما 
دركنار آن اج��ازه نمي دهيم محصول بي كيفيت 
به عن��وان محصول داخلي به مردم عرضه ش��ود. 
به همين دليل م��ا دو كار را هم زمان در اين حوزه 
پيش بردي��م. اول اينكه فرآيند و دس��تورالعمل 
چگونگي ارزيابي محص��ولات خارجي را تدوين 
كرديم كه اكنون آماده طرح در كميسيون تنظيم 
مقررات است و به محض مصوب شدن، عملياتي 
مي شود.« معاون امنيت سازمان فناوري اطلاعات 
در ادامه با بيان اينكه آزمايشگاه عيارسنجي براي 
تس��ت تضمين كيفيت محصولات داخلي حوزه 
افتا )امنيت فضاي توليد و تبادل اطلاعات( تا چند 
ماه ديگر به بهره برداري مي رس��د، گفت: »هدف 
از اين تاس��يس آزمايش��گاه، تعيين سطح كيفي 
محصولات بومي است. البته نگاه ما اين نيست كه 
عيارسنجي را به فرآيند الزام آور و امنيتي تبديل 
كنيم. محصولات پس از گذراندن تست هاي اوليه 
مي توانند براي عيارس��نجي وارد اين آزمايشگاه 
شوند تا كيفيت آن بر اس��اس پارامترهاي دقيق 
كيفي سنجيده شده و از طريق سايت به همه اعلام 
ش��ود. با اين كار س��ازمان هاي دولتي و اشخاص 
مي توانند اين محصول را با اطمينان كامل خريداري 
كنند.« قاسمي در پاس��خ به اينكه آيا اين فرآيند 
در گذش��ته روي محصولات حوزه فناوري اعمال 
نمي شد؟ گفت: »قوانين فعلي معاملات و مناقصات 
دولتي اين فرايندها را چندان پشتيباني نمي كند. 
خريدهاي حوزه IT براي سازمان خريدهاي بسيار 
پيچيده و فني هس��تند و در آيين نامه معاملات 
فعلي دولت اصلا اين پيچيدگي ه��اي فني را در 
نظر نمي گيرد. اگر محصولي گواهي خيلي ساده 
حقوقي كه در مالكيت صنعتي ثبت شده ارايه كند 
س��ازمان دولتي طبق آيين نامه خريدهاي فعلي، 
مي تواند آن را خريداري كند. معمولا هم افراد در 
اين معاملات سراغ خريد محصولاتي با قيمت كمتر 
مي روند. البته بعضي ها منكر اين قضيه مي شوند و 
مي گويند در فرآيند فعلي »آيين نامه معاملات« 
يكسري شرايط پيش بيني شده است. اما اين پروسه 
زمان بر است و با توجه به ريسك هاي حقوقي كه 
براي مسوولان، تصميم گيران و صاحبان امضا وجود 
دارد چقدر حاضرن��د به اين فرآيندها تن بدهند؟ 
در نهايت هم س��ازمان ها ب��ه فرآيندهاي عادي 
مناقصه تن مي دهند و محصولي كه شايس��تگي 
مناسب فني ندارد را خريداري مي كنند. مباحث 
خريدهاي ام��روزه فن��اوري اطلاعاتي به صورت 
عمومي و حوزه امنيت به صورت خاص س��اختار 
پيچي��ده اي دارد و بايد ب��راي آن فكر كرد. در اين 
فرآيند س��ازمان ها محصولات بي كيفيت را صرفا 
به خاطر قيمت پايين تر خريداري مي كنند. البته 
نبايد اين اجازه را هم بدهيم كه قيمت ها بي حساب 

و كتاب بالا بروند.«

گروه دانش  و فن|
در ش�رايطي  كه ويروس كرونا ب�ه ايران هم 
رس�يده و يكي از عوامل پيش�گيري از آن، 
حضور كمت�ر در مكان هاي عموم�ي عنوان 
شده است، شركت هايي كه پيش تر فرهنگ 
دوركاري را براي كاركنان خود جا انداخته اند، 
با برخ�ورداري از ابزارهاي فناوري، راحت تر 
مي توانند از اين امكان براي ادامه فعاليت خود 
اس�تفاده كنند، درحالي كه كسب وكارهاي 
س�نتي مس�ير دش�وارتري در پيش دارند، 
البته اينكه ابزارها تا چه اندازه كارآمد باشند 
ه�م از اهميت برخوردار اس�ت، كم�ا اينكه 
اي�ن روزها حضور اف�راد در من�ازل افزايش 
يافت�ه و اين موض�وع منجر به اف�ت كيفيت 
خدم�ات اينترنتي ش�ده اس�ت و ب�ه همين 
منظور مس�وولان كش�ور وع�ده داده اند با 
افزايش ظرفيت ش�بكه هاي مخابراتي، اين 
افت كيفيت را جب�ران كنند. ازطرفي اگرچه 
ممكن اس�ت مواردي از جمله راندمان كاري 
نيروها و احتمال كم كار شدن آنها در شرايط 
دوركاري مطرح ش�ود، اما به نظر مي رسد در 
شرايط فعلي اگر اين بار سنگين اياب و ذهاب 
در شهري كه ويروس در آن شيوع پيدا كرده 
از دوش نيروها برداشته شده استرس نيروها 
نيز كاهش يابد، احتمال اينك�ه راندمان كار 
آنها بالاتر برود خيلي بيشتر است تا اينكه به 

كم كاري بيفتند.

كروناي جديد با نام بيماري كوويد 19 كه از اولين 
روز اسفند خبر رس��مي ورودش به كشور منتشر 
ش��د، در همين مدت تاثيرات زيادي داشته است؛ 
از افرادي كه در خيابان ها با ماس��ك و دس��تكش 
رفت وآم��د مي كنند تا تعطيلي بس��ياري از مراكز 
آموزشي و حتي بسته ش��دن مرزهايمان از سوي 

كشورهاي همسايه و لغو بسياري از پروازها. 
اطلاعات كم و بيش از ويروس كرونا مي گويد حضور 
در مكان هاي عمومي از بيش��ترين احتمالات ابتلا 
به اين ويروس اس��ت، زيرا كرونا اگرچه طبق آمار 
در مقايسه با بسياري از بيماري هاي خانواده خود 
احتمال مرگ كمتري دارد، اما ابتلا به آن به آساني 
قرار گرفتن در معرض عطس��ه ها و سرفه هاي يك 
مبتلا و دس��ت دادن با وي اس��ت. يكي از مواردي 
كه اين روزها براي كاهش هرچه بيشتر مراجعه به 
مكان هاي عمومي مورد توجه قرار گرفته، استفاده 

از دوركاري در محيط هاي اداري است. 
دوركاري ي��ا انجام وظاي��ف كاري در منزل، يكي 
از راه هايي اس��ت كه مي تواند از حضور افراد مبتلا 
و احتمال انتقال اين ويروس توس��ط آنها بكاهد و 
همچنين كساني كه در معرض انتقال هستند را در 

برابر اين ويروس حفظ كند. 
نگران��ي از همه گيري اين ويروس، موجب ش��ده 
دولت ژاپن از شركت ها بخواهد تا امكان كار كردن 
كارمندان خ��ود از منزل را فراهم كنن��د.  اگرچه 
همين حالا هم بسياري از مراكز آموزش از مدارس 

و دانشگاه ها در شهرهايي كه مبتلايان به كرونا تاييد 
شدند، تعطيل شده است، اما بسياري از رفت وآمدها 
در شهر مربوط به ادارات اس��ت و در ايران كه آمار 
رس��مي مبتلايان به كرونا افزايش يافته، همچنان 
بسياري از ادارات و ش��ركت ها فعاليت عادي خود 

را دارند. 
در فرآيند دوركاري، كاركنان مي توانند وظايفي كه 
به آنها محول  شده را بدون حضور فيزيكي در محل 

كار و سازمان خود و با رعايت ضوابط انجام دهند.
 البته اين امكان براي تمامي مشاغل وجود ندارد ولي 
در شرايطي كه در تراكم جمعيت احتمال شيوع اين 
ويروس بيشتر است، همين كه براي دوره اي كوتاه 
هم كارمندان بتوانند به صورت حداقلي در محل كار 
خود حاضر شده و تراكم جمعيت را كاهش دهند، 

مي تواند در ممانعت از گسترش كرونا موثر باشد. 
درح��ال حاض��ر نيز در بس��ياري از ش��ركت هاي 
اينترنتي يا اپراتورها اعلام شده كه وظايف كارمندان 

خود را به صورت دوركاري به آنها محول كردند.  

  دست شركت هاي فناوري
براي دوركاري بازتر است

البته دست ش��ركت هاي فناوري در راه تبديل شدن 
فرايند كاري شان به يك فرايند دوركاري بازتر است 
و مي توانند با اس��تفاده از زيرساخت هايي كه دارند و 
اس��تفاده از ماهيت فناوري، راحت تر به اين كار اقدام 
كنند، اما شركت ها و ادارات سنتي براي مقابله با اين 
چالش  كار سخت تري دارند. هرچند همين شركت ها 
هم مشكلاتي براي فراهم كردن امكان دوركاري براي 
كاركنان وجود دارد، چراكه فرهنگ دوركاري چندان 
در كش��ور جا نيفتاده است. درواقع به نظر مي رسد ما 
آمادگ��ي فرهنگي براي اي��ن كار را نداريم و اين يك 
موضوع جديد در كشور ماست. البته برخي از شركت ها 
قبلا آزمايش كردند و به نتيجه  رس��يدند و بنا به نوع 
مديريتش��ان براي تحويل كارها، اق��دام به دوركاري 
كردند. از طرفي شركت هايي كه از ابزارهاي فناوري 
اطلاعات استفاده مي كنند، مي توانند به دوركاري اقدام 
كنند، به همين دليل اين كار براي استارت آپ ها كه از 

اين ابزار استفاده مي كنند و قبلا تجربه اش را داشتند، 
راحت تر است، هرچند اين شركت ها هم بخش هاي 
مختلفي دارند، براي مثال بخش هاي محتوايي يا فني 
مي توانند اقدام به دوركاري كنند، اما اين كار شايد براي 
بعضي از بخش ها از جمله كس��اني كه نياز به ارتباط 
B2B )مدل ارتباط با مش��تري( دارند، دشوار باشد، 
زيرا در اين كس��ب وكارها ارتباط چهره به چهره لازم 
است. اما در نهايت شركت هايي كه پيش از اين امكان 
دوركاري را براي كاركنانشان فراهم كرده و تجربه اش 
را داشته باشند، مي توانند از اين امكان استفاده كنند. 
درنهايت و از آنجاكه خيلي از ش��ركت ها هم شروع به 
دوركاري كردند، اگر اي��ن تجربيات به صورت دارايي 
در ش��ركت ها مورد اس��تفاده قرار گيرد، مي تواند در 
آينده سودمند باشد. اين در حالي است كه نتايج يك 
بررسي علمي نشان مي دهد تا سال 2028 در اكثريت 
مش��اغل موجود در جهان به طور گس��ترده از هوش 
مصنوعي و فناوري هاي مرتبط با آن استفاده مي شود. 
وب سايت وي تري پيش از اين اعلام كرده بود بر اساس 

پژوهش��ي كه از طريق گفت وگو با صاحبان مشاغل 
برتر در كشورهاي توسعه يافته جهان صورت گرفته، 
يك سوم از اين افراد گفته اند ترديدي ندارند كه هوش 
مصنوعي تا 10 سال ديگر به بازيگري عمده در حوزه 
كسب و كار مبدل مي ش��ود. علاوه بر اين، يك پنجم 
پاسخ دهندگان گفته اند انتظار دارند استفاده حرفه اي 
از خدمات واقعيت مجازي و دوركاري در خودروهاي 
ش��خصي نيز طي اين مدت به يك پدي��ده غالب در 
دنيا مبدل ش��ود. آنان مي گويند تبديل خودروهاي 
امروزي به خودروهاي خودران باعث خواهد ش��د تا 
افراد به جاي رانندگي بتوانند وقت خود را به كارهاي 
ديگري مانند مطالعه يا پيشبرد امور حرفه اي و شغلي 
 اختص��اص دهند. اين تحقيق كه توس��ط موسس��ه
 TomTom Telematics صورت گرفته نش��ان 
مي ده��د 32 درصد از پاس��خ دهندگان اعتقاد دارند 
همراه شدن ش��ركت هاي تجاري و صاحبان مشاغل 
مختلف با اين تغييرات ش��گرف و عميق دشوار است 
و آنان بايد بدين منظور به ش��دت تلاش كنند. نيمي 
از اين پاسخ دهندگان هم گفته اند اگر افراد حرفه اي 
نتوانند خود را با شرايط جديد سازگار كنند از گردونه 
رقابت حرفه اي كنار گذاشته مي شوند. بر همين اساس 
شركت هاي تجاري بايد تلاش كنند تا فرايندهاي خود 
را بر مبناي راه حل هاي جديد و دستاوردهاي شگرف 

دنياي فناوري طراحي و خود را با آنها سازگار كنند.

  جهان به 5G نزديك تر مي شود
از طرفي بسياري از كارشناسان بر اين باورند كه شيوع 
ويروس كرونا در كشورهاي مختلف و روي آوردن آنها 
به دوركاري، آنها را به توس��عه هرچه س��ريعتر شبكه 
اينترنت پرسرعت 5G نزديك تر خواهد كرد. گزارشي 
منتشرش��ده در كامپيوتر ورلد نشان مي دهد حالا به 
نظر مي رسد كه تحت تاثير ش��يوع گسترده ويروس 
كرون��ا در بس��ياري از نقاط جهان، مس��اله دوركاري 
بيش از پيش از اهميت خاصي برخوردار ش��ده است 
به گونه اي كه بسياري از كارمندان و پرسنل شركت ها 
و ادارات مختل��ف مجبورند از منزل ب��ا بهره گيري از 
رايانه هاي ش��خصي و شبكه اينترنت پرسرعت به كار 
و فعاليت هاي خود به صورت از راه دور بپردازند. نسل 
پنجم شبكه اينترنت همراه موسوم به شبكه 5G كه 
در س��ال هاي اخير به ش��دت مورد توجه شركت هاي 
مخابراتي، اپراتورها و غول هاي تكنولوژي قرار گرفته 
است، از سرعت و كيفيت بسيار بالاتري نسبت به ساير 
نسل هاي پيشين شبكه هاي اينترنت برخوردار است. 
حالا به عقيده بسياري از كارشناسان و تحليلگران فعال 
در حوزه فناوري، شيوع گس��ترده ويروس خطرناك 
كرونا در جه��ان مي تواند عامل محرك��ي براي لزوم 
توسعه زيرساخت هاي لازم براي راه اندازي و برقراري 
شبكه 5G باشد و بدين ترتيب بسياري از كشورهاي 
درگير به فكر توسعه هرچه سريعتر اين نسل جديد و 
پرسرعت از شبكه اينترنت همراه بيفتند. از قابليت هاي 
نسل پنجم شبكه اينترنت 5G مي توان به سرعت بسيار 
بالا، تماس صوتي با كيفيت، ظرفيت بالاتر، پايداري و 
تأخير بسيار كم و بهره مندي از قابليت واقعيت مجازي 

و افزوده اشاره كرد. 

  دست ش�ركت هاي فناوري در راه تبديل 
ش�دن فراين�د كاري ش�ان به ي�ك فرايند 
دوركاري بازتر است و مي توانند با استفاده از 
زيرساخت هايي كه دارند و استفاده از ماهيت 
فناوري، راحت تر ب�ه اين كار اقدام كنند، اما 
ش�ركت ها و ادارات سنتي براي مقابله با اين 
چالش  كار س�خت تري دارند. هرچند همين 
شركت ها هم مش�كلاتي براي فراهم كردن 

امكان دوركاري ب�راي كاركنان وجود دارد، 
چراكه فرهنگ دوركاري چندان در كش�ور 

جا نيفتاده است. 
درواقع به نظر مي رس�د ما آمادگي فرهنگي 
ب�راي اي�ن كار را نداريم و اي�ن يك موضوع 
جدي�د در كش�ور ماس�ت. البت�ه برخي از 
ش�ركت ها قبلا آزمايش كردن�د و به نتيجه  
رس�يدند و بنا ب�ه ن�وع مديريتش�ان براي 

تحويل كارها، اقدام ب�ه دوركاري كردند. از 
طرفي ش�ركت هايي كه از ابزارهاي فناوري 
اطلاعات اس�تفاده مي كنن�د، مي توانند به 
دوركاري اقدام كنند، به همين دليل اين كار 
براي اس�تارت آپ ها كه از اين ابزار استفاده 
مي كنند و قبلا تجربه اش را داشتند، راحت تر 
است، هرچند اين ش�ركت ها هم بخش هاي 

مختلفي دارند

برش
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همه با هم براي عبور از مشكلات

افزايش تدابير پيشگيرانه در مترو

مي گويند بزرگ ترين و تاثيرگذار ترين پيشرفت هاي 
بشري زماني حادث شده كه چالش و بحران هاي جدي 
جوامع را با خود درگير كرده اس��ت؛ مثال عيني چنين 
الگويي جنگ هاي جهاني است كه زيربناي پيشرفت هاي 
بنيادين بشر در بخش هاي پيشرفت هاي علمي كاربردي، 
پايه گذاري علم كامپيوتر، رشد ارتباطات، به روزآوري 
لجس��تيك، و...از دل چنين بحران بزرگي سر بر آورده 
است؛ هرچند بروز مشكل كرونا در ايران و جهان يكي از 
تهديد هاي جدي و بنياديني است كه بشر را در آغاز دهه 
سوم قرن21 با خود درگير كرده اما هستند كارشناسان 
و تحليلگراني كه معتقدند مي توان از دل چنين تهديداتي 
فرصت هايي تازه براي رشد و پويايي بيشتر بخش هاي 
مختلف فراهم كرد. فرصت هايي كه مي تواند زيربناي 
توسعه در ايران را كه همواره يك چالش جدي پيش روي 
اقتصاد كشورمان بود را تحقق بخشد. براي رسيدن به 
چنين شرايطي ضروري است كه ظرفيت ها و پتانسيل 
كشور در مسير يك ايده راهبردي و هدف غايي تجميع 
ش��وند. گام اول چنين الگويي را اي��ن روزها در جريان 
مش��اركت اهالي اقتصاد و توليد براي پاس��خگويي به 
مطالبات بهداش��تي و درماني مردم ب��ه عينه مي توان 

مشاهده كرد. 
توليدكنندگان دست در دست هم جمع شده اند تا در 
شكس��ت ويروس كرونا نقش خود را ايفا كنند و در اين 
راستا، بس��ياري از خطوط توليدي در اصناف و صنايع، 
تبديل به پايگاه هايي براي توليد اقلام مورد نياز كشور 

شده است.
اين روزها با مرور اخبار اقتصادي مشخص مي شود كه 
توليدكنندگان در هر رسته و صنفي تلاش دارند تا بتوانند 
در اين شرايط س��خت، نقش آفرين باشند و هر يك به 
اندازه توان، باري از دوش مردم بردارند. توليدكنندگان 
مواد ش��وينده بسيج شده و خطوط توليدي ساير اقلام 
كم مصرف تر خود را به توليد ژل هاي ضدعفوني كننده 
و ساير مواد بهداش��تي تغيير داده اند و توليدكنندگان 
پوش��اك، به جاي توليد اقلام ش��ب عيد، به فكر توليد 
لباس گان و ماس��ك هستند. از س��وي ديگر، اصناف و 
واحدهاي صنفي خرد و كلان در بخش توزيع كالاهاي 

اساسي، همه دست به دس��ت داده اند تا مايحتاج مورد 
نياز مردم در بخش كالاهاي اساس��ي را تأمين كنند و 
در مقاب��ل، واردكنندگان به فكر تأمين كس��ري مورد 
نياز كش��ور در حوزه اقلام بهداشتي و درماني هستند؛ 
اينها همه نشان مي دهد كه كرونا، شكست پذير است 
و اگرچه خساراتي را براي كشور به بار آورده، اما حداقل 
خودباوري توليدكنندگان را در مديريت بحران و تأمين 
سريع و بلادرنگ اقلام مورد نياز كشور برانگيخته است.

 توليدكنندگان مواد شوينده
در تب و تاب توليد محصولات ضدعفوني كننده

يكي از بخش هايي كه در اين ايام در حال خدمت رساني 
مداوم هستند صنايع شوينده هستند كه براي برطرف 
كردن نياز مردم تلاش دامنه دار را آغاز كرده اند. عبدالرضا 
مظفري، دبير انجمن صنايع شوينده در گفت وگو با مهر از 
برگزاري جلسه اي ميان تمامي توليدكنندگان عمده مواد 
شوينده، آرايشي و بهداشتي در كشور با وزارتخانه هاي 
صنعت، كشور و بهداش��ت خبر مي دهد و مي گويد: در 
اين جلسه تمامي توليدكنندگان از ظرفيت هاي مازاد و 
بالقوه اي صحبت به ميان آوردند كه مي تواند فعال شده 
و در اختيار توليد اقلام مورد نياز ش��رايط كنوني كشور 
قرار گيرند. ظرفيت هايي كه به سختي يك شيفت كاري 
را با كارگران خود سپري مي كردند، اكنون 2۴ ساعته 
و به صورت ش��بانه روزي فعال ش��ده اند و قرار است كه 
الكل مورد نياز براي توليد گسترده ژل ضدعفوني كننده 
در اختيار واحدهاي توليدي ق��رار گيرد تا آنها بتوانند 
به صورت سه ش��يفت، اقدام به توليد كنند. وي افزود: 
براساس توافقات به عمل آمده قرار بر اين است كه الكل 
مورد نياز ب��راي توليد گس��ترده ژل ضدعفوني كننده 
در اختيار واحدهاي توليدي ق��رار گيرد تا آنها بتوانند 
به صورت س��ه ش��يفت، اقدام به توليد اين كالا كرده و 
مايحتاج مورد نياز مردم را تأمي��ن كنند. در اين ميان 
يكي از توليدكنندگان مواد شوينده مي گويد: با موافقت 
وزير كشور، قرار است كه الكل و ژل ضدعفوني كننده از 
استان هاي خوزستان، البرز، قزوين و گلستان در اختيار 
ساير استان هاي كشور قرار گيرد؛ اين در حالي است كه 

خود ما ب��ه تنهايي به عنوان يك واحد توليدي، توانايي 
توليد روزانه 2۰ هزار ليتر ژل ضدعفوني كننده داريم كه 
چنانچه الكل مورد نياز ما تأمين ش��ود، به طور قطع به 
سرعت و كمتر از 2۴ ساعت بخش عمده اي از نياز بازار را 
تأمين خواهيم كرد؛ چراكه هم اكنون توان كار به صورت 

سه شيفت را داريم.
اين توليدكننده گفت: سازمان ميادين ميوه و تره بار و 
ايس��تگاه هاي مترو، غرفي را در اختيار ما قرار داده اند تا 
بتوانيم محصولات خود را به صورت مس��تقيم به مردم 
عرضه كنيم؛ قيمت ما مص��وب بوده و كاملا تحت نظر 
وزارت بهداش��ت توزي��ع را انجام مي دهي��م؛ بنابراين 

هرقدر ك��ه دولت مواد اولي��ه در اختيار ما ق��رار دهد، 
 مي تواني��م توليد كني��م و محدوديت��ي در اين حوزه 

وجود ندارد.

 بسيج ظرفيت ۱۰۰ كارخانه توليدي 
براي تأمين لباس گان و ماسك

از سوي ديگر ابوالقاسم شيرازي، رييس اتحاديه پوشاك 
نيز از انجام هماهنگي هاي لازم ميان توليدكنندگان اين 
صنف با وزارت بهداشت و نيز وزارت صمت، براي توليد 
لباس گان و ماس��ك خبر داد و گف��ت: به محض اينكه 
پارچه هاي م��ورد نياز براي توليد لباس گان و ماس��ك 

تأمين ش��ود، كار توليد آغاز خواهد شد؛ هم اكنون 1۰۰ 
كارگاه توليدي قابليت توليد اين محصولات را دارند. وي 
افزود: بخشي از ظرفيت هاي خالي توليدكنندگان صنفي 
و صنعتي پوشاك هم اكنون فعال و براي توليد لباس گان 
و ماسك بهداشتي در اختيار قرار داده شده است؛ اين امر 
سبب مي شود كه توليدكنندگان نيز در ايام پاياني سال، 
كار خود را رونق داده و به نفع منافع ملي، چرخ توليد خود 
را به حركت درآورند. به محض اينكه پارچه هاي مورد نياز 
براي توليد لباس گان و ماسك تأمين شود، كار توليد آغاز 
خواهد شد؛ هم اكنون 1۰۰ كارگاه توليدي قابليت توليد 

اين محصولات را دارند.

با توجه به اهميت رعايت موارد بهداشتي در متروي 
ته��ران و ض��رورت نظارت ب��ر دس��تور العمل هاي 
پيشگيرانه، روساي س��تاد مقابله با ويروس كرونا و 
سازمان پيش��گيري و مديريت بحران شهر تهران از 
روند ضدعفوني كردن قطارهاي متروي تهران براي 
مقابله و پيش��گيري از ويروس كرونا بازديد كردند. 
به گ��زارش »تع��ادل« از مديريت ارتباط��ات و امور 
بين الملل شركت بهره برداري متروي تهران و حومه؛ 
عليرضا زالي رييس ستاد مقابله با كرونا استان تهران 
و كرمي رييس سازمان پيشگيري و مديريت بحران 
ش��هر تهران به هم��راه نوبخت مديرعامل ش��ركت 
بهره برداري متروي تهران وحومه با حضور در پايانه 
غرب )صادقيه( از نزديك، مراحل ضدعفوني كردن 
قطارهاي مت��روي تهران را بازدي��د كردند. عليرضا 
زالي رييس س��تاد مقابله با كرونا اس��تان تهران بعد 
از بازديد از مراح��ل ضدعفوني كردن متروي تهران 
با تش��كر از اين اقدام مسوولان متروي تهران گفت: 
اين ضدعفوني بر اساس اس��تاندارد ها، پروتكل ها و 
دستورالعمل هاي ابلاغي وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزش��كي در زمينه ضدعفوني كردن اتاق ها 
و واگن ها و ديگر وس��ايل موج��ود در قطارها انجام 
مي شود. وي خاطرنش��ان كرد: نظارت هاي لازم بر 
نحوه ضدعفون��ي كردن، انجام مي ش��ود جا دارد از 
مديران و كار كنان اين شركت كه مسوولان خدمت 

مي كنند تش��كر و  قدراني كنم. مديرعامل ش��ركت 
بهره برداري متروي تهران، حومه در پايان اين بازديد 
از همراهي وزارت بهداش��ت قدرداني كرد و گفت: از 
همان روزهاي ابتدايي براي نحوه ضد عفوني كردن 
و اقداماتي كه لازم بود انجام شود قدم به قدم همراه 
ما بودند و راهنمايي هاي لازم انجام ش��ده و س��عي 
كرديم به بهترين نحوه اين كار انجام  ش��ود. وي در 
ادامه افزود: براي پيشگيري و مقابله با بيماري كرونا، 

قطارها حداقل س��ه بار در روز، نظافت و ضدعفوني 
مي ش��وند و چرا كه با س��ر فاصله حركت سه و نيم 
دقيقه ام��كان خارج كردن قطاره��ا را نداريم اما در 
برخي خطوط همانند خط ش��ش كه فاصله زماني 
رسيدن قطارها، بيشتر است براي هر حركت قطار، 
نظافت و ضدعفوني انجام مي شود اما اين اطمينان را 
مي دهم كه تمامي قطارها به صورت ضدعفوني شده 

در مسير قرار مي گيرند.

  افزايش فعاليت دستگاه هاي هواساز
فرنوش نوبخت با اشاره به اينكه تمامي ايستگاه ها، قطارها 
و تجهيزاتي كه مسافران با آن در ارتباط هستند از جمله 
هندريل پله برقي ها، گيت ها دستگاه هاي شارژ بليت 
مسافري نظافت و ضدعفوني مي شوند، تصريح كرد: با 
توجه به شرايط موجود مدت زمان كار هواسازها را افزايش 
داده ايم تا بتوانيم از انتش��ار وي��روس جلوگيري كنيم. 
مديرعامل ش��ركت بهره برداري متروي تهران و حومه 
خاطرنشان كرد: ما به فكر سلامت مسافران و كاركنان 
شركت هس��تيم تا بتوانيم خدمات رساني را به صورت 
پايدار انجام دهيم. وي در پايان با تش��كر از كمك هاي 
وزارت بهداشت، گفت: در حال حاضر در تامين ماسك 
براي كاركنان، با محدوديت هايي روبه رو هس��تيم كه 
اميدواريم هر چه زودتر برطرف شود. مديرعامل شركت 
بهره برداري متروي تهران و حومه گفت: روند ضدعفوني 
كردن قطارها ت��ا زماني كه وزارت بهداش��ت، درمان و 
آموزش پزشكي، اوضاع را عادي اعلام كند ادامه خواهد 
داش��ت. وي در خصوص نحوه اطلاع رساني, آموزش و 
فرهنگ سازي براي مقابله با ويروس كرونا نيز گفت: در اين 
زمينه نيز سعي كرده ايم، پيام هاي آموزشي در ايستگاه ها 
و داخل قطارها نصب كنيم اين كار در حال انجام است 
و به زودي در تمامي خطوط انجام خواهد شد. نوبخت با 
اشاره به اينكه تعداد مسافران قطارهاي شهري به حدود 
يك سوم كاهش يافته وي با بيان اينكه پيش از اين متروي 

تهران روزانه حدود يك ميليون و۸۸۰هزار مس��افر را 
جابه جا مي كرد، افزود: در حال حاضر اين رقم به حدود 
۸۰۰ هزار مسافر كاهش يافته است اما براي حلو گيري 
از افزايش تراكم مسافر در قطارها و ايستگاه سرفاصله 
حرك��ت قطارها را تغيير نداده اي��م و با تمامي ظرفيت 
مشغول به كار هستيم، تا ريشه كن كردن ويروس كرونا 
به اين روند ادامه خواهيم داد. نوبخت در پايان از مسافران 
خواست كه اگر مسافري حالش بد شد از او فيلم نگيرند 
و در فضاي مجازي پخش نكنيد چرا كه ضدعفوني ها در 
حال انجام است و مسافراني كه وارد شبكه مترو مي شوند 
از سطح خيابان و ديگر نقاط وارد مترو مي شوند و اين گونه 
نيست كه هر مسافري كه حالش در مترو به هم خورد, 
علتش آلودگي واگن هاي مترو باشد بلكه ممكن است از 
بيرون از واگن هاي مترو و از قبل, مشكلي براي او ايجاد 
شده باش��د. وي افزود: از دستفروش��ان، خريد نكنيد، 
نمي توانيم تضمين كنيم اقلامي كه مي فروشند ناقل 

ويروس هست يا نه ؟
در پايان رضا كرمي رييس سازمان پيشگيري و مديريت 
بحران ش��هر تهران گفت: شهرداري تهران در ارتباط با 
مسائل حمل و نقل عمومي به فكر سلامت كاركنان و 

مسافران است تا خطري آنها را تهديد نكند.
وي افزود: بر اساس دستورات وزارت بهداشت، مردم تا 
آنجايي كه مي توانند براي جلوگيري از تجمعات از مترو 

و اتوبوس، كمتر استفاده كنند.

تجمعوازدحامدردرمانگاهها
ومراكزبهداشتممنوع

خراسان شمالي|معاون 
بهداش��تي دانش��گاه علوم 
پزشكي خراس��ان شمالي 
معتقد است: شهروندان فقط 
در صورت ب��روز علايم حاد 
تنفس��ي و تب بالا به مراكز 
درمان��ي و بيمارس��تان ها 
مراجعه كنند تا از ازدحام كه عامل انتشار ويروس است، 
جلوگيري شود. افشين دلشاد در گفت وگو با ايسنا، در 
مورد گندزايي سطوح و ضدعفوني آن توضيح داد: توصيه 
مي شود براي سطوحي مانند حمام، دستشويي و... كه 
آلودگي بيشتري دارند به نسبت يك پيمانه وايتكس 
و 9 پيمانه آب سرد مخلوط و استفاده شود. وي با بيان 
اينكه وايتكس و آّب سرد با ساير شوينده ها قاطي نشود 
زيرا محلول به دست آمده خاصيت ضدعفوني را از دست 
مي دهد، يادآور شد: مي توان پس از اتمام شست و شوي 
سطوح با شوينده، گندزدايي و ضدعفوني با محلول آب 
س��رد و وايتكس را آغاز كرد. وي خاطرنشان كرد: براي 
ضدعفوني كردن دست ها و سطوع عمومي از نسبت يك 
پيمانه وايتكس و 99 پيمانه آب سرد استفاده شود، اين 
محلول جايگزين خوبي براي الكل است. معاون بهداشتي 
دانشگاه علوم پزشكي خراسان شمالي توصيه كرد: در 
طول روز تمام سطح حمام دستشويي گندزدايي شود، 
تمام افراد خانواده پس از ورود به خانه، قبل از تهيه غذا، 
قبل از صرف غذا به صورت مداوم دست هاي خود را با آب 

و صابون شست و شو دهند. 

تاكيدبرضدعفونيكردن
واحدهايصنفيازسوياصناف
گيلان| در ش��رايطي كه 
اين روزها مسوولان از مردم 
سراسر كشور مي خواهند 
كه از سفرهاي غيرضروري 
و تفريحي به اس��تان هاي 
مختلف خ��ودداري كنند؛ 
واقعي��ات ميداني نش��ان 
مي دهد كه هنوز ميزان سفر به استان گيلان همچنان 
ادامه دارد. در همين خصوص رييس اتاق اصناف مركز 
اس��تان گيلان گفت: به دليل مقابله با كرونا ويروس به 
صاحبان واحدهاي صنف��ي تاكيد كرده ايم كه محيط 
كارشان را ضدعفوني كنند. جلال الدين محمد شكريه 
در گفت وگو با ايسنا با بيان اينكه به دليل نياز مردم براي 
تامين اقلام مورد خانواده ش��ان نمي توان به طور كامل 
نس��بت به تعطيلي بازار رشت اقدام كرد، گفت: ساعت 
كار واحدهاي صنفي مستقر در بازار مركزي شهر رشت 
از ساعت 1۰ و 3۰ دقيقه تا 1۸ و 3۰ دقيقه تعيين شده 
است. وي با تاكيد براينكه رعايت كامل موارد بهداشتي 
در زمان س��اعات كاري به بازاريان تاكيد ش��ده است، 
افزود: س��اعت كار واحدهاي صنفي ديگر خيابان ها و 
محله هاي رش��ت از ساعت 1۰ تا 13 و 16 تا 19 تعيين 
شده است. شكريه ادامه داد: واحد هاي صنفي نانوايي، 
خواروبارفروشي، پروتئيني، ميوه و تره  بار، قصابي، مرغ 
و تخم مرغ فروشي، تجهيزات پزشكي و فروشگاه هاي 
بزرگ و زنجيره اي، عرضه كننده مواد غذايي و بهداشتي 

از اين دستورالعمل مستثني هستند.

بيشترمبتلايانبه
كروناويروسدرمانشدند

يي��س  ر | ن گا مز هر
دانش��گاه علوم پزش��كي 
هرم��زگان ب��ا تكذي��ب 
وجود 11 م��ورد مبتلا به 
ويروس كرونا در اس��تان 
هرم��زگان گفت: تاكنون 
در شهرستان هاي رودان، 
پارسيان، قشم و جاسك شاهد موارد ابتلا به ويروس 
كرونا بوده ايم كه البته حال عموم��ي آنها خوب و از 
بيمارستان مرخص شدند. به گزارش تسنيم، حسين 
فرشيدي در گفت وگوي زنده تلويزيوني اظهار داشت: 
آمار منتشر شده در خصوص ابتلاي 11 مورد به كرونا 
در هرمزگان صحت ندارد بلكه شما مبتلايان استان 9 
مورد است. وي افزود: دو مورد ابتلا كه در آمار به استان 
هرمزگان اضافه شده مربوط به استان ما نيست و به 
اشتباه درج شده است. رييس دانشگاه علوم پزشكي 
هرمزگان گفت: از 1۰7 مورد مش��كوك به ويروس 
كرونا در هرمزگان از 7۸ نفر تس��ت گرفته شده كه 
از اين تعداد 9 نفر مبتلاي قطع��ي به ويروس كرونا 
هستند.وي افزود: از 9 مورد مبتلا ۸ مورد ترخيص و 
حال عمومي مناسبي دارند و تنها يك نفر كه تصادف 
نيز داشته همچنان در بستري و تحت مراقبت  است.

فرشيدي گفت: ۸ مورد از موارد ابتلا به كرونا مربوط به 
هموطناني است كه از ساير استان ها به هرمزگان سفر 
داشته اند و تنها يك هرمزگاني كه سفري كاري به قم 

داشته به اين ويروس مبتلا شده است.

استقراربيمارستانسياردر
مجتمعنورشهرقمتوسطسپاه
يي��س  ر  | ن صفه�ا ا
بيمارستان شهيد آيت الله 
صدوقي اصفهان با اشاره به 
استقرار اولين بيمارستان 
س��يار در قم گف��ت: اين 
بيمارستان با هدف ترياژ و 
تشخيص بيماران مشكوك 
به كرونا وي��روس و با ظرفي��ت 1۵۰ تخت خواب در 
مجتمع نور منطقه نيروگاه قم مستقر شد. به گزارش 
سايت بسيج، سيد مرتضي مرتضويان رييس بيمارستان 
ش��هيد آيت الله صدوقي اصفهان گفت: پس از شيوع 
ويروس كرونا در قم و تكميل ظرفيت بيمارستان هاي 
اين استان، بر اساس درخواست دانشگاه علوم پزشكي 
قم از نيروي زميني س��پاه پاسداران انقلاب اسلامي، 
دستور استقرار بيمارستان سيار در قم به بيمارستان 
شهيد صدوقي اصفهان ابلاغ شد تا بخشي از نياز درماني 
قم را درمرحله ترياژ و تشخيص كرونا تامين كند. وي 
در ادامه گفت: بيش از ۴۰ كانتينر 2۰ فوتي در مجتمع 
نور سازمان تبليغات استان قم در حال استقرار است 
كه ش��امل بخش هاي اورژانس، بستري، تحت نظر، 
راديولوژي، آزمايش��گاه، اتاق عمل و سي اس آر است. 
مرتضويان همچنين ادامه داد: ظرفيت اين بيمارستان 
سيار در حال حاضر 6۴ تختخواب است كه مي توان آن 
را تا 1۰۰ تخت افزايش داد ودر صورت نياز، با استفاده از 
ظرفيت مجتمع نور تعداد ۸۰ تختخواب هم مي توانيم 

به اين ظرفيت درماني اضافه كنيم. 

كنترلروزانهبيشاز
۱۵۰۰مسافردرمرزدوغارون
خراسان رضوي|سفير 
ايران در افغانستان گفت: با 
توجه به حساس��يت بالاي 
مرزهاي كشور در خصوص 
ت��ردد مس��افر و كالا، در 
راستاي پيشگيري از شيوع 
ويروس كرون��ا روزانه بيش 
از 1۵۰۰ مسافر در مرز دوغارون كنترل مي شوند. بهادر 
امينيان در حاشيه سفر به مرز دوغارون و بازديد از روند 
پيشگيري از شيوع بيماري كرونا در اين گذرگاه رسمي 
اظهار ك��رد: با توجه به اهميت مرز دوغ��ارون در حوزه 
تجارت و اقتصاد، تدابير مناس��بي براي مقابله و مبارزه 
با بيم��اري كرونا مانند گندزدايي و س��م زدايي معابر و 
خودروهاي عبوري در اين معبر رسمي انجام شده است. 
وي با اشاره به تردد روزانه بيش از 1۵۰۰ نفر از اين معبر 
رس��مي افزود: با نصب دومين دوربين حرارتي كشور 
در اين مرز با هدف انجام معاينات اوليه روي مس��افران 
ورودي از كش��ور افغانستان، سلامت مسافران كنترل 
مي ش��ود.امينيان مطرح كرد: با بروز بيماري كرونا در 
كشور صدور رواديد براي اتباع افغانستان تا اطلاع ثانوي 
تعطيل مي باشد و در مواردي هم كه انجام مي شود تمام 

ملاحظات بهداشتي و ايمني لحاظ مي گردد.
وي با اعلام اينكه مرز دوغارون از لحاظ ش��يوع ويروس 
كرونا پاك اس��ت، بيان كرد: با تمهيداتي كه توس��ط 
مس��وولان اجرايي و نظامي اين شهرستان انجام شده   

تاكنون هيچ مورد مثبتي گزارش نشده است. 
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۸۵ بيمار مبتلا به كرونا  در يك 
روز بهبود يافته و مرخص شدند

قم|قائم مقام علوم پزشكي قم گفت: خوشبختانه 
از روز گذشته تا امروز ۸۵ نفر بهبودي كامل يافتند. 
به گزارش تسنيم، علي ابرازه در گفت وگو با خبرنگاران 
اظهار داشت: روند بس��تري در بيمارستان هاي قم 
صعودي است و از مردم خواهش مي كنم كه بهداشت 
ف��ردي را رعايت كرده و قرنطين��ه خانگي را جدي 
بگيرند. سير صعودي تا زماني ادامه مي يابد كه مردم 
مسائل بهداشتي را رعايت نكنند و اگر خود مردم به 
اين امر توجه داشته باشند، قطعا شاهد سير نزولي 
خواهيم بود. قائم مقام دانش��گاه علوم پزشكي قم 
بيان كرد: در حال حاضر ۸۴۰ نفر در بيمارستان هاي 
كامكار، فرقاني، امام رضا)ع(، علي ابن ابيطالب)ع( و 
شهيد بهشتي بستري و طي 2۴ ساعت گذشته نيز 
۸۵ نفر با بهودي كامل از اين مراكز مرخص شده اند.

ابرازه تصريح كرد: هيچ بيماري با مشخصه كرونا به 
بيمارستان شهداي نيروگاه مراجعه نكرده است، و 
مادران باردار و ديگران مي توانند به راحتي از خدمات 

اين بيمارستان استفاده كنند. 

 سد شهيد رجايي ساري ۳ متر 
تا سرريز شدن آب فاصله دارد

س�اري|مدير امور بهره برداري سد شهيد رجايي 
مي گويد: سد شهيد رحايي سه متر تا سرريز شدن 
آب فاصله دارد. حسن نوروز محمدي در گفت وگو با 
ايسنا با اشاره به بارندگي ۵ ماهه اول سال آبي اظهار 
كرد: هم اكنون ميزان ذخيره آب سد شهيد رجايي 
به 1۵۰ ميليون متر مكعب رسيد و سطح مخزن با 
س��ر ريز كمتر از 3 متر فاصله دارد. وي با بيان اينكه 
هنوز زمان زيادي تا ش��روع فصل زراعي باقي مانده 
است، تصريح كرد: باقيمانده حجم مخزن ضمن آنكه 
براي مديريت سيلاب احتمالي نگهداشته شود، اين 
شركت تصميم دارد بخشي از آب را از طريق نيروگاه 
رهاسازي كند كه اين رهاسازي موجب تسريع در 
آبگيري آب بندان ها و تامين حقابه زيست محيطي 
مي شود. مدير امور بهره برداري سد شهيد رجايي با 
تش��ريح اهميت اين سد در تامين آب زراعي دشت 
۵۰ هزار هكتاري تجن و تامين آب شرب شهروندان 
ساروي حجم اين سد را 162 ميليون متر مكعب اعلام 
كرد و افزود: اين سد سالانه قادر است تا 2۰۰ ميليون 

متر مكعب تنظيم كند.

 ادامه ضدعفوني روزانه
شهر اهواز

اهواز| رييس سازمان آتش نشاني و خدمات ايمني 
شهرداري اهواز از ادامه ضدعفوني روزانه شهر خبر 
داد.ابراهيم قنبري با اشاره به ضدعفوني شهر براي 
پيشگيري از گسترش كروناويروس اظهار كرد: از روز 
چهارشنبه هفته گذشته ضدعفوني اهواز آغاز شده 
و تاكنون هسته مركزي شهر پنج مرتبه ضدعفوني 
شده است.وي افزود: همچنين ضدعفوني مناطق 
كم برخوردار مانند كوي علوي، مندلي، ش��يخ بها، 
كوي س��ياحي، پرديس، بهارس��تان، زويه و عين 
2 انجام ش��ده است.رييس س��ازمان آتش نشاني و 
خدمات ايمني شهرداري اهواز گفت: ضدعفوني شهر 
در ش��بانه روز در دو نوبت و در هر نوبت توسط 111 
نيروي آتش نشاني در خيابان هاي پرتردد مركز شهر، 
بانك ها، ايستگاه هاي اتوبوس، پايانه هاي اتوبوس، 
شريان هاي اصلي و بازارچه هاي شهر انجام مي شود.

قنبري با بيان اينكه روزانه 2۰ تا ۴۰ هزار ليتر مواد 
ضدعفوني استفاده مي شود، گفت: تاكنون 7۰ درصد 

اهواز ضدعفوني شده است.

۵ واحد عرضه كننده قليان  در 
خراسان جنوبي پلمب  شدند

بيرجند|معاون اجتماع��ي فرماندهي انتظامي 
خراسان جنوبي از ممنوعيت عرضه و استفاده از قليان 
در قهوه خانه ها و سفره خانه هاي سطح استان به علت 
شيوع ويروس كرونا خبر داد و گفت: واحدهاي صنفي 
متخلف پلمب خواهد شد. سرهنگ علي اكبر حيدري 
اظهار كرد: با توجه به مطالبات عمومي شهروندان، 
ش��يوع ويروس كرونا و استفاده مشترك مشتريان 
از ابراز و وسايل قليان، برابر دستور دادستان استان 
به تمامي متصدي��ان واحدهاي صنفي قهوه خانه و 
سفره خانه ها اعم از سنتي و... در سطح استان ابلاغ 
شد تا اطلاع ثانوي استفاده و عرضه هرگونه قليان به 
مشتريان ممنوع است. در اجراي اين طرح از 23 واحد 
صنفي سفره خانه هاي سنتي بازديد به عمل آمد كه 
در اين راستا به متصديان 1۸ واحد صنفي تذكر و از 
آنان تعهد كتبي گرفته شد و پنج واحد صنفي متخلف 
به رغم تذكرات شفاهي و كتبي كه رعايت نكرده بودند 

با هماهنگي مقام قضايي پلمب شدند.

در شرايط كنوني  تشرف به حرم 
مطهر رضوي ضرورتي ندارد

مشهد|آيت الله رجبعلي رضازاده معتقد است: در 
شرايط كنوني تشرف حضوري به حرم مطهر رضوي 
جهت زيارت مضجع منورحضرت رضا)ع( به هيچ 
عنوان ضرورتي ندارد. آي��ت الله رجبعلي  رضازاده 
ب��ا بيان اينكه در ش��رايط كنوني جامعه، تش��رف 
حضوري به حرم مطهر رضوي جهت زيارت مضجع 
منور حضرت رضا)ع( به هيچ عنوان ضرورتي ندارد، 
اظهار داش��ت: زائران و مجاوران حضرت رضا)ع( با 
قرائت زيارتنامه حض��رت رضا)ع( مي توانند فيض 
زي��ارت حضوري اين ام��ام هم��ام)ع( را در درگاه 
الهي كسب كنند تا ان ش��اءالله با توسل به حضرت 
رضا)ع( اين خطر رفع ش��ود.وي اضافه كرد: توجه 
به مسائل بهداشتي و پزشكي بايد در اولويت مردم 
ق��رار گيرد و در صورت ابتلاء ب��ه اين بيماري براي 
درمان و جلوگيري از شيوع آن اقدامات و دستورات 
متخصصان امر كه همان پزشكان باشند لازم است.

چهرههاياستاني
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گزارش »تعادل« از وضعيت امحاي پسماندهاي مرتبط با »كوويد 19«

كرونا، معضل جديد سيستم دفع زباله
سيس��تم دفع زباله هاي بيمارستاني پيش از اين هم 
يكي از معضلات مش��ترك ميان شهرداري،  سازمان 
حفاظت محيط زيست و وزارت بهداشت بوده است،  
معضلي كه در س��ال هاي اخير بارها ميان س��ه راس 
اين مثلث پاس��كاري ش��ده و هركدام مسئوليت آن 
را وظيف��ه ديگ��ري مي دانند،  حالا با ش��يوع كرونا و 
افزايش پسماند هاي بيمارس��تاني و خانگي مرتبط 
ب��ا اين بيماري و امكان انتقال وي��روس از طريق اين 
پسماندها، نگراني از بابت امحاي زباله هاي بيمارستاني 
دوچندان ش��ده اس��ت. اين وضعيت درحالي است 
كه س��ازمان مديريت پسماند كه مجري جمع آوري 
پسماندهاست، در انتظار دستورالعمل جديد وزارت 
بهداش��ت براي امح��اي زباله هاي كروناي��ي بوده و 
وزارت بهداش��ت معتقد است پسماندهاي كرونا هم 
مانند س��اير زباله هاي بيمارستاني و عفوني هستند، 
بنابراين به همان روش جمع آوري و امحا مي شود اما 
اين ميان مسئولان س��ازمان حفاظت محيط زيست 
كشور به عنوان نهاد ناظر معتقدند پسماندهاي كرونا 
بايد جدا از ساير پسماندهای بيمارستانی امحا شوند 
و همچنين ب��ر اين موضوع تاكيد مي كنند كه امكان 
سوزاندن اين زباله ها نيس��ت چرا كه زباله سوزهای 
مخصوص و اس��تاندارد برای اين کار در کشور وجود 

ندارد. 

   مديريت پسماند 
در انتظار دستورالعمل جديد

با وجود همه هشدارهايي كه درباره رعايت بهداشت 
فردي از س��وي وزارت بهداش��ت و س��اير نهادهاي 
مرتبط در ش��رايط ش��يوع وي��روس كرونا منتش��ر 
مي شود، بس��ياري از ماسك ها و دستكش ها كه قرار 
بود حافظ سلامتي باشد در خيابان رها مي شوند كه 
هرك��دام از آن ها مي توانند به  منب��ع انتقال ويروس 
براي ديگران تبديل ش��وند. از سوي ديگر در خلوتي 
شهرها، بيمارستان ها و مراكز درماني پرمخاطب ترين 
اماكن اين روزها هستند كه آمار بالايي از پسماندهاي 
ناقل ويروس كرونا در آن ها ش��كل مي گيرد كه دفع 
اين زباله ها هم ب��ه چالش هاي مديريت اين روزهاي 
بحراني اضافه شده است با وجود اين اگرچه شهرداري 
از ابتداي اعلام وضعيت هشدار،  تفكيك پسماندهاي 
را متوق��ف كرده ام��ا هنوز هم نگران��ي بابت امحاي 
زباله هاي بيمارستاني و خانگي مرتبط با كرونا وجود 
دارد. صدرالدين عليپور، مديرعامل سازمان مديريت 
پس��ماند چندي پيش با ارائه توضيحاتي در رابطه با 
روش امحا زباله های بيمارستانی و دستکش هايی که 
احتمال آلودگی به کرونا وجود دارد، اعلام كرد وزارت 

بهداشت در حال حاضر پروتوکل جديدی نداده است.
او افزود: همه فعاليت ها طبق شرايط قبلی است. بدين 
ترتيب بيمارستان ها با نظارت وزارت بهداشت و اداره 
کل محيط زيس��ت اين زباله را بسته بندی می کنند 
و همکاران ما بس��ته ها را از بيمارستان ها تحويل می 
گيرند.ب��ه اصطلاح زباله های بيمارس��تانی بی خطر 
می ش��ود. هميش��ه س��ايت های جداگانه ای برای 
بيمارستان ها در نظر گرفته می شود که اين سايت ها 

در کهريزک است.
عليپور بيان كرد: در هم��ان کهريزک، مکانی جديد 
در کن��ار س��ايت زباله ه��ای بيمارس��تانی به دفن 
زباله های آلوده به کرونا اختصاص داده ايم اما منتظر 
هستيم تا وزارت بهداشت در اداره تخصصی پسماند 
دستورالعمل جديدی در اين خصوص بدهد تا کاری 
که لازم است انجام شود و مرجع برای نحوه بسته بندی 

و جمع آوری و دفن وزارت بهداشت است.
مديرعامل سازمان مديريت پسماند در پاسخ به اين 
سوال که دستکش هايی که اين روزها در سطح خيابان 
و سطل آشغال های شهری موجود است، گفت: امکان 
جداسازی دس��تکش ها وجود ندارد. مردم خيلی از 
آن ها را در پس��ماندهای عادی م��ی ريزند که امکان 
جداسازی نيس��ت و در همان سايت های زباله های 

عادی دفن می شود.

   زباله هاي كرونا هم
 مانند ساير پسماندهاي بيمارستاني است

اظهارات عليپور حالي اس��ت كه كيانوش جهانپور، 
رئيس مرک��ز روابط عمومی و اطلاع رس��انی وزارت 
بهداش��ت درباره اين موض��وع به» تع��ادل« گفت: 
زباله هاي مربوط به كرونا هم مانند س��اير زباله هاي 
بيمارستاني امحا مي شوند،  در بيمارستان ها و مراکز 
درمانی، زباله ه��ای عفونی ابتدا گندزدايی ش��ده و 
غيرعفونی می شوند و سپس به همراه ساير زباله های 
بيمارستانی طبق پروتکل های موجود دفن می شود.

او درباره زباله هاي خانگي مربوط به كرونا افزود: بايد 
توجه کرد که امحاء ماسک دارای پروتکل است و مانند 
ماسک های بيمارستانی جزو زباله های بيمارستانی 
و عفونی قلمداد می ش��ود. به هر حال يکی از دلايلی 
که ما استفاده از ماسک را برای جمعيت عادی توصيه 
نمی کنيم، ضمن اينکه اثرگذاری زيادی در پيشگيری 
از ابت��لا به بيماری ندارد، بح��ث امحاء آن هم مطرح 
است. با اين حال افراد بيماری که علائم شبه آنفلوانزا 
داشته و ماسک استفاده می کنند ترجيحا ماسکی را 
که استفاده کردند، ابتدا داخل کيسه فريزر قرار داده و 
آن را ببندند و آن را در سطل زباله در بسته قرار دهند.

از س��وي ديگر علاوه بر اظهارات جهانپور،  محس��ن 
فرهادی، معاون فنی مرکز سلامت محيط و کار وزارت 
بهداشت هم درباره امحاي اين زباله ها گفت:  در مورد 
دفع زباله های بيمارستانی جاي نگراني نيست چراکه 
زباله های بيمارس��تانی با روش علمی و کاملا ايمن، 
توسط دس��تگاه های بی خطرساز معدوم می شوند. 
اين پروسه در مورد پسماند بيماران مبتلا به کرونا در 
اتاق های ايزوله انجام شده و پس از آن به سيستم های 

ويژه شهرداری تحويل داده می شود.

   در شرايط ويژه،  امحاي زباله ها هم 
بايد ويژه باشد

اين ميان س��ازمان حفاظت محيط زيس��ت اما نظر 
متفاوتي نس��بت به مس��ئولان وزارت بهداشت دارد 
و امحاي پسماندهاي مرتبط با كرونا در اين سازمان 
موضوع جدي تري اس��ت. مهرداد کتال محس��نی،  
معاون فنی محيط زيست اس��تان تهران درباره اين 
موض��وع به »تعادل« گفت:  با توج��ه به قدرت بالای 
انتش��ار و زنده ماندن ويروس كرونا، علاوه بر اعمال 
دقي��ق ضوابط موجود، تمهي��دات کنترلی ديگر نيز 

بايد انديش��يده ش��ود، تدوين معيار جديد و موقت 
متناسب با ش��رايط زمان اپيدمی و خاص به استناد 
بند »ر« ذيل م��اده ۶۹ ضوابط و روش های مديريت 
اجرايی پس��ماندهای پزش��کی، جزو تکاليف وزارت 
بهداشت است. در شرايط فعلی ضمن پيگيری تدوين 
ضوابط و معيارهای جديد مربوط به شرايط اپيدمی، 
تمامي مراکز درمانی بايد بس��ته بندی پسماندهای 
عفونی را به صورت س��ه لايه و حداقل دو لايه، انجام 
دهند و سازمان مديريت پس��ماند شهرداری تهران 
هم درکن��ار اتخاذ تمهيدات لازم ب��رای گندزدايی، 
بايد خودروهای حامل پسماندهای آلوده به ويروس 
کرونا، ناوگان وي��ژه و مجزايی را ب��رای حمل و نقل 
پسماندهای بيمارستان های معين منتخب تجهيز 
کند و تمام پسماندهای اين بيمارستان ها با توجه به 
ريسک انتشار ويروس کرونا در قالب پسماند عفونی 

و با ناوگان واحد منتقل شوند.
او اف��زود: با وج��ود اينك��ه امکان نگه��داری موقت 
پسماندهای پزشکی به مدت ۴۸ ساعت در فصل سرد 
در محل جايگاه نگهداری پسماند بيمارستان وجود 
دارد در شرايط حساس فعلي بايد انتقال پسماندهای 

آلوده به اين ويروس توس��ط ن��اوگان مجزا به صورت 
روزانه ص��ورت پذيرد و در نهايت س��ازمان مديريت 
پسماند شهرداری تهران با توجه به جدا بودن محل 
دفن پسماندهای پزش��کی در مرکز آراد کوه بازوی 
مجزايی را برای دفن پس��ماندهای بيمارستان های 
معين منتخب در نظر بگيرد و نسبت به آهک پاشی 

چند مرحله ای و دفن بهداشتی اقدام کند.
محسني بيان كرد: پيشنهاد ما اين است تا زمان حاکم 
بودن اين ش��رايط ويژه، امحا زباله ه��ا نيز به صورت 
ويژه ديده شود. ضد عفونی مخازن و آموزش لازم به 
افرادی که اين زباله ه��ا را جمع آوری می کنند ديده 
شده و اميدواريم که دستگاه هايی که وظيفه اجرايی 
دارند اين مسائل را رعايت کنند تا تبعات آن به حداقل 
ممکن برس��د. نكته ديگر درباره بحث سوزاندن اين 
پسماندهاس��ت كه عملا چنين امكاني وجود ندارد، 
چون با سوزاندن اين پسماندها بحث آلودگی هوا پيش 
می آيد و زباله س��وزهای مخصوص و استاندارد برای 
اين کار در کشور وجود ندارد. از ساير انديشمندان و 
صاحب نظران درخواست می کنيم که هر نظری در 
اين رابطه دارند ارائه دهند تا اين مشکل را حل کنيم.

مسووليت محيط زيست به مناطق چهارگانه محدود نيست
رييس اداره حيات وحش اس��تان ته��ران گفت: بحث 
مديريت حيات وحش چه داخل مناطق چهارگانه تحت 
مديريت س��ازمان حفاظت محيط زيست و چه خارج از 
اين مناطق در وظايف س��ازمان محيط زيس��ت تعريف 

شده است.
محمد كرمي، ريي��س اداره نظارت بر امور حيات وحش 
حفاظت محيط زيست اس��تان تهران، گفت: با توجه به 
اهميت گونه هاي مختلف گياهي جانوري، اقداماتي براي 
آگاهي عمومي و معرفي اينگونه ها انجام مي دهيم چرا كه 
حيات وحش داراي ارزش هاي ذاتي، ژنتيكي، اقتصادي، 

علمي، آموزشي و حتي تفريحي و زيبايي شناسي دارد.
كرمي افزود: حتماً بايد كمك جامعه مدني و تشكل هاي 
مردمي و افراد غيردولتي را همراه داشته باشيم تا بتوانيم از 
اين موهبت الهي به نحو احسن حفاظت كنيم. همچنين 

بتوانيم از تجارت غيرقانوني آنها جلوگيري كنيم كه يكي از 
معضلات و مشكلاتي است كه در دنيا با آن مواجه هستيم.

او تأكيد كرد: تخريب زيستگاه هاي حيات وحش باعث 
ش��ده برخي از اين گونه ها را طي س��ال هاي گذشته از 
دست داده باشيم، مثل ببر ايراني و شير ايراني كه تخريب 
زيستگاه و شكار غيرمجاز و برداشت بي رويه باعث شده 
آنها را از دس��ت داده باش��يم. رييس اداره نظارت بر امور 
حيات وحش حفاظت محيط زيس��ت استان تهران در 
پاسخ به اينكه آيا تعارض حيات وحش با منافع انساني تنها 
محدود به مناطق تحت مديريت زيست است يا نه گفت: 
اين تصور كاملًا نادرستي است كه محيط زيست تنها در 
مناطق چهارگانه مسووليت دارد چرا كه بحث مديريت 
حيات وحش چه داخل مناطق چهارگانه تحت مديريت 
سازمان حفاظت محيط زيست و چه خارج از اين مناطق 

در وظايف سازمان محيط زيست تعريف شده است. براي 
ما زيستگاه مهم اس��ت يعني جايي كه حيات وحش در 
آن زيست مي كند و حضور دارد، حالا چه داخل مناطق 
چهارگانه باشد و چه بيرون از آن. بنابراين اين تصور كه 
گونه هاي خارج از مناطق ما هيچ مديريت و قانوني بر آنها 
حاكم نيست كاملا نادرست است. هر كجا كه گونه هاي 
حيات وحش مورد تعرض قرار بگيرند و مشكلي برايشان 
به وجود بيايد محيط زيست بايد ورود پيدا بكند. او با اشاره 
به مرگ يك پلنگ در مجاورت منطقه حفاظت شده بر 
اثر برخورد با قطار گفت: راه حل اين نيست كه از مجاورت 
مناطق ما هم خط آهن رد نشود؛ حتي داخل مناطق ما هم 
در مواردي قانون اين اجازه را مي دهد اما بايد تمهيداتي 
ديده ش��ود تا جايي كه گذار حيات وحش است زيرگذر 

يا روگذر فراهم شود و در دنيا هم همين كار را مي كنند.

۸۳۵  ابتلا  و ۱۱ فوتي جديد كرونا در كشور 
آخري��ن آمار ابت��لا و فوتي كروناوي��روس جديد در 
كش��ور اعلام شد. عليرضا رييس��ي، معاون بهداشت 
وزارت بهداش��ت، ضمن اعلام افزايش موارد قطعي 
ابتلا به كروناويروس جديد در كشور گفت: بر اساس 
يافته هاي آزمايش��گاهي از روز دوش��نبه تا ظهر سه 
شنبه، ۸۳۵ مورد جديد قطعي ابتلا به كوويد ۱۹ در 
كشور شناسايي شد كه متاسفانه از اين موارد جديد، 
۱۱ تن جان باختند. او گفت: بر اين اساس كل موارد 
ابتلاي قطعي كروناويروس جديد در كش��ور ۲۳۳۶ 
و متاس��فانه مجموع موارد فوتي آن ۷۷ تن گزارش 
شده است. وي با اشاره به افزايش آمار بهبوديافتگان 
بيم��اري، گفت: در مجموع ۴۳۵ ت��ن از بيماران نيز 
بهبود يافتند. اما ابتلاي رييس اورژانس كشور و ۲ نفر 
از مديران سازمان نظام پزشكي به ويروس كرونا نيز 

ديروز به طور رسمي اعلام شد. 

   داروهاي ضدكروناي ايران موثرتر از چين 
ديروز وزير بهداشت در واكنش به برخي انتقادها در 
طرح بيماريابي خانه به خان��ه كرونا، ضمن تكذيب 
حض��ور در درب منازل اف��راد، گفت: با اس��تفاده از 
زيرساخت هاي پرونده الكترونيك سلامت، ۳۰۰ هزار 
اكيپ در مراكز درماني، پايگاه هاي بس��يج و مدارس 

اقدام به اخذ اطلاعات از مردم خواهند كرد.
سعيد نمكي در مورد طرح خانه به خانه براي بيماريابي 
مبتلايان به كروناويروس، گف��ت: پس از آنكه اعلام 
كرديم چنين طرحي وجود دارد اين تلقي پيش آمد 
كه قرار اس��ت درب تك تك خانه هارا بزنيم يا داخل 
خانه ها ش��ويم. اين كار مانند آن است كه در دنياي 
امروز با وجود ماشين حساب از چرتكه استفاده كنيم.

او با اش��اره به وجود زيرس��اختي همچ��ون پرونده 
الكترونيك س��لامت، بيان ك��رد: اين س��اختار كه 

مدت ها بود بر زمين مانده بود، بهار امسال راه اندازي 
شد و ما امروز با استفاده از ظرفيت هاي آن و داشتن 
اطلاعات خانوار با طراحي سامانه اي قرار است ۳۰۰ 
هزار اكيپ را در سراسر كشور آماده حضور در مراكز 
بهداشتي_درماني تحت اختيارمان، كرده و در صورتي 
كه لازم ش��د در پايگاه هاي بسيج و مدارس باشند تا 
اطلاعات تك تك افراد را به دس��ت آوريم. وي گفت: 
بيش از ۹۹.۵ درصد م��وارد پيگيري بدون تماس با 
افراد و از طريق پرونده الكترونيك سلامت خواهد بود.

او همچنين گفت: خوشبختانه داروهاي ضد ويروس 
ايران بيش از كشور چين روي بيماران مبتلا به كرونا 
اثر داش��ته اس��ت. به لطف خدا و تلاش شبانه روزي 
همكاران نظام سلامت كشور؛ در روند بهبودي افراد 

مبتلا به ويروس كرونا، در دنيا كش��ور دوم هستيم. 
وزير بهداش��ت گفت: عليرغم برخي ش��يطنت ها و 
ايجاد ابهام در آمار وزارت بهداش��ت، سازمان جهاني 
بهداش��ت و دبيركل اين س��ازمان، روز گذشته طي 
بيانيه اي بر اطلاع��ات، آم��ار و گزارش هاي اعلامي 
وزارت بهداشت صحه گذاشته و اعلام كردند اين آمار 
و سيس��تم گزارش گيري ايران تماما مورد تاييد اين 

سازمان است. 

   گيلان، قم و تهران 
در صدر ابتلا به كرونا در كشور

معاون بهداش��ت وزير بهداشت نيز با ابراز اميدواري 
نس��بت به روند بهبودي مبتلايان ب��ه كروناويروس 

جديد و افزايش قابل توجه بهبوديافتگان آن، در عين 
حال گفت: همچنان سه استان گيلان، قم و تهران در 

صدر ابتلا به اين بيماري قرار دارند.
عليرضا رييس��ي ضمن اش��اره به آخرين آمار بروز 
بيماري كوويد ۱۹ در كش��ور، گف��ت: خوش بختانه 
مجموع بهبوديافتگان اين بيماري در كشور به ۴۳۵ 
نفر رسيده است و نسبت افرادي كه بهبود مي يابند 
و از بيمارس��تان مرخص مي شوند روند بسيار خوبي 

دارد.
او گفت: همچنان س��ه استان گيلان، قم و تهران در 
صدر ابتلا ب��ه اين بيماري هس��تند؛ گرچه روند قم 
تقريبا به حالت ثابت رسيده است، اما همچنان موارد 
در اين س��ه استان زياد اس��ت و در ساير استان ها به 
صورت تك گير ابتلا وجود دارد. رييسي تاكيد كرد: 
از ابتدا تاكنون بيش از ۸ هزار و ۵۳۲ نفر مش��كوك 
به اين بيماري كه در بيمارستان ها بستري شده اند، 
براي ۵ هزار و ۷۳۷ نفر تس��ت انجام ش��ده كه از اين 
ميان ۲ ه��زار و ۳۳۶ نفر تاكنون جواب تس��ت آنها 

مثبت قطعي بوده است. 
او در ادامه درباره جلسه اي كه با هياتي از نمايندگان 
سازمان بهداش��ت جهاني در محل وزارت بهداشت 
برگزار ش��د نيز گفت: هيات فني از سازمان جهاني 
بهداشت و منطقه امرو و دو تن از كارشناسان كشور 
چين در اين جلس��ه حضور داش��تند. در اين جلسه 
بحث هاي فني و تكنيكالي در ارتباط با نوع غربالگري، 
نوع تش��خيص، درمان و... اين بيماري مطرح ش��د. 
همچنين اين زبان مشترك وجود داشت كه باتوجه 
به اينكه اين ويروس جديد و با رفتار ناشناخته است، 
بايد كشورها تجربيات را در اختيار يكديگر قرار دهند 
تا بتوان بر اين ويروس فائق آمد.  رييسي تاكيد كرد: 
همچنين مسائلي در ارتباط با بحث مرزها و چگونگي 

بحث هايي در ارتباط با پيش��گيري، ايزولاس��يون و 
خدم��ات در منزل و انواع داروه��اي جديدي كه در 

دست بررسي است نيز مطرح شد.

   تعطيلي مدارس تا چه زماني ادامه دارد
تعطيلي مدارس نيز مساله مهم براي دانش آموزان و 
خانواده هاي آنها شده است. وزير آموزش و پرورش در 
اين رابطه گف��ت: روز جمعه پيش رو، درباره وضعيت 
هفته آينده مدارس تصميم گيري خواهد شد كه آيا 
مدارس تعطيل مي شود يا خير و حدود و بازه زماني اين 
تعطيلي در كدام استان ها خواهد بود. محسن حاجي 
ميرزايي در پاسخ به اينكه تعطيلي مدارس تا چه زماني 
ادامه خواهد يافت؟ گفت: بر اساس اختيارات ستاد ملي 
مديريت كرونا، وضعيت اس��تان ها رصد و متناسب با 
شرايط پيش بيني شده درباره تعطيلات تصميم گيري 
و اعلام مي كنند. او اف��زود: روز جمعه پيش رو درباره 
وضعيت هفته آينده م��دارس تصميم گيري خواهد 
ش��د كه آيا مدارس تعطيل مي شود يا خير و حدود و 
بازه زماني اين تعطيلي در كدام استان ها خواهد بود. 
حاجي ميرزايي اضافه كرد: ما دايم��ا درباره آموزش 
مجازي، بازخورد مي گيريم و متناس��ب با بازخوردها 
واكنش نش��ان مي دهيم و به تدريج آمادگي هاي ما 
در زمينه آموزش هاي مجازي بيش��تر خواهد ش��د. 
حاجي ميرزايي ادامه داد: مهم ترين ماموريت آموزش 
و پرورش اين است كه اطمينان پيدا كند كه آموزش 
تعطيل نمي شود و ما بايد از باز بودن مدارس به خاطر 
اجتماع��ات و خطراتي كه س��لامتي آن��ان را تهديد 
مي كند، جلوگيري كنيم .او افزود: خوشبختانه حركت 
گسترده اي در سطح كشور شروع شده و صداوسيما و 
شبكه آموزش به كمك نهاد تعليم و تربيت آمده و براي 

جبران اين كاستي كمك مي كنند.
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در ايام خانه نشيني كرونايي 
چه كار كنيم

رييس س��ازمان نظام روانشناسي و مشاوره كشور 
به ارايه راهكارهايي براي مقابله با اس��ترس ناشي 
از ويروس كرونا پرداخت و گفت: در ش��رايط فعلي 
كه مردم در خانه هس��تند و سبك زندگي خود را 
تغيير داده اند، توصيه مي شود كه از اقداماتي مانند 
ريلكسيشن و سرگرم كردن خود و اعضاي خانواده 
و مطالعه و نوشتن خاطرات خود براي مقابله با اين 
استرس استفاده كنند. محمد حاتمي اظهار كرد: 
كرونا باعث توجه مردم به اقدامات پيش��گيرانه و 
تغيير سبك زندگي ش��ده و تكرار برخي رفتارها 
هم به مرور زمان به عادت تبديل مي شود، اما مردم 
مطمئن باشند كه با رفتن اين ويروس منحوس از 
كشور عادت به تكرار شس��تن دست ها و اقدامات 
بهداش��تي هم از بين خواهد رفت.رييس سازمان 
نظام روانشناسي و مشاوره كشور با بيان اينكه كرونا 
مردم را نمي كشد و اين ترس از كروناست كه مردم 
را مي كشد، گفت: متاسفانه اقدامات زمينه سازي 
ذهني ب��راي اين ويروس انجام نش��ده بود و فقط 
مي گفتند كه كرونا در ايران نيست، اما به يك باره 
اعلام شد كه چند نفر در قم فوت كردند و اين موضوع 
اس��ترس و اضطراب زيادي را در مردم ايجاد كرد. 
وي اضطراب و اس��ترس را جزو ذاتي ورود ناگهاني 
اين ويروس به كشور دانس��ت و افزود: درصدي از 
وجود اضطراب در افراد خوب اس��ت، چراكه باعث 
رعايت اقدامات بهداشتي و خود مراقبتي مي شود، 
اما اگر ميزان اس��ترس از حدي فراتر رود هورمون 
كورتيزون كاهش مي يابد و سيس��تم ايمني بدن 
تضعيف و نهايتاً بدن آماده بيماري هاي صعب العلاج 
خواهد شد.حاتمي كه در برنامه اي راديويي صحبت 
مي ك��رد، با بيان اينكه مردم باي��د اين اضطراب را 
بپذيرند و به اضط��راب خود توجهي نكنند گفت: 
در شرايط فعلي كه مردم در خانه هستند و سبك 
زندگي خود را تغيير داده اند، توصيه مي كنيم كه از 
اقداماتي مانند ريلكسيشن و سرگرم كردن خود و 
اعضاي خانواده و مطالعه و نوش��تن خاطرات خود 
براي مقابله با اين اس��ترس استفاده كنند و بدانند 
كه تنها افرادي كه بيماري زمينه اي دارند در اثر اين 
ويروس فوت مي كنند و كساني كه سيستم ايمني 

قوي دارند از اين بيماري نجات پيدا مي كنند.

حيوانات ممنوعه
در سفره هفت سين نگذاريد 

در پي خريد و فروش برخي گونه هاي ممنوعه مانند 
سمندر لرستاني و سنبل آبي در آستانه عيد نوروز در 
سال هاي اخير، يك فعال محيط زيست با تاكيد بر 
ضرورت قرار ندادن حيوانات ممنوعه مانند سمندر 
لرستاني داخل سفره هفت سين گفت: اين كار نوعي 
حيوان آزاري محسوب مي شود. ميترا البرزي منش 
ادامه داد: برخي افراد بعضي گونه ها مانند س��مندر 
لرس��تاني و ... كه حرف اول نام  آنها با »س« ش��روع 
مي شود را به عنوان يكي از “س “هاي سفره “هفت 
سين “ قرار مي دهند و به نظر من هيچ ضرورتي ندارد 
كه با حيوان آزاري سفره هفت سين را تزيين كرد.او 
در بخش ديگري از صحبت هاي خود با اشاره به ماهي 
قرمز گفت: چيدن سفره هفت سين سنت مشخصي 
دارد و داخل آن موادي مانند س��ماق، سنجد، سير، 
سركه، س��بزه و ... قرار مي دهيم اما ماهي قرمز جزو 
سنت ما نيست و وارد سفره هفت سين شده است. اين 
فعال محيط زيست با اشاره به اينكه ماهي هاي قرمزي 
كه براي سفره هفت سين خريداري مي شود معمولا يا 
صدمه ديده اند يا زود مي ميرند، اظهار كرد: نبايد با آزار و 
اذيت و صدمه زدن به حيوانات ارزش نمادهاي خوب 
براي سال آينده را از بين برد همچنين مشاهده مرگ 
يك حيوان در خانه باعث رنج فرزندانمان مي شود. 
بنابراين بهتر اس��ت ماهي قرمز كه حتي حرف اول 
آن »س« نيست را براي سفره هفت سين خود تهيه 
نكنيم.البرزي منش با بيان اينكه از زمان هاي قديم 
ياد گرفته ايم چه چيزهايي را داخل سفره هفت سين 
قرار دهيم، گفت: هر كدام از سين ها را به عنوان نماد 
يك چيز خوب مانند بركت، سلامت، تمتع، دارايي و... 
براي سال نو سر سفره هفت سين خود قرار مي دهيم. 
اين فعال حوزه محيط زيس��ت در بخش ديگري از 
صحبت هاي خود اظهار كرد: س��بز كردن »سبزه« 
و سپردن آن به آب روان از گذشته بر اساس سنت ما 
مرسوم بوده است چون زماني كه گندم يا دانه ديگري 
را پس از س��بز كردن در رودخانه ها رها مي كنيم آن 
سبزه همراه آب مي رود و در كنار بستر رودخانه سبز 
مي شود و مي تواند مورد تغذيه پرندگان و حيوانات نيز 
قرارگيرد بنابراين بهتر است كه اين كار را انجام دهيم 
و س��بزه هاي خود را به آب رواني كه جاري و پرتوان 
است بسپاريم تا آن را همراه خود ببرد و در نهايت در 
خاك سبز شود.وي تاكيد كرد: آبي كه سبزه را در آن 
رها مي كنيم بايد واقعا روان باشد تا سبزه را همراه خود 
ببرد و در كنار بستر رودخانه يا نهر سبز شود. نهرها و 
جوي هاي آب شهر تهران و ساير شهرها معمولا بتوني 
هستند بنابراين سبزه با خاك تماس پيدا نمي كند و در 
كنار بستر آن سبز نمي شود. در اين شرايط نبايد سبزه 
را به نهرها و رودخانه هاي بتوني بسپاريم بلكه بايد آن  
را در رودخانه ها يا جوي هاي آبي كه بتوني نيستند 
رها كنيم تا سبز شوند و مورد استفاده حيوانات قرار 
گيرند.اين فعال حوزه محيط زيست ادامه داد: برخي 
افراد نيز دانه هايي مانند شاهي و... را سبز مي كنند كه 
بعد از »سيزده بدر« )۱۳ فروردين( نيز قابليت خوراكي 
دارد. برخي نيز گلدان هاي گياه »سينره« را براي سفره 
هفت سين تهيه مي كنند كه مي تواند موجب زيبايي 
و ايجاد حس خوب براي خانواده در آغاز سال باشد و 
هم اتلافي ندارد و مي توان در تمام طول س��ال از آن 
نگه داري  كرد.البرزي من��ش در پايان گفت: تمام ما 
ايراني ها دوست داريم در سفره هاي هفت سين خود 
نمادي از نعمت ها و سلامتي براي سال آينده را قرار 
دهيم و اين كار را نيز انجام مي دهيم اما توجه داشته 
باش��يم كه اين كار موجب تلف ش��دن و آزار و اذيت 

حيوانات نشود.
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پارلمان شهري پايتخت نرخ كرايه مترو، اتوبوس، تاكسي و سرويس مدارس در سال آينده را تعيين كرد

مديركل دفتر اقتصاد مسكن وزارت راه و شهرسازي اعلام كرد

افزايش ۲۵ درصدي كرايه حمل و نقل عمومي پايتخت 

پيشنهاد تهاتر زمين دولتي با آپارتمان هاي بخش خصوصي

گروه راه و شهرسازي|
 اعضاي شوراي شهر تهران روز گذشته لايحه بودجه سال 
99 شهرداري تهران را تصويب كردند. بودجه مصوب براي 
هيات تطبيق فرمانداري ارسال مي شود و درصورت تاييد 
فرمانداري بودجه 30 هزار و 574 ميليارد توماني، ملاك 

عمل فعاليت هاي سال آينده شهرداري قرار مي گيرد.
در سال هاي گذش��ته و حتي در شوراي پنجم رسيدگي 
به لايحه بودجه چندين جلس��ه طول مي كشيد و اعضا 
در دونوبت صبح و عصر به بررس��ي لايحه مي پرداختند 
 اما امسال فقط در دو جلسه اين اتفاق افتاد و روز يكشنبه

33 تبصره از 44 تبصره را به تصويب رسانده و باقي آن را 
روز گذشته تصويب كردند. به نظر مي رسد به دليل ارسال 
با تاخير بودجه به شورا اعضا در تصويب آن تعجيل كردند 

تا هر چه زودتر تمام شود.
در جريان بررسي تبصره ها محسن هاشمي رييس شوراي 
شهر از اعضا خواس��ت به دليل سرعت در بررسي بودجه 
پيش��نهادي عنوان نكنند و تبصره هاي 36 تا 44 بدون 
ارايه هيچ پيشنهادي به تصويب رسيد. يكي از موضوعات 
مهم لايحه بودج��ه 99 بهاي خدمات ش��هرداري بود و 
اعضا در جريان بررس��ي بهاي خدمات بودجه س��ال 99 
شهرداري تهران به افزايش ۲5 درصدي نرخ كرايه حمل 
و نقل عمومي راي مثبت دادند. بر اين اساس بليت ۱۲00 
توماني بليت مترو داخل شهر مصوب سال 9۸ براي سال 
99 با 300 تومان افزايش ۱500 تومان تعيين شد. علاوه 
بر اين بليت تك سفره مترو حومه به تهران كه در سال 9۸ 
يك هزار و ۲00 تومان بود ب��ه يك هزار و 700 تومان در 
سال 99 افزايش يافت. همچنين قيمت بليت تك سفره 
متروي هشتگرد كه 60 كيلومتر است 5 هزار تومان تعيين 
ش��د و بليت مترو فرودگاه امام خميني)ره( به دليل كم 
بودن تعداد مسافرانش همان 9 هزار تومان باقي  ماند. بر 
همين اساس، نرخ اتوبوس و ميني بوس در خطوط مختلف 

پايتخت نيز ۲5 درصد افزايش مي يابد.
رييس كميسيون عمران و حمل و نقل شوراي شهر تهران 
در اين باره گفت: كرايه انواع تاكسي و سرويس مدرسه نيز 
تا سقف ۲5 درصد افزايش مي يابد و در اين قسمت كلمه 
»تا سقف« مد نظر قرار داديم تا حين اجرا براي تعيين كرايه 
خطوط مختلف دست شان باز باشد.البته بهاره آروين با ارايه 
عدد در افزايش قيمت مخالف بود و در اين باره توضيح داد: 
در قانون آمده است كه افزايش نرخ  شهرداري ها مي تواند 
براساس تورم اعلامي از سوي دستگاه هاي مسوول باشد 
و اينكه ما يك عددي را ثابت انتخاب كنيم درست نيست. 
شايد سال آينده قيمت ها افزايش يابد و اين قيمت هاي 
جديد صرف نكند و اگر بر اساس نرخ تورم قيمت را تعيين 
كنيم، بهتر است.آروين همچنين معتقد بود، تعيين نرخ 
براي متروي هشتگرد كه به لحاظ ايمني مشكل دارد، كار 
درستي نيست و بدان معنا است كه شهرداري مسووليت 
اين خط نا ايمن را بر عهده گرفته است.عليخاني اما درباره 
تعيين قيمت نظر متفاوتي داش��ت. او با بيان اينكه سال 
گذشته ما براساس نرخ تورم، نرخ كرايه حمل و نقل عمومي 
را تعيين كرديم و رفت و برگش��ت لايحه زياد شد، گفت: 
عملا در كار اجرايي به مشكل برخورديم كه در نهايت هم 
دولت و فرمانداري س��قف ۲5 درصد را تعيين كردند و ما 
براي عدم برخورد با مشكل اين عدد را تعيين كرديم. در 
نهايت اعضاي شوراي شهر تهران به افزايش ۲5 درصدي 
نرخ كرايه انواع وسايل حمل و نقل عمومي در سال آينده 

رأي مثبت دادند.

 ۳۷۱ ميليارد تومان براي پروژه هاي باقي مانده
علي رغم اينكه بارها گفته شده اولويت شهرداري تهران 
تكميل پروژه هاي نيمه تمام است اما روز گذشته اعضاي 
شوراي شهر تهران با تزريق 37۱ ميليارد تومان، پروژه هاي 
جديدي را براي برخي از حوزه هاي ماموريتي شهرداري 
تعريف كردند. حسن رس��ولي عضو كميسيون برنامه و 
بودجه درباره افزايش 37۱ ميليارد توماني مصارف بودجه 
صحبت كرد كه اين موض��وع با اعتراض زهرا صدر اعظم 
نوري مواجه شد. حسن رسولي در اين باره گفت: همانطور 
كه مي دانيد در روز يكشنبه به استثناي بودجه كميسيون 
فرهنگي و اجتماعي، موضوع منابع و مصارف بسته شد 
و از روز يكشنبه در كميسيون بودجه، فرهنگي و تلفيق 
بحث هاي مفصلي صورت گرفت و به اتفاق رقم درآمدي 

لايحه شهرداري با جمع بندي شورا 37۱ ميليارد و ۱03 
ميليون و ۸۸۲ هزار تومان تعيين ش��د كه با هماهنگي 
كميس��يون تلفيق از اين رقم 76 ميليارد تومان به حوزه 
 فرهنگي اضافه مي ش��ود .او ادام��ه داد: همچنين حدود 
۱4۱ ميليارد تومان نيز به ح��وزه حمل و نقل و ترافيك 
اختصاص داده مي ش��ود و براي اجراي طرح نيلوفري و 
باغات كن س��رجمع به حوزه معماري و شهرسازي ۱50 
ميليارد تومان اضافه مي ش��ود.اين 37۱ ميليارد تومان 
كه از محل مابه التفاوت به دست آمده در حوزه هاي مهم 
ماموريت شهرداري و با توافق همه كميسيون ها انجام شد.

در ادامه زهرا صدراعظم نوري رييس كميسيون سلامت با 
بيان اينكه اگر قرار است بودجه ها اينگونه توزيع شود چرا 
كمك به مابقي حوزه ها حذف شده، گفت: ما در كميسيون 
تلفيق پيشنهادات مختلفي داشتيم اما ما را مجبور كرديد 
كه براي تأمين مالي اجراي پيشنهادهاي مطرح شده از 
داخل رديف ها، هزينه ها را كم كنيم اما حالا 37۱ ميليارد 
تومان به رقم بودجه اضافه ش��ده است و چرا اين عدد به 
برخي حوزه ها اختصاص داده نشده است.وي با بيان اينكه 
گويا در كميسيون تلفيق يك جور ديگر حرف زده مي شود 
و يك جور ديگر عمل مي شود، گفت: اصلا سوال است كه 
وقتي بندهاي درآمدي را تصويب كرديم چرا 37۱ ميليارد 
تومان ديگر اضافه كرديد و گويا در كميسيون تلفيق يك 
جور ديگر صحبت مي كنند، در جلس��ات خصوصي يك 
نوع ديگر و در صحن يك چيز ديگر مي آيد و ما به اين روند 

انتقاد داريم.حسن رسولي نيز در انتقاد به اظهارات نوري 
خطاب به هاشمي گفت: نبايد شأن اعضا زير سوال برود و 
نبايد برخي اعضا بگويند كه در خفا يك كار ديگر مي كنيم 
و در عمل يك جور ديگر مي شود و بدانيد كه در چند روز 
اخير كه كرونا همه جا بود؛ كارشناسان بودجه صبح تا شب 
كار مي كردند كه بودجه به موقع به صحن بيايد و حالا ما 
را متهم مي كنيد كه خلاف مي گوييم؟ حداقل زحمات 

كارشناسان را هدر ندهيد.
در ادامه محسن هاشمي با تأكيد بر اينكه سقف درآمدي 
بودجه در صحن علني ش��ورا به تصويب رس��يده است، 
تصريح كرد: بحث مورد انتقاد در حال حاضر موضوع حدود 
37۱ ميليارد تومان است كه قرار بود به اتوبوس اختصاص 
داده شود اما در كميسيون تلفيق كه اتفاقا صدراعظم نوري 
نيز حضور داشت برخي از كميسيون ها پيشنهاد دادند كه 

اين 37۱ ميليارد تومان براي حوزه هاي ديگر نيز در نظر 
گرفته شود و ما نيز اين پيشنهاد را به رأي گذاشتيم.او با 
بيان اينكه قرار شد در حوزه شهرسازي براي اجراي طرح 
نيلوفري و باغات كن اين بودجه در نظر گرفته شود، گفت: 
در حوزه فرهنگي و اجتماعي نيز اين بودجه صرف توسعه 
پهنه هاي گردشگري مي شود و در حوزه حمل و نقل نيز 
اين بودجه صرف خريد اتوبوس مي شود. در نهايت اعضاي 
شوراي شهر تهران به افزايش سقف مصارف بودجه رأي 
مثبت دادند و بر همين اساس مبلغ 37۱ ميليارد تومان 
براي اجراي پروژه ها در حوزه هاي تخصصي ش��هرداري 
در نظر گرفته ش��د.رويكرد مهم بودجه سال 99 افزايش 
اعتبار در بخش هايي است كه مستقيما با شهروندان سر و 
كار دارد. براي مثال در حوزه عمراني 700 ميليارد تومان 
بيش از سال گذشته اعتبار در نظر گرفته شده و در بخش 
حمل و نقل عمومي نيز بيش از 50 درصد يعني ۱,۸00 
ميليارد تومان به بودجه اين حوزه افزوده ش��ده است. در 
تبصره هاي بودجه نيز حدود ۱0 هزار ميليارد تومان براي 
پهنه TOD پيش بيني شده كه تحقق آن نياز به حمايت 
ساير نهادها از جمله شوراي عالي شهرداري و كميسيون 
ماده 5 دارد. به گفته عليخاني رييس كميسيون حمل و 
 نقل شورا، توس��عه حمل و نقل عمومي در تهران نياز به

۲00 هزار ميليارد تومان دارد، بنابراين بدون تغيير سياست 
در اين حوزه و نيز همكاري تمام دستگاه هايي كه مسووليت 

دارند در اين حوزه راه به جايي نمي بريم.

   تصويب لايحه بهاي خدمات مديريت پسماند 
در ادامه اين جلس��ه لايحه اصلاح مصوبه چگونگي 
محاس��به و اخذ بهاي خدمات مديريت پس��ماند در 
دستور كار اعضاي شوراي شهر تهران قرار گرفت كه 
در تشريح جزييات اين لايحه زهرا صدر اعظم نوري 
رييس كميسيون سلامت شوراي شهر تهران گفت: 
به اس��تناد بند ۲6 ماده ۸0 قانون تشكيلات، وظايف 
و اختيارات شوراي اسلامي ش��هر و كشور و انتخاب 
شهرداران با عنايت به ماده ۸ قانون مديريت پسماندها 
و آيين نام��ه اجرايي آن به ش��هرداري ته��ران اجازه 
داده مي شود در نحوه محاسبه بهاي سالانه خدمات 
مديريت پسماند عادي ش��امل هزينه جمع آوري و 
حمل پسماند اقدام كند كه در همين راستا با تغييري 
جزئي بهاي هر كيلوگرم پس��ماند عادي مبلغ ۱30 

تومان تعيين شد.
همچنين براي بهاي خدمات پس��ماند ساختماني و 
عمراني كه به لايحه اضافه شد مصوبات قبلي به قوت 

خود باقي خواهد ماند.
 در ارتباط با پس��ماندهاي ويژه پزش��كي، صنعتي و 
كشاورزي هزينه جمع آوري و حمل 700 تومان، هزينه 
جمع آوري و حمل پسماندهاي بي خطر 400 تومان، 
هزينه جمع آوري پسماندهاي صنعتي ۲50 تومان، 
دفن پس��ماندهاي پزشكي و ويژه در سلول دفن 700 
تومان و استقرار زباله سوز و امحاي پسماندها ۲ هزار و 
500، هزينه جمع آوري و حمل پسماندهاي پزشكي 
به روش مخزن متحرك ۲هزار و ۲00 و آبونمان ماهيانه 
براي تمامي مراكز پزشكي و درماني ۱30 هزار تومان 
تعيين شد. براي باغ پرندگان نيز پيشنهاد شهرداري 

تهران مورد تاييد قرار گرفت.

   تعيين اجاره بهاي كيوسك ها
يكي ديگر از مواردي كه در جريان تعيين نرخ خدمات 
شهرداري مورد بررسي و تصويب قرار گرفت، تعيين 
اجاره بهاي كيوس��ك هاي عرضه گل و مطبوعات در 
تهران بود. بر اين اساس نرخ كرايه ماهانه كيوسك هاي 
درجه يك گل و مطبوعات در شهر تهران يك ميليون 
و ۲00هزار تومان، درجه ۲، ۸00هزار تومان و درجه 
3 نيز 400 هزار تعيين ش��د. همچنين ش��هرداري 
تهران مكلف شد ظرف مدت شش ماه از تاريخ ابلاغ 
اين مصوبه نسبت به شناسايي كيوسك ها، كانكس ها 
و جايگاه هاي عرضه فاقد مجوز مستقر در سطح شهر 
تهران، معابر، فضاهاي عمومي و متعلق به شهرداري 
تهران اقدام و پيگيري حقوقي لازم جهت جمع آوري 
آنها را در دس��تور كار قرار دهد. همچنين شهرداري 
مكلف شد براي تعيين اجاره بهاي كيوسك هاي عرضه 
گل افزايش بهاي آنها را در قالب لايحه به شوراي شهر 
ارايه كند و تا زمان ارايه اين لايحه در س��نوات آتي، 
حداكثر ۲5 درصد افزاي��ش تعرفه تا تصويب لايحه 

ملاك عمل را داشته باشد.

   خدمات قابل عرضه در بهشت زهرا)س( 
علاوه بر اين به��اي خدمات قابل عرضه در س��ازمان 
بهشت زهرا)س( نيز در صحن شورا به تصويب رسيد. 
زهرا صدراعظم نوري در تشريح لايحه اصلاح مصوبه 
تعيين بهاي خدمات قابل عرضه در سازمان بهشت زهرا 
در بودجه سال آينده شهرداري تهران گفت: در ارتباط 
با بهش��ت زهرا )س( پيشنهادي كه توسط شهرداري 
داده شده بود مورد تاييد قرار گرفت. فقط در يك مورد 
در بند س��وم اصلاحي وجود داشت به اين شكل كه با 
توجه به كمبود فضاي قابل دفن در آرامستان بهشت 
زهرا و همچنين درخواست هاي مكرر شهروندان اين 
سازمان در جهت رفاه حال شهروندان كما في السابق 
در قطعات جديد و جاري طبقه زيرين قبور را رايگان 
براي دفن اموات مسلمين اختصاص خواهند داد.وي 
افزود: براي طبقات بالايي با اولويت دفن بستگان درجه 
يك و دو متوفي و در غير اينصورت به ساير شهروندان 
 با اخذ رضايتنامه از بستگان درجه يك متوفي با تعرفه

۲0 ميليون ريال به ازاي هر طبقه بهش��ت زهرا )س( 
مي تواند اقدام كند.اعضاي شوراي اسلامي شهر تهران 

نهايتا اين لايحه را با اكثريت آراء به تصويب رساندند.

گروه راه و شهرسازي|
در ش��رايطي كه بيش از ۲,5 ميليون واحد مسكوني 
ساخته شده توسط بخش خصوصي اما خالي در كشور 
وجود دارد، دولت پيشنهاد كرده است كه اين واحدها 
و حتي واحدهاي مس��كوني در دست احداث با زمين 

دولتي تهاتر شود.
به گزارش »تعادل«، از آنجا كه سهم هزينه تهيه زمين 
در هزينه ساخت واحدهاي مسكوني بسيار بالا )حدود 
60 درصد از كل هزينه س��اخت( اس��ت و عنصر اوليه 
شروع ساخت و ساز نيز به شمار مي رود، در يك حالت 
كلي اين پيشنهاد از سوي سازندگان با استقبال مواجه 
خواهد شد. اما موانع يا چالش هايي نيز بر سر اجرايي 
شدن اين پيش��نهاد وجود خواهد داشت. نرخ گذاري 
واحدهاي س��اخته شده از س��وي دولت، نرخ گذاري 
زمين هاي واگذار ش��ده از س��وي دول��ت، موقعيت 
زمين ه��اي واگذار ش��ده و... از جمله اي��ن چالش ها 
خواهند ب��ود. در اين طرح، اگرچه احتمالا س��اخت و 
ساز رونق خواهد گرفت اما مساله مشتري پيدا كردن 
براي اين واحدها همچنان وجود خواهد داشت. يكي 
از دلايل خالي ماندن واحدهاي مس��كوني به ويژه در 
تهران، استقرار اين واحدها در شمال شهر و محله هاي 
گرانقيمت است كه هزينه اجاره آنها را به شدت افزايش 
داده و از توان خانوارهاي متوس��ط خارج است. در اين 

ميان، اگر چ��ه دولت برخي طرح ها همچون پرداخت 
يارانه يا وام و... را براي توانمندسازي مستاجران دنبال 
مي كن��د، اما انج��ام چنين طرح هايي ق��درت خريد 
مس��تاجران را در برابر واحدهاي لوكس شمال شهر 
افزايش نخواهد داد و از همين رو، احتمالا تغييري در 
صورت مساله يعني خالي ماندن واحدهاي مسكوني 
گرانقيمت ايجاد نخواهد شد و فقط مالكيت آنها از بخش 

خصوصي به دولتي منتقل خواهد شد.

   تهاتر زمين با مسكن
پروانه اصلاني، مديركل دفتر اقتصاد مسكن وزارت راه 
و شهرسازي در خصوص بخشي از برنامه هاي وزارت 
راه و شهرس��ازي براي س��اماندهي بازار اجاره، گفت: 
پيشنهاد مي شود تا بخش خصوصي واحدهاي ساخته 
شده يا در حال تكميل خود را با دولت تهاتر كند و با ارايه 
واحدهاي مس��كوني، از دولت براي احداث واحدهاي 

جديد زمين بگيرد.
اصلان��ي در گفت وگو با پاي��گاه خب��ري وزارت راه و 
شهرسازي با اشاره به اينكه در خصوص اجاره داري و 
ساماندهي اين بخش، اتاق فكري در معاونت مسكن 
و ساختمان تش��كيل شده اس��ت، گفت: وزارت راه و 
شهرسازي به دنبال آن است تا با استفاده از ظرفيت هايي 
كه در اختي��ار دارد و همچني��ن ظرفيت هاي بخش 

خصوصي، مدل اجاره داري حرفه اي را در كشور ايجاد 
كند. به همين لحاظ، ضرورت دارد تا مش��وق هايي از 
سوي وزارتخانه به بخش خصوصي ارايه شود و بخش 
خصوصي واحدهايي را بسازد يا واحدهايي را كه درحال 

تكميل دارد در اختيار اين بخش و دولت قرار دهد.
اصلاني با تاكيد بر اينكه ساخت واحدهاي استيجاري 
توس��ط بخش خصوصي و با حماي��ت دولت، طرحي 
ميان مدت است، خاطرنشان كرد: هم اكنون پروژه هاي 
مسكوني نيمه تمام و تمام شده وجود دارند كه قابليت 
الحاق به طرح اج��اره داري حرف��ه اي را دارند. در اين 
بخش، پيشنهاد مي شود تا بخش خصوصي واحدهاي 
ساخته شده يا در حال تكميل خود را با دولت تهاتر كند 
و با ارايه واحدهاي مسكوني، از دولت زمين براي احداث 

واحدهاي جديد بگيرد.
وي تصريح كرد: واحدهاي مس��كوني تكميل شده و 
در دس��ت تكميل در طرح اجاره داري حرفه اي براي 
گروه ه��اي مختلف درآمدي كه توان تامين مس��كن 
خ��ود را ندارند يا بخش عمده درآم��د آنها به اجاره بها 
اختصاص يافته است، با بهاي متناسب با درآمد، اجاره 
داده مي ش��ود.او افزايش عرضه واحدهاي اجاره اي را 
راه حلي براي ساماندهي بازار اجاره عنوان كرد و توضيح 
داد: سامانه املاك و اسكان كه به تازگي رونمايي شد، 
در صورت تكميل توسط نهادها و سازمان هاي مختلف 

دخيل اطلاعات در اين سامانه، اين قابليت و توان را دارد 
كه واحدهاي خالي را براي بازار استيجار، عرضه كند. 

اصلاني تاكيد كرد: همان طور كه بارها نيز اعلام شده 
است، براي اينكه اين سامانه بتواند فعاليت موردانتظار 
را اراي��ه دهد نيازمند اطلاعاتي اس��ت كه از حوزه ها و 
سازمان هاي مختلف بايد در اختيار سامانه قرار بگيرد 
و خروجي اين س��امانه متكي به اطلاعات، شناسايي 

واحدهاي خالي است.
وي افزود: تقاضاهاي مش��خصي را براي دستگاه هاي 
اجرايي همچون آب، برق، گاز، مركز آمار، سازمان امور 
مالياتي، شركت خدمات انرژي و ديگر سازمان ها كه اين 
اطلاعات را دارند، ارسال كرده ايم. نهادها و سازمان هاي 
داراي اطلاع��ات بايد اطلاعات خود را با اين س��امانه 
به اش��تراك بگذارند و به محض آنكه اين اطلاعات در 
سامانه ثبت و به اشتراك گذاشته شود اين سامانه قابليت 
شناسايي خانه هاي خالي را دارد كه ما اميدوار هستيم 
تا پايان امسال اين اتفاق بيفتد و ما بتوانيم در سال آتي 

از اين ظرفيت به نفع كشور بهره ببريم.
مديركل دفتر اقتصاد مس��كن وزارت راه و شهرسازي 
گفت: هم اكنون ع��لاوه بر دهك هاي يك تا س��ه كه 
توان تامين مس��كن را براي خود ندارن��د، گروه هاي 
ميان درآمدي كه شامل دهك هاي 4 تا 7 هستند نيز 
در تامين مسكن خود مشكلاتي را دارند كه به همين 

منظور جلساتي را با نهادهاي متولي حمايت گروه هاي 
كم درآمد تشكيل داده و به دنبال رفع مشكلات در اين 

خصوص هستيم.
وي يادآور ش��د: ما در تامين مس��كن براي گروه هاي 
كم درآمد صرفا به دنبال س��اخت واحدهاي مسكوني 
نيستيم، بلكه تامين بخشي از اجاره بها، ارايه وام هاي 
قرض الحس��نه نيز ش��امل اين طرح است. اميد است 
 تا پايان س��ال مدل حمايتي دولت در تامين مس��كن 

كم درآمدها در بخش اجاره داري تدوين شود.
اصلاني همچنين در پاسخ به اين پرسش كه آيا مدل 
بانك مسكن براي ارايه 30 ميليون تومان كمك وديعه 
اجاره بها به س��رانجام رسيده است يا خير؟ اعلام كرد: 
متاسفانه اين طرح در بانك مركزي باقي ماند. اما آنها 
نيز به دنبال آن هستند تا مدل خود را با مقررات موجود 
بانكي منطبق كنند. بدين معنا اين طرح از بين نرفته 
است، بلكه در دست بررسي اس��ت تا قابليت اجرايي 
پيدا كند.مديركل دفتر اقتصاد مس��كن گفت: به طور 
كلي هر اقدامي انجام دهيم كه بتواند عرضه را در بازار 
مسكن ايجاد كند، مي تواند اجاره بها را كنترل كند. اما 
يادمان باش��د تمام اين اقدامات در بستر اقتصاد كلان 
صورت مي گيرد. از اين رو، بايد تلاش شود تا نوسانات 
اقتصادي كنترل شود وگرنه نوسانات اقتصادي مي تواند 

حركت هاي بخشي را نيز تحت تاثير قرار دهد.
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حذف جريمه بيمه و ماليات براي 
فعالان گردشگري و حمل و نقل

محمد اس��لامي، وزير راه و شهرسازي از حذف 
جريمه عدم پرداخت بيمه سهم كارفرما و ماليات 
مشاغل بخش گردشگري و حمل و نقل خبر داد.

به گزارش مهر، اس��لامي درب��اره كاهش اخير 
قيمت بلي��ت هواپيما و حذف جريمه كنس��ل 
كردن بليت ها به خاطر كرونا اظهاركرد: ما گفتيم 
كه بليت ها را به عنوان يك بن با ارزش در اختيار 
مسافران قرار دهند تا در زمان عادي شدن شرايط، 
از پرواز استفاده كنند و افرادي را كه بليت آنها به 

دستور دولت كنسل شده را، جريمه نكنند.
او ادامه داد: متأس��فانه ما با تنوعي از وضعيت در 
اين حوزه مواجهيم كه هر كدام در جاي خود به 
رسيدگي خاصي نياز دارند؛ چراكه با يك فرمول 

نمي توان همه مسائل را پيگيري كرد.
او تأكيد كرد: مردم مشكلات خود در اين زمينه را 
به سازمان هواپيمايي كشوري اطلاع دهند و بنده 
هم از اين سازمان تقاضا مي كنم كه اين موضوع را 
مجدداً به شركت هاي هواپيمايي ابلاغ و در عين 
حال نظارت كند.وزير راه و شهرسازي در خصوص 
حمايت از دفاتر و آژانس هاي فروش بليت هواپيما 
در شرايط كرونا گفت: مصوبه جديد هيات دولت 
همه مش��اغلي را كه از كرونا آسيب مي بينند و 
متضرر مي شوند را شامل مي شود و مشاغل حوزه 
گردش��گري و حمل و نقل نيز شامل اين مصوبه 
اخير مي شوند؛ ضمن اينكه براي عدم پرداخت 
بيم��ه تأمين اجتماعي س��هم كارفرما و ماليات 
مشمول جريمه نخواهند شد.اسلامي يادآور شد: 
شوراي پول و اعتبار امشب براي تسهيلات بانكي 
اين واحدها نيز تصميم گيري خواهد كرد تا بتوانند 

اقساط وام را با يك مهلتي بپردازند.

اثر كرونا بر سفرهاي دريايي 
داخلي و خارجي

معاون مدي��ركل ام��ور دريايي س��ازمان بنادر و 
دريانوردي اعلام كرد: درپي ش��يوع ويروس كرونا 
س��فرهاي دريايي خارجي قطع ش��ده اس��ت اما 
سفرهاي درياي داخلي با قدري كاهش همچنان در 
جريان بوده و تمهيدات و اقدامات پيشگيرانه براي 
جلوگيري از انتشار اين ويروس به صورت كامل در 

بنادر و سفرهاي دريايي رعايت مي شود.
به گزارش ايسنا، حسين عباس نژاد درباره آخرين 
وضعي��ت س��فرهاي دريايي داخل��ي و خارجي و 
تمهيدات انديش��يده ش��ده درراس��تاي مقابله با 
ويروس كرونا اظه��ار كرد: درپي ش��يوع ويروس 
كرونا كشورهاي همس��ايه جنوبي مرزهاي خود 
را بسته اند و س��فرهاي دريايي خارجي به مقصد 
اين كش��ورها انجام نمي شود اما سفرهاي دريايي 
داخلي همچنان با قدري كاهش برقرار است و تمام 
تمهيدات بهداشتي و پيشگيرانه براي جلوگيري 
از انتش��ار اين ويروس در ترمينال هاي مس��افري 
سالن هاي مسافري بنادر و شناورها انجام مي شود.

او اف��زود: با توج��ه به اينكه اوج و پيك س��فرهاي 
دريايي از بيستم اسفندماه تا پانزدهم فروردين ماه 
است، نمي توان اظهارنظر قطعي در اين زمينه كرد 
بنابراين بايد صبر كنيم تا ببينيم وضعيت سفرها 
چگونه مي ش��ود و آيا مردم از س��فرهاي دريايي 
داخلي استقبال مي كنند يا خير.معاون مديركل 
امور دريايي س��ازمان بنادر و دريانوردي ادامه داد: 
همه اقدامات و الزامات پيشگيرانه و بهداشتي براي 
جلوگيري از ش��يوع ويروس كرون��ا در همه ابنيه 
اماكن و شناورهاي دريايي اجرايي مي شود به عنوان 
 مثال شناورهاي دريايي به صورت كامل در هر روز 
چندين بار با م��واد ضدعفوني كننده شست وش��و 
مي شوند، از سوي ديگر هم براي ورود و خروج افراد 
تمهيداتي انديش��يده ش��ده تا غربالگري روي آنها 
در بنادر و س��الن هاي مس��افري انجام شود و حتي 
تمهيداتي انديشيده شده تا بتوانيم به محض تشخيص 
علائم كرونا در فردي حتي در وسط دريا آن را سريعا به 

مراكز بهداشتي و درماني منتقل كنيم.

احداث ۳۹ هزار مسكن ملي 
در پرديس و پرند

سهم شهر جديد پرديس از طرح اقدام ملي مسكن 
۱9 هزار واحد و ش��هر پرند ۲0 هزار واحد است كه 
مرحله اول نام نويس��ي از متقاضيان انجام شده و 

مرحله دوم ثبت نام به زودي انجام مي شود.
به گزارش ايس��نا، در ش��هرهاي جديد پرديس و 
پرند قرار اس��ت مجموعه 39 ه��زار واحد در قالب 
طرح اقدام ملي مس��كن ساخته ش��ود كه مرحله 
اول نام نويسي روز شنبه اول دي ماه انجام گرفت و 
مرحله دوم نيز قرار است به زودي و احتمالًا تا قبل 
از پايان سال انجام شود.در حالي كه براساس برنامه 
اقدام ملي مسكن ساخت 400 هزار واحد مسكوني 
تا پايان سال ۱400 در دس��تور كار دولت، وزارت 
راه وشهرسازي و ش��ركت ها و نهادهاي تابعه اين 
وزارتخانه قرار گرفته است، از اين ميزان ۲00 هزار 
واحد مسكوني در شهرهاي جديد احداث خواهد 
شد. هم اكنون ۱۸ ش��هر جديد فعال در كشور به 
عنوان بستر س��اخت ۲00 هزار واحد مسكوني در 
قالب طرح اقدام ملي مسكن شناخته شده و عمليات 
اجرايي مربوط به س��اخت اين واحدها در برخي از 
آنها آغاز شده است.اين در حالي است كه وزير راه و 
شهرسازي به تازگي به ادارات كل راه و شهرسازي 
در همه استان ها ماموريت داده است ظرف يك ماه 
اقدام به شناسايي سازندگان خوشنام در هر شهر 
كرده و عمليات اجرايي مربوط به ساخت واحدهاي 
مسكوني در قالب طرح اقدام ملي مسكن مطابق با 

سهميه ابلاغ شده به آنها را آغاز كنند.
گزارش ها نش��ان مي دهد س��رعت اج��راي طرح 
اقدام ملي مسكن هم اكنون در تهران بيش از ساير 
استان ها است. اين موضوع به خصوص در دو شهر 
جديد پر تقاضا در اطراف تهران قابل مشاهده است.

  قيمت بليت مترو در سال 99
قيمت به تومان نوع بليت

1500 تك سفره در داخل تهران

1700 تك سفره حومه به تهران

5000 تك سفره به هشتگرد

9000 تك سفره فرودگاه امام خميني 

حامد مظاهريان، معاون توسعه و برنامه ريزي 
ش�هرداري ته�ران ب�ا اش�اره ب�ه تصوي�ب 
بودجه سال 99 ش�هرداري تهران در صفحه 
ش�خصي اش خصوصيات بارز بودجه س�ال 

1399 را اين گونه برشمرد: 
رقم كل بودجه با ۲۶.۸ درصد افزايش نسبت 
به بودجه 139۸ بالغ بر 30.57۴ ميليارد تومان 
خواهد بود و بايد گفت كه تعيين اين رقم با توجه 
به ركود اقتصادي نشان مي دهد كه جهت گيري 
اصلي مديريت شهري به س�مت كار بيشتر، 
تحرك، نوآوري و بهبود ش�اخص ها در ش�هر 

تهران است.
مهم ترين ش�اخصه بودجه 1399 پياده سازي 
برنام�ه اولويت مح�ور و تحقق پذير ش�وراي 
اسلامي شهر تهران است كه در آن براي بيش از 
100 پروژه بيش از 10 هزار ميليارد تومان بودجه 

درنظر گرفته ش�ده اس�ت.ديگر ويژگي هاي 
بودجه 99 به اين شرح است: 

  اختصاص بيش از 5000 ميليارد تومان بودجه 
براي ماموريت ترافيك

   اختصاص ۲هزار ميليارد تومان براي توسعه 
محلات شهري براي اولين بار

 پيش بين�ي 790 ميلي�ارد توم�ان ب�راي 
بازنشس�تگي و باز خريد انگيزش�ي )بيش از 

3000 نفر( پرسنل شهرداري تهران 
  افزايش ۲5 درصدي هزينه حقوق و مزاياي 
كاركنان شهرداري تهران نسبت به سال 139۸ 
  افزاي�ش 10 درص�دي مبل�غ كم�ك هزينه 
سازمان ها و ش�ركت ها با توجه به پيش بيني 
تورم در س�ال آينده كه عملًا به معناي كاهش 
وابستگي س�ازمان ها و ش�ركت ها به بودجه 

شهرداري تهران خواهد بود.

  پرداخت ۴.500 ميلياردتومان براي تس�ويه 
ديون و بدهي 

  پيش بيني لازم ب�راي اجراي خيابان كامل و 
تهران 1۴00 با توجه ب�ه اهميت تغيير قرن در 

آغاز اين سال 
   توجه ويژه به پهنه هاي گردشگري، ميدان گاه ها 

و درنگ گاه ها و گرمخانه هاي شهري 
در بودجه ريزي امسال شهرداري تهران، طرحي نو 
با هدف حل مشكلات شهروندان در محلات شهر 
با اولويت محلات كمتر برخوردار شهري ريخته 
شدكه با اجرا و توجه همكارانم در شهرداري تهران 
و همراهي و حمايت شوراي اسلامي شهر تهران 
و شوراياران در پايان س�ال 1399 شاهد تحقق 
اهداف آن خواهيم بود. بودجه شهرداري پس از 
كسب نظر از فرمانداري روي سايت شفاف براي 

اطلاع عموم بارگذاري خواهد شد.

ويژگي هاي بودجه سال آينده تهران 
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چشماندازاقتصادجهانباشيوعويروسكروناتغييرميكند

كاهش نيم درصدي رشد اقتصاد جهان در 2020
بر اس�اس گزارش چش�م انداز جدي�د اقتصاد 
جهان كه توسط سازمان همكاري هاي توسعه 
اقتصادي، OECD، در دوم مارس 2020 منتشر 
شده است، رش�د اقتصادي جهان در اين سال، 
با افت همراه خواهد شد. براساس اين گزارش، 
اگر فرض شود كه پيك شيوع ويروس در فصل 
نخست س�ال 2020 در چين باشد و بروز آن در 
س�اير اقتصادها از ش�دت كمتر و در عين حال 
از قابليت مهارشدن بيشتري برخوردار باشد، 
انتظار مي رود نرخ رش�د اقتص�ادي جهان در 
س�ال 2020 با افت 0.5 درصدي ب�ه 2.4 درصد 
برس�د. حتي اين ام�كان وج�ود دارد كه نرخ 
رش�د اقتصادي جهان در فصل نخس�ت 2020 
)ژانويه تا پايان مارس(، منفي ش�ود. در همين 
حال توجه به اين نكته ضروري به نظر مي رسد 
كه درهم آميختگي اقتصاد چين با بس�ياري از 
كش�ورهاي جهان، در سال هاي اخير به مراتب 
افزايش يافته است و درنتيجه پيامدهاي شيوع 
ويروس كرونا در س�اير اقتصاده�ا، قابل توجه 

خواهد بود. 

ش��يوع ويروس كرونا آسيب هاي انس��اني و اختلال 
اقتصادي قابل توجهي به همراه داش��ته اس��ت. افت 
توليد در اقتص��اد چين به علت ش��يوع اين ويروس، 
در كل اقتصاد جهان احس��اس ش��د كه اي��ن اتفاق 
منعكس كننده نقش مه��م و در حال فزاينده اقتصاد 
چين در زنجيره هاي تامين جهاني، بازارهاي كالاهاي 
اساسي و سفر و گردش��گري است. پيامدهاي شيوع 
ويروس كرونا در ساير اقتصادها هم اثرات مشابهي البته 
در مقياسي كوچك تر به دنبال داشت. طي سال هاي 
گذش��ته، ارتباط و پيوس��تگي اقتصاد چين با ساير 
اقتصادهاي جهان، افزايش يافته اس��ت به نحوي كه 
در سال2019 در مقايسه با سال 2002، چين نه تنها 
نقش بزرگ تري در توليد به ويژه توليد صنعتي جهان 
دارا شده، بلكه در كل تجارت، گردشگري و حتي جذب 
سرمايه گذاري مس��تقيم خارجي )FDI(، هم نقش 
فزاينده و تعيين كننده اي داشته است. كشور چين در 
سال 2002، تنها 8 درصد از صنعت جهان را در اختيار 
داشت. اين سهم در سال 2019 به بيش از 20 درصد 
افزايش يافته است. در همين حال بايد تاكيد كرد كه 
اين كشور در سال 2002، حدود 6 درصد از GDP دنيا 
را به خود اختصاص داد اما سهم آن در GDP در سال 
2019 به بيش از 16 درصد افزايش يافت. همچنين 
بايد افزود كه در سال 2002، حدود 4 درصد از تجارت 

جهان در اختيار چين بود؛ اين سهم در سال 2019 به 
بيش از 11 درصد افزايش يافته است.

اين موضوع براي سهم چين در بازار كالاهاي اساسي 
هم صادق اس��ت. در سال 2000 حداكثر سهم چين 
در كل ميزان تقاضاي جهان به كالاهاي مهم اساسي 
كمتر از 20 درصد بود ولي در سال 2018 اين سهم در 
برخي از كالاها، دو برابر تا حتي نزديك به 10 برابر شده 
و در برخي از كالاها به بيش از 55 درصد رسيده است. 
چين در س��ال 2018، بيش از 55 درصد از تقاضاي 
آلومينيوم دنيا را به خود اختصاص داد. در همين حال 
اين كش��ور، بيش از 50 درصد از مس دنيا را مصرف 
مي كند. همچني��ن در س��ال 2018، تقاضاي چين 
براي نيكل حدود 50 درصد از كل تقاضاي دنيا برآورد 
مي ش��ود. چين همچنين در س��ال 2018، برابر 45 
درصد از روي دنيا را مصرف كرده است؛ به علاوه آنكه 
مصرف بيش از 50 درصد سرب دنيا را در اختيار دارد. 
از مجموع آمار ياد شده مي توان اينطور نتيجه گرفت 
كه اقتصاد چين طي سال هاي گذشته به شدت بزرگ 
شده است. بنابراين تغييرات اقتصادي در اين كشور، 

تاثير بسزايي در عملكرد ساير كشورهاي دنيا خواهد 
داشت. اين موضوع هم در شرايط رونق اقتصاد چين و 
هم دوراني مانند شرايط فعلي كه شيوع يك ويروس 
موجب افت توليد اقتصادي در چين شده، صادق است.

چش��م انداز اقتصاد جهان، همچنان با عدم قطعيت 
بالايي همراه است. بر اساس گزارش چشم انداز موقت 
اقتصاد جهان كه توسط سازمان همكاري هاي توسعه 
اقتصادي )OECD( در 2 مارس 2020 منتشر شده 
است، رشد اقتصادي جهان در اين سال، با افت همراه 
خواهد شد. براساس اين گزارش، با اين فرض كه پيك 
شيوع ويروس در فصل نخست سال 2020 در چين 
بوده باشد و بروز آن در ساير اقتصادها از شدت كمتر و 
در عين حال از قابليت مهارشدن برخوردار باشد، انتظار 
مي رود نرخ رش��د اقتصادي جهان در سال 2020 به 
جاي 2.9 درصد پيش بيني ش��ده در گزارش نوامبر 
2019 اين سازمان، با افت 0.5 واحد درصدي مواجه 
شود و به 2.4 درصد برسد. حتي اين امكان وجود دارد 
كه نرخ رشد اقتصادي جهان در فصل نخست 2020 

)ژانويه تا پايان مارس(، منفي شود.

بيش��ترين تغييرات در بازنگري نرخ رشد اقتصادي 
متعلق به كش��ور چين اس��ت. در گزارش چشم انداز 
اقتصاد جهان OECD كه در نوامبر 2019 منتش��ر 
ش��ده بود رش��د اقتصادي چين، برابر با 6.1 درصد 
پيش بيني ش��ده بود كه در گزارش مارس 2020، به 

4.9 درصد كاهش داده شده است. 
افت ياد شده بسيار قابل توجه است و بدون ترديد تاثير 
بسزايي بر اقتصاد ساير كشورهاي دنيا خواهد داشت. 
اگرچه كه انتظار مي رود در سال 2021 مجدداً رشد 

اقتصادي چين به 6.4 درصد، بهبود يابد.
گس��ترش شيوع ويروس كرونا به س��اير كشورها در 
برخ��ي موارد از جمل��ه، ايجاد اختلال مس��تقيم در 
زنجيره هاي تامين جهان��ي، تضعيف تقاضاي نهايي 
ب��راي كالاه��ا و خدم��ات وارداتي و افت گس��ترده 
منطق��ه اي در گردش��گري بين المللي و س��فرهاي 
تجاري، قابل توجه است. به علت شيوع اين ويروس، 
ناسازگاري ريس��ك ها در بازارهاي مالي هم افزايش 
يافته و به عن��وان نمونه نرخ بازدهي اوراق ده س��اله 
خزانه داري امريكا به كمترين رقم خود رسيد، بهاي 

دارايي ها و س��هام به شدت افت كرد، قيمت كالاهاي 
اساس��ي كاهش يافت و اطمينان مصرف كنندگان و 
كس��ب وكارها هم به كمترين سطح خود تنزل كرد. 
انتظار مي رود تاثير منفي ش��يوع ويروس بر س��طح 
اطمينان، بازارهاي مالي، سفر و گردشگري و اختلال 
ناش��ي از آن در زنجيره هاي تامين، موجب افت رشد 
اقتص��ادي كليه اقتصاده��اي گ��روه 20، به ويژه در 
اقتصادهايي كه پيوستگي قوي با اقتصاد چين دارند 

ازجمله ژاپن، كره و استراليا، شود.
با توجه به پيامدهاي منفي ش��يوع ويروس كرونا بر 
سطح اعتماد و همچنين سطح درآمدها، انجام برخي 
اقدامات سياس��تي هدفمن��د در اقتصادهايي كه در 
معرض اين ويروس قرار گرفته اند، كمك خواهد كرد 
تا رشد اقتصادي جهان در سال 2021 بهبود يافته و 
از رقم 3 درصد پيش بيني شده قبلي در نوامبر 2019، 

به 3.3 درصد برسد. 
در صورت اس��تمرار و طولاني ترش��دن شدت شيوع 
ويروس كرونا و به خصوص گس��ترش آن در منطقه 
آسياي آرام، اروپا و امريكا شمالي، اين احتمال وجود 
دارد كه چشم انداز تضعيف شود. در اين حالت، رشد 
اقتصادي جهان ممكن است حتي تا سطح 1.5 درصد 

هم كاهش يابد.
با توجه به تمام پيامدهايي كه از آنها س��خن به ميان 
آمد دولت ها بايد براي غلبه بر شيوع ويروس كرونا و 
پيامدهاي ناخوشايند اقتصادي آن، اقداماتي را اجرايي 
كنند. در گام نخس��ت دولت ها باي��د از به كارگيري 
ابزارهاي مناسب و موثر حوزه سلامت عمومي براي 
جلوگيري از شيوع و گسترش ويروس كرونا، اطمينان 
حاصل كنند، سياست هايي هدفمند را براي پشتيباني 
از نظام مراقبت س��لامت جامعه و شاغلان، تدوين و 
اجرايي كرده و در عين حال از گروه هاي اجتماعي با 
س��طح درآمد پايين و آسيب پذير و فعالان اقتصادي 
زيان ديده ناش��ي از ويروس كرونا، پشتيباني كنند. 
در شرايط شيوع ويروس كرونا، اعمال سياست هاي 
حمايتي اقتصادي كلان، مي تواند به برگشت اطمينان 
و بهب��ود وضعيت تقاضا، كمك كن��د ولي بايد توجه 
داش��ت كه اين اقدام��ات نمي تواند به س��رعت آثار 
اختلال زاي ناشي از كاهش توليد يا افت تعداد سفرها 
را از بين ببرد. در پايان نيز بايد خاطرنش��ان ساخت 
اگر ريس��ك هاي رو به پايين، بروز كرده و افت رشد 
اقتصادي ب��راي بازه زماني طولاني ت��ري ادامه يابد، 
در اين صورت به همكاري چندجانبه كشورها براي 
حصول اطمينان از اعمال سياس��ت هاي اثربخش و 

مهاركننده در حوزه سلامت، نياز خواهد بود.

خودروسازاندربرابرواسطههايبازارخودروچهكردهاند؟

9 اقدام سايپا براي مقابله با واسطه گري در بازار خودرو
قيمت و قيمت گ��ذاري خودرو علاوه ب��ر جذابيت هاي 
رس��انه اي و اقبال مخاطب��ان از اخبار آن، در س��ال هاي 
اخير محل اظهارنظرهاي گوناگون و حتي مناقشه هاي 
فراواني نيز بوده است. در همين راستا و در حالي كه قيمت 
خودروهاي ساخت داخل بيش از يك سال است ثابت مانده 
و خودروسازان افزايشي در بهاي محصولات خود نداشته اند، 
اما قيمت ها در بازار آزاد، مسير صعودي داشته اند.  جدا از 
شرايط و قواعد پيچيده و گاه عجيبي كه بر تعيين قيمت 
خودروها در بازار كشور حاكم است، اصول ابتدايي اقتصاد، 
حاكي از آن است كه قيمت زماني افزايش مي يابد كه تقاضا 
بر عرضه پيش��ي بگيرد و تعداد درخواست ها براي خريد 
محصول بيش��تر از خودروهايي باش��د كه به بازار عرضه 
مي شود. اين شرايط طي يكسال گذشته در بازار خودرو 
ايران هم حاكم بوده و بحران خودروسازي پس از اثرگذاري 
تحريم هاي نيمه دوم سال 97، توليد و عرضه را تا يك سوم 
كاهش داد و بي ثباتي بازار از همان روزها آغاز ش��د.  آمار 
نشان مي دهد در آذر و دي ماه 97 مجموع تيراژ توليد در 
دو خودروساز بزرگ ايران به زحمت به هزار دستگاه در روز 
مي رسيد؛ در حالي كه اين عدد در شرايط عادي نزديك به 

چهار هزار خودرو در روز بوده است. 

   پيش فروش همزمان با تهديدهاي تحريمي
نخستين نشانه هاي بحران در بازار خودرو از همين جا بروز 
كرد چرا كه مديران و تصميم گيران وقت صنعت خودرو، با 
وجود تهديدها و خط و  نشان كشي هاي امريكا براي خروج 
از برجام و اجراي دوباره تحريم ها، تمهيدي براي مقابله با 
آن درنظر نگرفتند و به صورت شگفت انگيزي، پيش فروش 
محصولات را براس��اس همان شرايط غيرتحريمي ادامه 
دادند. چالش برانگيزتر آنكه، فروش محصولات مشترك 
با ش��ركاي خارجي نيز به صورت گسترده در دستوركار 
خودروسازان قرار داش��ت. محصولاتي كه پس از خروج 
شركت هاي اروپايي و حتي چيني از ايران امكان توليد آنها 
و ايفاي تعهدات ديگر وجود نداشت و موجي از نارضايتي ها، 
اعتراض ها و تجمعات توسط خريداران اين محصولات به 
راه افتاد. بماند كه گروهي از فرصت طلبان و آنان كه منافع 
ش��خصي يا گروهي خود را در تخريب و تخطئه صنعت 
خودرو مي ديدند نيز بر اين موج سوار شده و آب به آسياب 

اين اعتراض ها مي ريختند. 

   سليماني سايپا را با 540هزار تعهد 
تحويل گرفت

به هر روي، خودروسازان كشور واپسين ماه هاي سال 97 
را با توليدي اندك در برابر تعهدات فراوان سپري كردند و 
تاخير در تحويل خودروهاي فروخته شده توسط مديران 
قبلي، به مهم ترين چالش تيم ه��اي مديريتي جديد به 
ويژه در گروه خودروس��ازي س��ايپا تبديل شد. به گفته 
سيدجواد سليماني، در بهمن ماه گذشته كه وي سكان 
هدايت س��ايپا را در دست گرفت، 540 هزار تعهد در اين 
گروه خودروسازي وجود داشته است. بيش از نيم ميليون 

خودروي فروخته شده توسط مديران قبلي در حالي بود كه 
توليد نيز به كمترين ميزان رسيده بود و از اين توليد، تعداد 
قابل توجهي هم به صورت ناقص و با كمبود قطعه توليد و 
در پاركينگ ها پارك مي شد! تلفيق خودروهاي ناقص، 
مشتريان ناراضي و عطش شب عيد بازار خودرو به هيچ وجه 

شرايط مساعد و مناسبي را نمي توانست فراهم كند.

   خودروسازي يعني هنر برنامه ريزي
خودروس��ازان براي عبور از اين گذرگاه س��خت نياز به 
راهكارهاي اساسي، برنامه هاي كوتاه مدت براي مديريت 
بحران و احتمالا راهبردهاي ميان مدت و بلندمدت براي 
جلوگيري از تكرار اين ش��رايط داش��تند. گفته مي شود 
سيدجواد سليماني، مديرعامل گروه سايپا در نخستين 
روزهاي حضور خود در اين گروه به مديرانش گفته است 
كه » خودروسازي يعني هنر برنامه ريزي «  و از همكارانش 
خواسته تا براساس اين اصل، برنامه ريزي دقيق و اصولي را 
در دستور كار خود قرار دهند. او در نخستين گام با همراهي 
قطعه س��ازان به تقويت زنجيره تامين سايپا پرداخت و 
نتيجه اين رويكرد در سايپا اين بود كه توليد از نخستين 
ماه هاي س��ال98 به نزديكي هاي دو هزار دستگاه در روز 
رسيد. برنامه ميان مدت سليماني و سايپا كاهش وابستگي 
خطوط توليد به قطعات خارجي بود و در اجراي آن »پويش 
ملي بومي سازي قطعات خودرو«  را اجرا كردند. سليماني 
براي بلندمدت هم تنوع و تحول در سبد محصولات سايپا 
را در دستور كار قرار داد. خروج پرايد به عنوان پرتيراژترين 
و در عين حال پرحاشيه ترين محصول دو دهه اخير سايپا، 
جراحي بزرگ نارنجي بود و جايگزيني محصولات جديد در 
سطح كيفي و امكانات بالا تكميل كننده اين پازل مديريتي. 
حالا پس از يكسال از روزهاي بحراني، سايپا محصولاتي 
را براي بازديد رياس��ت جمهوري و هيات دولت به حياط 
پاستور مي برد كه نخستين پيام آن، » تحول بزرگ «  است.

   كوچ سهمگين نقدينگي به بازار خودرو
با وجود اقداماتي كه خودروس��ازان براي مديريت بحران 
در توليد و عرضه انج��ام دادند اما ايجاد اختلاف در بهاي 
كارخانه و قيمت بازار، باعث شد تا خودرو خواهان پيدا كند. 
از سوي ديگر بحران هاي بازار سكه و ارز نيز باعث شده بود 
بانك مركزي و دستگاه هاي ذيربط با معاملات اين حوزه، 
محدوديت هايي ايجاد كنند. از اين رو، سرمايه هاي خرد 
موجود در سطح جامعه از بازار سكه و ارز صرافي ها فاصله 
گرفت. مسكن هم كه سرمايه گذاري كلان به شمار مي آمد 
و قدرت نقد شوندگي اندك آن، جذابيتي را براي حضور 
و ورود سرمايه هاي خرد و ميليوني نداشت. بورس و بازار 
سرمايه نيز به دليل تخصصي بودن، اقبالي از سوي عامه 
مردم به خود نديد و در نتيجه، نقدينگي موجود در سطح 
جامعه »دربست؛ بازار خودرو« را فرياد كشيد. دبير انجمن 
صنايع همگن نيرومحركه و قطعه سازان در گفت وگو با يكي 
از روزنامه ها، از كوچ نقدينگي 2هزار و 200 هزار ميليارد 
توماني به سمت بازار خودرو و ساير كالاها خبر داده است! 

بررسي اين روند در يكسال گذشته از يك روند ناميمون 
حكايت دارد، چرا كه هر چ��ه ورود اين نقدينگي به بازار 
بيشتر مي شد، تقاضا براي خريد خودرو نيز فزوني داشت و 
عرضه بيشتر از قبل در برابر تقاضا سر فرود مي آورد. برهم 
خوردن تعادل عرضه و تقاضا به افزايش لجام گس��يخته 
قيمت ها در بازار منجر مي شد و واسطه گري، دسترسي 
مصرف كننده واقعي ب��ه كالايي به نام خودرو را محدود و 
محدودتر مي كرد. نكته تاسف برانگيز ديگر آنكه اختلاف 
قيمت قابل توج��ه در بازار آزاد، باعث ش��د ت��ا برخي از 
مشترياني كه در ابتدا با نيت خريد و استفاده شخصي، اقدام 
به خريد خودرو كرده اند نيز براي كسب سود، فروشنده 
خودرو شوند و با سود حاصل از آن، سوداي ثبت نام و سودي 
ديگر در سر بپرورانند. از اعلام عدد دقيق به دليل جلوگيري 
از ايجاد جو رواني در سطح جامعه خودداري مي كنيم اما 
آمارهاي محرمانه اعلام شده حكايت از آن دارد كه در بهمن 
ماه 98 ورود چند ميليون اي.پي )كاربر( به سايت فروش 
اينترنتي محصولات دو خودروساز ثبت شده، حال آنكه 
تعداد خودروهاي قابل عرضه )فروش( در اين ماه به يكصد 

هزار دستگاه نيز نمي رسيده است. 

   خودروسازان در برابر واسطه گري 
چه كرده اند؟

نظارت بر بازار و چاره انديش��ي براي تنش ه��اي بازار در 
حيطه اختيارات و وظايف خودروسازان نيست و متوليان 
ديگري دارد اما سايپا و ايران خودرو به عنوان بزرگ ترين 
توليدكنندگان خودرو كشور همواره تلاش كرده اند براي 
تنظيم اين بازار نقش آفريني كنند. تلاشي كه بيشتر در 
حوزه هاي درون بنگاهي خلاصه شده و مديريت عوامل 
بيروني موثر بر بازار، خارج از توان آنها بوده است. »عرضه« 
خودرو، اگر  نگوييم تنهاترين اما دستكم مهم ترين ابزار 
نقش آفريني خودروسازان داخلي در تنظيم بازار بوده است. 
هر چند كه برخي منتقدان و رسانه ها، گاهي خودروسازان 
را به عدم عرضه مناسب با هدف افزايش قيمت ها در بازار 
متهم مي كنند اما يك عامل منطقي و يك گزينه آماري 
مي تواند خودروسازان را از اين اتهام مبرا كند. نخست آنكه 
افزايش قيمت ها در بازار در شرايطي كه بهاي محصولات 
خودروسازان از سوي دستگاه هاي ذيربط ثابت مانده و روي 
يك عدد مشخص يخ بسته است! هيچ سود و منفعت مالي 
را براي آنان به دنبال نخواهد داشت، بلكه به دليل افزايش 
تقاضا و سخت ش��دن دسترسي مصرف كننده واقعي به 
محصولات، نارضايتي مشتري و لطمه خوردن به تصوير 
ذهني جامعه را نيز به دنبال خواهد داشت.  علاوه بر اين، 
آمارهاي رسمي اعلام شده از تيراژ توليد و ميزان عرضه و 
تحويل خودرو به مشتريان در سال 98 نيز نشان مي دهد كه 
گروه خودروسازي سايپا حتي بيش از ميزان توليدي خود، 
خودرو به مشتريان تحويل داده است. اين ميزان بيشتر 
تحويل نسبت به توليد، ناشي از تكميل تحويل خودروهاي 
ناقص توليد شده در اواخر سال 97 به مشتريان بوده است 
كه در كل، گوياي اين واقعيت است كه سايپا در حد توان 

خود براي افزايش عرضه خودرو به بازار تلاش كرده است. 

   9  راهكار سايپايي براي مقابله با واسطه گري 
در بازار خودرو

علاوه بر افزايش عرضه و تلاش براي متعادل كردن عرضه و 
تقاضا، خودروسازان اعلام كرده اند در فروش هاي اينترنتي 
خود هم به دنبال اين هستند كه راه هايي را پيش بگيرند 
كه تا حد امكان، كار براي نقش آفريني واسطه ها و دلالان 
سخت شود. آنطور كه گروه خودروسازي سايپا اعلام كرده، 
آنها 9 راهكار را براي مقابله با واسطه گري در بازار خودرو در 
پيش گرفته اند.  نارنجي ها در ابتدا براي هر كدملي، سهميه 
يك ثبت نام را در نظر گرفتند، به اين معنا كه هر كدملي 
در هر 18 ماه فقط يك بار مي تواند از سايپا خودرو بخرد. 
اقدام بعدي سايپايي ها، همسان س��ازي بانك اطلاعات 
مشتريان خود با خريداران خودروهاي ايران خودرو بود 
تا اين محدوديت براي آنها هم اعمال شود و كساني كه در 
18 ماه گذشته از ايران خودرو، خريد داشته اند نيز نتوانند 
در طرح هاي فروش اينترنتي سايپا ثبت نام كنند.  اجراي 
محدودي��ت ثبت نام براي افزاد زير 18 س��ال نيز از ديگر 
اقدامات سايپا بوده اس��ت تا واسطه ها نتوانند با كدملي 
كودكان و نوجوانان اقدام به ثبت نام در طرح هاي فروش و 
پيش فروش سايپا كنند.  علاوه بر اين اقدامات در حوزه هاي 
كدملي و سن ثبت نام كنندگان، سايپا محدوديت هايي 
نيز به لحاظ جغرافيايي در نظر گرفته كه مهم ترين آنها 
يكسان بودن كدپستي ثبت نام كننده و نمايندگي در يك 
استان است. به عبارت ديگر كدپستي مشتري و نمايندگي 
عرضه كننده خودرو بايد در يك استان باشد. با اعمال اين 
محدوديت، واسطه ها نمي توانند سهميه نمايندگي هاي 
ساير استان ها را اش��غال كنند.  گروه خودروسازي سايپا 
براي كاهش نقش آفريني واس��طه ها، تمهيداتي نيز در 
زمان ثبت نام انديش��يده اس��ت. از آنجا كه برخي افراد با 
طراحي برنامه هاي نرم افزاري، سعي مي كنند فرآيند وارد 
كردن اطلاعات در فرم هاي اينترنتي ثبت نام را با سرعت 
بيشتري طي كنند، سايپا در فرآيند ثبت نام هاي خود در 
چند مرحله وارد كردن كدهاي امنيتي موسوم به كپچا و 
ريكپچاي را گنجانده است. اين كدها كاملا متغير بوده و 
كاربر الزاما بايد آنها را به صورت دستي و هوشمند وارد كند 
و امكان گنجاندن آنها در برنامه هاي نرم افزاري وجود ندارد. 

علاوه بر اين، واحد فناوري اطلاعات سايپا ترتيبي اتخاذ 
كرده تا بخش هاي وارد كردن اطلاعات فرد ثبت نام كننده 
متغير باش��د؛ به اين معنا كه از محل ه��اي ورود نام،  نام 
خانوادگي، نام پ��در، كدملي و .... لزوما به همين ترتيب و 
به صورت ثابت نباش��د و در هر بار ورود به صفحه ثبت نام 
ترتيب متفاوتي داشته باشد.  گذشته از 6 راهكار ذكر شده، 
گروه خودروسازي سايپا سه تمهيد ديگر هم براي پس از 
ثبت نام انديشيده تا واسطه ها نتوانند از اختلاف قيمت ها 
در بازار سودجويي كنند. سايپا امكان صلح و انتقال حواله 
پس از ثبت نام به فرد ديگر را غيرفعال كرده  و خريداران 
نمي توانند امتياز ثبت نام خود را به فرد ديگري بفروشند. 
همچنين آنها به فرد ثبت نام كننده نيز اجازه نمي دهند 
پس از تكميل فرآيند ثبت نام، اطلاعات درج شده قبلي 
را ويرايش كند و به نام شخص ديگري تغيير دهد  نهمين 
اقدام سايپايي ها نيز به مرحله پس از خريد و تحويل خودرو 
برمي گردد. اقدامي كه مستلزم صرف بودجه و اعتبار هم بود 
اما سايپا در شرايط سخت تامين نقدينگي، به جان خريد تا 
گامي در جهت تامين رضايت مشتريان برداشته باشد. اين 
گروه خودروسازي در فروش هاي فوري ماه هاي اخير خود، 
تسهيلات 4 تا 10 ميليون توماني براي برخي محصولات 
خود در نظر گرفت تا به واسطه اين تسهيلات، سند خودرو 
را تا يكسال در رهن شركت نگه دارد. با اين روش، خريدار 

عملا تا يكسال نمي تواند خودرو را بفروشد. 

   در انتظار كاهش
و آخر اينكه با وجود اين اقدامات، واسطه گري در بازار خودرو 
به صفر نرسيده و تقاضاي كاذب فراواني در بازار وجود دارد. 
با اين وجود، در يكي دو هفته اخير شاهد توقف التهاب و 
افزايش حباب قيمت ها بوديم و در برخي محصولات كاهش 
چند ميليوني قيمت را نيز شاهد بوديم. به نظر مي رسد 
با اقدامات خودروس��ازان در حوزه هاي مختلف و گذار از 
التهاب بازار هميشه داغ اسفند، آرامش بيشتري بر اين بازار 
حاكم شود. حال آنكه واسطه هايي كه در ماه هاي گذشته 
خودروها را به اميد فروش در شب عيد و سودهاي آنچناني، 
نگه داشته اند، مي دانند كه اگر اين محصولات را تا هفته 
سوم اسفند نفروشند، خودروها روي دست شان مي ماند و 
در بازار راكد بهار خريداري براي آن وجود ندارد؛ مخصوصا 

اينكه خودرو مدل سال گذشته خواهد شد!
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درخواست اعمال حمايت هاي 
ويژه از بخش هاي اقتصادي

روساي اتاق هاي بازرگاني، اصناف و تعاون در نامه اي 
به رييس جمهور با توجه به ش��يوع بيماري كرونا و 
تأثير آن بر بخش هاي توليدي، خدماتي، آموزشي، 
تج��اري و غي��ره و پيش بيني ركود ش��ديد در اين 
بخش ها خواس��تار اتخاذ تمهيدات و حمايت هاي 
خاص از آنها حداقل تا پايان ش��هريور 1399 شدند. 
غلامحسين شافعي، رييس اتاق بازرگاني، صنايع، 
معادن و كشاورزي ايران، سعيد ممبيني، رييس اتاق 
اصناف و بهمن عبدالهي، رييس اتاق تعاون طي نامه اي 
به روحاني ضمن تشريح وضعيت حاكم بر اقتصاد به 
دليل شيوع كرونا در كشور با رويكرد پيشگيرانه و در 
راستاي جلوگيري از تشديد بحران در حوزه اقتصاد 
به ويژه در زمينه هاي توليد، تجارت، خدمات، صنعت 
حمل ونقل و ش��بكه توزيع كش��ور، خواستار اتخاذ 
تصميمات ويژه و حمايت هايي شدند. در بند نخست 
اين نامه، 9 درخواست مطرح شده است. در بند نخست 
درخواست ش��ده تا به سررسيد اقساط تسهيلات از 
بهمن ماه 1398 لغايت حداقل تا پايان شهريور 1399 
بدون تعلق جرايم ديركرد، مهلت داده شود. در بند دوم 
تمديد تسهيلاتي كه سررسيد تسويه آنها از بهمن ماه 
1398 لغايت حداقل شهريور 1399 است، مطرح 
شده است. در بند بعدي، تأمين سرمايه در گردش با 
شرايط سهل و نرخ حمايتي جهت واحدهاي توليدي 
و تجاري، مورد توجه قرار گرفته است. در بند چهارم 
تاكيد شده كه براي پرداخت حق بيمه سهم كارفرما 
از بهمن ماه 1398 لغايت حداقل پايان شهريورماه 
1399 بدون تعلق جريمه، مهلت داده شود. در بند 
بعدي استمهال يا تخفيف مالياتي براي عملكرد سال 
1398، مطرح شده است. همچنين درخواست شده تا 
مدت زمان حداقل هشت ماهه براي تقسيط پرداخت 
بدهي هاي قبلي به سازمان تأمين اجتماعي و سازمان 
امور مالياتي، تخصيص شود. در بند بعدي درخواست 
شده تا به پرداخت ماليات بر ارزش افزوده متعلقه از 
بهمن ماه 1398 لغايت حداقل تا پايان شهريورماه 
1399 و نيز استمهال پرداخت بدهي معوقه ماليات 
بر ارزش افزوده قبل از اين تاريخ به مدت هشت ماه، 
مهلت داده شود. تأمين منابع و تسهيلات ارزان براي 
مردم )مخاطبان هدفمند( به منظور تقويت قدرت 
خريد در بند بعدي مورد توجه قرار گرفته است. در 
بند پاياني نيز درخواست شده تا براي وصول هرگونه 
عوارض توسط شهرداري ها حداقل تا پايان شهريورماه 
1399، مهلت در نظر گرفته شود.  در ادامه درخواست 
شده كه براي رفع مشكل انسداد مرزها و جلوگيري 
از ورود كالاهاي صادراتي ايران به كشورهاي داراي 
اولويت هدف صادراتي، هيات هايي ويژه متشكل از 
نمايندگان وزارت امور خارجه، وزارت صنعت، معدن 
و تجارت، وزارت بهداش��ت، سازمان ملي استاندارد 
و اتاق هاي بازرگاني، تعاون و اصناف به كش��ورهاي 
موصوف اعزام شود. در پايان نيز خواسته شده كه براي 
تدوين سياست ها و برنامه هاي اجرايي حمايتي و نيز 
ارايه گزارش هاي عملكرد به حضرت عالي، كميته اي 
مشترك مركب از نمايندگان جناب عالي و روساي 

سه اتاق تشكيل شود.

توزيع گسترده كالاهاي اساسي 
در فروشگاه ها و ميادين

شاتا| مديركل هماهنگي توزيع و فروش شركت 
بازرگاني دولت��ي ايران از تخصيص س��هميه ويژه 
كالاهاي اساسي براي توزيع در ميادين ميوه و تره  بار 
و فروشگاه هاي زنجيره اي خبر داد و گفت: اين كالاها 
در حجم گسترده در كشور از طريق شبكه هاي فروش، 
توزيع و با قيمت مصوب در اختيار مردم قرار مي گيرد. 
حجت براتعلي بيان كرد: همه ساله مطابق با برنامه هاي 
ستاد تنظيم بازار تلاش مي شود تا در ايام پاياني سال 
مديريت لازم بر تأمين و توزيع كالاها صورت گيرد 
كه بر اين اساس از اول اسفندماه هر سال برنامه ريزي 
براي توزيع كالاها در قالب طرح هاي مختلف صورت 
مي گيرد. براتعلي افزود: امسال به علت شيوع ويروس 
كرونا، اجراي سياست هاي تنظيم بازار با يك شتاب 
و حجم بيشتري عملياتي شده و از اول اسفندماه بر 
اساس مصوبات كارگروه تنظيم بازار كالاهاي اساسي 
كه در سبد هزينه مصرفي خانوارها نقش جدي دارند، 
با ش��كل ويژه اي عرضه شده است. او تصريح كرد: بر 
اين اساس برنج، روغن، گوشت مرغ، گوشت قرمز و 
شكر در سطح استان ها از طريق محموله هاي استاني 
توزيع گرديده و با مديريت سازمان هاي صنعت، معدن 

و تجارت كل كشور موضوع در حال پيگيري است.
مديركل هماهنگ��ي توزيع و فروش عن��وان كرد: 
اين سهميه ها سراس��ري بوده و در تمامي استان ها 
تخصيص مي ياب��د اما ب��ا برنامه ريزي هاي صورت 
گرفته مقرر گرديد تا شبكه هاي مطمئن عرضه كالا 
از جمله فروش��گاه هاي زنجيره اي و ميادين ميوه و 
تره بار به جهت س��هولت دسترس��ي شهروندان به 
كالاها مورد استفاده قرار گرفته و به اين ترتيب علاوه 
بر تخصيص هاي اس��تاني، در شبكه فروشگاه هاي 
زنجيره اي نيز شارژ كالا صورت گيرد. براتعلي افزود: 
در تمامي اين فروش��گاه ها كالاهاي اساسي بايد با 
نرخ مصوب عرضه گردد كه بر اين اس��اس در مورد 
اقلامي همچون برنج، ش��كر و روغن در كنار س��اير 
اقلامي كه عرضه خواهند شد، نرخ از طريق سامانه 
سازمان حمايت مصرف كنندگان و توليدكنندگان 
قابل دسترس اس��ت، ضمن اينكه اين كالاها داراي 
برچسب قيمت بوده و مردم نيز مي توانند نرخ هاي 
آنها را بر روي كالا مشاهده نمايند. مديركل هماهنگي 
توزيع و فروش خاطرنشان كرد: مردم بايد به برچسب 
قيمت نصب شده بر روي كالاها دقت كرده تا بتوانند 
اقلام را با نرخ مصوب خريداري كنند. براتعلي گفت: 
در استان ها فروشگاه هاي زنجيره اي داراي شعباتي 
در سراسر كشور هستند و نظارت كافي بر آنها صورت 
مي گيرد تا عرضه خارج از شبكه نداشته باشند، چرا 
كه طرح هاي نظارت و بازرسي به شدت فعال است و 
كنترل هاي سيستمي از سوي دستگاه هاي مرتبط از 

طريق سامانه جامع انبارها نيز انجام مي شود.
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سازمان جهاني بهداشت: مي توان كرونا را به عقب راند

دو كانديداي دموكرات در آستانه »سه شنبه بزرگ« از جو بايدن حمايت كردند

اعلام آمادگي »آي ام اف«   براي كمك به كشورهاي كرونازده

كودتا عليه برني سندرز

گروه جهان|
 صندوق بين المللي پول اعلام كرده آماده ارايه كمك  به 
كشورهاي عضوي است كه با نياز مالي فوري برخاسته از 
فجايع بهداش��ت عمومي مواجه هستند. در همين حال 
تدروس آدهانوم دبيركل س��ازمان بهداش��ت جهاني، از 
كشورها خواسته تا به تلاش براي جلوگيري از انتقال اين 
بيماري ادامه دهند. او گفته مي توان شيوع بيماري را به 
عقب راند. به گفته آدهانوم، سازمان بهداشت جهاني هر 
لحظه و هر روز گسترش بيماري را رصد مي كند و وضعيت 
كنوني را هنوز يك پاندمي يا همه گيري جهاني نمي داند.

در وب س��ايت صن��دوق بين المللي پول آم��ده: بحران 
بهداشتي در سطح جهان همچون ويروس كرونا به شكلي 
اجتناب ناپذير آثار اقتصادي نامطلوبي را به همراه دارد و 
كمك به كشورها از طريق توصيه هاي سياستي و وام دهي 

بخشي از احكام صندوق بين المللي پول است.
اين نهاد در راس��تاي فراهم كردن مش��اوره سياستي به 
موقع، همياري فني و حمايت مالي با شركاي وابسته خود 
يعني بانك جهاني، سازمان بهداشت جهاني و بانك توسعه 
آسيايي همچنين ساير مقامات بهداشتي همكاري نزديكي 
دارد. صندوق بين المللي پول براي كمك به كش��ورها به 
منظور واكنش به تاثيرات اقتصادي كرونا، تس��هيلات و 
ابزار ذيل را در جعبه ابزار كمك رساني خود ارايه مي دهد: 
تامين مالي اضطراري: تسهيلات اعتباري فوري )RCF( و 
ابزار تامين مالي فوري )RFI( بدون نياز به ارايه يك برنامه 
جامع از پيش تعيين شده، به كشورهاي عضو كمك مالي 
مي كند. اين وام ها بدون فوت وقت به كش��ورهاي عضو 
تخصيص داده مي شود تا آنها سياست هاي خود را براي 
مواجهه با شرايط اضطراري همچون شيوع كرونا به مرحله 
اجرا بگذارند. صندوق در سال ۲۰۱۶ و پس از وقوع يكي از 
قدرتمندترين زمين لرزه هاي چند دهه اخير در اكوادور، 
وام اضطراري را در قالب ابزار تامين مالي فوري براي اين 

كشور فراهم كرد.
تغيير و اصلاح برنامه هاي وام دهي موجود: صندوق 
بين المللي پول برنامه هاي موجود را در راستاي حمايت از 
كشورها و به منظور فراهم كردن نيازهاي ضروري برخاسته 

از ويروس كرونا به فراخور ني��از تغيير مي دهد. صندوق 
نخستين موسسه مالي بين المللي بود كه در سال ۲۰۱۴ و 
در مسير مقابله با ويروس ابولا براي كشورهاي گينه، ليبريا 
و س��يرالئون بدون فوت وقت وام هاي اضافي فراهم كرد. 
پاسخ صندوق بين المللي پول به اين كشورها كمك و در 
بودجه آنان براي هزينه هاي بهداشتي ضروري فضا ايجاد 

و براي خيرين همچون كاتاليزور عمل كرد.
اعطاي بخشودگي وام: واحد پيشگيري از فاجعه و بانك 
پش��تيباني )CCR( به صندوق اين اجازه را مي دهد تا به 
كشورهاي فقير و آسيب پذيرتر بخشودگي وام اعطا كند. 

اين تسهيلات براي حمايت از گينه، ليبريا و سيرالئون در 
زمان شيوع ابولا اعطا شد.

توافق هاي وامي جديد: صندوق علاوه بر اين از طريق 
يك توافق جديد كه زيرمجموعه برنامه آماده باش است، 
اقدام به كمك و حمايت از كشورهاي تحت بحران مي كند. 
با توجه به شرايط تسهيلات و ابزارهاي فوق الذكر قابليت 
انتخاب دارند و از آنجا كه در شرايط بحراني تخصيص سريع 
وام در اولويت قرار دارد، كشورها مي توانند بهترين گزينه 
را براي خود برگزينند. صندوق بين المللي پول همچنان از 
طريق ظرفيت سازي و توسعه آن به حمايت از كشورهاي 

آسيب پذير ادامه مي دهد.رييس سازمان جهاني بهداشت 
در تازه ترين اظهارنظر درباره ش��يوع كرونا اعلام كرده با 
شيوع بيشتر ويروس در كشورهاي مختلف، جهان وارد 
وضعيت نامعلومي ش��ده اما همزمان توقف افزايش آمار 
مبتلايان جديد در چندين كش��ور حكايت از موثر بودن 
روش هاي كنترلي و نشان از امكان مهار اين ويروس دارد. 

 افزايش بي سابقه ابتلا خارج از مرزهاي چين
صندوق بين المللي در شرايطي براي كمك به كشورهاي 
درگير اعلام آمادگي كرده كه در دو روز گذشته موارد 

ابتلا به كرونا در خارج از چين 9 برابر ميزان ثبت شده 
 در آن كشور بوده است. در كره جنوبي تنها در يك روز
۶۰۰ م��ورد جديد از ابتلا به بيماري كرونا ثبت ش��ده 
است. گفته ش��ده، »مون جائه اين« رييس جمهوري 
كره جنوبي، سه شنبه گفته به  دليل حادشدن وضعيت 
بهداشتي، ش��رايط جنگي اعلام مي كند. ۶ نفر هم در 

امريكا بر اثر ابتلا به اين بيماري جان باخته اند.
موارد ابتلا به بيماري كرونا در ۷۰كشور جهان مشاهده 
شده است. شمار قربانيان اين بيماري در جهان دست كم 
س��ه هزار و ۸۰نفر اعلام شده اس��ت. افزون بر آن، پاي 
ويروس كرونا به كلان شهرهاي نيويورك و مسكو نيز 
باز شده اس��ت. همين موضوع به نگراني  درباره شيوع 
بيش��تر اين بيماري دامن زده است. سازمان بهداشت 
جهاني با انتشار گزارشي از شيوع بيماري كرونا در خارج 
از مرزهاي چين ابراز نگراني كرده اس��ت. نگراني هاي 
اين نهاد بين المللي در ارتباط با افزايش موارد ش��يوع 
اين بيماري در كش��ورهاي ايران، كره جنوبي، ايتاليا و 

ژاپن بوده است.
گفته شده، تاكنون 55 نفر در ايتاليا در اثر ابتلا به اين 
بيماري جان خود را از دست داده اند. در فرانسه نيز بيش 
از ۶۰ مورد جديد از ابتلا به كرونا اعلام شده است. سه نفر 
ديگر نيز در اين كشور در اثر اين بيماري جان باخته اند. 
در آلمان نيز تاكنون ۱۷۰مورد از ابتلا به بيماري كرونا 

ثبت شده است.
 اكنون مواردي از ابتلا به كرونا در ايالت هاي تورينگن 
و ساكسن نيز ثبت شده است. در برلين نيز تعداد افراد 
مبتلا به اين بيماري به سه نفر افزايش يافته است. اكثر 
افراد مبتلا به بيماري كرونا در ايالت نوردراين وستفالن 
آلم��ان اقامت داش��ته اند. بس��ياري از ش��ركت هاي 
هواپيمايي در اروپا و از جمله بريتيش ايرويز، رايان اير 
و لوفت هانزا بخشي از پروازهاي خود به ويژه به مناطق 
آلوده به ويروس كرونا را متوقف كرده اند. كاهش تعداد 
پروازهاي ش��ركت هاي هواپيمايي در س��طح جهان 
مي تواند منجر به كاهش درآمد اين شركت ها به ميزان 

۴ تا 5 ميليارد دلار شود.

گروه جهان|
 امي كلبوچار يكي از نامزده��اي حاضر در عرصه رقابت 
براي كس��ب نام��زدي ح��زب دموك��رات در انتخابات 
رياس��ت جمهوري امريكا ضم��ن كناره گي��ري از ادامه 
رقابت ها، از جو بايدن حمايت كرده اس��ت. او در حالي از 
عرصه رقابت ها خارج مي ش��ود كه پيت بودجج شهردار 
س��ابق س��اوت بند، نيز پيش تر از ادامه كارزار خود براي 

راهيابي به كاخ سفيد انصراف داده بود. 
 آسوش��يتدپرس ب��ه نقل از مناب��ع خود گ��زارش داده، 
پيت بودجج قصد دارد با شركت در گردهمايي جو بايدن 
در شهر دالاس در ايالت تگزاس از معاون سابق باراك اوباما 
حمايت كند. ايالت تگزاس يكي از ۱۴ ايالتي اس��ت كه 
راي گيري براي تعيين نامزد حزب دموكرات در انتخابات 
سه ش��نبه در آن برگزار مي ش��ود. از برگ��زاري همزمان 
راي گيري در اين ايالت ها در ادبيات سياس��ي امريكا به 

عنوان »سه شنبه بزرگ« ياد مي شود.
انصراف امي كلبوچار و پيت بودجج از ادامه رقابت ها پس 
از آن صورت گرفت كه جو بايدن توانس��ت در انتخابات 
مقدماتي ايالت كاروليناي جنوبي پيروز شود. اين پيروزي 
اميد جو بايدن براي كسب نامزدي حزب دموكرات و رقابت 
با دونالد ترامپ در انتخابات نوامبر را احيا كرد. از سوي ديگر 
هري ريد رهبر سابق دموكرات ها در مجلس سناي ايالات 

متحده، هم از نامزدي جو بايدن حمايت كرده است.
حمايت هري ريد از جو بايدن و انصراف امي كلبوچار و پيت 
بودجج از ادامه رقابت ها مي تواند نشانه تلاش چهره هاي 
بانفوذ و ميان��ه روي حزب دموكرات ب��راي جلوگيري از 

پيروزي برني سندرز نامزد پيشتاز، در انتخابات مقدماتي 
اين حزب باش��د. به اين ترتيب به نظر مي رسد كه همه 
نگاه ها به رقابت جو بايدن و برني س��ندرز دوخته خواهد 
ش��د. هر چند مايكل بلومبرگ ميلي��اردر نيويوركي، و 
اليزابت وارن س��ناتور ايالت ماساچوس��ت، نيز همچنان 
در عرصه رقابت ها حضور دارند. برني س��ندرز تاكنون در 
ايالت هاي نيوهمپشاير و نوادا به پيروزي دست يافته است. 
او در ايال��ت آيووا با اختلاف اندكي پس از پيت بودجج در 
جايگاه دوم قرار گرفت. نظرسنجي ها نشان مي دهد سندرز 
در هر دو ايالت پيشتاز است. در حالي كه پيروزي بايدن 
در كاروليناي جنوبي، اميدها را در ستاد انتخاباتي معاون 
رييس جمهوري سابق افزايش داده است. به اعتقاد ناظران، 
با كنار رفتن كلبوچار و بودجج كه عمدتا نامزدهاي مطلوب 
جناح معتدل حزب دموكرات بودند، اكنون شرايط براي 
سندرز چپ گرا و اليزابت وارن ديگر نامزد حزب دموكرات 
كه مواضع ترقي خواهانه دارد، دشوارتر شده چرا كه احتمالا 
آراي كانديداهاي كنار كشيده به نفع بايدن وارد صندوق 

خواهد شد. 

 توطئه عليه نامزد پيشرو 
با كنار كش��يدن چندين نامزد ح��زب دموكرات به نفع 
جو بايدن، رييس جمهور امريكا، مدعي ش��د كه در آراي 
رقابت هاي درون حزبي دموكرات ها دستكاري هايي عليه 
برني سندرز و به نفع جو بايدن صورت گرفته و نامزدهايي 
كه به نفع جو بايدن از رقابت ه��ا كناره گيري كردند اين 
اقدام را در ازاي رس��يدن به پس��ت و مقام در يك دولت 

دموكرات انجام داده اند.به گزارش هيل، دونالد ترامپ پيش 
از سفر به كاروليناي شمالي براي شركت در گردهمايي 
انتخاباتي گفته: »آنها عليه برني كودتا كردند! فكر مي كنم 
عليه برني دس��تكاري هايي صورت گرفته اس��ت. ظرف 
۲۴ساعت بودجج و كلوباچار به نفع بايدن از رقابت ها كنار 
كشيدند. همين اتفاق نيز براي من در رقابت هاي درون 
حزبي جمهوري خواهان رخ داد اما من در انتخابات ۲۰۱۶ 

پيروز شدم.« 
راي گيري براي تعيين نامزد حزب دموكرات در سه شنبه 
بزرگ در مجم��وع در ۱۴ ايالت و يك منطقه خودگردان 
ايالات متحده برگزار مي شود. راي گيري هاي سه شنبه 
بزرگ هويت ۱۳5۷ نماينده حاضر در كنوانسيون حزب 
 دموكرات را مشخص خواهد كرد. اين در حالي است كه 
دو ه��زار و۴۶۷ نماينده پس از سه ش��نبه بزرگ انتخاب 
خواهند ش��د. ۱55 نماينده هم در جريان راي گيري در 
چهار ايالت آيووا، نيوهمپشاير، نوادا و كاروليناي جنوبي 
انتخاب ش��دند.كاليفرنيا، مين، يوتا، كل��رادو، تگزاس، 
اوكلاهما، آركانزاس، تنسي، آلاباما، كاروليناي شمالي، 
ويرجينيا، مينه س��وتا و ماساچوست ايالت هايي هستند 
كه در راي گيري سه شنبه بزرگ شركت خواهند داشت. 
ساكنان منطقه خودگردان ساموآي امريكا در اقيانوس 
آرام نيز در سه ش��نبه بزرگ به نامزد منتخب خود براي 
نمايندگي حزب دموكرات در انتخابات رياست جمهوري 
راي مي دهند.ايالت هايي كه در راي گيري سه شنبه بزرگ 
شركت دارند گرايش سياسي و تركيب جمعيتي متفاوتي 
دارند. برخي از اين ايالت ها مانند كاليفرنيا و ماساچوست 

در دهه هاي گذشته در انتخابات رياست جمهوري همواره 
به نامزد دموكرات راي داده اند. در شماري ديگر از ايالت ها 
مانند تگزاس، اوكلاهاما، تنس��ي و آلاباما طي دهه هاي 
گذشته تنها نامزد جمهوري خواهان براي رياست جمهوري 

به پيروزي رسيده است.
تعدادي از ايالت هاي »سه شنبه بزرگ« نيز در دوره هاي 
گذشته انتخابات رياست جمهوري ايالت هاي تعيين كننده 
)Swing States( بوده اند. ويرجينيا، كلرادو و كاروليناي 
ش��مالي از جمله ايالت هايي هس��تند ك��ه در دوره هاي 
گذشته ميزان راي دو نامزد دموكرات و جمهوري خواه در 
آنها به يكديگر نزديك بوده است. پيش بيني مي شود در 
انتخابات رياست جمهوري ماه نوامبر نيز رقابت بين دونالد 
ترامپ و رقيب دموكرات او در ايالت هاي ويرجينيا، كلرادو، 

كاروليناي شمالي و مينه سوتا فشرده باشد.
هر ك��دام از ايالت هاي امريكا براس��اس جمعيت و وزن 
سياسي ش��ان براي حزب دموكرات تعدادي نماينده به 

كنوانس��يون ملي حزب خواهند فرس��تاد. اكثريت اين 
نمايندگان نامزد حزب در انتخابات رياس��ت جمهوري و 
معاون او را انتخاب خواهند كرد. هر كدام از سياستمداران 
حاضر در رقابت مقدماتي حزب دموكرات براي كس��ب 
نامزدي حزب در انتخابات رياس��ت جمهوري ماه نوامبر 
بايد بتوانند اكثريت نزديك به چهار هزار نماينده حاضر 
در كنوانس��يون حزب دموكرات را تعيين كند تا آنها در 
كنوانسيون به او و معاونش راي دهند. نامزدها در جريان 
انتخابات مقدماتي در ايالت هاي مختلف، براساس درصد 
راي خود تعدادي از نمايندگان آن ايالت را در كنوانسيون 

حزب دموكرات تعيين مي كنند.
يكي از بااهميت ترين ايالت هايي كه در سه ش��نبه بزرگ 
شركت خواهد كرد ايالت پرجمعيت كاليفرنياست. نتيجه 
آراي اين ايالت به تنهايي تعيين كننده حدود ۳۰درصد كل 
نمايندگاني است كه در سه شنبه بزرگ براي شركت در 

كنوانسيون حزب دموكرات انتخاب خواهند شد.

دريچه

كوتاه از منطقه

كره شمالي ديپلمات هاي 
خارجي را به خارج مي فرستد

گ�روه جهان|دولت كره ش��مالي ب��ا اع��لام اينك��ه 
ديپلمات ه��اي خارجي اگر بخواهن��د مي توانند از اين 
كشور خارج شوند، يك پرواز اختصاصي را براي انتقال 
اين اف��راد از پيونگ يان��گ در نظر گرفت. ب��ه گزارش 
سي  سي تي وي چين، قرار است ديپلمات هاي كشورهاي 
مختل��ف و نمايندگان س��ازمان هاي بين المللي مقيم 
كره شمالي با اين پرواز اختصاصي به شهر ولاديووستوك 
روسيه منتقل شده و سپس به كشور خود بروند.مقام  هاي 
كره ش��مالي تاكنون هيچ اطلاعاتي درب��اره موارد ابتلا 
به كرونا در اين كش��ور منتشر نكرده اند. آنها با اين حال 
گفته اند هر كسي كه نشانه هاي بيماري نوظهور كرونا 
را داشته باشد بايد دس��ت كم براي يك دوره يك ماهه 
قرنطينه شود. دولت كره شمالي همچنين تدابير امنيتي 
شديدي را در مرزهاي ورودي و فرودگاه هاي اين كشور 
برقرار كرده است. به گزارش تلويزيون چين، هواپيمايي 
كه قرار اس��ت خارجي هاي مقيم كره شمالي را منتقل 
كند متعلق به شركت هواپيمايي اير كورياست. بيشتر 
افراد داوطلب خ��روج از پيونگ يانگ اعضاي نهادهاي 
بين المللي و نمايندگي هاي ديپلماتيك اروپايي هستند.

سي ان ان به نقل از منبع آگاه در كره شمالي گزارش داده 
پيونگ يانگ بنا دارد حدود ۶۰ ديپلمات خارجي عمدتا 
آلماني، فرانسوي و سوييسي را به خارج منتقل كند. اين 

ديپلمات ها اكنون در قرنطينه به سر مي برند. 
كيم جونگ اون رهبر كره ش��مالي، دستور داده تمامي 
مس��يرهايي كه اين بيماري خطرناك ممكن از آنجا به 
كشور وارد شود، كنترل شود. كره شمالي حدود هزار و 
۴5۰كيلومتر با چين، كانون اصلي شيوع كرونا مرز دارد.

 شروط ليبرمن براي حضور 
در دولت آتي اسراييل 

گروه جهان| رهبر حزب »اس��راييل بيتنا« در پي 
اعلام نتايج انتخابات پارلماني در سرزمين هاي اشغالي 
اعلام كرده تا وقتي احزاب تندرو »حريديم« در دولت 
نتانياهو باش��ند حزبش به دولت ملحق نخواهد شد. 
به گزارش ايسنا، آيگدور ليبرمن همچنين تاكيد كرده 
حزبش هرگ��ز اجازه نخواه��د داد انتخابات چهارمي 
برگزار شود.او اما اشاره كرده كه در صف اپوزيسيون به 
عنوان تلاشي براي تاثير گذاشتن بر تشكيل دولت آتي 
به رهبري نتانياهو خواهد ماند و اين به رغم آن است كه 
نتايج انتخابات جديد ضعف حزب ليبرمن را نشان داد 
كه در نتايج اوليه به ۷ كرس��ي رسيده است. اظهارات 
آويگدور ليبرمن پس از آن ايراد شد كه نتايج سومين 
دور از انتخابات پارلماني در سال جاري نشان مي دهد 
كه بن بست سياسي در سرزمين هاي اشغالي قرار نيست 
رفع شود. بر اساس نتايج اوليه، حزب ليكود به رهبري 
بنيامين نتانياهو با ۳۶ كرسي، در صدر فراكسيوني از 
احزاب راست گرا به 59 كرسي، كه نيمي از كرسي هاي 
پارلمان است، دس��ت يافته است. ليكود براي ائتلاف 
دست كم به حمايت ۶۱ نماينده از ۱۲۰ عضو پارلمان 
 ني��از دارد.گفته ش��ده، جن��اح ميانه و چپ ش��امل

۳۲ كرسي حزب آبي- س��فيد به رهبري بني گانتس 
نظامي بازنشسته، حداكثر به 55 كرسي مي رسد. اين 
نتيجه در وضعيت فعلي، ناكامي اين جناح محس��وب 
مي ش��ود. گانتس گفته حس نااميدي و سرخوردگي 
هوادارانش را درك مي كند. ۷۱ درصد از حدود ش��ش 
و نيم ميليون تن واجدين شرايط در اين انتخابات راي 
دادند كه بالاتر از هر انتخاباتي حدود ۲5 سال اخير است.

انتقاد اتحاديه اروپا و دولت 
آلمان از رييس جمهور تركيه

گروه جهان|  مقامات اتحاديه اروپا و صدراعظم آلمان 
از رييس جمهور تركيه به دليل گشودن مرزهاي خود با 
يونان براي ورود پناهجويان به اروپا انتقاد كردند. آنها از 
تركيه خواستند، به پيمان خود با اتحاديه اروپا پايبند 
باش��د.به گزارش دويچه وله، آنگلا م��ركل، صدراعظم 
آلمان در واكنش به بحران تازه پناهجويان در مرز ميان 
تركيه و يون��ان گفته، براي نگراني ه��اي دولت تركيه 
به دليل ورود پناهجوياني ك��ه از درگيري هاي نظامي 
ادلب مي گريزند تفاهم دارد، اما اين نبايد بهانه اي براي 
نقض توافق اين كش��ور با اتحاديه اروپا باشد. بر اساس 
توافقنامه اي كه اتحاديه اروپا و تركيه در مارس ۲۰۱۶ 
امضا كردند، مرزبانان تركيه از ورود پناهجويان به قلمرو 
اتحاديه اروپا جلوگيري مي كنند، تمامي پناهجوياني 
كه از تركيه به مرزهاي اين اتحاديه وارد شوند، به تركيه 
بازگردانده مي شوند و در مقابل، اتحاديه اروپا براي تامين 
مخارج زندگي آنها، به تركيه كمك نقدي مي كند.دولت 
تركيه چند روز پيش اعلام كرد مرزهاي خود براي ورود 
پناهجويان به اتحاديه اروپا را بازگذاشته است. هزاران 
پناهجو به اميد راه يابي به كشورهاي اروپاي غربي راهي 
مرزهاي يونان ش��ده اند. اتحاديه اروپا اين اقدام تركيه 
را نقض توافقنام��ه ۲۰۱۶ مي دانند. آلم��ان اوضاع در 
مرزهاي يونان و تركيه را بس��يار نگران كننده خوانده و 
گفته اردوغان، يونان را با مشكلي جدي مواجه كرده است. 
اردوغان در مقابل از اتحاديه اروپا به دليل كمك نكردن 
به ايجاد منطقه امن در نزديكي س��وريه و اسكان دادن 
پناهجويان در آن، انتقاد كرده است. به گفته دولت تركيه، 

نزديك به ۸۰ هزار نفر اجازه عبور از مرزها را يافته اند.

برنامه انگليس براي مهار 
وحشت مردم از كرونا

گروه جهان|هم زمان با افزايش ش��مار مبتلايان 
به ويروس كرونا در بريتانيا، نخس��ت وزير اين كشور 
سه شنبه از آمادگي دولت براي مقابله با اين ويروس 
خبر داده و تلاش كرده وحش��ت م��ردم در رابطه با 
پيامدهاي ابتلا به آن را كاهش دهد. به گزارش ايسنا، 
بوريس جانسون در اين جلسه كه مشاوران پزشكي 
دولت در كنارش ايستاده بودند، گفته: »احتمالا تعداد 
افراد مبتلا به اين ويروس روند افزايشي خواهد داشت 
اما تاثير آن براي بسياري از مردم خفيف بوده و بيماران 
به س��رعت و به طور كامل بهبود خواهند يافت.« او 
تصريح كرده، دولت براي مقابله با كرونا نس��بت به 
چند ماه گذشته كه اين ويروس در چين شايع شد، 
در آمادگي كامل به سر مي برد. نخست وزير بريتانيا بار 
ديگر از عموم مردم خواسته تا توصيه هاي پزشكي 
درباره شست وشوي دس��تان خود را رعايت كنند. 
كريس ويتي مقام ارشد پزشكي بريتانيا هم درباره آمار 
تلفات ناشي از كرونا گفته: »در بدترين حالت ممكن 
است يك درصد افراد مبتلا به اين ويروس جان خود 
را از دست دهند. اين  افراد به احتمال زياد اقشار مسن 
و آسيب پذير هستند.« او همچنين احتمال ابتلاي 
۸۰ درصد جامعه به ويروس كرونا را رد نكرده و گفته 
است: »دولت از تحولات چين درس گرفته و خود را 
براي مواجه با بدترين حالت آماده كرده است.«شمار 
مبتلايان به ويروس كرونا در روزهاي اخير در انگليس 
روند فزاين��ده اي را طي كرده به گون��ه اي كه موارد 
شناسايي شده از پنجشنبه گذشته تاكنون با افزايش 

سه برابري به بيش از ۴۰ نفر رسيده است. 

پيروزي حزب حاكم تاجيكستان 
و شكست تنها حزب مخالف 

گروه جهان|رييس كميس��يون مركزي انتخابات و 
همه پرسي تاجيكستان اعلام كرده براساس نتايج اوليه 
شمارش آراي انتخابات پارلماني، حزب حاكم با وجود 
از دست دادن چهار كرسي همچنان اكثريت خود را در 
پارلمان حفظ كرده است. تنها حزب مخالف هم جايي 
در پارلمان نيافته است. به گزارش خبرگزاري شينهوا، 
بختيار خدايارزاده رييس اين كميسيون، گفته مشاركت 
در انتخابات بيش از ۸۶درصد بوده كه نيمي از آنها به حزب 
دموكراتيك خلق تاجيكس��تان راي داده اند.انتخابات 
پارلماني يكشنبه برگزار ش��د و نزديك به ۴ميليون و 
۲۴۶ هزار نفر واجد ش��رايط بودند. براس��اس آمار ارايه 
ش��ده، علاوه بر حزب حاكم ۶ حزب ديگر در انتخابات 
مشاركت داشتند. حزب اصلاحات اقتصادي ۱۶.۶درصد 
آرا، حزب سوسياليست 5.۱5درصد، حزب دموكراتيك 
تاجيكستان5.۱درصد، حزب كمونيست تاجيكستان 
۳.۱درصد و حزب سوسيال دموكراتيك تاجيكستان 
۰.۳ درصد آرا را كسب كرده اند. در مجموع ۲۴۱نماينده 
از هفت حزب از جمله ۴۸زن براي كس��ب ۶۳كرسي 
پارلمان رقابت كردند. نمايندگان پارلمان تاجيكستان 
براي يك دوره پنج ساله انتخاب مي شوند. براساس اعلام 
كميسيون مركزي انتخابات حزب حاكم دموكراتيك 
خلق ب��ه رهبري امامعل��ي رحمان ۱۲ كرس��ي از ۲۲ 
كرسي پارلمان را كسب كرده است.انتخابات اين دوره 
تاجيكس��تان بدون حضور »حزب نهضت اسلامي 
تاجيكستان« برگزار شد، حزبي كه در سال ۲۰۱5 
ميلادي فعاليت آن ممنوع و اعضاي آن س��ركوب 
شدند. دوشنبه اين حزب را حزبي افراط گرا مي داند. 
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 انتقاد دوباره ترامپ 
از كاهش نيافتن نرخ بهره 

گروه جهان|دونال��د ترامپ رييس جمهوري 
ايالات متحده، بار ديگر از كاهش ندادن نرخ بهره 
توسط فدرال رزرو انتقاد كرده است. به گزارش 
رويترز، در شرايطي كه شيوع ويروس كرونا در 
 امريكا روز به روز بيشتر مي ش��ود و شمار افراد 
جان باخته بر اثر ابتلا به بيماري كوويد۱9 به شش 
نفر افزايش پيدا كرده است، دونالد ترامپ بار ديگر 
در پيامي توييتري خواستار كاهش نرخ بهره به 
منظور كمك به تقويت رشد اقتصادي اين كشور 
شد. او نوشته: »فدرال رزرو در كاهش نرخ بهره 
واقعا آهسته عمل كرده است. آنها بايد جسورانه تر 
از كاري كه اكنون انجام مي دهند، عمل كنند!«

دونالد ترامپ كه يكي از منتقدان جدي عملكرد 
جروم پاول، رييس بانك مركزي امريكا محسوب 
مي شود، بارها و بارها از او به خاطر كاهش ندادن 
نرخ بهره به سطح صفر يا منفي انتقاد كرده و او 
را عامل اصلي كند شدن شتاب رشد اقتصادي 
امريكا معرفي كرده اس��ت. سال گذشته و براي 
نخستين بار در طول يك دهه اخير، فدرال رزرو 
نرخ بهره را سه مرتبه كاهش داد تا نرخ بهره اين 
كش��ور به ۱.5 تا ۱.۷5 درصد برسد. با اين حال 
ترامپ و برخ��ي از مقامات دولت او معتقدند در 
شرايطي كه نرخ بهره در منطقه يورو، سوييس و 
ژاپن منفي شده است، فدرال رزرو بايد نرخ بهره 

را بسيار بيشتر از سطح فعلي كاهش دهد.
هفته گذش��ته جروم پاول رييس فدرال رزرو، 
در جمع نمايندگان كميته مالي كنگره امريكا 
گفته ب��ود كه در صورت لزوم، اي��ن بانك آماده 
حمايت بيشتر از بازارهاي مالي اين كشور است 
و همين صحبت ها ني��ز گمانه زني ها از احتمال 
كاهش مجدد نرخ بهره را تقويت كرده اس��ت. با 
اين حال بسياري از مديران بانك مركزي نسبت 
به ضرورت كاهش بيش��تر نرخ بهره ابراز ترديد 
كرده اند و به نظر مي رسد با توجه به قرار گرفتن 
نرخ بهره در يكي از پايين ترين سطوح نيم قرن 
اخير و ثبت طولاني ترين دوره رش��د اقتصادي 
متوالي مثبت، ف��درال رزرو ضرورتي به كاهش 
بيش��تر نرخ بهره نمي بيند.  سه شنبه همچنين 
بانك مركزي استراليا به منظور كمك به تقويت 
رشد اقتصادي اين كشور نرخ بهره را به ۰.5 درصد 
كاهش داد كه كمترين نرخ بهره ثبت ش��ده در 

طول تاريخ اين كشور محسوب مي شود. 

 حملات جديد طالبان
۲۲ قرباني گرفت

فرمانده پليس قندهار افغانستان اعلام كرده پس از يك 
هفته كاهش خشونت ها در افغانستان، طالبان حملات 
جديد خود عليه نيروهاي دولتي را از سرگرفته كه در 
اثر آن تاكنون ۱۷ طالبان و 5 نيروي دولتي كش��ته 
شده اند. به گزارش يورونيوز، از استان لوگر در جنوب 
كابل نيز گزارش شده طالبان بامداد سه شنبه به يك 
پاسگاه نيروهاي دولتي در شهرستان »محمدآغه« 
حمله كردند كه در اثر آن 5نيروي دولتي كشته شدند. 
ذبيح الله مجاهد سخنگوي طالبان، گفته زمان تعيين 
شده براي كاهش خشونت ها به پايان رسيده و اكنون 
جنگجويان آنها حملات خود عليه نيروهاي دولتي را 

از سرخواهند گرفت. 

تركيه مدعي سرنگون كردن 
جنگنده سوري شد

وزارت دفاع تركيه اعلام كرده، يك جنگنده سوري 
ديگر را بر فراز آسمان ادلب در شمال غرب اين كشور 
ساقط كرده است. به گزارش اسپوتنيك، منابع ميداني 
نيز گفته اند جنگنده اف-۱۶ تركيه يك فروند جنگنده 
س��وري از نوع »ال۳9«  را س��رنگون كرد. نيروهاي 
تركيه پيش تر هم گفته بودند، يكي از جنگنده هاي 
ارتش سوريه را در جريان عمليات آن عليه گروه هاي 
شورش��ي در ادلب هدف گرفته اند. پس از حملات 
نيروهاي تحت حمايت تركيه به پايگاه هاي ارتش 
سوريه، استان ادلب صحنه درگيري  نيروهاي مستقر 

تركيه در سوريه و ارتش اين كشور است.

ديدار معاون وزير دفاع 
عربستان با عمران خان

معاون وزير دفاع عربستان در سفرش به اسلام آباد با 
نخست وزير پاكستان رايزني كرده است. به گزارش 
شرق  الاوسط، خالد بن سلمان كه به اسلام آباد رفته 
با عمران خان نشستي برگزار و پيام پادشاه عربستان 
و شاهزاده محمد بن س��لمان وليعهد سعودي، را به 
مسوولان پاكس��تاني منتقل كرده است. گسترش 
روابط دوجانبه، تحولات منطقه اي و بين المللي از جمله 

موضوعاتي است كه در اين ديدار مطرح شده است. 

كرونا نمايشگاه نظامي در قطر را 
لغو كرد

با توجه به انتش��ار ويروس كرونا در منطقه خليج 
فارس و خاورميانه، نمايشگاه و همايش بين المللي 
دفاع دريايي در دوحه موس��وم ب��ه »ديمدكس 
۲۰۲۰« كه قرار بود ماه جاري برپا شود، لغو شد. 
به گزارش روس��يا اليوم، قرار بود اين نمايش��گاه 
روزهاي ۱۶تا ۱۸مارس در مركز نمايش��گاه ها و 
همايش هاي دوحه برگزار ش��ود. در همين حال 
محمد بن عبدالرحمان آل ثاني وزير خارجه قطر 
درباره ش��يوع كرونا گفته: »اين ويروس هرگز بر 
بازارهاي مالي مرتبط با زندگي افراد تاثيري نخواهد 
داش��ت. خواهيم ديد كه اين ويروس مهار شده و 
بازارها شكوفايي و رونق خود را باز خواهند يافت.«
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عكسروز

چهرهروز

اشكانخطيبي:حتمابعدازكرونااجراهايمراادامهميدهم
اشكان خطيبي كه پيش از تعطيلات كرونايي دو نمايش »پزشك نازنين« و »چخوف خواني زيرنظر نماينده فدراسيون روسيه« را اجرا 
مي كرد، تاكيد كرد كه بعد از عادي شدن شرايط، حتما اجراي آن دو اثر را از سر مي گيرد. اين بازيگر و كارگردان تئاتر به ايسنا گفت: 
براي آماده شدن اين دو نمايش دو سال و نيم با هنرجويان نوجوانم زحمت كشيده ام و كاملا مشخص است كه بخواهم اجراي اين 
نمايش ها را ادامه بدهم. او ادامه داد: در زندگي ام اولويتي مهم تر از تئاتر ندارم. بنابراينچنين نيست كه به دليل برخي ديگر از پروژه ها، 
اجراي اين نمايش ها را منتفي كنم. ضمن اينكه سرنوشت هنرجويانم و زحماتي كه براي آماده سازي اين دو نمايش كشيده اند، از هر 

چيزي برايم مهم تر است. اين كارگردان نمايش هاي خود را در تماشاخانه »سپند« اجرا مي كرد. 

بازارهنر ايستگاه

فيلمتامكروز
۲روززودتراكرانميشود

»تاپ گان: ماوريك« تام 
ك��روز اكران��ش را دو روز 
جلوتر انداخت. به گزارش 
ورايتي، فيل��م جديد تام 
كروز تاري��خ اكرانش را ۲ 
روز جلوتر انداخت تا ۲۴ 
ژوئن )۴ تير ۹۹( و در روز 
چهارش��نبه كار اكرانش 

را ش��روع كند. پارامونت در بيانيه اي اطلاع داد كه 
ادامه »تاپ گان« كه در آن تام كروز بار ديگر در نقش 
كاپيتان پيت ماوريك ميچل ظاهر مي شود، در اين 
تاريخ اكران خواهد شد. در تريلري كه اخيرا از فيلم 
منتشر شده كروز بار ديگر در نقش يك خلبان ديده 
مي شود و از وي به عنوان محبوب ترين خلبان هاي 
برنامه ياد مي ش��ود. »تاپ گان: ماوريك« را جوزف 
كوشينس��كي كارگرداني كرده كه ادامه اي بر فيلم 
كلاسيك محصول ۱۹۸۶ است. فيلمنامه اين فيلم 
را پيتر كريگ، جاستين ماركس و اريك وارن سينگر 
نوشته اند. »اس��لحه برتر« يا »تاپ گان« محصول 
۱۹۸۶ به كارگرداني توني اسكات ساخته شده بود و 
اولين فيلم مهم تام كروز بود كه با فروش خيلي بالا 
موجب به شهرت رسيدن كروز و نيز پرفروش ترين 
فيلم س��ال ش��د. در فيلم اصلي گروهي از خلبانان 
جوان در آموزشگاه سلاح هاي جنگي نيروي دريايي 
تمرينات خيلي سختي انجام مي دهند. اكنون ۳۴ 
سال پس از آن فيلم ماوريك به مربي خلباني تبديل 
شده و به نس��ل جديدي از خلبانان درس خلباني 
مي ده��د. در فيلم جديد مايلز تايلر در نقش پس��ر 

خلبان همكار كروز بازي مي كند. 

فيلمبعديآنتونيوباندراس
معلومشد

آنتونيو بان��دراس به تام 
هالند و مارك والبرگ در 
فيلم »آنچارتد« پيوست. 
به گزارش ورايتي، آنتونيو 
بان��دراس كه با ب��ازي در 
جديدترين فيلمش »درد 
و افتخار« نامزدي اسكار را 
كس��ب كرد، به تام هالند 

و مارك والب��رگ در فيلم »آنچارتد« پيوس��ت. در 
»آنچارت��د« كه محصولي از اس��توديوي س��وني و 
اقتباسي سينمايي از يك بازي پرطرفدار به همين 
نام است، سوفيا الي بازيگر سريال »ماجراجويي هاي 
هراس انگيز س��ابرينا« و تاتي گابري��ل نيز حضور 
خواهند داش��ت. روبن فلايش��ر كارگردان »ونوم« 
قرار اس��ت كارگرداني اين فيلم را انجام دهد. در ماه 
ژانويه گفته ش��د وي به عنوان كارگردان جديد اين 
فيلم انتخاب ش��ده و قرارداد آن را امضا كرده است. 
س��اخت اين پروژه از مدت ها پيش م��د نظر بوده و 
ماجراي آن درباره »نيتان درك« جوينده گنج است 
كه به سراسر دنيا س��فر مي كند تا اسرار تاريخي را 
كشف كند. روشن نيست باندراس، الي و گابريل در 
نقش چه ش��خصيت هايي بازي خواهند كرد. آرت 
ماركوم و مت هالووي جديدترين فيلمنامه اين فيلم 
را نوش��ته اند و فيلم قرار است ۵ مارس ۲۰۲۱ راهي 
س��ينماها ش��ود. باندراس كه براي ايفاي نقش در 
جديدترين فيلم��ش »درد و افتخار« به كارگرداني 
پدرو آلمادوار با تمجيدهاي زيادي روبرو شد اخيراً 
بازيگر »لباسشويي« استيون سودربرگ هم بوده و 
در فيلم »شواليه فنجان ها« ساخته ترنس ماليك نيز 
نقش آفريني كرده است. او از سابقه طولاني همكاري 
با سوني پيكچرز برخوردار است و در فيلم هايي چون 
»دسپرادو«، »روزي روزگاري در مكزيك«، »ماسك 
زورو« و »افسانه زورو« با اين كمپاني همكاري كرده 
است. باندراس نخستين تجربه كارگرداني اش را با 
فيلم »ديوانه در آلاباما« براي همين استوديو ثبت كرد.

معرفي نامزدهاي جايزه ادبيات داستاني زنان
فهرس��ت ۱۶ نفره نامزده��اي اوليه جايزه 
»ادبيات داس��تاني زنان« ۲۰۲۰ درحالي 
معرفي شد كه نام سه برنده »بوكر« در آن 
به چشم مي خورد. به گزارش گاردين، رمان 
»آينه و نور« نوش��ته »هيلاري مانتل« تا 
پنجشنبه اين هفته روانه بازار نخواهد شد با 
اين حال آخرين جلد از سه گانه »تالار گرگ« 
نيز براي به دس��ت آوردن جاي��زه ۳۰ هزار 

پوندي »ادبيات داستاني زنان« با ساير شركت كنندگان به 
رقابت مي پردازد. »مانتل« كه تاكنون دو بار جايزه »بوكر« 
را براي دو جلد از سه گانه »تالار گرگ« به خود اختصاص 
داده اس��ت در اين رقابت ادبي ب��ا دو برنده »بوكر« ديگر 
به رقابت مي پردازد: »برناردين اواريس��تو« براي نگارش 
»دختر، زن، ديگر« و »آن انرايت« براي رمان »بازيگر«. 
از مهم ترين غايبان فهرست نامزدهاي اوليه اين دوره از 
اين جايزه ادبي به رمان »وصيت ها« نوش��ته »مارگارت 
اتوود« مي توان اشاره كرد كه سال گذشته به طور مشترك 

با رمان »برناردين اواريستو« به عنوان برنده 
جايزه »بوكر« برگزيده شد. فهرست كامل 
نامزدهاي اوليه جايزه »ادبيات داس��تاني 
زنان« س��ال ۲۰۲۰ به ترتيب زير اس��ت: 
»جين پاترول روي خط بنفش« اثر »ديپا 
آناپارا«، »براي فليشمن مشكل پيش آمده 
است« اثر »تافي برودسر اكنر«، »كوئيني« 
اثر »كنديس كارتي ويليامز«، »دومنيكنا« 
نوش��ته »اگني كروز«، »بازيگر« به قل��م »آن انرايت«، 
»دختر، زن، ديگري« نوشته »برناردين اواريستو«، »نقطه 
هزاردستان« اثر »»لوئان گلدي«، »هزار كشتي« به قلم 
»ناتالي هينس«، »چطور ناپديد شديم« نوشته »جينگ 
جينگ لي«، »بيش��ترين خوشي كه داشتيم« اثر »كلر 
لومباردو«، »آينه و نور« نوشته »هيلاري مانتل«، »دختر« 
نوشته »ادنا اوبرين«،   »همنت« به قلم »مگي اوفارل«، 
»آب و هوا« نوشته »جني آفيل«، »خانه هلندي« اثر »آن 
پچت«، »سرخي بر استخوان« نوشته »ژاكلين وودسان«.

»كلاس رانندگي« در ۱۴ جشنواره جهاني 
فيلم كوتاه »كلاس رانندگي« به كارگرداني 
مرضيه رياحي در ماه مارس در ۱۴ جشنواره 
جهاني رقابت مي كند. فيلم كوتاه »كلاس 
رانندگي« به كارگردان��ي مرضيه رياحي 
در ماه مارس در چهل و دومين جش��نواره 
مس��تقل Big Muddy امريكا، بيس��ت 
و نهمين جش��نواره جهاني فيلم هاي زنان 
»برتل برو« امريكا، جشنواره فيلم هاي زنان 

»بيروت« لبنان، بيست و ششمين هفته بين المللي فيلم 
كوتاه »رگنسبورگ« آلمان، بيست و يكمين جشنواره 
جهاني فيلم Through Women’s Eyes امريكا، 
سيزدهمين جش��نواره جهاني فيلم »ترنتون« امريكا، 
 SPE MEDIA بيست و پنجمين جشنواره جهاني فيلم
امريكا، جش��نواره بهترين هاي ش��مال تگزاس امريكا، 
دوازدهمين جشنواره POST ALLEY امريكا، دومين 
 Friss جشنواره زنان »كلمبو« هند، هشتمين جشنواره
 Elles بوداپست مجارستان، نهمين جش��نواره Hús

Font Leur Cinema فرانسه، دومين 
جش��نواره Hebden Bridge امريكا و 
هشتمين جشنواره »تغيير ديدگاه« تركيه 
رقابت مي كند.  »كلاس رانندگي« پيش از 
اين جايزه بهترين فيلم كوتاه شانزدهمين 
جشنواره فيلم »زردآلوي طلايي« ارمنستان، 
جايزه بهترين فيلم كوتاه ششمين جشنواره 
فيلم هاي زنان دوبلين ايرلند، جايزه بهترين 
 I will tell فيل��م كوتاه درام س��يزدهمين جش��نواره
انگلستان، جايزه بهترين بازيگر زن دوازدهمين جشنواره  
فيلم هاي ايراني سانفرانسيسكو امريكا براي ليندا كياني، 
جايزه هيات داوران هجدهمين جشنواره فيلم هاي زنان 
»توپاز« امريكا، جايزه بهترين فيلم كوتاه بيست و دومين 
جشنواره »مذهب امروز« ايتاليا، جايزه ويژه هيات داوران 
سيزدهمين جشنواره فيلم هاي زنان سئول كره جنوبي 
و جايزه بهترين فيلم كوتاه داستاني بيستمين جشنواره 

»اوهاي« امريكا را به دست آورده است.

»بي وزني« برگزيده جشنواره پرو شد
فيلم س��ينمايي »بي وزني« به كارگرداني 
مهدي فرد قادري جاي��زه بهترين فيلم و 
تنديس »گربه سياه« جشنواره فيلم هاي 
تجربي پرو را از آن خود كرد. فيلم سينمايي 
»بي وزن��ي« به نويس��ندگي و كارگرداني 
مهدي فرد قادري و تهيه كنندگي مرتضي 
شايس��ته كه چند روز قبل، جاي��زه ويژه 
آكادمي كاروليناي شمالي امريكا را دريافت 

كرده بود، در تازه ترين حضور بين المللي اش جايزه بهترين 
فيلم بخش فيلم هاي »بدون محدوديت« جشنواره تجربي 
پرو را كسب كرد. بيش از هزار فيلم به اين جشنواره ارسال 
شده بود كه از ميان ۹ فيلم بخش مسابقه، جايزه بهترين 
فيلم در اين جش��نواره كه اختتاميه آن شب گذشته در 
ليما پايتخت پرو برگزار شد، به »بي وزني« رسيد. بخش 

مسابقه فيلم هاي »بدون محدوديت« اين 
جشنواره به فيلم هاي تجربي اي كه از عناصر 
ژانر به عنوان نقطه ش��روع براي نوآوري در 
فيلم سازي سنتي استفاده مي كنند، توجه 
ويژه اي دارد. هداي��ت فيلم و علي صفايي 
سنگسري س��رمايه گذاران دومين فيلم 
س��ينمايي فرد قادري هس��تند و پخش 
بين المللي اين فيلم را موسس��ه »پرشيا 
فيلم« به مديريت علي قاس��مي بر عهده دارد. اميرعلي 
دانايي، بهاره كيان افشار، نسيم ادبي، ياسر جعفري، جلال 
فاطمي، سپيده مرادپور و تينا پاكروان بازيگران اين فيلم 
هستند. »بي وزني« از ۲۳ بهمن اكران خود را در سينماها 
آغاز كرد كه پس از يك هفته و به دليل شيوع ويروس كرونا 

و تعطيلي سينماها، نمايش آن متوقف شد. 

انتشار آلبوم بداهه نوازي پيانو
آلبوم موس��يقي »مهر و ناز« بر اساس 
بداهه نوازي پيانو برديا صدرنوري نوازنده 
و آهنگساز موسيقي ايراني در قالب پنج 
آهنگ با نام هاي »مهر«، »ناز«، »بامداد«، 
»نيمروز« و »ش��امگاه« منتش��ر شد و 
در دسترس مخاطبان قرار گرفت. اين 
آلبوم توس��ط مركز نشر و پخش جوان 
توزيع و از هفدهم اسفند در مراكز فروش 

محصولات فرهنگي به علاقه مندان عرضه مي شود. 
همچنين دانلود اينترنتي و ف��روش ديجيتالي اثر 
امكان پذير اس��ت. برديا صدرنوري فراگيري پيانو 

را از ۱۰ سالگي با سبك كلاسيك، نزد 
فهيم ممت��ازي آغاز ك��رد. او بعدها به 
س��بك نوازندگي موسيقي ايراني روي 
آورد و در اين راه از آموزش هاي كيومرث 
پارس��اي بهره برد. او از سال ۶۶ تاكنون 
كنس��رت هاي متع��ددي را به صورت 
تك نوازي، گروه ن��وازي و هم نوازي در 
همكاري با گروه هاي موسيقي »خنيا« به 
سرپرستي پري ملكي، اركستر »مهر« به سرپرستي 
ناصر ايزدي و گروه »سيمرغ« به سرپرستي افشين 

قرشي اجرا كرده است.  

میراثنامه

عبورلولههايگازازتاريخساسانيان
ش��هر تاريخي »سيروان« را بعد از ۱۴۰۰ سال و بعد از استقرار تدريجي حدود 
۱۰۰۰ نفر از مردم منطقه روي ويرانه هاي معماري اين شهر تاريخي ساسانيان، 
حالا با مجوزي كه ميراث فرهنگي براي گازكش��ي در عرصه و حريمش صادر 

كرده، زير پاي لودرها خرد مي شود.
از يك س��و مي گويند سال هاس��ت ميراث فرهنگي و بنياد مسكن در تلاشند 
س��ايتي جديد براي آزاد سازي شهر تاريخي »سيروان« در ايلام آماده كنند تا 
ممنوعيت وضع ش��ده در ساخت وسازهاي خارج از ضوابط ميراث فرهنگي در 
اين منطقه تاريخي را به س��رانجام برسانند و از سوي ديگر با تاييد نهايي براي 
گازكشي كه در حكم تخريب اين شهر تاريخي است، نيز حذف تدريجي پايگاه 
ميراث فرهنگ��ي را هم به دنبال دارد. مجوزي كه نه تنها اين ش��هر تاريخي را 
مي تواند به يك پنير سوييسي تكه پاره تبديل كند بلكه طرح انتقال روستا به 
منطق��ه جديد را با وجود هزينه كردهاي ميلياردي ابتر باقي مي گذارد تا براي 
مسير لوله گذاري ها، نه تنها بخش زيادي از آثار و بناهاي تاريخي اين محوطه 
تاريخي تخريب شوند، بلكه احتمال نشت گاز طبيعي به واسطه عمق دست كم 
يك متر و نيمي براي لوله گذاري ها درون فضاهاي خالي اين محوطه مهم و به 
دنبال آن انفجار در آن بخش ها، تهديدها را براي اين شهر تاريخي بيشتر كند. 
بهزاد فرياديان - كارشناس هماهنگي امور پايگاه هاي ميراث فرهنگي ايلام - در 
دفاع از حفظ پايگاه ملي ميراث فرهنگي س��يروان مهم ترين مساله موجود در 
شهر تاريخي سيروان را نداشتن مديريت صحيح در گنجايش جمعيت روستايي 
مستقر در اين روستا در شرايط امروزي مي داند و به ايسنا مي گويد: از يك سو 
ساخت وسازهاي جديد به حدي زياد شده اند كه خدمات رساني روستايي را در 
اين منطقه غير ممكن كرده اند و از س��وي ديگر تجميع فاضلاب روستايي در 
داخل بناهاي تاريخي، ايجاد شبكه فاضلاب و بهداشت روستايي را نيز مختل 
كرده اس��ت. او با بيان اينكه شهرتاريخي فرهنگي سيروان )سراب كلان( شهرِ 
تاريخي تمام سنگي از دوره ساسانيان است كه در محوطه اي بيش از۳۰ هكتار 
در يك بافت كاملا فشرده كوهستاني ايجاد شده و بناهاي دو يا سه طبقه اي با 
قطر ديوارهاي۶۰ تا ۹۰ سانتي متري آن، زيبايي معمارانه خاصي از آن وجود 
دارد و حتي در منابع باستاني از آرامگاه انوشيروان عادل در اين شهر تاريخي نيز 

ياد مي شود، ادامه مي دهد: احتمالا ساكنان اوليه روستاي امروزي سراب كلان 
با در اختيار گرفتن فضاهاي س��الم شهر تاريخي كه امروز به عنوان انبار علوفه 
و طويله احشام استفاده مي كنند، روس��تاي امروزي را رشد داده اند كه با زياد 
شدن جمعيت، ساخت  و س��ازهاي جديد و بدون پي روي بناهاي قديمي آن 

شكل گرفته اند.
فرياديان اهميت و جايگاه اين شهر تاريخي - فرهنگي را از نظر اشتغال زايي، در 
حكمِ يك پالايشگاه نفت بي پايان براي منطقه و كشور مي داند و ادامه مي دهد: 
از حدود يك دهه گذشته بحث انتقال روستاي سراب كلان به منظور آزادسازي 
عرصه شهرتاريخي و رفع مشكلات سكونت و خدمات رساني به مردم روستا از 
س��وي ميراث فرهنگي استان مطرح شده است، اما امروز طراحي مكان جديد 
روستا روي ميز مس��وولان استاني خاك مي خورد و مردم منطقه همچنان در 

بلاتكليفي به سر مي برند.

تاريخنگاري

محمدمصدقدرگذشت
در روز ۱۴ اسفند ۱۳۴۵ هجري شمسي، دكتر محمد مصدق، نخست وزير ايران 
در فاصله سال هاي ۱۳۳۰ تا ۱۳۳۲ و رهبر نهضت ملي شدن صنعت نفت، چشم 
از جهان فرو بست. پس از كودتاي ناكام ۲۵ مرداد، در روز ۲۸ مرداد ماه ۱۳۳۲ 
دولت هاي امريكا و انگليس با اجراي نقشه دقيق تري دست به كودتاي ديگري 
عليه دولت ملي دكتر مصدق زدند كه اين بار باعث سقوط دولت وي شد. در اين 
روز سازمان سيا با دادن پول به ارتشيان و اراذل و اوباش تهران آنها را به خيابان ها 
كشاند. به دليل خيانت رييس شهرباني و بي توجهي رييس ستاد ارتش دولت 
مصدق، كودتاچيان توانستند به آساني خود را به خانه دكتر مصدق برسانند و 
پس از چندين ساعت نبرد خونين، گارد محافظ نخست وزيري را نابود كنند و 
خانه وي را پس از غارت كردن به آتش بكشانند. ولي دكتر مصدق موفق شد به 

همراه ياران خود از نردبان استفاده كند و به خانه همسايه پناه ببرد.
 در اين كودتا گروهي از ياران سابق دكتر مصدق نيز دخالت داشتند.   با پيروزي 
كودتا، در روز ۲۹ م��رداد دكتر مصدق و يارانش خ��ود را به حكومت كودتا به 
رهبري سپهبد زاهدي تسليم كردند. دكتر مصدق بعد ها در دادگاه نظامي، با 
برملا كردن اسرار كودتاي ۲۵ و ۲۸ مرداد چهره كودتاچيان را نزد جهانيان رسوا 
كرد اما در پايان دادگاه وي را به ۳ سال زندان محكوم كردند و پس از گذراندن 
۳ س��ال زندان، دكتر مصدق به ملك خود در احمدآباد تبعيد شد و تا آخر عمر 

تحت نظارت همان جا ماند. 
در سال ۱۳۴۲ همس��ر دكتر مصدق، خانم ضياءالسلطنه، در سن ۸۴ سالگي 
درگذشت و دكتر مصدق را بيش از پيش در غم فرو برد. حاصل ازدواج وي و دكتر 
مصدق ۲ پسر و ۳ دختر بود. در ۱۴ اسفند ماه ۱۳۴۵ ساعت ۶ صبح دكتر محمد 
مصدق به دنبال يك دوره طولاني بيماري سرطان، در سن ۸۴ سالگي درگذشت. 
او وصيت كرده بود پيكرش را كنار كشته شدگان ۳۰ تير در »آرامگاه ابن بابويه« 
دفن كنند، ولي با مخالفت شاه چنين نشد و او در يكي از اتاق هاي خانه اش در 
احمدآباد به خاك سپرده شد. در سال هاي حكومت محمدرضا پهلوي برگزاري 
مراسم بزرگداشت دكتر محمد مصدق از سوي حكومت وقت ممنوع اعلام شد 

اما پس از پيروزي انقلاب اس��لامي در تاريخ ۱۵ اسفند ۵۷ يكي از بزرگ ترين 
گردهمايي هاي سياسي در سالروز درگذشت رهبر نهضت ملي نفت بر مزار وي 
در احمدآباد برگزار شد. در اين مراسم كه آيت الله طالقاني سخنران آن بود، به 
نوشته روزنامه اطلاعات يك ميليون نفر به احمدآباد رفتند. اطلاعات در شماره   
همان روز در توصيف اين مراسم نوشت: »امروز ايران پس از دوازده سال خون 
دل خوردن و خاموشي به خاطر عجز از برپايي مراسم تجليل از شادروان دكتر 
محمد مصدق رهبر ملي خود باش��كوهي خيره كننده ياد آن بزرگ مرد تاريخ 
مبارزات ضد استعماري ملل شرق را گرامي داشت. مراسم تجليل از اين ابرمرد 
چندان باشكوه بود كه بي شك پرتو پرجلالش قرون متمادي بر صفحات تاريخ 

جديد ايران پرتو خيره كننده اي خواهد داشت.«

بلاتكليفيبرادرانعالميانبرايبازگشتبهفرانسه

استوكس ١۵٠هزار يورو گرفت و پرسپوليس را قال گذاشت

ملي پ��وش تنيس روي ميز اي��ران گفت: 
براي يك هفته به ايران آمده بوديم اما با لغو 
پروازها ماندگار شديم و اين در حالي است 

كه حدود ۱۰ روز ديگر بايد در ليگ فرانسه بازي كنيم.
نيما عالميان درب��اره اجازه ندادن ب��ه او و برادرش براي 
حضور در مسابقات قطر و عمان بيان كرد: من سال قبل در 
مسابقات قطر خوب بازي كردم و امتياز خوبي هم گرفتم 
اما باتوجه به اينكه امسال نتوانستم در اين رقابت ها شركت 
كنم، فكر مي كنم امتياز س��ال قبل هم از بين برود و در 
رنكينگ افت داشته باشم.  او در پاسخ به اين پرسش كه او و 
برادرش براي چه مدت به ايران آمده بودند و در ليگ فرانسه 
مسابقه دارند يا خير، به ايسنا گفت: براي يك هفته آمده 
بوديم كه هم خانواده را ببينيم و هم استراحت كنيم اما با 
اين وضعيت ماندگار شديم و پروازي نيست. ۱۰ پانزده روز 
ديگر هم در ليگ فرانسه بازي داريم اما بلاتكليف هستيم. 
نمي دانيم پرواز هست يا نه و اصلا ما را راه مي دهند يا خير. 

مهاجم ايرلندي پرسپوليس در زمان امضاي قرارداد 
خود، ۶٠ درصد دس��تمزدش را دريافت كرده است. 
در  نقل  و انتقالات نيم فصل، آنتوني استوكس ايراني 
با سرو صداي زيادي به پرسپوليس پيوست تا بلكه 
بتواند مشكلات اين تيم را در خط حمله برطرف كند. 
در روزهايي كه خبر توافق او با پرسپوليس  به گوش 
مي رسيد، اين مهاجم حدود ١٠ روز در دوبي منتظر 
ماند تا مبل��غ پيش قرارداد درخواس��تي اش تامين 
شود و سپس قرارداد خود را به امضا برساند. اما مبلغ 
درخواستي استوكس در زمان عقد قرارداد چقدر بود 
كه تامين آن به چند روزي زمان نياز داشت؟ منابع 
آگاه در باش��گاه پرسپوليس به ايس��نا اطلاع دادند، 
آنتوني اس��توكس قرارداد حدود ٢۵٠هزار يورويي 
براي شش ماه با پرس��پوليس منعقد كرده كه و در 

زمان امضاي اين ق��رارداد ١۵٠ هزار يورو معادل ۶٠ 
درصد قراردادش را دريافت مي كند. البته مانند ساير 
قراردادها، براي اس��توكس هم آپش��ن هاي جالبي 
ايجاد مي شود كه در صورت محقق شدن آنها، مبلغ 
قرارداد به حدود ٣۵٠ هزار يورو مي رسد. با وجود اينكه 

پرسپوليس��ي ها به تعهدات خود در قبال استوكس 
عمل و حتي بيشتر از عرف، پيش قرارداد به او پرداخت 
كردند اما اين مهاجم ايرلندي كه همراه تيم به دوبي 
سفر كرده بود، ديگر به ايران بازنگشت و بعد از چند 
روز هم خبر بازداشت او در لندن منتشر شد. با اين حال 
پرسپوليسي ها مدعي هستند قرارداد بسيار حرفه اي 
ب��ا او منعقد كرده اند و بر اس��اس آن مي توانند براي 
غيبت در هر بازي ۵۰ هزار يورو و غيبت در هر جلسه 
تمرين، ۳ هزار يورو استوكس را جريمه كنند. با اين 
حال بايد ديد اگر استوكس ديگر به ايران بازنگردد، 
پرسپوليسي ها چطور مي توانند جرايم ذكر شده را 
اعمال كنند و البته با توجه به پيش قرارداد سنگيني 
كه پرداخت كرده اند، از چه طريقي مي خواهند ضرر 

و زيان باشگاه را، جبران كنند.

ورزشي
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